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معروف اســت که جهــان به 2 قســمت پیــش و پس 
از 2004 تقســیم شــده و این درست چند ســال بعد از 
11سپتامبر 2001  است که برج های دوقلوی آمریکا منهدم 
شده است. اما مگر در این نقطه زمانی چه اتفاقی رخ داده؟ 
اینجا نقطه تولد فیسبوک است؛ همان نهاد ماشینی و مجازی که تغییر شگرفی در زندگی 
بشر ایجاد کرده است؛ اما به نظر می رسد 2010رویداد مهم تری بشر را به دگرگونی واداشته 
و آن تولد »اینستاگرام« است؛ شبکه اجتماعی ای که امروز در اختیار شرکت متا )مالک 
فیسبوک( است و با پرجمعیت ترین کشورهای دنیا هماوردی می کند. واقعیت آن است 
که اینستاگرام با یک میلیارد و 400میلیون کاربر، در کنار فیسبوک، یوتیوب، واتساپ و 
تیک تاک، به بازاری جهانی تبدیل شده که با استقرار الگوریتم های مختلف، می تواند بفهمد 
هر مصرف کننده چه چیزی دوست دارد، با چه کسی ارتباط دارد و راه های نفوذ فکری و 

عقیدتی اش کدام است؛ پس با حرفه ای گری کالای ویژه ای را به او می فروشد.
شبکه های اجتماعی چه می فروشند

شبکه های اجتماعی چیزی را می خرند و چیزی را می فروشند. آنها از مخاطب  »توجه«  
می خرند و به او »الگو« می فروشــند. پلتفرم ها مثل جمعه بازاری شده اند که جنس های 
درهم را به ریش رهگذران خسته از بازارهای رسمی می بندند و با بساط گستری، الگوها و 

شیوه های مهیج، زندگی شهروندان را تحت تسلط برنامه های تربیتی خود قرار می دهند.
البته نمی توان نقش سازنده ظرفیت های مجازی را در رونق اقتصادی نادیده انگاشت اما 
حقیقتا این شبکه های اجتماعی به نحو مخاطره آمیزی زندگی بشــر را با ارائه الگوهای 
جدید، دگرگون ساخته اند. شاید اثر سحرآلود این شــبکه ها آن است که بشر را سطحی 
کرده، عقل و روح را در او ضعیف کرده و با تقویت بدن گرایی، احساسات ویترینی آدم ها را 
برجسته ساخته است. به عنوان نمونه در پژوهش ها آمده است هرچه مصرف رسانه ای بالاتر 
باشد رضایت از بدن کاهش می یابد )سوامی - 2008( یا در پژوهش دیگری عنوان شده 
استفاده از شبکه های اجتماعی باعث بی اشتهایی و اختلال غذایی، گرایش به تناسب اندام، 
آسیب به هویت جنسی و پیگیری بیماروار محتوای نادرست می شود )لیندرا - 2015(. 
یا در نمونه مطالعه شده در شهر تهران، نتایج نشان می دهد زنانی که صفحات سلبریتی ها 
را دنبال می کنند میزان رضایت شان از ظاهر و بدن خود پایین تر است )فصلنامه مطالعات 

رسانه های نوین - زمستان 1398(.
این ماجرای باطنی شبکه های مجازی و دونیمه کردن تاریخ بشر توسط این فناوری هاست. 
پس می ارزد نخبگان، فارغ از مجادلات سیاسی درباره فیلترینگ به این موضوع بیندیشند 

و برای اصلاح روندهای اثرگذار در سبک زندگی ایرانی، تدابیری طرح کنند.
الگوهای خوبی که بد معرفی می شوند

نکته مهم در شرایط موجود جامعه و در نبرد فراگیر شناختی، مسئله الگوهاست؛ الگوهایی 
که به صورت روزمره توسط جامعه به ویژه جوانان مورد مصرف و تقلید است و سبک نوینی 
از زندگی را فراهم می آورد. مرکز پژوهش مؤسسه همشهری در تازه ترین نظرسنجی تلفنی 
خود )با حجم نمونه 700نفری از شهروندان تهرانی( نتایج نگران کننده ای را آشکار کرده 
است. 90درصد مردم معتقدند جوانان ما در حال حاضر الگوهای خود را به جای شبکه های 
داخلی، بیشتر از رسانه های خارجی می گیرند. در همین رابطه بیش از نیمی از شهروندان 
)66درصد( می گویند اصلی ترین ضعف رسانه های داخلی در معرفی الگوی مناسب یا به این 
برمی گردد که رسانه های ما در این زمینه دانش و مهارت کافی ندارند و یا اینکه به تغییرات 

ذائقه مخاطب توجه کافی ندارند.
 مردم در ســهم دهی به رســانه هایی که نقش الگوســازی دارند ضعیف ترین نهادها را 
صدا و سیما، مطبوعات و خبرگزاری ها دانســته اند و پس از آن رتبه ضعیف ترین ها را به 

کتاب های درسی و مدرسه داده اند.
از مجموع این پیمایش علمی و نیز نظایر آن، به دست می آید که مردم معتقدند دستگاه های 
فرهنگی ما در معرفی الگوهای خوب، ضعیف یا نهایتا متوسط عمل کرده اند؛ به این تعبیر 
که اساسا الگوهای خوب، به نحو خوبی به جامعه معرفی نشده است، برای همین رسانه های 
خارجی از این خلأ و نیاز استفاده کرده و سفره جوانان ما را از الگوهای غیر بومی پر کرده اند.

دستمریزاد به آقای رئیسی و سردار سلامی و کشتی گیر 
باغیرت حسن یزدانی در تکریم نام آور ملی مان فرزاد بادپا.

و اما چند نکته در این باره که آموزنده است.
یکم، فرهنگ قدردانی

بالابردن دست فرزاد بادپا، ارج نهادن به فرهنگ قدردانی است؛ گوهری که در فرهنگ 
اجتماعی و رسانه ای ما عجیب خاک می خورد و غایب است.

در بهترین حالت نقد را در برجســته کردن نقاط منفی می بینیم و در آن از هم سبقت 
می گیریم، اما در فرهنگ تقدیر و تکریم کسری داریم، حال آنکه اخلاق حکمرانی رهبری 
دقیقا برعکس است. از تجلیل از خانواده های شهدا و ایثارگران تا تجلیل از دولتمردان 
و ورزشکاران و نهادهای انقلابی و غیره آن هم نه به صورت کلی بلکه مصداقی و متعین.

دوم، قهرمان سازی 
 شهرت با سلبریتی فرق می کند. آدم مشهور فردی است که به هر دلیلی معروف شده 
و مهم ترین تفاوتش با شهرت مذموم یا همان ســلبریتی این است که برای ماندن در 

شهرت حق و ناحق نمی کند.
اما یک بار بیایید ماجرا را اینطور ببینیم. چه می شود که شهرت مذموم شکل می گیرد؟ 
بی شک من و شما هم سهم داریم. به خودمان رجوع کنیم ببینیم برای فهم حق و باطل 

چه میزان به لایک و ممبر توجه می کنیم؟ سلبریتی در ذهن ما به پیام اعتبار می دهد.
اگر از سلبریتی زدگی رها شویم، قهرمان های گمنام را پیرامون مان می یابیم. نمونه های 

فرزاد بادپا ها و علی لندی ها و آرمان ها و عجمیان ها و...
سوم، الگوسازی

یک اصل مهم در تبلیغ و ترویج قهرمانان گمنام این است که بتوانیم اندیشه های اسلامی 
را تنزیل دهیم تا قابل درک باشــد و اثر قلبی در مخاطب داشته باشد. وقتی اندیشه تا 
ساحت عمل تنزیل و به یک سبک زندگی تبدیل می شود، هم قدرت نفوذ و تأثیرگذاری 

بیشتری پیدا می کند و هم توان جریان سازی  می یابد.
مهم ترین نوع یادگیری انسان، یادگیری مشاهده ای اســت و لذا کارشناسان تربیتی 
معتقدند الگوسازی، مؤثرترین و سهل ترین و عینی ترین و سریع ترین راه رشد تربیتی 

انسانی است.
چهارم، جامعه سازی 

یکی از عوامل اصلی در بروز گناه و عصیان در جامعه، تلقی افراد از انحطاط جامعه است. 
برداشت منفی جامعه از پیرامون خود، عامل اساسی در بروز زشتی ها و کج روی هاست. 
کسی که احساس کند همه مردم اهل پلشتی اند، احتمال انحرافش بیش از کسی است 

که برایند جامعه را سالم و رو به تکامل می پندارد.
ترویج زندگی خوبان گمنام شهر، موجب می شود احساس »شهر عصیان« اصلاح و فهم 

اینکه شهر مشحون از خوبان گمنام است، آسان شود.
ترویج ســبک زندگی خوبان شــهر کمک می کند احســاس غالب بودن نفس اماره 
اجتماعی از بین رفته و جامعه دچار ســیاه بینی و خدای ناکرده ناامیدی از اصلاح و 

رشد و کمال نشود.

90درصد خطا کرده ایم 4 ثمره در تکریم شیر شاهچراغ

نگاه
سیدمهدی سیدی؛ مدیر پژوهش همشهری

یادداشت
محسن مهدیان؛  مدیرمسئول

دیپلماسی اقتدار

هپاتیت C   از ایران می رود

چستر؛ نقش اول یک بازی تبلیغاتی

 برقی ها   با   پاییز
به پایتخت می آیند

عقب نشینی عربستان برای ترمیم روابط با ایران

داروهاي درمان این بیماری  در کشورمان رایگان شد

پشت پرده سند زدن خانه 5میلیاردي به نام یک سگ

سرعت در برقی سازی ناوگان حمل ونقل عمومی تهران

وزیر صمت: اتوبوس، موتورسیکلت و تاکسی برقی 
به زودی درشهر تردد خواهند کرد

این کیو آرکد را اسکن کنید و اصل ماجرای  سگی را  که این روزها 
در محله پونک صاحب خانه شده است، ببینید.

 اصل ماجرای ندیدن سلبریتی های پوشالی  و  دیدن قهرمانان واقعی را با اسکن این کیو آرکد ببینید.

هدف گذاری شهرداری برای برقی سازی  ناوگان
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 تاکسی 

برقی

2000
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فرزاد بادپا : فقط به جان مردم فکر کردمفرزاد بادپا : فقط به جان مردم فکر کردم

ضمیمه امروز

آیا واقعا یوفوها در آسمان دیده شده اند؟
هجوم فضایی ها  به سیاره زمین

  به نظر می رسد در جهان هستی تنها نیستیم

     رد پای  موجودات فضایی  در 2 سیاره دیده شده است

     برخی در نقاط مختلف دنیا ادعا کرده اند که 
موجودات فضایی را مشاهده کرده اند

»دانستنیها « منتشر شد
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

 چرخش سیاست منطقه ای
عربستان

حمایت بن سلمان 
 از آشوب ها و

 ناامن سازی در 
ایران

 توافق 
 ایران و عربستان 

در پكن با 
میانجیگری چین

سفر تاریخی وزیرخارجه 
ایران به عربستان/ ابلاغ 
سلام ولیعهد عربستان 

به مقامات عالی ایران

             ایران
مرداد1402اسفند 1401دی1396

آغاز جنگ ائتلاف عربی 
به سركردگی عربستان 

علیه یمن با هدف 
سرنگونی دولت صنعا

توافق بر سر 
آتش بس 2ماهه در 
یمن و تمدید آتش 
بس در ماه های بعد

آغاز نخستین 
دور مذاكرات 

مستقیم 
صنعا و ریاض

                       یمن
فروردین 1402فروردین 1401فروردین 1394

                       سوریه

آغاز حمایت عربستان 
از گروه های افراطی 
و تروریستی سوریه 

برای سرنگونی دولت 
بشار اسد

اسفند 1389
حمایت وزیرخارجه 

عربستان از 
ابقای بشاراسد با 

مشاركت گروه های 
مخالف

فروردین 1400
احیای روابط 

سوریه و عربستان 
با سفر تاریخی 
بشاراسد به 

ریاض

اردیبهشت 1402

 ترامپ: عربستان را 
از دست دادیم.

خرداد1402
دیدار ولیعهد عربستان با 
وزیرخارجه ایران در ریاض

مرداد 1402

                       آمریكا

سفر ترامپ 
به عربستان و 

تاكید 2 كشور بر 
مقابله با ایران

اسفند 1396
 سفر بایدن به 

عربستان و تاكید بر 
افزایش تولید نفت 
از سوی عربستان

تیر 1401
تصمیم عربستان 
برای كاهش عرضه 

نفت برخلاف 
خواست آمریكا

شهریور 1401

با خادم شاهچراغ  که از رئیس جمهور 
 و فرمانده سپاه  تا ستاره کشتی 

از او قدردانی کردند 
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نظرسنجی
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درس قدردانی
  از »خوبی ها«
در کلاس رهبری
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 خورشید بیست ودومین روز مردادماه1402غروب کرده بود 
که انتشار خبر حمله تروریست های داعشی به حرم مطهر 
احمدبن موسی)ع( موجی از بهت و حیرت  را در افکار عمومی 
ایجاد کرد. خبرها از حمله ناکام تروریست ها حکایت داشت و 
اینکه نیروهای امنیتی حاضر در حرم طی کمتر از یک دقیقه 

موفق به مهار مهاجم داعشی شدند.

در شرایطی که خبر این حمله تروریستی به سرعت به سرخط 
اصلی خبرها تبدیل شــده بود، مردم با دل نگرانی ویژه ای 
تصاویر و فیلم هایی که در نخستین لحظات حمله تروریستی 
در رسانه های اجتماعی منتشر می شد را پیگیری می کردند. 
در میان انبوه فیلم ها و تصاویر، اما فیلم اقدام شــجاعانه 
یکی از افراد حاضر در حرم مطهر در خلع سلاح تروریست 
داعشی توجه بسیاری را به خود جلب کرد. نسخه اولیه فیلم 
منتشر شده وضوح کافی نداشت و مشخص نبود این حرکت 
شجاعانه ازسوی نیروهای امنیتی انجام شده یا زائران دست 
به چنین کار متهورانــه ای زده اند.صبح روز پس از حادثه و 

به دنبال انتشار فیلم های باکیفیت تر از این اقدام، مشخص 
شد یکی از خادمان حرم، به نام فرزاد بادپا دست به چنین کار 
شجاعانه ای زده است؛ جوانی که جزو نیروهای خدماتی حرم 
بوده است. از آن روز به بعد این جوان گمنام به قهرمانی پرآوازه 
برای مردم ایران تبدیل شــد که روایت دلاوری اش نقل هر 
محفلی است و این روزها مراسم، پشت مراسم برای قدردانی 
از او برگزار می شود. روایت فرزاد از شب حادثه اما شنیدنی 
است؛ اینکه فداکاری بر حس غریزی ترس غلبه و نام او را برای 
همیشه در فهرست قهرمانان ایران ثبت می کند. گفت وگوی 

همشهری با فرزاد بادپا را در ادامه می خوانید. 

در لحظات نفسگیر حمله آن 
تروریست به حرم مطهر چه حسی باعث 

شد به فکر خلع سلاح مهاجم بیفتی؟
به طورکلــی در روز حادثه حــس و حال 
عجیبی داشتم؛ حال و هوایی که نمی دانم 
چگونه باید توصیفش کــرد. وصف حال و 
هوای آن لحظاتم سخت و شاید باورکردنش 
برای خیلی ها دشوار باشد، اما حس غریبی 
مرا به سمت تروریست کشاند و انگار ندایی 

مجبورم کرد دنبال تروریست بدوم.

چه چیزی باعث شد به سمت 
تروریست مسلح حمله کنی؟

واقعا نمی دانم چه حسی بود، اما نتوانستم 
جلوی خودم را بگیــرم و حمله نکنم. برایم 
سخت بود که کاری نکنم و کشته و زخمی 
شــدن خانواده ام، همشــهریان و زائران را 
ببینم. هرکسی که خود را جای من بگذارد، 
متوجه می شــود که نمی توان ایســتاد و 
ریخته شــدن خون مردم را دید. هر ایرانی 
و مســلمانی برایش سخت اســت که این 

صحنه ها را ببیند و کاری نکند.

از عکس العمل تروریســت 
داعشی نترسیدی؟

واقعا نمی دانم آن لحظــات را چطور توصیف 
کنم. انگار خواســت خود حضــرت احمدبن 
موسی)ع( بود که این تصمیم را بگیرم. معتقدم 

خود آقا خواست که این اقدام توسط من انجام 
شود و جلوی کشــتار آن داعشی را بگیرم. من 
یک سال بیشتر نیست که در حرم مشغول به 
کار هستم و خودم را بیمه شــده آقا می دانم. 
حضرت قبول کرده بود که نوکری اش را بکنم.

فکــر می کردی ایــن اقدام 
شجاعانه ات این قدر بازتاب پیدا کند؟

در آن شرایطی که جان مردم در خطر قرار 
داشت نمی توانســتم به چیز دیگری فکر 
کنم. فقط بایــد کاری می کردم که جلوی 
آن تروریســت داعشــی را بگیرم تا نتواند 
خون زائران را بریزد. آن لحظات قابل وصف 
نیست. فکرش را بکنید؛ عزیزان تان در مقابل 
شما در معرض خطر کشته یا زخمی شدن 
قرار گرفته اند و شما باید کاری بکنید. در آن 
لحظه فقط به عزیزانم کــه در کنارم بودند 
فکر می کردم. زائران هم عزیزان من بودند؛ 

نباید اجازه می دادم آسیبی ببینند.

از اینکه بــه »قهرمان مردم« 
تبدیل شده ای، چه حسی داری؟

باور کنید اصلا به این موضوع فکر نکرده ام. 
شــرایط به گونه ای بود که نمی توانستم به 
قهرمان شدن فکر کنم. در یک لحظه تصمیم 
گرفتم؛ دوست نداشتم مردم کشته و زخمی 
شــوند. در آن نقطه ای که این اتفاق افتاد 
دوربینی وجود نداشــت و اگر دقت کرده 

باشــید، فیلم منتشر شــده با تلفن همراه 
گرفته شده است.

اصلا به این موضــوع فکر هم 
نکردی؟

قرار گرفتن درچنین موقعیتی، قدرت فکر 
کردن را از انســان می گیرد؛ چه برســد به 
اینکه به اتفاق های بعد از ایــن ماجرا فکر 
کنم. انگار که در لحظه به من تلقین شــد 
که باید کاری کنم و اجازه ندهم خون های 
بیشــتری ریخته شــود و عزیزانم در حرم 
کشــته و زخمی شــوند؛ به جز این به چیز 

دیگری فکر نکردم.

اگر این اتفاق در جایی به جز 
حرم رخ می داد باز هم همان واکنش را 

نشان می دادی؟
نمی دانم؛ شــاید اگر در جای دیگری این 
حملــه تروریســتی اتفاق می افتــاد، جلو 
نمی رفتم. شــاید اگــر بیــرون از حرم با 
چنین صحنه ای مواجه می شــدم، قدرت 
تصمیم گیری ام را از دست می دادم، اما در 
آن لحظه، گویی خود حضرت این قدرت را 
به من داد که به سوی مهاجم حمله کنم و 

اجازه ندهم خون بیشتری بریزد.

خودت را قهرمان می دانی؟
من کــه کاری انجام نداده ام. ما ســرداران 

شهیدی داریم که جان شان را برای میهن 
اســلامی مان فدا کرده انــد. در مقابل آنها 
کار من که ارزشی ندارد. باور کنید به تنها 
چیزی که فکــر نمی کردم، تقدیر شــدن 
بود. اســلحه ترس دارد و اگر اعتقاد نباشد 

نمی توان بر ترس غلبه کرد.

در ایــن مــدت کنایــه هم 
شنیده ای؟

بعضی ها گفتند جوگیر شــده  و دســت به 
این کار زده ام، اما شــما خودتــان را جای 
من بگذارید. وقتی دیدم تروریستی اسلحه 
به دست به جان مردم افتاده، دیگر نتوانستم 
جلوی خودم را بگیــرم. آن لحظه ترس در 
وجودم نبود. پیش تــر هم گفتم، انگار خود 
آقا به من دســتور داد که به سمت مهاجم 

بروم.

قدردانی هایی که در روزهای 
اخیر ازسوی مسئولان انجام شده چقدر 
در تکرار چنین شجاعت هایی در جامعه 

اثرگذار است؟
قطعــا نقش مهمــی دارد، اما یــک نکته را 
درنظر داشته باشید؛ انجام چنین اقدام هایی 
اگر برخاســته از نیت قلبی نباشد، ماندگار 
نمی شود. اگر نیت دیگری در کار باشد، ممکن 
است مدتی در اذهان بماند، اما پس از مدتی 

فراموش خواهد شد.

فقط به جان مردم فکر کردم
گفت وگوی همشهری با دلاورمرد حرم شاهچراغ)ع(

علیرضا احمدیگفت و گو
روزنامه نگار

یادداشت دریچه

4درس حادثه شاهچراغ
ماجرای حمله تروریستی به شــاهچراغ به لحاظ »فرهنگ 

قدردانی« درس های آموزنده ای داشت.

درس اول: نخســتین روایــت را شــما بدهیــد. وقتــی 
نخســتین روایت از صحنه به  دست شــما بیرون بیاید، در 
ایجاد کلان روایت، موفق تر خواهید بــود. ما خیلی از اوقات 
راهبرد شکر را که باعث رشد جامعه، ازدیاد و اشتداد نعمت 
می شود، به عنوان یک اقدام کلان فرهنگی مورد توجه قرار 
نمی دهیم.» لان شکرتم لازیدنکم«، یک راهبرد مهم برای 
 رشد و پیشرفت یک کشور است. به تعبیر قرآن کریم راهبرد

 حضرت موسی)ع( برای پیشرفت قوم خودش مبتنی بر 2 بعد 
اساسی بوده است؛ یکی صبر و دیگری شکر.

»و لقد ارسلنا موسی بایاتنا ان اخرج قومک من الظلمات الی 
النور و ذکرهم بایام الله ان فی ذلک لایات لکل صبار شکور.«

این نکته نشان می دهد که مقوله صبر و شکر را نباید صرفا در 
قواره فردی و جزئی بازخوانی کنیم؛ بلکه یک بستر گفتمانی 
که صحنه را برای صبار و شکور شدن فراهم می کند نیز نیاز 
است. بله؛افراد جامعه باید» تواصی به حق و تواصی به صبر« 
کنند. این درست، اما می توان اقدامات گفتمان ساز و کلان 
نیز تعریف کرد که بستر ساز رشد صبر و شکر در جامعه باشند. 
یکی از این اقدامات کلان حاکمیتی، همین ارائه نخستین 
تصویر و روایت اســت. اگر منتظر می ماندیم که دیگران از 
حادثه شاهچراغ روایت کنند، نه قهرمان بودن جوان باغیرت، 
ساده، بی نام و نشــان و نیروی خدماتی به چشم می آمد، نه 
قهرمان بودن کودک 7 ســاله و نه رذالت دشمن. وقتی شما 
در جنگ رســانه ای بســتر را برای ارائه تصویر و روایت اول 
فراهم کنید صحنه برای شکر مهیاتر می شود. امروز که نبرد 
رســانه ای و جنگ، یک روایت جدی است، روشن است که 
مسئولین حاکمیتی باید برای بستر سازی  جهت ایجاد فضای 
شکر و تکریم تلاش کنند. هر چقدر روایت اول و کلان سریع 

و عاقلانه بیرون بیاید بستر شکر و صبر فراهم تر خواهد شد.

درس دوم: تکریم کردن یک وظیفه است. برای فرهنگسازی  
نیاز به تکریم داریم. نگاه کنید تکریم های مقام معظم رهبری 
را. تکریم اساســا یکی از روش های مهم رهبری اجتماعی 
اســت. اگر پیامبر اکرم)ص( دختــرش را تکریم می کند یا 
خانواده و اهل بیــت را تکریم می کند، یا کارگــر را تکریم 
می کند یا کودکان را تکریم می کنــد، اینها برای ایجاد یک 
فرهنگ در جامعه دینی، فوق العــاده نقش جدی دارند. اگر 
مقام معظم رهبری از قهرمانان زن محجبه تجلیل می کنند، 
از نویسنده، شاعر، حتی یادداشت نویس، اهل علم و دانشمند 
و که و که تجلیل می کنند، از خانواده شهید تجلیل می کنند، 
از جانباز و شــهید تجلیل می کنند، از مفاخر فلان شهر در 
دیدار با مردم هر شهری تجلیل می کنند، اینها نشان دهنده 
یک روش مهم حاکمیتی است. تکریم کردن اگر درست و با 
لحاظ همه جزئیات کار رسانه ای تمیز و مؤثر انجام شود در 
فرهنگسازی،  بسیار نقش دارد. این قهرمان سازی  که البته 
باید بر بستر واقعیت و حقیقت هم ســوار شود، مددکردن 
به فرهنگ جامعه و اصلاح جامعه اســت. حالا با این حساب 
وقتی بعد از سخنان فوق العاده مقام معظم رهبری درباره سپاه 
پاسداران، فرمانده سپاه، بادپا را به عنوان مقدس پاسدار مفتخر 

می کند، این یک کار تمیز فرهنگی است.
وقتی رئیس محترم جمهور که موفقیت های او در این 2 سال 
در تلاش حداکثری برای کشور قابل توجه و ستایش است، این 
قهرمان صحن شاهچراغ را تجلیل می کند، یا وقتی یزدانی عزیز 
و قهرمان، دوبنده خود را به بادپا هدیه می دهد اینها همه نشان 
می دهد که این فرد با این مختصاتی که از او سراغ داریم حالا 
اتصال به کل هویت این کشور دارد. این تجلیل، خود فرهنگساز 

و رشدآفرین  است.

درس سوم: نگذاریم گمنام بمانیم. گمنام شدن ارزش است 
وقتی همه دنبال ریا هستند. اما گمنام بودن ضد ارزش است 
وقتی دشمن می خواهد داشته های شما دیده نشود. ایران پر 
از قهرمان است. بعد از انقلاب ایران این کشور آنقدر قهرمان 
دارد که کثرت قهرمان هایش باعث گمنامی آنها شده است. 
اگر پیش از انقلاب یک نفر در یک شــهر  یا قریه ای بود که 
شهید می شــد و نظر می کرد به وجه الله حتما برایش گنبد 
و بارگاه می ســاختند. اما ایران 200، 300 هزار شهید دارد 
که نظر کرده اند بــه وجه الله و در بالاترین مراتب ســلوک، 
معنویت، حماسه و غیرتند. این کثرت، باعث شده این افراد 
که بزرگ و کوچکشان قهرمانند به چشم نیایند. در ماجرای 
کرونا و سیل و زلزله، فداییان این ملت که وارد کمک به خلق 
می شدند و جانشان را کف دست می گرفتند و صحنه را خالی 
نمی کردند و فــرار نمی کردند آن قدر زیــاد بودند که دیده 
نمی شدند. جالب اســت بعد از انقلاب، گمنامی قهرمان ها 
به دلیل کثرت آنهاست. حالا راه چیست؟ راه، به چشم آوردن 
تک تک آنهاست. باید تکریم و شکر هم در مرتبه بالاتری قرار 
بگیرد؛ جدی تر شود. ماجرای شــاهچراغ به همه نشان داد 
که همین نیروی خدماتی گوشه حرم می تواند یک قهرمان 
باشدیا همان نونهال 7، 8 ساله اهل عشق و شجاعت می تواند 
یک قهرمان باشد؛ همین رفیقت،همسایه ات، هم محله ات و 

هزاران افرادی که کنار ما هستند، شایسته تقدیرند.
تقدیر کنیم که داشته هایمان به چشم بیایند و باز هم بیشتر 
و بیشتر شوند. نگذاریم کثرت خوبی های امت، مانع شکر و 

بالطبع رشد ما باشد.

درس چهارم: زشتی و شــنائت خودتحقیری باید به چشم 
بیاید. آنان که گفتند نیروی امنیتی پس کجا بوده که نیروی 
خدماتی وارد صحنه شده، آنان که خفه شدند و سکوت کردند 
به نشانه بی تفاوتی، آنان که سعی کردند ضعف دستگاه امنیتی 
و اطلاعاتی ایران را به چشم آورند، آنان که سعی کردند این 
رفتارها را به خود حاکمان انتســاب بدهند، در این جشنواره 
ظهور مظلومیت و اقتدار مردمی، چقدر تحقیر شــدند. اگر 
 صحنه، مهیای شــکر، تحدیث نعمت و روایت امید شــود،

آن وقت خود تحقیر ها در چشــم همگان تحقیر می شوند و 
این تحقیر خودتحقیرها را یک جامعه لازم دارد برای رشد.

*استاد حوزه و دانشگاه 

 درس قدردانی در کلاس
 مقام معظم رهبری

 قدرشناسی و تجلیل از کار خوب، یکی از فرهنگ های پسندیده 
اسلامی است که سبب الگوسازی کارهای خوب در جامعه می شود. 
رهبر معظم انقلاب نیز به  عنوان محور جامعــه، بارها به تکریم از 
»خوب ها« و »خوبی ها« پرداخته اند. این مطلب به دسته بندی این 

تجلیل ها پرداخته است.
 تجلیل از مردم: رهبر معظم  انقلاب بارها از رشادت ها و 

1
 

ازخودگذشتگی های ملت ایران در مقاطع خاص، به  ویژه  
بعد از راهپیمایی ها یا انتخابات قدردانی و گاهی متواضعانه این مردم 
را تعظیم کرده اند و گاهی بر اثر این نعمت، در برابر خداوند سر به 
سجده شکر گذاشته اند. ایشان به تمام  معنا قدر مردم را می دانند و 
آنان را یگانه پیش برندگان کشور در عرصه های مختلف می دانند. 
جالب اینجاست که رهبر معظم  انقلاب این کار را سیره حضرت امام 
)ره( دانسته اند و این نکته را  از ایشان به ارث برده اند. نمونه دیگر 
تجلیل مردم توسط ایشــان، اختصاص ایام خاص به دیدار اقشار 
مختلف مردم یا دیدار با مردم شهرهای خاص است؛ به عنوان مثال 
19دی هرسال مردم قم به دیدار ایشان می روند یا 24بهمن، مردم 

استان های آذربایجان به دیدار ایشان می روند و...
تجلیل از گذشتگان مؤثر:  

الف. امام)ره(: رهبر معظم انقلاب بارها به تجلیل از امام 2
راحل  و تکریم عظمت ایشان پرداخته اند. تخصیص ایام رحلت امام 
)ره( به تبیین مکتب ایشان در همه سال های بعد ازایشان، نمونه ای 

از این معناست.
 ب. شهدا و ایثارگران: رهبر معظم  انقلاب هر سال در ایام خاص، 
مثل دهه فجر به زیارت مزار شهدای انقلاب، دفاع  مقدس و دفاع 
از حرم و امنیت می روند و با این کار به تجلیل از آنان می پردازند. 
همچنین با برگزارکنندگان کنگره های شــهدای استانی دیدار 
می کنند. در این میان تجلیل از شــهدای شاخص در رأس بیانات 
ایشان است؛ به عنوان مثال در ســخنرانی اخیرشان با فرماندهان 
سپاه، از شــهیدان ســلیمانی، حججی و ابراهیم هادی به عنوان 

الگوهای جوانان یاد کردند. )1402/5/26( 
 ج. علما: رهبر معظم   انقلاب در بیانات خود از علمای سابق تجلیل 
و به نیکی یاد می کنند. یا در زمان رحلت شان پیام تسلیت که نشانه 

تکریم از ایشان است صادر می کنند.
 د. مفاخر: ایشان همواره به تجلیل از مفاخر ملی و مذهبی کشور 
همت گماشته اند؛ به عنوان نمونه می توان از دیدار با اعضای کنگره 

بزرگداشت استاد شهریار )1371/9/11( یاد کرد.
 تجلیل از ایثارگران و جانبازان: رهبر معظم   انقلاب 
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بارها نمایندگان خود را به  منظــور تجلیل از جانبازان، 
خدمت ایشان فرستادند؛ به عنوان مثال در تاریخ 1401/12/6 در 
روز جانباز و یا در حاشــیه دیدارهای عمومی به دیدار و تجلیل از 
ایثارگران و جانبازان پرداخته اند. نکته جالب در این دیدارها، روی 

باز، آغوش باز از این عزیزان است.
تجلیل از خانواده های شهدا و ایثارگران: رهبر معظم 

 انقلاب بارها خود به دیدار خانواده های شهدا و ایثارگران 4
رفته اند یا ایشان را به حضور پذیرفته اند. دیدار از پیش تعیین نشده 
با خانواده های چند شهید یا خانواده های شهدای مسیحی در ایام 

سال نوی میلادی از این دست است.
 تجلیل از اقشار: 
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الف. کادر درمان: دیدیم که در ایام کرونا ایشان به تجلیل  

از صف شکنان جهاد درمانی پرداختند. با پرستاران که در واقع بار 
اصلی درمان کشور بر دوش آنهاست، دیدار داشتند و تکریم شان 
کردند. موافقت با شهید دانســتن کادردرمان در ایام کرونا نمونه 

دیگری از این تجلیل هاست.
 ب. کارگران: ایشــان ضمن تجلیل از این قشر زحمتکش، آن را 
به دوجهت لازم دانستند: وابستگی رشــد مادی کشور به کارگر 

و  اصل کار.
 ج. معلمان: ایشان ضمن دیدار با معلمان و تجلیل از آنان، این  کار را 
فراتر از قدردانی از یک قشر دانستند و آن را به جهت عظمت یافتن 

یک معنا در جامعه انجام دادند.
 د. نویسندگان و شــعرا: رهبر معظم  انقلاب هر سال در نیمه  ماه 

رمضان با شعرا نشست ادبی دارند.
 ه. ورزشــکاران: رهبر معظم  انقلاب بارها در پی پیروزی های ملی 
ورزشــکاران ایران، پیام تشــکر داده اند. یا گاهی با ایشان دیدار 
داشــته اند. همچنین از قهرمانان خانم که با حجاب به دیدارهای 

جهانی می روند تجلیل خاص کرده اند.
و. دانشمندان و مفاخر:  ایشان به کرات به تجلیل از دانش و دانشمند 
پرداخته اند. بارها پیشرفت علمی کشور را یادآور شده اند. به دفعات 
با استادان دانشگاه ها و نخبگان حوزوی دیدار داشته اند و به تجلیل 

و تکریم این قشر پرداخته اند.
 ز. زبدگان عرصه های مختلف )جلســات پنجشــنبه ها(: ایشان 
شب های پنجشنبه  خود را به دیدار صمیمی و تجلیل از نخبگان 
عرصه های مختلف جامعه اختصاص داده اند. دیدار با جهادی ها، 

فیلمسازان و راویان دفاع  مقدس، از این دست است.
تجلیل از کارهای خوب دولت های مختلف: ایشان 
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همواره از کارهای خوب دولت های مختلف با ســلایق و 
جناح های متفاوت سیاسی تجلیل به عمل آورده اند.

 تجلیل از نهادهای انقلاب: ایشان از نهادهای انقلابی 
7

 
که برخاسته از حرکت انقلاب اسلامی اند، به نیکی یاد و از 
آنها تجلیل کرده اند؛ به عنوان مثال می توان از تجلیل از کمیته امداد 

امام خمینی)ره(، جهاد سازندگی و نهضت سوادآموزی نام برد.
تجلیل از غرورآفرینان نظامی: ایشــان همواره از 

نیروهای مسلح کشور تجلیل می کنند.ازجمله می توان به 8
دیدار نیروی هوایی در 19بهمن هر ســال، یا دیدار ارتشــی ها در 
ســالروز ارتش یاد کرد. همچنین می توان از دیــدار و قدردانی از 
ناوگروه 86نیروی دریایــی ارتش و خانواده های آنــان یاد کرد. 

 )1402/5/15(
تجلیل از افراد به نحوخصوصی: ایشان همچنین قدردانی هایی 
نیز به صورت خصوصی یا توسط دفترشان انجام می دهند؛ به عنوان 
مثال، دفتر ایشــان دیدارهای خصوصی ای همراه بــا نماز برقرار 
می کند و ایشان بعد از نماز، طی ســخنانی کوتاه به تکریم افراد 
خاص می پردازند؛ به عنوان مثال تکریم مرحوم حاج عبدالله والی و 
برادران شان، یا تجلیل تلفنی از نویسنده انقلابی در ایام فتنه 88، 
یا دعوت از نویسنده یک مقاله علمی به دفتر و دیدار خصوصی و 
تجلیل از او، یا تلفن زدن دفتر ایشان به مدیر مسئول یک روزنامه 
و تجلیل از انتشارمطلبی مناسب و رساندن پیام تشکر رهبر معظم 
 انقلاب یا اهدای قرآن منقوش به دســتخط مبارک شــان به یک 

هنرمند جهادگر، از نمونه های تجلیل های خصوصی ایشان است. 

علی مهدیان*

      شجاعتی که دیده شد
افزون بر این، حسن یزدانی قهرمان کشتی ایران طی دیداری با بادپا دوبنده خود را به این جوان اهدا کرد. استاندار 
فارس و رئیس ســتاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره( نیز از دیگر مســئولانی بودند که از اقدام شــجاعانه فرزاد 
بادپا قدردانی کردند. محمدهادی ایمانیه و عارف نوروزی در مراســم ویــژه ای، از فداکاری این خادم حرم مطهر 
شاهچراغ)ع( قدردانی کردند. همچنین مقرر شــد یک قطعه زمین به همراه هزینه ساخت، به وی و خانواده اش 

تقدیم شود. استاندار فارس نیز دراین مراسم از درخواست ارگان های مختلف برای استخدام فرزاد بادپا خبر داد.

سلبریتی های گمنام
قدردانی؛عنصر فراموش شده جامعه ایرانی و به ویژه رسانه هاست

 این روزها همه جا روایت فداکاری »فرزاد بادپا«، 
خادم حرم حضرت شاهچراغ)ع( در خلع سلاح 
کردن تروریست داعشــی، نقل محافل است 
و مسئولان ارشد کشور در برنامه های مختلف از او به عنوان 
یک »قهرمان« قدردانی می کننــد؛ موضوعی که امیدواری 
برای ریشه دار شدن فرهنگ »قدردانی از قهرمان های گمنام« 
را افزایش داده  است.طی ســال های گذشته همواره این نقد 

اجتماعی ازسوی کارشناسان و البته دلسوزان کشور مطرح 
بوده که ضعف های موجود در زمینه قدردانی از قهرمان ها و 
خدمتگزاران گمنام، سبب نادیده گرفتن توانایی های آنان و 
به تبع آن، سرخوردگی شان خواهد شد.این درحالی است که 
در بسیاری از مواقع شــاهد بوده ایم گستره وسیع »انتقاد«، 
بر فرهنگ اسلامی قدردانی ســایه افکنده و فرصت پرورش 
»قهرمانان جامعه محور« را به تهدید تکثیر »سلبریتی های 

ضدجامعه« تبدیل کرده اســت.درچنین شرایطی اما اقدام 
قهرمانانه فرزاد بادپا این فرصت طلایــی را مهیا کرده  که با 
مرزبندی میان »شبه سلبریتی ها« و »سلبریتی های گمنام«، 
جامعه، رسانه ها و مسئولان گام های بلندی به سوی گسترش 
»فرهنگ قدردانی« بردارند؛ رویکردی که می تواند با معرفی 
قهرمانان و خدمتگزاران گمنام به جامعه، اثرگذاری اجتماعی 

- رسانه ای شبه سلبریتی های هنجارشکن را کاهش دهد.

کم کاری های صورت گرفته طی سال های گذشته در زمینه 
قدردانی از قهرمانان گمنام در شــرایطی است که سیره 
رفتاری رهبرمعظم انقلاب دراین زمینه، گویای این نکته 
است که ایشان همواره طی دهه های گذشته گسترش 
»فرهنگ قدردانی«، به ویژه از قهرمانان گمنام را مدنظر 
داشته اند. پیام های قدردانی حضرت آیت الله خامنه ای به 

مناســبت قهرمانی  تیم های مختلف ورزشی، آن هم در 
سطوح متفاوت و کمتر شناخته شــده، بیش از هر چیز 
گویای این نکته است که ایشان همواره توجه ویژه ای به 
قدردانی از قهرمانان و خدمتگزاران گمنام دارند؛ سیره ای 
که بیش از پیش باید ازسوی مسئولان و نهادهای مختلف 

کشور مورد توجه قرار گیرد.

        قدردانی رئیس جمهور از قهرمان حرم
رئیس جمهور ازجمله مسئولان ارشــد کشــور بود که از خادم فداکار حرم 
شاهچراغ)ع( قدردانی کرد. سیدابراهیم رئیسی در حاشیه نخستین همایش 
مردمی سازی دولت از فرزاد بادپا که موفق به خلع سلاح عامل حمله تروریستی 
به حرم شاهچراغ)ع( در شیراز شده بود، با اعطای »لوح زرین سپاس« قدردانی 
کرد. دراین مراسم رئیس بنیاد شهید و امورایثارگران نیز از این خادم فداکار 

حرم حضرت شاهچراغ)ع( تقدیر کرد.

       قهرمانی که پاسدار انقلاب شد
اقدام شــجاعانه فرزاد بادپا بازتاب گسترده ای در افکارعمومی کشــور داشت و سبب شد 
او ازسوی مقام های ارشد کشــور نیز مورد تقدیر قرار گیرد. برهمین اساس هم بود که در 
بیست وچهارمین مجمع عالی فرماندهان و مسئولان ســپاه که دیروز )شنبه( برگزار شد، 
این خادم حرم حضرت شــاهچراغ)ع( مورد قدردانی قرار گرفــت. همچنین فرمانده کل 

سپاه پاسداران با درخواست فرزاد بادپا برای عضویت دراین نهاد انقلابی موافقت کرد.

  رهبرمعظم انقلاب و فرهنگ قدردانی

هراس ناوهای آمریکایی و ناتو از شناورهای سپاه
به گزارش فارس، سردار علیرضا تنگسیری، فرمانده نیروی دریایی سپاه با اشاره به تسلط این نیرو بر خلیج فارس 
گفت: امروز ناوهای آمریکا و ناتو دراین منطقه به تذکرات سپاه تمکین می کنند. برای مثال، شناورهای سپاه یک بار 

به سمت یک ناو هواپیمابر آمریکایی رفتند و این ناو ۱۸۰مایل فرار کرد.

شفافیت در شرکت های دولتی و شبه دولتی 
بــه گــزارش تســنیم،به گفته ســیداحمدرضا دســتغیب، رئیــس کل دیــوان محاســبات کشــور، فیــش حقوقــی 
 شــرکت های دولتــی و شــبه دولتی بایــد در ســامانه شــفافیت پاکنــا )پایــگاه اطلاعــات کارکنــان نظــام اداری( 

ثبت شود. 

گزارش



گروه پژوهشگزارش

عکسنوشت

نخستین اجلاسیه مردمی سازی  دولت
نخستین اجلاسیه ملی مردمی سازی دولت با حضور نخبگان، حلقه های میانی و شبکه 

دستیاران مردمی صبح دیروز)شنبه( در سالن اجلاس سران برگزار شد.

3 یکشنبه یکشنبه 2929 مرداد  مرداد 14021402- شماره - شماره 88618861

مردمدربارهالگوسازیرسانهچهمیگویند؟
مؤسسههمشهریموضوعالگودهیرسانههابهجوانانونوجوانانرادرقالبیکنظرسنجیتلفنیموردبررسیقرارداد

پارلمان گزارش

طرحی برای افزایش تعداد 
نمایندگان مجلس

محمدصالح جوکار، رئیس کمیســیون امورداخلی و 
شــوراها در مجلس در گفت وگو با فارس، از بررســی 
طرح اصلاح جدول حوزه های انتخابیه و افزایش تعداد 
نمایندگان مجلس، در نشست علنی امروز )یکشنبه( 
بهارستان خبرداد. با تصویب این طرح، 40نفر به تعداد 
نمایندگان مجلس  افزوده خواهد شد و تعداد نمایندگان 

مجلس از 290نفر به 330نفر افزایش می یابد.

عدالت انتخاباتی
جوکاراجرای»عدالتانتخاباتی«هرچندبهصورتنسبی
راازراهبردهایمدنظردرافزایشتعدادنمایندگاندانست
وگفت:امیدواریمباافزایشتعداد40نمایندهوتوزیعآن،
براساسمنویاتمقاممعظمرهبریدرسیاستهایکلی،

بتوانیمعدالتانتخاباتیرابهصورتنسبیاجراییکنیم.

تعداد نمایندگان؛ 2دهه بدون افزایش
رئیسکمیسیونامورداخلیوشــوراهادرمجلسبهاین
نکتههماشارهکردکهبراســاساصل64قانوناساسی،در
هر10سال،20نمایندهمیتواندبهمجلساضافهشود،اما
متأسفانهدربیشاز2دههگذشته،تعدادنمایندگانمجلس

هیچافزایشیپیدانکردهاست.

تعداد نمایندگان تهران افزایش می یابد؟
جوکارهمچنینتأکیدکــرددراینطرحتعدادنمایندگان
شــهرتهرانافزایشنمییابد،امابهشهرستانهایاستان
تهران،باتوجهبهتمرکزجمعیــتدراینمناطق،افزایش

بین4تا6نفرپیشنهادشدهاست.

این حقیقت، پوشیده نیست که همه ما با الگوها زندگی می کنیم؛ 
الگوهایی که زندگی ما را در خود تجلی می دهند و راه ها و برخوردها را 
به ما می آموزند. این الگوها گاه از جنس اسطوره ها و افسانه ها هستند، 
گاه از جنس جهان بینی ها و عقیده ها و گاه از جنس انســان های 

قدیم و جدیدی که بر کره خاکی زیسته اند. نقش الگوها در هر سن 
و سالی مهم است، اما در سنین کم و نوجوانی، این نقش، بی بدیل و 
حیاتی است و کیست که نداند یکی از بحران های دنیای معاصر، در 
عصر فناوری ها و رسانه ها مسئله معرفی الگوهای مناسب و بومی 
است. یکی از پایگاه هایی که برای مردم الگو می سازند و یا الگوهای 
ساخته شده را نمایش می دهند رســانه ها هستند؛ پس لازم است 
گاه به گاه وضعیت الگودهی رسانه های داخلی و خارجی مورد بررسی 

و سنجش قرار گیرد تا ضعف ها و خلأها ترمیم و بر قوت ها افزوده شود. 
با همین ضرورت، مرکز پژوهش مؤسسه همشهری موضوع »الگودهی 
رسانه ها به جوانان و نوجوانان از دیدگاه شهروندان تهرانی« را در قالب 
یک نظرسنجی تلفنی مورد بررسی قرار داد. این نظرسنجی به روش 
پیمایش تلفنی و با استفاده از نمونه گیری تصادفی و طبقه بندی شده، 
در قالب مصاحبه با 700نفر از شــهروندان تهرانی بالای 18سال در 

تاریخ های 18تا 25تیر 1402انجام شده است.

خلاصهنتایجنظرسنجی

اکثریت پاسخگویان )90درصد( معتقدنددر حال 
حاضر جوانان ما الگوهای خود را از رسانه های خارجی 

می گیرند و تنها 10درصد به رسانه های
 داخلی اشاره کردند.

اصلی ترین نقطه  ضعف رسانهالگوی بومی و ملی ام آرزوستالگوگیری از رسانه های خارجی

70درصد از پاسخگویان معتقدند اگر الگوهای بومی 
و ملی ما به نحو درستی به جوانان معرفی شوند، به 

اندازه کافی ظرفیت دارند تا جوانان را از الگوهای غربی 
بی نیاز کنند.

مهم ترین نقطه ضعف رسانه های داخلی در معرفی الگوهای خوب:

  نداشتن برنامه ریزی و سرمایه گذاری لازم %24
  به ذائقه مخاطب توجه ندارند%33

 دانش و مهارت این کار را ندارند %33 
 دغدغه کافی ندارند %10

%70
%30%24 %10%33

%33
%10

%90

پاسخگویان در سهم دهی به 
رسانه هایی که نقش الگودهی 
دارند، اکثر رسانه ها را ضعیف 

معرفی کرده اند. از آنها پرسیده 
شد؛ هر کدام از رسانه ها در معرفی 
الگوی خوب چقدر موفق بوده اند؟ 

پاسخ ها بدین شرح بود: 

در امتیازدهی به 
رسانه هایی که سهمی 
در الگودهی به جوانان 

دارند، ضعیف ترین نهادها 
عبارتند از: 

دیپلماسی اقتدار جواب داد
 پافشــاری ایران بر مواضع اصولی و بازگشت سعودی ها
به سیاست های عقلایی، همگرایی تهران - ریاض را رقم زد

دیماه1396،دراوجآشــوبیکهدرخیابانهایتهرانجریان
داشت،ناگهانهشــتگتوییتریبهزبانعربیداغشدکهنقل
قولیاز»محمدبنســلمان«ولیعهدجوانعربستانسعودی
بود:#سننقل_المعرکه_الی_ایران)#جنگ_را_به_ایران_
منتقل_میکنیم.(درآنزمانبنسلماندرگفتوگوباشبکه
تلویزیونی»السعودیه«بااشــارهبهاینکههیچنقطهمشترکی
میانایرانوعربستانسعودینیســت،مدعیشدهبودکهما
منتظرنمیمانیمکهعربســتانمیدانجنگشود،بلکهتلاش
میکنیمنبردرابهدرونایرانبکشانیم.ازآنخطابهجنجالی
بنسلمانعلیهایرانحدود6ســالمیگذرد،اما2روزپیش
ولیعهدعربستانبااســتقبالازوزیرخارجهایراندرریاضاز
حســین امیرعبداللهیانخواستتاسلامرســمیپادشاهی
سعودیرابهمقاماتعالیرتبهایرانبرساند.چهاتفاقیافتادکه
بنسلمانازجنگدرداخلایرانبهابلاغسلامبهتهرانرسید؟

ثبات در مواضع اصولی تهران
ایرانبهســمتعربستانچرخیدیاعربســتانبهسمتایران؟
اینسؤالیاســتکهباتوجهبهتحولاتجاریدرروابطایرانو
ریاضبسیارپرتکرارشدهاست.حقیقتآنکهمواضعایراندرباره
سوریه،یمن،عراقولبناندرمقایسهبا6سالپیشهیچتغییری
نکردهاست.متحدانمنطقهایتهراندرهمهاینسالهاهمان
حمایتهاییراازایــراندریافتکردهاندکهتــاروزدیداروزیر
خارجهایرانوعربســتاننیزازهمانحمایتهابرخورداربودند
وهمچناننیزبرخوردارهســتند.قطبنمایسیاستخارجی
ایراندرهمهاینسالهاگفتوگوباهمهاعضایسازمانمللبه
استثنایرژیمصهیونیستیبودهاست؛همانگونهکهایرانبهتازگی
نیزتعاملاتیراباواشنگتندرراستایآزادیزندانیاندوطرفو

آزادسازیمیلیاردهادلارازاموالبلوکهشدهبهنتیجهرساند.

از عربستان2017 تا عربستان 2023
درعینحالمواضعمنطقهایعربســتانسعودیدرمقایسه
باگذشــتهباتغییراتمثبتیهمراهبودهاست.درحالیکهدر
ســال2017شــعلههایآتشجنگدریمنبهدلیلبمباران
جنگندههایسعودیزبانهمیکشید،سعودیهاحداقلازیک
سالونیمگذشتهوپیشازآغازگفتوگوهاباایران،آتشبس
غیررسمیبامقاومتیمنراموردپذیرشقراردادند.درسوریه
هماززمانیکه»فیصلبنفرحان«،وزیرخارجهســعودیدر
گفتوگوباشبکهســیانانعربیدرچرخشیآشکاردرقبال
دمشقازپیوستنمخالفانبهدولتبشاراسدحمایتکرد.این
درحالیاستکهریاضاززمانآغازجنگداخلیسوریهبرکنار

رفتنکاملدولتبشاراسدتأکیدداشت.

چرخش ریاض به سمت قدرت های شرقی
»امنیتمنطقهمحور«،ازجملهاهدافسیاستخارجیمنطقهای
ایراندرخلیجفارسوغربآسیابودهاستوایرانهموارهبراخراج
نیروهایخارجیوآمریکاییازمنطقهتأکیــددارد.ازطرفی،
میانجیگریموفقچیندربازگشاییپنجرههایهمسایگیایران
وعربستان،نتیجهروابطهمسوونزدیکتهرانوریاضبادوست
مشترکیبهنامپکنمحسوبمیشود.درواقعچینتوانستهبا
بازیپررنگخوددرخلیجفارس،منافعمشــترکیراباایرانو
عربســتاندنبالکند.ایندرحالیاستکهطی4دههگذشته
ائتلافریاض-واشنگتنهیچگاهنتوانستمنافعمشترکیباتهران
داشتهباشد،امااکنونهمریاضوهمتهرانباچینبهعنوانیک

شریکسیاسیواقتصادیبزرگهمائتلافهستند.

37درصد43درصد48درصد61درصد67درصد68درصد69درصد
مطبوعات و خبرگزاری ها 

در الگودهی موفق 
نبوده اند 

صدا وسیما 
در الگودهی موفق 

نبوده   است

مدرسه و کتاب های 
درسی در الگودهی
موفق نبوده اند 

 بازی های رایانه ای و موبایلی 
ایرانی در الگو دهی موفق 

نبوده اند 

داستان ها و 
رمان های ایرانی در 

الگو دهی موفق نبوده اند 

سینمای ایران 
در الگودهی موفق 

نبوده 

شبکه نمایش خانگی 
در الگودهی موفق 

نبوده

تجاوزسربازآمریکاییبهدختر12سالهمبتلابهاتیسم
دنیس روچا سرباز نیروی هوایی آمریکا به اتهام تجاوز به یک دختر 12ســاله مبتلا به اتیسم در انگلیس به 6سال 
زندان محکوم شده است. به گزارش نیویورک پســت، این ســرباز آمریکایی زمانی که در پایگاه هوایی در انگلیس 

مستقر بوده، مقر نظامی خود را ترک کرده و دختر را به محلی خلوت برده و این جرم را مرتکب شده است.

شلیکمرگبارپلیسآمریکابهفردبیسلاحبهتصورحملچاقو
پلیس آمریکا در پاسخ به تماســی درباره احتمال خشــونت خانگی، »براندون کول«  36 ســاله را به ضرب گلوله 
کشت.  مامور پلیس زن با این تصور که او چاقو در در دست دارد، دو بار از فاصله نزدیک وی را هدف گلوله قرار 

می دهد؛ در حالی که بعد مشخص می شود او یک ماژیک مشکی در دست داشته است.

1.6
امتیاز  

سینمای ایران از 
3امتیاز 

1.7
امتیاز  

شبکه نمایش 
خانگی 

از 3امتیاز

1.1
امتیاز  

صدا و سیما، مطبوعات 
و خبرگزاری های داخلی 

از 3امتیاز 

1.2
امتیاز  

مدرسه و کتاب های
 درسی  از 3 امتیاز

1.3
امتیاز  

بازی های رایانه ای و 
موبایلی از 3امتیاز  

1.6
امتیاز  

داستان ها و 
رمان های ایرانی از 

3امتیاز 

وضعیت الگودهی رسانه ها ؛ موفق یا ناموفق
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برقیهاباپاییزبهپایتختمیآیند
اتوبوس، موتورسیکلت و تاکسی های برقی به زودی در تهران تردد خواهند کرد

یکشنبه یکشنبه 2929 مرداد  مرداد 14021402- شماره - شماره 488618861
افزایشمیادینمیوهوترهباردرمنطقه9

ایوب فصاحت، مدیرعامل سازمان میادین میوه وتره بار شهرداری تهران: ارائه خدمات بهتر و بیشتر به شهروندان 
در محلات اولویت سازمان است. اخیرا بازدیدی از منطقه9 داشتم و تأکید شد تا مدیریت شهری منطقه اماکنی 

که قابلیت احداث میادین را دارند، شناسایی کند و ما هم در اسرع وقت پروژه احداث را اجرایی می کنیم.

رشدصدورپروانهساختدربافتفرسوده
علیرضا زاکانی، شهردار تهران: نسبت به سال گذشته شیب صدور پروانه به صورت جدی رشد پیدا کرده است، 
به طوری که ســال۱۴۰۱ نســبت به ســال۱۴۰۰ بالغ بر ۸۰درصد رشــد صدور پروانه داشــتیم که این رقم در بافت 
فرسوده ۶۸درصد افزایش داشته است. هدف گذاری کرده ایم با نوسازی، ناایمنی بافت فرسوده را تغییر دهیم.

لطف الله فروزنده*یادداشت

طبق برنامه هرساله، برای اربعین امســال هم تعدادی از اتوبوس های 
ناوگان اتوبوسرانی شهر تهران و حومه برای جابه جایی و ارائه خدمات 
به زائران اباعبدالله حســین)ع( به مرز عراق اعزام می شوند و بر همین 
اساس در مرحله نخست، ۵۰ دستگاه اتوبوس به مرز مهران اعزام شدند. 
با ورود زائران اربعین به مهران خدمات رسانی اتوبوس ها آغاز خواهد شد 
و براســاس توافق ها و هماهنگی های صورت گرفته، زائران تا نخستین 
شهر عراق یعنی شهر کوت جابه جا می شــوند. در سایر مرزها ازجمله 
مرزهای خسروی، شلمچه و چزابه نیز با همکاری شهرداری شهرهای 
مشهد، اهواز، کرج و شیراز در اربعین به زائران خدمات رسانی می شود. 
انتشار این خبر باعث شده تا افراد با اشاره به کمبود در ناوگان اتوبوسرانی 
پایتخت، از اعزام اتوبوس به مرز برای اربعین و خدمات رسانی به زائران 

انتقاد هایی را مطرح کنند.
در این رابطه بد نیســت بدانیم تعداد اتوبوس هایی که در مجموع قرار 
است برای خدمات رسانی به مرز اعزام شود حدود ۸۰۰ دستگاه است، اما 
تمام این اتوبوس ها را قرار نیست شهرداری تهران تامین کند. علاوه بر 
شهر تهران، دیگر شهر های کلانشهر های کشور ازجمله شهر های کرج، 
مشهد، شیراز و اهواز هم در تامین اتوبوس های مورد نیاز مشارکت دارند. 
از آنجا که شهرداری تهران و شرکت اتوبوســرانی پایتخت از مدت ها 

قبل خودشــان را برای اول مهر و بازگشــایی مدارس آماده می کنند، 
در این مــدت طرح های مختلفی ازجمله بازســازی و اورهال تعدادی 
از اتوبوس های فرســوده و زمینگیر و رونمایی از 1۰دســتگاه اتوبوس 
دوکابین تندرو در مرداد ماه امســال صورت گرفته که در حاشــیه آن 
مدیرعامل شرکت اتوبوسرانی از بازسازی مجموعا 1۰۰دستگاه اتوبوس 
شهری دیگر و همچنین اضافه شدن 3۰۰دســتگاه اتوبوس جدید تا 

مهرماه خبر داد.
 با توجه به اضافه شــدن اتوبوس هــای جدید، درشــرایطی که هنوز 
فصل پاییز و افزایش حدود 3۰درصدی مســافران به دلیل بازگشایی 
مدارس و دیگر مراکز تحصیلی از راه نرســیده است، اعزام موقت چند 
دســتگاه اتوبوس برای مراســم اربعین خلأ و خللی در خدمات رسانی 
به شــهروندان تهرانی ایجاد نمی کند، به ویژه اینکه در این مدت برای 
2تا 3روز هم تعطیلات اربعین و آخر هفته را در پیش داریم و تقاضای 
سفر درون شهری هم کاهش پیدا می کند. دراین رابطه مهدی علیزاده 
مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی تهران با بیان اینکه مسئولیت 
حمل ونقل در اربعین به شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران محول شده 
است، گفت:»در ایام اربعین برای عدم وقفه در خدمات رسانی به مردم 
تهران برنامه ریزی جامعی انجام گرفته و در این موضوع نگرانی نداریم.«

با اعزام اتوبوس برای مراسم اربعین
 خللی در خدمات رسانی به تهرانی ها ایجاد نمی شود

حرکت بودجه شهرداری به نقاط 
محروم شهر

عمده پروژه هایی که در بودجه 14۰2شهرداری تهران برای آن 
اعتبار اختصاص داده شــده در مناطق محروم و جنوبی تهران 
است که با نگاه به بودجه شهرداری این موضوع کاملا مشخص 
است. وقتی بخش اعظمی از پروژه های شهر در مناطق محروم 
دیده شــود، درواقع می توان اینطور گفت که بودجه ریزی به 
سمت نقاط جنوبی و محروم شهر حرکت کرده و توجه خاصی 

به مناطق محروم می شود.
آنچه حائزاهمیت اســت اینکه بایــد هنــگام بودجه ریزی و 
برنامه ریزی برای سال مالی شــهرداری تهران به یک تناسب 
برسیم و بودجه هر منطقه را متناســب با نیازهای آن منطقه 
برنامه ریزی کنیم. نگاه ما در امر بودجه همواره این بوده که چهره 
شهر تغییر کند و فاصله بین شــمال و جنوب تهران را کاهش 
دهیم؛ به همین جهت در این دوره مدیریت شهری تمرکز جدی 
بر مناطق 1۸،19،2۰، 14و1۵ داریم تا بتوانیم زیرساخت های 

لازم در این مناطق محروم و کم برخوردار تهران را تامین کنیم.
اگر بخواهم دربــاره تحقق بودجه14۰2 شــهرداری تهران از 
ابتدای سال تاکنون صحبت کنم باید این را بگویم که با گذشت 
حدود ۵ ماه از ســال، تحقق بودجه به خوبی اتفاق افتاده و در 
همین مدت کوتاه آنچه برنامه ریزی کــرده  بودیم رقم خورده 
است و امیدواریم این روند تا پایان سال نیز استمرار داشته باشد.

همچنین باید به این موضوع اشاره کنم که در رابطه با افتتاح  
پروژه ها در شــهرداری، به صورت روزانه این کارها را پیگیری 
می کنیم و منابع لازم نیز تأمین شــده است و  مشکلی درباره 
تامین اعتبار نداشتیم. خوشبختانه باید به این نکته تأکید کنم 
که هیچ پروژه  فعالی در تهران به دلیل کمبود منابع مالی متوقف 

نشده است و پروژه ها از نظر تامین اعتبار مشکلی ندارند.
درباره بدهی های شهرداری نیز این را باید بگویم که اقدامات 
لازم انجام شده تا هرچه سریع تر پرداخت بدهی ها انجام شود؛ 
بنابراین طی برنامه ریزی های صورت گرفته بخشــی از دیون 
شهرداری به بانک ها ازجمله بانک شهر پرداخت شده و با سایر 
بانک ها نیز جلسات متعدد را داشتیم تا اقدامات لازم را به عمل 
آوریم. همچنین باید به این موضوع اشاره کنم که با 1۰نهادی 
که به شهرداری تهران بدهکار بودند و یا شهرداری به آنها بدهی 
داشت، جلسه گذاشتیم و بخشی از آنها تعیین تکلیف شد، تمام 

تلاش خود را می کنیم تا این مهم اتفاق بیفتد.
برای افزایش درآمدهای ســال گذشــته شــهرداری تهران، 
اقداماتی را انجام دادیم و این موضوع به عوامل مختلفی ازجمله 
افزایش تعداد پروانه های ســاختمانی و ظرفیت مولدسازی و 
همچنین افزایش واریزها و برداشــت ها از بانک ها ارتباط دارد 
و خوشبختانه طی 4ماهه گذشته از سال14۰2 شاهد افزایش 

درآمدها نسبت به زمان مشابه سنوات گذشته هستیم.
*معاون مالی و اقتصاد شهر شهرداری تهران

16آبان 14۰۰در بیست  ویکمین جلسه شورای شهر بود که 
مهدی عباسی، عضو شورای شهر تهران از بی توجهی شهرداری 
به ســاختمان های تاریخی محله امامزاده یحیی انتقاد کرد. 
عباسی در این باره گفته بود: »در دوره گذشته مدیریت شهری، 

بی توجهی شهرداری به ساختمان های تاریخی واضح بود. 
محله امامزاده یحیی ظرفیت بســیار خوبی برای گردشگری 
دارد، اما خود امامزاده یحیی)ع( و اطرافش نیاز به بازســازی 
دارد؛ زیرا ارتفاع ســاختمان ها به واســطه مقــررات میراث 
فرهنگی نمی تواند از حدی بیشتر باشد. متأسفانه نوسازی در 
این محله اتفاق نیفتاده و شاهد شکل گیری مخروبه هایی در 
این محله هستیم که امیدواریم در این خصوص تجدیدنظری 
از سوی میراث فرهنگی صورت گیرد.« مهدی چمران، رئیس 
شورای شهر نیز در این باره گفته بود: در محله امامزاده یحیی، 
شــهرداری چند خانه قدیمی خریده که ظرفیت های خوبی 
برای توسعه گردشگری است، اما نیازمند کار مضاعف است.« 

در عین حال در دوره حاضر مدیریت شــهری، صدور پروانه 
مرمت، حذف عوارض شــهری برای تغییــر کاربری بناهای 
تاریخی و در نهایت هدایت تسهیلات بانکی نوسازی بناهای 
فرسوده با هدف مرمت و بازسازی این بناها ازجمله رویکردهای 

مدیریت شهری برای حفظ بناهای تاریخی شهر تهران است.
در تهران 342بنا ثبت شــده و 2هزار بنای واجد ارزش وجود 
دارد. در عین حال تا قبل از این دوره مدیریت شهری نه تنها 
مطابق طرح تفصیلی شــهر تهران، مالــکان بناهای تاریخی 
امکان مرمت و بازسازی املاک خود را نداشتند، بلکه حتی در 
زمان تغییر کاربری نیز مجبور به پرداخت عوارض با رقم های 
بالا بودند. در آن سال ها دستورالعملی در شهرداری تهران در 
برخورد و مواجهه با مالکان این بناهای تاریخی وجود نداشت 
و تنها کاری که شــهرداری در مقابل این بناها انجام می داد، 

دریافت عوارض بود.
در حال حاضر براساس اعلام مدیریت بافت و بناهای تاریخی 
شهر تهران، مصوبه صدور پروانه مرمت و صفر شدن عوارض 
تغییر کاربری بــه مناطقی کــه دارای محله هایی در حصار 

ناصری و صفوی به عنــوان مراکز تاریخی شــهر تهران 
هستند، ابلاغ شده اســت و پیگیری رفع موانعی که 

در این زمینه وجود دارد در دستور کار قرار دارد 
تا مالکان به مرمت و احیا ترغیب شــده و 

موجب بهره برداری های فرهنگی از 
این خانه ها شــود. همچنین در 

جلسه 24مرداد، هم اندیشی معاونت بافت و بناهای تاریخی 
شهر تهران با متخصصان و استادان دانشگاهی، روش های 

نوین مواجهه با بافت و بناهای ارزشمند تاریخی و 
معاصر بررسی شــد تا روند نوسازی بافت 

تاریخی تسهیل شود.

توجه به بافت تاریخی محله های قدیمی تهران

شورا

بازدید از منطقه 20توسط رئیس کمیته اجتماعی شورا
زهرا شمس احسان، عضو شورای اسلامی شهر تهران در ادامه بازدیدهای میدانی هفتگی خود، با حضور 
در منطقه 2۰ شهرداری تهران، ضمن گفت وگو با معتمدان از پهنه صنعتی شمال ری، خیابان خاکی و 
دکل های فشار قوی، گود پرخطر محور فدائیان اســلام منطقه، چشمه علی و محله مجاور آن، بام ری و 
مجتمع گلستان و محله همجوار آن بازدید کرد. رئیس کمیته اجتماعی شورای اسلامی شهر تهران در 
این بازدید به پیگیری و ترسیم راهکارهای کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت بر مدیریت کارآمد و حل مسائل و چالش های 

منطقه 2۰ تأکید کرد.

بررسی آتش سوزی بازار تهران در صحن شورا
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شهر تهران با اشاره به برگزاری یکصدوهفتادویکمین جلسه از ششمین 
دوره شورای اسلامی شهر تهران، گفت: در جلسه شورای شهر، مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی درخصوص آتش سوزی های اخیر بازار تهران، ارائه گزارش خواهد داشت. ناصر امانی، عضو شورای 
شهر نیز گزارشی درخصوص مشکلات محله علی آباد جنوبی واقع در منطقه 16 ارائه خواهد کرد. طبق 
دستور جلسه دوم، تعرفه های اصلاحی بهره برداری از اماکن ورزشی متعلق به شهرداری تهران و سازمان ها و شرکت های تابعه 
بررسی خواهد شد. بیست وچهارمین صورتجلسه کمیسیون نامگذاری و تغییر نام اماکن و معابر عمومی به همراه چند پلاک 

ثبتی از حیث باغ یا غیرباغ بودن نیز بررسی و تعیین تکلیف خواهند شد.

از شورای شهر چه خبر؟
زهرا شمس احسان، رئیس کمیته اجتماعی شورای شهر تهران، دیروز بازدیدی از منطقه 20تهران داشته و علیرضا 

نادعلی، سخنگوی شورای شهر تهران نیز دستور جلسه صحن علنی شورا در روز 29مردادماه را تشریح کرده است.

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

ناوگان حمل ونقــل عمومی تهران هیچ گاه 
به اندازه امروز به برقی سازی  نزدیک نبوده 
است. این تصور که اتوبوس ها، تاکسی ها و 
موتورسیکلت های پایتخت به جای بنزین 
و گازوئیل دنبال جایگاه شارژ برقی و پریز 
باشند، از ســال آینده به تصویر کشیده 
خواهد شــد. دیروز وزیر صمت در این  باره 
اعلام کرد که ۷0 ایستگاه شارژ پمپ برق را 
در هفته دولت رونمایی می کنیم و هم اکنون 
در حال نصب این دســتگاه ها هســتیم. 
همچنین به گفته عباس علی آبادی از آبان ماه 
سال جاری مردم حضور خودروهای برقی 
را در پایتخت مشــاهده خواهند کرد. این 
موضوع فقط به تاکســی محدود نمی شود 
و بــه زودی اتوبوس و موتورســیکلت و 
ماشین های عمومی را هم رونمایی خواهیم 
کرد. ایستگاه های شارژ تاکسی های برقی 

در هفته دولت رونمایی می شود.
کمبود ناوگان حمل ونقل عمومی از یک سو 
و آلودگی  هوای ناشی از تردد وسایل نقلیه 
با سوخت فسیلی 2 مســئله عمده تهران 
است که شهرداری را بر آن داشته تا ناوگان 
حمل ونقل عمومی پایتخت را به ســمت 
برقی شــدن ببرد. در این مسیر دولت نیز 
روند مساعدت خود را آغاز کرده تا مسیر 
برقی سازی  وسایل با سرعت بیشتری پیش 
رود. از سویی میزان بالای مصرف سوخت در 
معابر شهری تهران که ناشی از تردد وسایل 
نقلیه شخصی در ترافیک است، برای دولت 
نیز انگیزه برقی سازی  را افزایش داده است. 
در این زمینه گروه صنعتی مپنا به نمایندگی 
از دولت برای بخش سرمایه گذاری پا پیش 
گذاشته است. اگر همه  چیز خوب پیش  برود، 
با مشارکت شــهرداری تهران و دولت، مد 
دیگری به ترددهای شهری اضافه می شود 
که آن شــامل اتوبوس ها و تاکســی های 

تمام برقی است.

تولیدخودرویبرقی
کشور های توسعه یافته جهان در پی تغییر منبع 
انرژی بــرای حمل ونقل شــهری هســتند. در دهه 
آینده خودرو های باتری دار جایگزین خودرو های 
بنزین ســوز می شــوند و به تدریــج میــزان مصرف 
سوخت  و در نتیجه آلودگی هوای شهری کاهش 
پیــدا خواهد کرد. شــهرداری تهــران نیــز به دنبال 
بهره گیــری از فنــاوری خودرو هــای برقــی اســت. 
این موضــوع در فضــای مجــازی مورد توجــه قرار 

گرفته است.

 

خدا کنه قیمتش مناسب باشه.

یاس نظری
@yas7618.1b

 

خیــره  ان شــاءالله. امیــدوارم قیمتش 
مناسب باشه.

عاطفه
@atefeszj

 

با قیمت مناسب باشه خوبه.

محسن سعیدی
@mohsensa...

 

تولید 200هزار موتورسیکلت و 50هزار 
خودروی برقی برای شهرداری تهران در 
دســتور کار قرار گرفت. خیلی ها هنوز 
فکر می کنند تسلا فقط خودروی برقی 

تولید می کنه!

Aurora
@fatmh_nby
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5 یکشنبه یکشنبه 2929 مرداد  مرداد 14021402- شماره - شماره 88618861
اجرای طرح »اتوبوس پیاده مدرسه«

زینــب عبــادی، معــاون حمل ونقل شــهرداری منطقــه12: امســال علاوه بــر آرام ســازی معابــر از طریــق انجام 
خط کشی ها و... با همکاری آموزش وپرورش و والدین و دانش آموزان طرح »اتوبوس پیاده مدرسه« و ترویج 
تردد با »دوچرخه تا مدرسه« در محله آبشار که به عنوان محله دوستدار کودک انتخاب شده، اجرایی می شود.

بازپس گیری اموال شهرداری تهران
لطف الله فروزنده، معاون مالی شهردار تهران: بخشی از اموال که در اختیار اشخاص حقیقی و حقوقی بود تخلیه و 
بازپس گیری شد. در حال حاضر بخش حقوقی ما در محاکم قضایی این موضوع را به جد دنبال می کند و طبق آمار 
حدود 2۰هزار میلیارد تومان باز پس گیری شده اما این آمار جدید نیست و قطعا رقم به تازگی بیشتر شده است.

گزارشکارامروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

از فضاهــای اجتماعــی فرهنگــی منطقــه بازدیــد کــردم. کتابخانــه 1
آیت الله حکیــم و مرکــز کارآفرینی معاونــت فرهنگــی اجتماعی در 

پارک جمشیدیه ازجمله این فضاها بود .

سیدمهدی صباغ

منطقه 

از مراحل ساخت و راه اندازی 2ایستگاه شــارژ خودروهای برقی در 9
منطقه بازدید کردم. در حال حاضر یک ایســتگاه در ضلع شمالی 
رینگ داخلی میدان آزادی و دیگری در ابتدای خیابان آزادی مقابل 
بانک شهر جانمایی و احداث می شود که هر کدام از این دو ایستگاه 

مجهز به یک شارژر DC و 4شارژر AC خواهند بود.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

امروز هماهنگــی لازم برای اعــزام 12۰ نفر از کارشناســان و کارگران 5
داوطلب خدمــت در مرز مهــران را انجــام دادم.  این افراد از ســوی 
منطقه ۵  به همــراه تجهیــزات تخصصــی همانند باب کــت، خاور، 
مینی پک، جرثقیل، کامیون های یخچال دار و دیگر ملزومات، اولین 
گروه از خادمین راه حرم برای خدمت به زائرین حسینی به منطقه 

مرزی مهران اعزام شدند.

احسان شریفی

منطقه 

جلسه  مشترکی با حضور مسئولان پلیس راهور، کلانتری و آموزش 12
و پــرورش با موضوع اســتقبال از مهر 14۰2داشــتم و قرار شــد برای 
رفع گره های ترافیکی و ایمن سازی معابر نزدیک مدارس اقدامات 

لازم را انجام دهیم.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

جلســه ای با نوید خاصه باف، مدیرعامل سازمان ســرمایه گذاری و 18
مشــارکت های مردمی شــهرداری تهران داشــتم. در این نشســت، 
تعیین تکلیف پروژه های مشارکتی مورد بحث و بررسی قرار گرفت 
و امیدوارم با تحقق این کار به زودی شاهد تحول بزرگی در افزایش 

سرانه های منطقه باشیم.

محمد جواد خسروی

منطقه 

در نخســتین روز کاری هفتــه بــا حضــور در معاونــت شهرســازی و 3
معمــاری منطقه به صــورت مســتقیم در جریــان روند رســیدگی به 
مسائل و مشکلات شهروندان قرار گرفتم و همچنین از نقطه نظرات 

و مسائلی که مراجعه کنندگان با آنها در ارتباط بودند، مطلع شدم.

حمید جوانی

منطقه 

مراسم تکریم از پیرغلامان و خادمان حضرت سیدالشهدا)ع( را با 11
کمک همکاران منطقه در یک حسینیه برگزار کردم تا از این طریق 

قدردان زحمات این دلسوختگان حسینی باشیم.

سید محمد موسوی

منطقه 

دیداری با خبرنگاران و عکاسان داشــتم. به هر حال فرصتی پیش 16
آمد تا از زحمات دوســتانی کــه در انعکاس اخبــار و تصاویر منطقه 
به ما کمــک می کنند، تقدیر کنیــم. در این نشســت نظراتی هم در 
راستای بهبود کیفیت خدمت رسانی مطرح شد که سازنده بودند و 

قطعا در تصمیم گیری ها آنها را مدنظر قرار خواهیم داد.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

7
نصرالله آبادیان

منطقه 

نهضت 4۰هــزار تــن آســفالت ریزی را تــا پایــان شــهریور در منطقه 14
پیگیری می کنم؛ به همین دلیل امروز عملیات لکه گیری آسفالت 
جهت مناسب ســازی  خیابان های تکیه اکبرآبادی، نیکنام شــرقی، 

دژکام، هفده شهریور و... انجام شد.

امیر یزدی

منطقه 

جلسه ای برای تقدیر از اصحاب رســانه در شهرداری منطقه برگزار 20
شد که جعفر شربیانی، رئیس شورای اسلامی شهرستان ری هم در 
این نشست حضور داشتند و نکاتی درخصوص تعامل با خبرنگاران 

و پیگیری مشکلات مردم مطرح شد.

رضا شنگی

منطقه 

روز گذشــته نخســتین گروه از خادمــان شــهرداری منطقه 2جهت 2
خدمت رســانی به زائران اربعین حســینی بــه مرز زرباطیــه را بدرقه 

کردیم تا برنامه ریزی های لازم صورت گیرد.

مهدی صالحی

منطقه 

به همراه حمیدرضــا صارمی، معاون شهرســازی شــهردار تهران به 10
محله بریانــک رفتیم و ورودی ســوم ایســتگاه متروی ایــن محله را 

که برای تردد معلولان مناسب سازی  شده است، افتتاح کردیم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

جلســه هماهنگی درخصــوص راه انــدازی موکب پذیرایی مراســم 6
اربعین حسینی در شهر کربلا را برگزار کردیم. همچنین بازدیدی از 

کیفیت نگهداشت شهر در سطح منطقه انجام دادیم.

مرتضی روحانی

منطقه 

با توجه به اهمیت آموزش نیروهای دوام، امروز در محل دوره های 13
آموزشی گروه های مذکور در سوله بحران شهرداری منطقه 1۳ حضور 
یافتم و از نزدیک در جریان روند آشنایی این نیروها با آموزش های 

پیش بیمارستانی قرار گرفتم.

هادی علی احمدی

منطقه 

نیروهای شهرداری را برای اطلاع رسانی در راستای برخورد با تخلفات 19
ساخت وســاز بســیج کردم. برای تشــریح اهمیــت کار جلســه ای با 
مدیران داشتم و از آنها خواستم در قالب نصب بنر و توزیع تراکت 
و... به سازندگان ساخت وساز غیرمجاز در معابر کدخدایی، غفوری، 
گلها، موزاییک سازی ، شهرک احمدیه و... اخطار بدهند. درصورت 

عدم تمکین، طبق ضوابط قضایی با آنها برخورد می شود. 

تورج فرهادی

منطقه 

در پی زلزله روز شــنبه 28مرداد در شرق اســتان تهران جلسه ای با 4
ستاد مدیریت بحران شــهرداری منطقه 4داشتیم و در این جلسه 
برای تمامی دستگاه های عضو این ستاد آماده باش کامل صادر شد.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

روز گذشــته پاســخگوی شــکایات و درخواســت های شــهروندان 17
منطقه 1۷ بــودم و با مــردم منطقــه 1۷ گفت وگــو کردیم تا مســائل 

خود را بیان کنند.

رضا سیفی

منطقه 

روز گذشــته نشســتی با خبرنگاران فعال در حوزه شــهری داشــتیم 8
و در ایــن نشســت، چالش هــا و مشــکلات منطقــه مطــرح شــد. 
همچنین اصحاب رسانه نقطه  نظرات خود را درباره منطقه 8تهران 

مطرح کردند.

فاطمه تنهایی

منطقه 

در نشســت قــرارگاه جامانــدگان اربعیــن حســینی شــرکت کــردم. 15
در ایــن نشســت مقــرر شــد شــهرداری منطقــه 1۵ در طول مســیر 
۳و نیم کیلومتــری حدفاصــل میــدان خراســان تــا اواســط خیابــان 

فدائیان اسلام به جاماندگان اربعین حسینی خدمات ارائه کند.

محمد شیری

منطقه 

در جلســه ســاماندهی شــهرک های منطقــه شــرکت کــردم کــه در 21
این جلســه درخصوص ارائه خدمات به شــهرک دانشــگاه تهران و 
شهرک آزادی -فرهنگیان تصمیم گیری شد. منطقه 21 شهرک های 
مسکونی زیادی دارد که نیازمند دریافت خدمات گوناگون ازسوی 

شهرداری هستند.

رضا پوریافر

منطقه 

از پروژه هــای عمرانــی بازدیــد کــردم. توســعه فــاز دوم بوســتان 22
جوانمردان به عنوان یکی از مکان های تفریحی و گردشــگری شهر 
تهــران در مســیر روددره کــن در دســتور کار قرار گرفــت. همچنین 
دومین پارک ترافیــک منطقه نیز بــا رویکرد آموزشــی و تفریحی در 

بوستان جوانمردان ویژه مادر و کودک راه اندازی خواهد شد.

رضا شرفی

هرازگاهیشاهدآتشسوزیدرسراهاوتیمچههای
مختلفبازارتهرانهســتیمکهطیآن،چندمغازه
دچارحریقشدهوخســارتهایفراوانیبهبازاریان
واردمیشــود.آخرینموردهمایجادخسارتهای
سنگینبه30بابمغازهوانباردربازارآهنگرانبود
کهخوشبختانهبهدلیلوقوعحادثهدرزمانتعطیلی
بازار،مصدوموفوتینداشت.همینموضوعسببشد
تاایمنســازیبازارتهرانبهیکیازدرخواستهای

مهمکسبهوشهروندانتبدیلشود.
حســنخدایاری،ازکاســبانبازارتهرانمیگوید:
»مسئولانبارهابهایمنسازیبازارتأکیدکردهاند،
امامتأســفانهاقدامچندانیدرایــنخصوصانجام
نشدهاســت.البتهچندیپیشوزیرکشورشخصاً

ازبازارتهرانبازدیدکردواســتاندارتهرانهمبرای
حلمشکلاتموجودضربالاجلداد.باوجوداین،
بازارتهرانامنیــتکافیبرایکســبهوخریداران
نداردوممکناســتدریکآتشســوزیکوچک،
جاندههانفربهخطربیفتد.«ســیدمحمدموسوی
همکه10سالیاستدرتیمچهاکبریانمشغولکار
است،میگوید:»یکیازدلایلیکهسببمیشوددر
آتشسوزیهاخسارتزیادیبهمغازههاواردشود،
نبودایستگاهآتشنشانیدراینمحدودهاست.وقتی
همکهنیروهایآتشنشانیبهمحلحادثهمیرسند،
مجبورندصدهامترشــیلنگآببهیکدیگروصل
کنندتاآتشراخاموشکنند؛چراکهبهخاطرعرض
کممعابربازارتهران،امکانحضوردرنزدیکیمحل
آتشســوزیراندارندواینکارباعثمیشودوقت
زیادیازآنهاتلفشود.بهنظرمن،درکنارراهاندازی
چندایستگاهآتشنشانیدربخشهایمختلفبازار
تهرانبرایدسترسیســریعنیروهابهمحلحادثه،

لازماســتتمهیداتیبرایتعریــضمعابرواتصال
پاساژها،سراهاوتیمچههابهتجهیزاتآتشنشانی
اتخاذشود.«ملکعلیسلیمیکهیکروزدرمیانبرای
خریدلوازمکفاشیبهبازارتهرانمراجعهمیکندتا
اجناسمغازهاشرادرمحلــهنظامآبادتکمیلکند،
میگوید:»بااینکهرفتوآمدزیــادیبهبازارتهران
دارم،اماهمیشــهازحضوردراینجااحساسترس
میکنم.هرلحظهاحســاسمیکنمساختمانهای
قدیمیدرحالریزشهستندیاممکناستمغازهای
آتشبگیردودرکوچههایتنگوباریکگیربیفتم.«
ویبابیــاناینکهبازارتهراننیازمنداســتقرارثابت
نیروهایآتشنشانیاست،بهمهمتریندلیلیاشاره
میکندکهراهاندازیایســتگاهآتشنشانیرادراین
بخشازپایتختبامشــکلمواجهکردهاست:»بازار
تهرانقبلازاینکهزیرســاختهایآنفراهمشود،
شکلگرفتهاست.یکیازاینزیرساختها،ایستگاه
آتشنشانیاستکهلازمبودقبلازتوسعهبازارتهران،

اقدامیبرایساختآنانجامشود.حالاهممسئولان
برایراهاندازیایستگاهآتشنشانیبایدهزینههنگفتی
برایخریدزمیندربــازارتهــرانبپردازند؛چراکه
مغازههایبازارارزشریالیزیادیپیداکردهاند.ازسوی
دیگر،کسیحاضرنمیشــودمحلکسبخودراکه
درآمدخوبیهمدارد،بهشهرداریبفروشدتاتخریب

کردهودرآنایستگاهآتشنشانیبسازند.«


ایمن سازی در حال انجام است
شهردارمنطقه1۲دربارهوضعیتبازارتهرانمیگوید:
»بازارتهرانبهعنواننخستینمرکزتپندهاقتصادی
کشــوردراینمنطقهفعالاســت،اماباآسیبهای
اجتماعیدســتوپنجهنــرممیکند.اگــربهاین

موضوعاتتوجهنکنیم،درآینــدهنیزحلنخواهد
شــد.«وحیدرضاانارکیمحمدیبابیاناینکهبازار
تهران11۲هکتارمساحتداردوقدمتوفرسودگی
ســاختمانهاازمهمترینمشــکلاتآنبهشــمار
میرود،ادامهمیدهد:»باوجوداین،مخاطرهاصلی
بازارتأسیســاتوموضوعاتبرق،۷00حلقهچاهو
معابریاستکهامکانترددوکمکرابراینیروهای
آتشنشانیسختکردهاند.«ویادامهمیدهد:»با
وجودمحدودیتهایموجود،ایمنسازیبازارتهران
راشــروعکردهایموجانماییبرایساختایستگاه
آتشنشــانیراانجاممیدهیم.امسالاینکارانجام
میشودتامهارآتشهنگامبروزحوادثغیرمترقبه

بهسرعتصورتگیرد.«

اعزام نیروهای شهرداری برای خدمت رسانی به زائران اربعین 
خدمات رسانی به عشاق اباعبدالله در مراسم اربعین از برنامه های شهرداری است و در این راستا پاکبان های شهر در اقدامی داوطلبانه برای 
خدمت رسانی و اعزام به شهرهای کربلا و نجف ثبت نام کرده اند. تا کنون نیروهای متعددی از مناطق شهرداری نیز به مرزهای مختلف کشور 

اعزام شد ه اند تا اقدامات نظافت و همچنین فضای سبز را سامان بدهند.

بازارتهرانصاحبایستگاهآتشنشانیمیشود
باپیگیریکسبهوتلاشمدیریتشهری

عکسروز

راهبرد مهم شهرداری تهران
علیرضا زاکانی، شــهردار تهران: یکی از 
3سیاست اصلی شــهرداری در توسعه 
حمل ونقل عمومی تهران، برقی ســازی 
حمل ونقل عمومی اســت. در حال حاضر 
سهم حمل ونقل عمومی از ترددهای تهران 
3۴درصد اســت و ما در الگوهای مختلف 
حمل ونقلی دچار فرسودگی و کمبود ناوگان 
هستیم. در عین حال در حوزه حمل ونقل 
امیدواریم بتوانیم شــرایط را تغییر دهیم 
و هدف گذاری ما این اســت که در پایان 
دوره ششم مدیریت شــهری ۷۰ درصد 
جابه جایی ها با حمل ونقل عمومی صورت 
گیرد. یکی از 3راهبرد مــا برای این مهم، 
برقی ســازی  و رفتن در مسیری است که 
حمل ونقل عمومی برقی داشــته باشیم تا 
بتوانیم ترافیک شهر و آلودگی هوا را کاهش 

دهیم.

مکث3

حرکت به سمت برقی شدن ناوگان
مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون سلامت، 
محیط زیست و خدمات شــهری شورای شهر: 
شورای شهر و شهرداری تهران به دنبال استفاده 
از اتوبوس های برقی هستند. دنیا به سمت استفاده 
از اتوبوس های برقی می رود و اگر به این ســمت 
حرکت نکنیم، عقب ماندگی جدی خواهیم داشت. 
بی تردید حمل ونقل یکــی از بزرگ ترین عوامل 
تولید گازهای گلخانه ای اســت و در این میان 
خودروها و اتوبوس های گازوئیلی و دیزلی که غالبا 
دچار فرسودگی و نقص فنی هستند در آلودگی 
هوا مؤثرند. بخش قابل  توجهــی از این آلودگی 
در تهران و سایر کلانشــهرها به دلیل بالا رفتن 
غلظت ذرات معلق زیر ۲.5 میکرون است و این 
ذرات از سوخت و انتشار گاز خودروهای دیزلی 
منتشر می شوند. هر دستگاه اتوبوس  درون شهری 
به طور متوسط ۲۰۰ کیلومتر روزانه تردد دارد و این 
حجم از تردد، گویای ظرفیت آلایندگی سیستم 
حمل ونقل شــهری خواهد بود. در عین حال از 
مزایای اســتفاده از اتوبوس برقی ضمن کاهش 
تبعات استفاده از سوخت های فسیلی و جایگزینی 
آن با انرژی برق و حذف آلاینده ها، افزایش عمر 

مفید آنها به میزان تقریبا دوبرابر است.

مکث1

اجرای طرح تی او دی به منطقه 1۰ رسید

تـــوســــعهمبتنـــیبـــرحمـــلونقـــلهمگـانــی
)TransitOrientedDevelopment(عبارتاست
ازیکالگویمتراکمکاربریزمینشــاملمسکن،پارکهای
عمومیومیادین،کاربریهایتجــاریوخدماتیکههمگی
درامتدادنقاطکلیدیسامانهحملونقلهمگانیواقعشده
باشند.TODیاهمان»توسعهمبتنیبرحملونقلعمومی«
کهچندسالیاســتزمزمهاجرایآندرپایتختبهگوشمی
رسد،دردورهجدیدموردتوجهمدیریتشهریقرارگرفتهاست
واینطرحقراراستدرمناطقمختلفاجراشودوهماکنون
نوبتبهمنطقه10رسیدهاســت.برایاجرایTODمنطقه
10درانتظارتصویبشــدنطرحدرکمیسیونماده5است.
حمیدرضاصارمی،معاونشهرســازیومعماریشــهرداری
تهراندرحاشیهمراسمافتتاحورودیسوممترویبریانکبرای
استفادهافرادکمتوانجسمیوحرکتی،ازپیگیریاجرایطرح
تیاودیدرمنطقه10خبرمیدهدودراینرابطهبههمشهری
میگوید:»TODیکــیازالزاماتشــورایعالیمعماریو
شهرسازیوهمچنینشورایاســلامیشهرتهراناستکهبا
توجهبهمیزانبالایتراکمجابهجاییمسافر،درایستگاههای
پرترددمتروواتوبوسبتوانیمخدماتزیرساختیوسرانههای

شهریوهمچنینجابهجاییپرحجممسافرراداشتهباشیمتا
دسترسیهابهاینایستگاههاومیزانجابهجاییمسافردرآنها
بیشترشود.دربحثTODکشــورهایمختلفتجربههای
زیادیدارندوماهمبناداریمتادراینزمینهاقدامکنیم.اوافزود:
»پیشازاینمطالعاتمربوطبهطرحTODدرمناطق۷و18
بهاتمامرسیدهودرکمیسیونماده5هممصوبشدهاست،اما
در۲0منطقهدیگرهمبایداینطرحاجراشود؛زیراهدفگذاری
وبرنامهریزیشــهرداریتهــرانبرای300ایســتگاهمتروو
ایستگاههایپرتردداتوبوسرانیوســایرمدهایحملونقلی
است.انشاءاللهدراینزمینهشاهداتفاقهایخوبومبارکی
ازجملهبرایمنطقه10خواهیمبود.«صارمیگفت:»کارهای
مربوطبهاجرایطرحTODبرایمنطقه10دردستاقدام
است.یکیازمناطقیکهدراینخصوصمیتواندبهعنوانیک
الگویموفقمدیریتشهریدرکاهشسفرباخودرویشخصی
وکاهشسفرهایروزانهموردتوجهقراربگیردهمینمنطقه10
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انگیزه های 
برقی سازی  
ناوگان 
تهران

مدیریت ترافیک با افزایش ناوگان عمومی

مدیریت آلودگی هوا با حذف مصرف سوخت فسیلی

مدیریت مصرف سوخت با برقی سازی  ناوگان

قدم های 
برداشته شده 
در مپنا 
در مسیر 
برقی سازی  
تهران

تولید شارژرهای 2 تا 600 کیلو واتی 

آغاز فاز اول تأمین زیرساخت تردد خودروهای برقی

آغاز روند احداث 7 ایستگاه شارژ الکتریکی در نقاط مختلف تهران 

هدف گذاری 5000 دستگاه شارژر الکتریکی تا 1403

ورود 500 دستگاه اتوبوس برقی با سرمایه 7200 میلیارد تومان به زودی

سرمایه گذاری 10.000 میلیارد تومانی برای ورود 1۲0 هزار موتورسیکلت برقی

هدف گذاری شهرداری برای برقی سازی  ناوگان

5000DC و AC ایستگاه شارژ خودروهای برقی

اتوبوس برقی2000

تاکسی برقی50.000

دستگاه موتورسیکلت برقی200.000

ورود نخستین خط تراموا به معابر تهران

1

3
2

4
5

اقدامات شهرداری برای برقی سازی  ناوگان

رونمایی از سامانه اسکوتر اشتراکی در تهران )3مهر 1400(

رونمایی از 90دستگاه موتورسیکلت برقی با قابلیت سواپ باتری )اول بهمن1401(

تأمین 50 دستگاه اتوبوس برقی برای خط ویژه بهارستان - جمهوری اسلامی )3بهمن1401(

انعقاد قرارداد با گروه مپنا برای خرید 73 شارژر AC و DC برای اتوبوس های برقی )9مرداد140۲(

رونمایی از نسل جدید خودروی برقی در هیأت دولت )۲5مرداد 140۲(

اگر 1.5 میلیون موتورسیکلت  بنزینی با برقی جایگزین شوند

50میلیارد تومان
روزانه صرفه جویی سوخت می شود.

واقعیت بخشی به رؤیای تهران پاک
عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت : 
حمل ونقل برقی کشور یکی از اولویت های اصلی 
وزارت صمــت در دوره جدید خواهــد بود. در 
وزارتخانه از همان روزهای ابتدایی به همکاران مان 
اعلام کردیم تا یک برنامه جامع و دقیق، درباره 
طرح حمل ونقــل برقی آماده و شــهر تهران را 
به عنوان شهر نمونه این امر مشخص کنیم. امروز 
نهضت برقی سازی  حمل ونقل تهران آغاز شده و با 
همکاری شهرداری تهران، وزارتخانه های کشور، 
نفت و نیرو برنامه داریم تا پایان سال شاهد حضور 
۲۰۰ هزار موتورسیکلت و 5۰ هزار خودروی برقی 
در شهر تهران باشیم. در این زمینه مصمم هستیم 
تا حمل ونقل شهر تهران را برقی کنیم و برای این 
امر تا زمانی که زیرساخت های برقی سازی  مهیا 
شود، همه تلاش خود را خواهیم کرد تا در راستای 
صرفه جویی و محیط زیستی پاک گام برداریم و 
شاهد واقعیت بخشی به رؤیای تهران پاک باشیم. 
همچنین تولید خودروی برقی یکی از اولویت های 

اصلی نظام در زمینه آبادانی کشور است.

مکث۲

ابوذر امیرانیهمشهرییار
روزنامهنگار

مهدی اسماعیل پور، روزنامهنگارپروژه
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آغاز به کار سامانه جامع اموال تملیکی از شهریور 

عبدالمجید اجتهادی، رئیس سازمان اموال تملیکی: سامانه جامع اموال تملیکی از ابتدای شهریورماه امسال 
فعال خواهد شد. این سامانه پایه ای برای مبارزه با قاچاق است. استقرار این سامانه در استان های گلستان، 
کرمانشاه، همدان، قزوین، البرز، ایلام و کردستان انجام شده و امیدواریم به زودی در سراسر کشور فعال شود.

مطالبه 600هزار میلیارد تومانی بانک ها از دولت
محمدرضــا پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس: بانک هــای دولتی در ســال های اخیر افزایش 
سرمایه ندادند و کفایت سرمایه آنها عدد ناچیزی است و بعضا منفی شده. از سوی دیگر، برآورد ما این است 

که مطالبات بانک های دولتی از دولت بیش از 600هزار میلیارد تومان است.

از ابتدای شــروع بــه کار دولت ســیزدهم در 
شهریور1400 تا پایان تیرماه امسال، از مجموع 
4میلیون واحد مسکونی موضوع نهضت ملی 
مســکن، احداث یک میلیــون و 476هزار و 
991واحد در قالب های مختلف آغاز شده که 
برخی به بهره برداری رسیده اند و بعضی هنوز 

در ابتدای راه قرار دارند.
به گزارش همشــهری، قانــون جهش تولید 
مســکن دولت را مکلف کرد تــا در یک دوره 
4ساله، در هر سال زمینه احداث یک میلیون 
واحد مسکونی را برای اقشار نیازمند به مسکن 
فراهم آورد و بر همین اساس دولت سیزدهم 
اجرای نهضت ملی مســکن را در دستور کار 
قرار داد، نهضتی که در ادامه با ادغام مســکن 
مهر و طــرح اقدام ملی در آن، بــه یگانه طرح 
مســکنی دولت در کشــور تبدیل شد و همه 
زمین های قابل ساخت و تســهیلات و منابع 
مســکنی دولت به آن اختصاص یافت؛ اما در 
مراحل بعدی مشــکلاتی در تأمیــن زمین و 
اختصاص تسهیلات بانکی ســبب شد تا این 
نهضت از برنامه جا بماند که آمارهای وزارت راه 
و شهرسازی نیز این جاماندگی را تأیید می کند.

جاماندگی نهضت به روایت آمار
در زمان شــروع نهضت ملی مســکن، مرحوم 
رستم قاسمی، وزیر وقت راه و شهرسازی با اشاره 
به زمان بر بــودن فرایند احداث ســاختمان، از 
کلنگ زنی کل 4میلیون واحد مســکونی مورد 

تعهد دولت در 2سال نخست دولت و تکمیل آنها 
در 2سال باقی مانده خبر داد؛ اما در ادامه مشکلات 
تأمین زمین و ناهماهنگی بانک ها در تخصیص 
تسهیلات این نهضت عملا باعث شد بخش بسیار 
کمی از واحدها در سال اول دولت کلنگ زنی شود 
و درواقع  آمار عملکرد این سال مربوط به واحدهای 
ناتمام مسکن مهر و مسکن اقدام ملی بود؛ اما در 
سال دوم یعنی از اواسط سال گذشته، تدابیر دولت 
برای شتاب بخشی به نهضت ملی مسکن کارگر 
شد و ضمن تسریع در انتقال زمین های متعلق به 
دستگاه های دولتی به نهضت ملی مسکن، اجرای 
پروژه های مسکونی در بخش های خودمالکی، 
روستایی، اداری و بافت فرسوده نیز شتاب گرفت 
که درنهایت تا تیرماه امسال بنا به آمارهای وزارت 
راه و شهرسازی به کلنگ زنی 39.6درصد از کل 

تعهد 4میلیون واحدی دولت منجر شده است.

دورنمای نهضت خانه سازی تا 1404
برخلاف تصور عمومی مبنی بــر اینکه دولت 
باید در 4سال، 4میلیون واحد مسکونی بسازد، 
تعهد دولت در بحث احداث مسکن در نهضت 
ملی مسکن بســیار ناچیز است و بیشتر نقش 
هماهنگ کننده، تسهیلگر و نظارت را برعهده 
دارد. از مجموع تکالیف مســکنی این نهضت، 
بخش مسکن روســتایی برعهده بنیاد مسکن 
است و بحث بازآفرینی شهری نیز با همکاری 
شــهرداری ها و زیرمجموعه های وزارت راه و 
شهرسازی پیگیری می شود. همچنین مسکن 
خودمالکی نیز فقط با تسهیل در اعطای مجوزها 
و پرداخت تســهیلات به صاحبان زمین انجام 
می شود و بخشــی از متقاضیان نیز با دریافت 
زمین دولتی و تســهیلات، با همان ســبک 

خودمالکی اقدام به احداث مســکن موردنیاز 
خود می کنند. در این میــان، فقط در بخش 
احداث مسکن انبوه ســازی در مناطق شهری 
و عمدتا شــهرهای جدید، مســئولیت دولت 
پررنگ تر است که در این مورد نیز ادارات راه و 
شهرسازی استان ها و شرکت عمران شهرهای 
جدید مسئولیت اجرایی دارند و با تأمین زمین، 
واریز آورده نقدی و تخصیص تسهیلات بانکی، 
عملا پروژه هــا به صورت پیمانکاری توســط 
مجریان ذی صلاح اجرا می شود و باز هم دولت 
دست به کار ســاخت مســکن نخواهد شد. تا 
اینجای کار، نهضت ملی نتوانسته است به پای 
برنامه ریزی ها برســد؛ اما با توجه به تســریع 
نهضت ملی مسکن در ســال دوم دولت، اگر 
مشکل موجود در تأمین منابع مورد نیاز برای 
پرداخت تســهیلات مرتفع شــود، می توان 
امیدوار بود که تا پایان دولت سیزدهم، حدود 
1.5میلیون واحد مسکونی در حال احداث به 
بهره برداری برسد و برای سایر واحدها نیز اگر 
همچنان متقاضی دارای توان مالی وجود داشته 
باشــد، برنامه ریزی های لازم برای تخصیص 
زمین و تعریف پروژه به اتمام برسد. شرط توفیق 
نهضت ملی مسکن در شرایط موجود، تأمین 
منابع مالی از طریق شــبکه بانکی و همکاری 
متقاضیان در واریز آورده نقدی است که البته 
اگر فشارهای اقتصادی به خانوارها کاهش نیابد، 
احتمال توانمندی همــه متقاضیان در تأمین 
100درصدی آورده نقدی بعید به نظر می رسد 
چراکه آنها همزمان با تأمین مالی واحد خود، 
باید برای تمدید قرارداد اجاره خود نیز مبالغ 
ســنگینی را به عنوان افزایش رهــن یا اجاره 

ماهانه درنظر بگیرند.

چهره روز

نقد خبر

خبر

بنگاه درمانی بازار اجاره
  خبر: حســین جنتی، مدیرکل راه و شهرسازی استان 
تهران می گوید: با هدف سامان بخشی به بازار فروش و اجاره 
مسکن در یک بازه زمانی 3 ماهه، این اداره کل 9 هزار و 500 
گشت مشاوره املاک را ســامان داده که به 2 هزار و 100 

اخطار و ۸50 فقره پلمب بنگاه منجر شده است.
  نقد: ناکارآمدی بازار اجــاره، علت های مختلفی دارد که 
یکی از آنها تخلف برخی از واحدهای صنفی مشاور املاک و 
تخلفات آنهاست اما در همین بازار با کارکرد نادرست، یکی 
از اصلی ترین عواملی که موجب نارضایتی و آســیب و زیان 
روحی و مالی مستأجران می شــود، تخلف برخی مشاوران 
املاک در محاسبه حق کمیسیون و عمل نکردن به وظایف 
کارگری در دلالی ملک اســت. این مسئله به قدری فراوان 
شده و ابعاد گســترده ای پیدا کرده اســت که مستأجران 
فقط برای ســروکله نزدن با بنگاهی، رضایت دارند قرارداد 
سال قبل خود را به هر بهایی تمدید کنند. در شرایط فعلی، 
کمیسیون نظارت اتحادیه مشاوران املاک قادر به برخورد 
با تخلفات مشاوران املاک نیست و این حوزه عملًا رها شده 
است اگر گشــت های نظارت بنگاه ها فقط بر همین تخلف 
بنگاه ها متمرکز شــود، می تواند اثر مثبتی بر بازار و روح و 
روان مســتأجران بگذارد. در این میان اگر یک راه ارتباطی 
سهل و سریع برای انعکاس مستندات مردم در مورد تخلفات 
بنگاه ها تعیین شود، اثربخشی نظارت های میدانی به مراتب 
بیشتر خواهد شد چراکه بازار اجاره ایران به شدت یک طرفه 
است و مستأجران در زمان عقد قرارداد مجبور هستند برای 
از دست ندادن معامله، در مقابل تخلف یا زیاده خواهی بنگاه 
کوتاه بیایند و بعد از معامله نیز از مسیر شکایت به اتحادیه 

املاک قادر به احقاق حقوق خود نیستند.

احمد میرخداییمسکن
روزنامه نگار

وزارت اقتصاد با هدف متنوع کردن مسیرهای ورود 

سرمایه
سرمایه به ایران برای ســپرده گذاری بلندمدت 
ارزی و یا سرمایه گذاری طرحي را آماده کرده که 
قرار است به زودی تصویب و ابلاغ شود. مسیر جدید ورود سرمایه 
به کشور به نظر با چاشنی اقامت 5ساله، به گونه ای موانع گذشته را 
برخواهد داشت و انتظار دولت این است که با این تصمیم جریان 
ورود سرمایه به داخل ایران تسهیل شــود. دولت سابق حداقل 
ســرمایه گذاری یا ســپرده گذاری ارزی برای اقامت 5ســاله را 
250هزار دلار اعلام کرده بود که ۸شــهریور سال گذشته بابک 
دین پرست، معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای 
وزارت کشور مهرماه1400 در مصاحبه با سایت های داخلی این 
مصوبه را »ناموفق« خواند و دلیل شکست این تصمیم را بالا بودن 
رقم سرمایه گذاری اعلام کرد که باعث شده حتی یک مورد تقاضا 

در این چارچوب صورت نگیرد.
حالا دولت ســیزدهم که کف ســرمایه گذاری یا سپرده گذاری 
بلندمدت ارزی را 150هزار دلار پایین آورده، امیدوار اســت با 
برداشتن موانع و کوتاه کردن مسیر، ورود سرمایه به کشور بیشتر 

شود.

میانبر ورود سرمایه ها
به گزارش همشهری، دســتورالعمل جدید نحوه ورود سرمایه 
برای ســپرده گذاری بلندمدت ارزی جهت اخذ اقامت 5ساله به 
روش حواله و اسکناس ارز مستند به اظهارنامه ارز همراه مسافر 
مشخص خواهد شد و به این ترتیب بانک مرکزی اجازه دارد به 
نیابت از بانک مرکزی نسبت به انعقاد قرارداد سپرده گذاری ارزی 
ویژه در قالب افتتاح حساب ارزی به میزان حداقل 100هزار دلار 
آمریکا و یا معادل آن به سایر ارزهای جهان روا به صورت حواله و 
اسکناس برای متقاضیان اتباع خارجی اقدام کند. البته این بانک 
ابتدا باید از اصالت مستندات ورود ارز ازجمله اظهارنامه ارز همراه 
مســافر اطمینان حاصل کند و خروج اصل سپرده های ارزی به 
خارج از کشور پس از لغو اقامت به صورت اسکناس با همان ارز و 

پس از تأیید وزارت کشور و سازمان سرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران ممکن خواهد بود.

افزون بر اینکه بانک های برون مــرزی می توانند با مجوز و تأیید 
بانک مرکزی نسبت به جذب سپرده ها اقدام کنند و ورود سرمایه 
نقدی از طریق بانک های خصوصی و دولتی ایرانی به صورت حواله 
و اسکناس با ثبت در سامانه های مورد تأیید بانک مرکزی ازجمله 
نیما و سنا مجاز است. البته با اعلام وزارت اقتصاد، ورود سرمایه 
نقدی به صورت اسکناس باید مستند به اظهارنامه ارز همراه مسافر 
باشد و گمرک موظف اســت اظهارنامه ارزی را بدون هیچ گونه 
محدودیت در کف و سقف میزان ســرمایه نقدی ورودی ثبت و 

صادر کند.

ورود و خروج تهاتری
با اعــلام وزارت اقتصاد امکان ورود ســرمایه از طریــق تهاتر با 
سرمایه گذار خارجی و داخلی ورود سرمایه سرمایه گذار خارجی 
از طریق تهاتر سرمایه با سرمایه گذار خارجی که قصد خروج منابع 
ازجمله سود اصل سرمایه و عواید حاصل از سرمایه را دارند هم 
مجاز خواهد بود. در این روش سرمایه گذار خارجی دارای مجوز 
ســرمایه گذاری خارجی که قصد ورود سرمایه خارجی به کشور 
را دارد، سرمایه نقدی خود را با سرمایه گذار خارجی دیگری که 

مجوز انتقال دارد، تهاتر می کند.
افزون بــر اینکه راه تهاتر بین ســرمایه گذار خارجــی با فعالان 
اقتصادی داخلی کشــور جهــت واردات کالاهای ســرمایه ای، 
ماشــین آلات، تجهیزات و مواداولیه خطوط تولید باز می شــود 
و ســرمایه گذار داخلی از محل ارز با منشأ خارجی سرمایه گذار 
خارجی، از طریق انعقاد قرارداد با این ســرمایه گذاران، مبادرت 
بــه واردات قانونی کالای مجاز با تأییــد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و سازمان ســرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی 
ایران می کند. نتیجه اینکه پس از واردات قطعی کالا به کشور و 
به کارگیری آن در بانک مرکزی و واریز معادل ریالی ارزش کالای 
وارد شده مورد تأیید گمرک، از طرف سرمایه گذار داخلی به حساب 

شرکت ســرمایه پذیر ســرمایه گذار خارجی در ایران، به عنوان 
ســرمایه خارجی وارده ســرمایه گذار خارجی در دفاتر سازمان 

سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران ثبت می شود.

پشت صحنه ماجرا
پیش از این مدیرکل دفتر سرمایه گذاری خارجی گفته بود: میزان 
سپرده گذاری مورد نیاز جهت سرمایه گذاری، از 250هزار دلار 
به 90هزار یورو کاهش یافته اســت و مدت اقامت آن هم 5سال 
خواهد بود. ابوالفضل کوده ئی با اشاره به تصویب پیشنهاد وزارت 
اقتصاد در هیأت دولت درخصوص »کاهش میزان حداقل سرمایه 
یا سپرده« و »افزایش سال های مجوز اقامت« برای سرمایه گذاران 
خارجی، هــدف از این مصوبه را تشــویق هر چه بیشــتر اتباع 
کشــورهای خارجی و به ویژه همسایه برای ســرمایه گذاری در 

ایران اعلام کرد.
وی تصریــح کرد: بر ایــن مبنا، فــرد ســرمایه گذار، مدیران و 
کارشناســان خارجی وی و نیز مدیران و کارشناســان خارجی 
بنگاه های اقتصادی که سرمایه خارجی در آن به کار گرفته شده 
باشد، به علاوه همسر، فرزندان ذکور زیر 1۸سال و اناث مجرد و 
پدر و مادر تحت تکفل آنها نیز از مزایــای این مصوبه برخوردار 

خواهند شد.

پیامد یک تصمیم
سؤال اینجاست که درحالی که برخی کشــورها ازجمله دولت  
ترکیه در قبال 250هزار دلار سرمایه گذاری در این کشور، اقامت 
دائم و شهروندی می دهد، چرا سقف اقامت در ایران کوتاه  است و 
آیا انگیزه لازم برای سرمایه گذاری ایجاد می کند؟ شکست طرح 
اقامت 5ساله با 250هزار دلار سرمایه گذاری در دولت سابق باعث 
شده تا دولت سیزدهم میزان حداقل ســرمایه گذاری را پایین 
بیاورد و از این طریق هم اقدام به جذب ارز بیشتر کند و هم اینکه 
بخشی از نیاز ارزی بازرگانان و فعالان اقتصادی را با مدل تهاتر با 

سرمایه گذاری خارجی پوشش دهد.

مسیر جدید سرمایه گذاری در ایران
با 100هزار دلار اقامت 5ساله ایران بگیرید

راز سفر گران در ایران
سفر کردن در ایران برای ایرانیان گران تر شده و مهم ترین دغدغه 
مشتاقان سفر، تامین هزینه جا و اقامت و البته غذاست. روایت 
رسمی مرکز آمار ایران هم همین گزاره را تأیید می کند و نشان 
می دهد نرخ تورم خدمات تامین جا و غذا در یک ســال اخیر 
رشد قابل توجهي داشته و نسبت به دیگر بخش های خدماتی 

رکوردشکنی کرده است.
اما اصل ماجرا چیست؟ تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران نشان 
می دهد هزینه تمام شده خدمات در فصل بهار امسال نسبت به 
زمستان سال گذشته 15.7درصد، نسبت به بهار سال گذشته 
61.9درصد و در بازه زمانی یک ساله یعنی 4 فصل منتهی به 

بهار امسال 5۸.۸درصد رشد کرده است.
این گزارش می افزاید: بالاترین تــورم فصلی بخش خدمات 
با 22.9درصد در گــروه خدمات تامین جا و غذا ثبت شــده 
درحالی که هزینه تمام شده خدمات دولتی آبرسانی و مدیریت 
فاضلاب در بهار امسال نسبت به زمستان پارسال تنها یک دهم 

درصد بیشتر شده است.
در مقایسه با بهار سال گذشــته هم هزینه تمام شده خدمات 
اقامتی و پذیرایــی نظیر هتل ها و رســتوران ها در کشــور 
111.۸درصد قد کشــیده درحالی که کمترین میزان رشــد 
هزینه تولید بخش خدمات در گــروه اطلاعات و ارتباطات به 

میزان 16درصد ثبت شده است.
به گفته مرکز آمار ایران، هزینه تمام شده یا بهای تولید و ارائه 
خدمات تامین جا و غذا در یک سال منتهی به بهار امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته 113.1درصد قد کشیده است. این 
میزان رشد قیمت تمام شده بخش خدمات اثر مستقیم بر قیمت 
مصرف کننده خدمات ازجمله بالارفتن هزینه های سفر دارد و 
عملا باعث شده تا بسیاری از شهروندان با سطح درآمد متوسط 

و پایین از رفتن به سفر باز بمانند.
البته در ماه های اخیر با افزایش قیمت بلیت هواپیما و کمیاب 
شدن آن، فشار هزینه های سفر از مسیرهای دیگر هم بیشتر 
شــده که انتظار می رود دولت تدابیر بیشتری را برای کاهش 

هزینه های سفر به کار ببندد.

داستان سفرهای زیادی
پیش از این هم مرکز پژوهش های مجلــس گزارش داده بود 
افزایش شاخص قیمت ها، تأثیر منفی و معناداری بر هزینه های 
گردشگری خانوار می گذارد به گونه ای که خانوارها در مقایسه با 
سایر هزینه های خانوار، مقدار به نسبت کمتری برای گردشگری 
هزینه کرده اند. نتیجه یک پژوهش در ارتباط با مقایسه بین 
هزینه متوسط ســفر با تورم نقطه به نقطه بین سال 1390 تا 
139۸ نشان داده که هرچند کمیت گردشگری داخلی افزایش 
پیدا کرده اما به کیفیت آن افزوده نشــده و توزیع سفر در بین 
خانوارها به صورت عادلانه رخ نداده و 3 برابر شدن سرانه سفر 
خانوارها به واسطه افزایش سفرها برای »خانوارهای سفرکرده« 

رخ داده است.
نتیجه اینکه افزایش شکاف رفاه، باعث شده تا خانوارها به فکر 
کاهش هزینه های سفر باشند و اقامت در خانه اقوام و دوستان، 
استفاده بیشتر از وسایل حمل ونقل شخصی، کاهش هزینه های 
مربوط به خرید سوغاتی و عدم استفاده از تورهای گردشگری را 
در اولویت قرار دهند که عملا باعث کاهش میزان درآمد برای 

کسب وکارهای مرتبط و عدم سرمایه گذاری بیشتر شده است.
از ســوی دیگر گزارش مرکز آمار نشــان می دهــد منظور از 
خانوارهای سفر کرده، خانواری است که حداقل یک عضو آن 
در دوره آماری مورد بررسی؛ حداقل یک سفر انجام داده باشد، 
به معنای دیگر اگر یک شخص از خانوار به سفر برود، تمام خانوار 
سفر رفته محسوب مي شوند. کارشناسان می گویند: در شرایط 
فعلی که بیشتر خانوارها با مشکلات اقتصادی روبه رو هستند، 
حمایت مالی از خانوارهای سفر نرفته، به طوری که هر شخص 
حداقل یک سفر در سال داشته باشد، بسیار سودمند است و 
علاوه بر افزایش تعداد ســفر ، ایجاد اشتغال و کسب وکارهای 

وابسته را به همراه دارد.

بنزین سوزی با سفر
بــه گــزارش همشــهری، درحالی کــه کشــورهای دیگر 
زیرساخت های لازم برای سفر با حمل ونقل عمومی را در اولویت 
سیاست های اقتصاد گردشــگری خود قرار داده اند در ایران 
همچنان بخش قابل توجهی از سفر ها با خودروهای شخصی 
صورت می گیرد که علاوه بر رشد مصرف بنزین، خطر تصادف 
را تشدید می کند، به گونه ای که افزایش فشارهای اقتصادی و 
نبود زیرساخت های حمل ونقلی در دسترس و باکیفیت، گرایش 
گردشگران داخلی به سفرهای غیرقابل برنامه ریزی و مبتنی بر 

ماشین شخصی را نیز افزایش داده است.

بازار لوازم خانگی، زیر ذره بین
در جریان تنگناهای ارزی که مدیریت 
واردات در دستور کار دولت قرار گرفت، 
واردات لوازم خانگــی از بزرگ تریــن 
حوزه هایی بود که بــا ممنوعیت های 
بسیار ســخت مواجه شــد اما ناتوانی 
کمی، کیفی و قیمتی لوازم خانگی داخل در پاســخ گویی 
به نیاز بازار، باعث شــد حجم انبوهی از لوازم خانگی قاچاق 
وارد کشور شود. در این اوضاع، اگرچه واردات لوازم خانگی 
همچنان ممنوع باقی ماند، امــا ناکارآمدی این بازار چنان 
مشهود شد که وزارت صنعت،  معدن و تجارت، تصمیم به 
ورود به این حوزه گرفت. وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان 
اینکه صنعت لوازم خانگی نیازمند رســیدگی است، گفت: 
اخیراً به دلایل فنی و غیرفنی در این بخش نوسانات قیمتی 
وجود داشته که وزارت صمت مشــغول بررسی آنهاست و 
احتمالاً اقدامات سازنده برای تعدیل قیمت لوازم خانگی در 

دستور کار داشته باشیم.
عباس علی آبادی درباره ممنوعیت هــای واردات، با بیان 
اینکه تصمیم گیری ها در دولت و وزارت صمت باید جامع 
باشد، تصریح کرد: در همه جای دنیا از وضع تعرفه کمک 
می گیرند تا تولید و واردات بــا مصرف و صادرات به تعادل 
برسد. این اظهارات علی آبادی، با اشاره به ممنوعیت های 
وارداتــی در حــوزه لوازم خانگی مطرح شــده که باوجود 
انحصاری شدن بازار داخل، قیمت انواع ایرانی این لوازم از 
مشابه خارجی نیز بالاتر رفت و حتی کار به جایی رسید که 
سال گذشته، رهبر معظم انقلاب نیز نسبت به این وضعیت 

واکنش نشان دادند.

رشد قیمت تولید برق در بهار
هزینه تولید برق در بهار امســال نســبت به بهار پارســال 
60.9درصد بالاتر رفته کــه در این شــرایط انتظار می رود 
درصورت تثبیت طولانی مدت بهای برق مصرفی، ناترازی در 
این بخش تشدید و وزارت نیرو بازهم به نیروگاه ها بدهکارتر 
شود. این نتیجه تازه ترین گزارش رســمی نهاد آماری ایران 
است که نشان می دهد هزینه تولید برق در ایران از 21.1درصد 
در بهار سال گذشته به 60.9درصد رسیده یعنی 39.۸واحد 
درصد بیشتر. به گزارش همشــهری، با افزایش روند مصرف 
برق به ویژه در ساعت اوج بار شبکه، فشار بر نیروگاه ها و خطوط 
انتقال افزایش می یابد به گونه ای که قیمت تمام شده برق در 
بهار امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته در ساعت اوج 
بار 64.9درصد، میان بار 60.9درصد و کم بار هم 5۸.2درصد 
قد کشیده است. تغییر دیگر که بیانگر افزایش هزینه تولید برق 
در کشور اســت به تورم فصلی مربوط می شود به گونه ای که 
قیمت تمام شده این حامل انرژی استراتژیک در زمستان سال 
گذشته منفی 1.9درصد بوده اما در بهار امسال به 31.۸درصد 

رسیده است.

رشد هزینه تولید برق
درصدشاخص

1.9-تورم فصلی زمستان 1401
31.8تورم فصلی بهار 1402

21.1تورم نقطه ای زمستان 1401
60.9تورم نقطه ای بهار 1402
16.9تورم سالانه بهار 1401
30.1تورم سالانه بهار 1402

خبر

طلب سنگین بانک سپه از دولت
وزارت اقتصاد و دارایی در واکنش بــه افزایش بدهی دولت 
به بانک ها اعلام کرد: یکی از مهم ترین دلایل افزایش بدهی 
دولت به بانک ها، بابت ثبت رقم 160 هــزار میلیارد تومان 
طلب از دولت توسط بانک سپه است چرا که وقتی بانک های 
انصار، قوامین، حکمت ایرانیان، مهر اقتصاد و موسسه کوثر 
در بانک سپه ادغام شدند، بانک قوامین ناترازی بالایی داشت 
که عمده این ناترازی ناشــی از مطالبات مشکوک الوصول و 
معوق شده بود. این وزارتخانه می افزاید: در زمان ادغام، دولت 
وقت بازپرداخت ناترازی در دارایی ها و بدهی ها را تقبل کرد 
اما آن را جبران نکرد و بانک سپه هم در صورت های مالی خود 
این مطالبات را درج نکرده بود و افزون بر اینکه ارقامی که به 
عنوان بدهی دولت به بانک ها به ثبت می رسد، ارقام ادعایی 
بانک هاست و بانک مرکزی ارقام اعلامی بانک ها را به عنوان 
بدهی دولت به بانک ها درج می کنــد، ارقامی که در نهایت 
به عنوان بدهی واقعی دولت به بانک ها تعیین و در حســاب 
دولت به عنوان بدهی به بانک ها درج می شود، همواره کمتر 

از رقم ادعایی بانک ها است.

نمای نهضت خانه سازی در 2سالگی دولت
در دومین سالگرد آغاز به کار دولت سیزدهم، احداث 36/9درصد از واحدهای موضوع نهضت ملی 

مسکن شروع شده و به درجه ای از پیشرفت نیز رسیده است

نهضت ملی 
مسکن

4.000.000
واحد

واحدهای 
عملیاتی

1.476.991
واحد

نوسازی 
بافت های 

فرسوده
123.972

واحد

مسکن کارکنان 
نیروهای مسلح

124.154
واحد

مسکن 
خودمالکی 119.579

واحد

نوسازی 
مسکن 
روستایی

295.319
واحد

مسکن 
انفرادی - 

اجاره 99ساله
226.573

واحد

مسکن 
انبوه سازی - 
اجاره 99ساله

587.394
واحد



تفاوت های آیین نامه واردات
اظهاراتی کــه در روزهای اخیر دربــاره مفاد 
آیین نامــه واردات خودروهای کارکرده به طور 
غیررسمی منتشر شــده حاکی از آن است که 
قانونگذار شــرایط آســان تری را برای واردات 
درنظر گرفته که البته برخی از این موارد پیش تر 
در فروردین امســال در اصلاحیــه آیین نامه 
واردات خودرو اعلام شده بود. مهم ترین مورد 
که گفته می شود در طرح جدید به آن پرداخته 
شــده، رفع موانع تامین ارز است. ارز مورد نیاز 
برای واردات خودروهای صفر براســاس مفاد 
قانون واردات ابلاغیه شــهریور پارسال، باید از 
کانال بانک مرکزی تامین شــود. این در حالی 
است که برای واردات کارکرده ها امکان استفاده 
از ارز در اختیار مردم فراهم شــده اســت. به 
این معنا که ارز با منشــأ خارجی و ارز با منشأ 
داخلی - موجود در منازل - یکی از منابع تامین 

ارز موردنیاز است.

تأخیر طولانی در واردات 
وزیــر صمت به تازگــی تامیــن ارز را چالش 
اصلی پیش روی واردات خــودرو عنوان کرد. 
عبــاس علی آبــادی  اخیرا گفته اســت: تنها 
نگرانی کــه در زمینه واردات خــودرو وجود 
دارد، تامیــن ارز مورد  نیاز بــرای اجرای این 

طرح اســت. این جمله وزیر صمت، از یک سو 
تأییدی اســت بــر پیش بینی هــای فعالان 
حوزه واردات خودرو مبنی بر عملی نشــدن 
واردات با توجــه به محدودیــت منابع ارزی 
که می توانــد توجیه کننده تأخیــر طولانی 
قریب به یک ساله درروند واردات خودروهای 

صفر کیلومتر باشد، اما این گفته وزیر از سوی 
دیگر می تواند این امیدواری را ایجاد کند که 
وزارت صمت در تدوین آیین نامه جدید واردات 
خودروهای کارکرده موانــع ارزی واردات را 
حذف کرده یا به حداقل رسانده باشد. واردات 
خودروی صفر کیلومتر به کشور از برنامه ریزی 
صورت گرفته بســیار عقب است و درحالی که 
براساس برنامه ریزی ها وزارت صمت قرار بود تا 
پایان سال گذشته 100هزار دستگاه و تا پایان 
خرداد امســال در مجموع 200هزار دستگاه 
خودرو وارد کشور شــود، کمتر از یک  درصد 
این پیش بینی عملی شده و تعداد خودروهای 
ترخیص شده به یک هزار دستگاه هم نمی رسد. 
براساس گفته های رئیس کل گمرک، تاکنون 
1.621دســتگاه  خودرو به گمــرک اجرایی 
اظهار شــده که از این تعداد، 690دســتگاه 
خودرو ترخیص شده و 928دستگاه در حال 

گذراندن تشریفات هستند.

7 یکشنبه یکشنبه 2929 مرداد  مرداد 14021402- شماره - شماره 88618861
وضعیت توزیع بنزین در کلانشهرها به حالت عادی برگشت

رضا نواز، سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت: مشکلات توزیع بنزین در تهران و سایر کلانشهرها تقریبا حل 
شده است و شاهد کاهش صف بنزین در جایگاه ها هستیم و وضعیت به حالت عادی بازگشته است. البته 
همچنان مشکلاتی در سایر استان ها به ویژه استان های مرزی به ما گزارش شده  که به دولت منتقل کرده ایم.

ثبت رایگان بیش از ۲۳هزار قرارداد اجاره در سامانه املاک 
هادی عباسی، معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی: تاکنون بیش از ۶۴هزار قرارداد اجاره در سامانه 
املاک و مستغلات ثبت شده که 2۳هزار و ۱۳۹قرارداد نهایی و منعقد شده است. هر قرارداد 2شاهد دارد و 

فرایند آن به صورت تمام الکترونیک با کد رهگیری رایگان صادر شده است.

1.98

1.98

1.98

1.97

1.97

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به میلیون واحد

شــاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز ۱۶هزارو 
72واحــد، معــادل 0.8۱درصــد نــزول کــرد و بــه یــک 
میلیــون و ۹57هــزارو 52۳واحد رســید. شــاخص کل 
هم وزن نیز بــا 7هــزارو ۹0۱واحــد افت بــه ۶77هزار و 

۳7واحد رسید.

تالار شیشه ای

1036خرید  حقوقی

462 فروش حقوقی

ارقام به میلیارد تومان

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات دیروز بازارسهام، سهامداران حقیقی 2هزارو 
۳۶5میلیــارد تومــان ســهام خریدنــد امــا در مقابل حجم 
فــروش ســهامداران حقیقــی بــه 2هــزارو ۹۳۹میلیــارد 
تومــان رســید. 57۴میلیــارد تومان از ســهامی کــه دیروز 
سهامداران حقیقی فروختند توســط سهامداران حقوقی 

خریداری شد.

2365خرید  حقیقی

2939فروش حقیقی

دیروز قیمت 82نماد معاملاتی در بازار سهام رشد 
و قیمت ۴۳۶نماد، کاهش یافت. قیمت ۹نماد 

معاملاتی هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

صعود
نزول

بدون تغییر

83

152

ورود و خروج نقدینگی به بازار سهام

سهامداران حقیقی دیروز 57۴میلیارد تومان نقدینگی 
از بازار سهام خارج کردند و با خروج این میزان نقدینگی 
از بورس، نسبت خروج پول حقیقی به ارزش معاملات 
خــرد بــه 7.5درصد رســید کــه نشــان می دهد شــتاب 
خــروج پول از بــازار ســهام در مقایســه بــا روز معاملاتی 

قبل بیشتر شده است.
 1402-05-28

 1402-05-25

 1402-05-24

 1402-05-23

 1402-05-22

 1402-05-21

1402-05-18

 1402-05-17

 1402-05-16

1402-05-15

ارقام به  میلیارد تومان

-93 -104

-1081

-138
-38

-504

-215

-574
-400

-554

میادین

سوپرمارکت

افزایش قیمت کره؛ زیر 30درصد
قیمت انواع کره طی بازه زمانی یک سال گذشته به طور میانگین 
25درصد رشد داشته است. به گزارش همشهری، مقایسه قیمت 
کنونی انواع کره گیاهی و حیوانی با قیمــت این اقلام در زمان 
مشابه ســال قبل نشــان می دهد که برخلاف دیگر اقلام لبنی 
خارج از شمول نرخ گذاری که رشد بالای 50درصدی داشته اند، 
کره کمترین میزان رشد قیمت را داشته است. قیمت یک قالب 
100گرمی کره مرداد سال گذشته 26هزار تومان بود که امروز 

این قیمت به حدود 33هزار تومان رسیده است.

قیمت فروش انواع کره در سوپرمارکت های تهران 

قیمت هر کیلوگرم- تومان

سیب 
گلاب

30.000
75.000

شکلی

حیوانی 
100گرمی
32.500

کالین

حیوانی لاکتیکی 
بدون نمک 
250گرمی

85.000

خربزه

14.500
20.000

هلو

31.500
59.000

کاله

حیوانی 
100گرمی
32.500

می ماس

حیوانی 
100گرمی
32.000

گلابی

44.000
115.000

شلیل و 
شبرنگ

33.000
60.000

پگاه

حیوانی 
100گرمی
32.500

غنچه

گیاهی 
ویتامینه 
250گرمی
26.350

هلو 
انجیری

29.000
53.000

آلو 
شابلون

26.000
56.000

مهگل

گیاهی 
کم چرب 

250گرمی 
23.800

تاپ

اسپرید 
نیم چرب 
100گرمی
32.500

انگور 
عسگری

27.000
40.000

 اختلاف قیمت میوه 
در میادین و مغازه ها

قیمت انواع میوه در میادین طی هفته گذشــته با تغییراتی 
همراه بود. به گزارش همشــهری، نرخنامه جدید میادین 
میوه وتره بار شهرداری حاکی از نوسان قیمت تعدادی از اقلام 
پرتقاضای میوه در میادین است. بر این اساس قیمت تعدادی 
از میوه ها ازجمله انواع هلو، شلیل و شبرنگ و همچنین پسته، 
بادام و فندق سبز در هفته گذشــته افزایشی بود اما برخی 
دیگر ازجمله انواع انگور و انجیر کاهش قیمت داشتند. با این 
حال نگاهی به قیمت میوه در مغازه های سطح شهر حاکی از 

اختلاف 30 تا 100درصدی قیمت هاست.

اختلاف قیمت میوه در میادین و مغازه ها

چهارراه استانبول

قیمت هرگرم طلای ۱8عیار دیروز 
۶هزارو ۹2۶تومان نــزول کرد و به 
2میلیون و 2۹5هــزار و 8۱۱تومان 
رســید. ارزش هر مثقــال طلا هم 
۳0هــزار تومــان کاهــش یافــت و 
بــه قیمــت ۹میلیــون و ۹۴5هــزار 

تومان مبادله شد.

6926
تومان  

قیمــت هرســکه طــرح جدیــد 
دیــروز ۱00هــزار تومان نــزول کرد 
و به 27میلیون و 800هزار تومان 
رسید.هرســکه طرح قدیم هم با 
۱00هزار تومــان کاهش به قیمت 
2۴میلیــون و ۹00هــزار تومــان 

دادوستد شد.

100000
تومان  

قیمــت هــر یــورو در بــازار آزاد 
دیــروز بــا ۱50تومــان کاهــش بــه 
5۳هــزارو ۳50تومان رســید. هر 
دلار هــم بــا 200تومــان نــزول بــه 
 قیمــت ۴۹هزار تومان دادوســتد 

شد.

150
تومان  

مغازه ها      میادین

لایحه واردات خودروهای کارکرده ها 28 خرداد امســال 
به تصویب نمایندگان مجلس شورای اسلامی رسید اما با 
گذشت 2 ماه از تصویب این لایحه و با اینکه مجلس دولت را 
به تدوین آیین نامه واردات  این خودروها ظرف یک ماه مقید 

کرده بود، نه تنها این آیین نامــه هنوز از تنور دولت بیرون 
نیامده بلکه وزارت صنعت ، معدن و تجارت نیز از انتشــار 
هرگونه اطلاعاتی درباره جزئیات این آیین نامه خودداری 
می کند.  هفته گذشته سخنگوی  دولت اعلام کرد آیین نامه 
واردات خودروهای کارکرده از ســوی وزارت صمت، برای 
تصویب به هیأت دولت ارسال شده و در کمیسیون زیربنایی 
در حال بررسی  است. تماس های مکرر خبرنگار همشهری 
با مسئولان ذیربط برای دریافت نکات مهم مورد نظر وزارت 

صمت در طرح جدیــد، بی نتیجه مانــد و عبدالله توکلی 
لاریجانی، سرپرست دفتر صنایع خودرو وزارت صمت در 
پاسخ به پرسش همشهری، بدون ذکر جزئیات بیشتر به بیان 
این جمله اکتفا کرد که  »مهم ترین نکته، تســهیل واردات 
به منظور تنظیم بازار اســت«. با این حال، در روزهای اخیر 
اظهارات تأیید نشده ای درباره آنچه در آیین نامه جدید مورد 
توجه قانونگذار بوده، منتشــر شده  که حاکی از اصلاحات 

قانونی به نفع واردات است.

روند نزولی شــاخص کل بورس تهران در مبادلات 

بورس
دیروز هم ادامه یافت و این شاخص با 16هزار واحد 
کاهش نزدیک به یک درصد افت کرد. آمار ها نشان 
می دهد ارزش کل بازار سهام در 100روز گذشته بیش از 3000هزار 
میلیارد تومان نزول کرده و ارزش سهام بیش از 100شرکت نصف 

شده است.
به گزارش همشهری، بازارسهام از 17اردیبهشت ماه وارد یک روند 
نزولی شــده و این روند نزولی همچنان ادامه دارد. در مبادلات روز 
گذشته نیز شاخص بورس با 16هزار واحد کاهش مواجه شد. طبق 
آمار های موجود شــاخص کل بورس تهران در 100روز گذشــته 
نزدیک به 578هزار واحد کاهش یافته است. این به معنای آن است 
که سهامداران در این مدت به طور میانگین 23درصد زیان کرده اند. 
نگاهی دقیق تر به قیمت سهام شرکت ها نشان می دهد در این مدت 
دست کم ارزش سهام بیش از 100شرکت نصف شده است که بیش 
از میزان افت شاخص بوده اســت. مقایسه میزان نزول شاخص کل 
بورس تهران با سقوط ســال1399 که بزرگ ترین نزول تاریخ بازار 
سرمایه است نشان می دهد که ابعاد این نزول بیشتر از آن دوره است 
چرا که شاخص بورس از مرداد1399 تا آبان پارسال در طول 27 ماه 

در حدود 45درصد افت کرد اما در دوره فعلی این نماگر مهم در طول 
فقط 100روز 23درصد افت کرده و بسیاری از فعالان بازار سرمایه 

امیدی به توقف روند نزولی شاخص بورس ندارند.
آمار های تکمیلی تر همچنین نشان می دهد ارزش کل بازار سهام یک 
روز قبل از نزول به 11655هزار میلیارد تومان رسیده بود اما در حال 
حاضر تحت تأثیر نزول شاخص، ارزش کل بازار سهام به 8727هزار 
میلیارد تومان رسیده است. در این مدت 3000هزار میلیارد تومان از 
ارزش بازار سهام کاسته شده است. مقایسه ارزش دلاری بازار سهام 
نیز بیانگرآن است که در این مدت ارزش کل بازار سهام با 38میلیارد 

دلارکاهش به 178میلیارد دلار رسیده است.

پیش بینی آینده
به زعم کارشناســان در شــرایط فعلی با توجه به تغییراتی که در 
سیاست های اقتصادی به وجود آمده، بازار سهام دچار سردرگمی و 
ابهام شده و تا زمانی که این ابهام ها برای بازار سهام بر طرف نشود، 
شاخص کل بورس تهران نمی تواند مسیر صعودی خود را در پیش 
بگیرد. اشاره کارشناسان به تغییر مقررات در صنایع مختلف به طور 
مثال تغییر نرخ خــوراک گاز صنایع و افزایش عــوارض صادراتی 

محصولات فلزی است.
جلال روحی یک کارشــناس بازار به تأثیر نرخ خوراک گاز صنایع 
اشاره کرد و گفت: درخصوص نرخ خوراک مذاکرات زیادی صورت 
گرفته تا آرامش به بازار باز گردد اما باید توجه کرد که همه صنایع 
از افزایــش نرخ خوراک تأثیــر نمی پذیرند با این حال اســتنباط 
سهامداران این است که ممکن اســت چنین تصمیم هایی به کل 
بازار سرایت کنند در نتیجه حجم ســرمایه گذاری دربازار کاهش 

یافته است.
علیرضا فرشید یک کارشناس دیگر بازار سرمایه نیز گفت: یکی از 
دلایلی که منجر به نزول بازار شد تغییراتی است که در نرخ گذاری 
برخی صنایع اتفاق افتاده با ایــن حال گزارش های فصلی و تیرماه 
توانســت قدری از اثرخبرهای مربوط به نرخ خوراک گاز صنایع و 
عوارض صادراتی محصولات فلزی کم کند.او درباره آینده بازار سهام 
گفت: بخشی از حرکت بازار ســهام ایران تحت تأثیر نوسان قیمت 
کالاهای پایه در جهان و قیمت دلار است در حال حاضر قیمت این 
کالا ها نیز در جهان به دلیل رکود اقتصادی چین و آمریکا در حال 
کاهش است و قیمت دلار نیز نوسان چندانی ندارد، به همین دلیل 

فعلا نمی توان رشدی برای بازار سهام متصور بود.

نزول 3000 همتی بورس در 100 روز
به لحاظ دلاری، ارزش بازار سهام در 100روز گذشته 38میلیارد دلار کاهش یافته است

گمانه زنی های واردات 
خودروهای کارکرده

سرپرست دفتر صنایع خودرو 
وزارت صمت: مهم ترین تأکید 

وزارت صمت در آیین نامه، تسهیل 
واردات به منظور تنظیم بازار است

فرخنده رفائیگزارش
روزنامه نگار

رئیس کل دیوان محاســبات کشور 
از صــدور رأی و حکــم قطعی برای 
تعــدادی از مدیــران ســابق بانک 
مرکزی خبــر داد و گفــت: تاکنون 
2هزار شرکت شبه دولتی شناسایی 

شده است.
به گــزارش خانه ملــت، احمدرضا 
دستغیب گفت: دیوان محاسبات یک 
مجموعه علمی، فنی و تخصصی است 
و ارتباط آن با رسانه ها در بسیاری از 
مواقع می تواند بــرای کمک به حل 

معضلات کشور راهگشا باشد.
او با تأکید بر اینکه در دیوان محاسبات 
رویکرد سیاسی نداریم، تصریح کرد: 
حسابرسان دیوان محاسبات در تمام 
مجموعه هایی که قانون معین کرده، 
حضور دارند و رسیدگی های مدنظر 
این نهاد نظارتــی را با دقت پیگیری 

می کنند.

دســتغیب با بیــان اینکه اســتقرار 
ســامانه های نظــارت بر خــط از 
اولویت های دیوان محاســبات است، 
تأکیــد کــرد : در کنار حسابرســی 
شــرکت های دولتــی، نظــارت بر 
شرکت های شبه دولتی از موضوعات 
مهمی اســت که ما دنبال می کنیم و 
در این زمینه تاکنــون حدود 2هزار 
شرکت شــبه دولتی شناسایی شده 
که کار رسیدگی به آنها نیز آغاز شده 

است.
رئیس کل دیوان محاســبات کشور 
همچنین درباره تخلفات مالی مدیران 
و پرونده هایی که به نتیجه رســیده 
است، یادآور شد: در جدیدترین احکام 
قطعی شده، حکم در ارتباط با پرونده 
ارز 4200تومانــی بــرای تعدادی از 
مدیران ســابق بانــک مرکزی صادر 

شده است.

شناسایی 2هزار شرکت شبه دولتی 
دیوان محاسبات برای برخی مدیران سابق بانک مرکزی در 

مورد ارز 4200تومانی رأی قطعی صادر کرده است

ارز در اختیار مردم؛ خارجی و داخلیبانک مرکزیمنشا ارز

افراد حقیقی و حقوقیشرکت های حقوقیواردکننده

نداردزیر 20هزار دلارمحدودیت قیمت

نداردداردالزام واردات فناوری

زیر 5سالصفرعمر خودرو

نداردداردمحدودیت حجم موتور
هر فرد یک خودروسقف تامین ارزتعداد واردات

 گمانه زنی ها درباره تفاوت های قانونی واردات خودروهای صفر و کارکرده
راهنما

موارد اختلاف 
قانونی

خودروی 
صفر

خودروی 
کارکرده
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شادی مجلسیان در قدم و مقدم توست

جای غم باد، مر آن دل که نخواهد شادت

»می گوینــد فلاکت های جنگ-
به لطــف تلویزیون- بــه ابتذالی 
شــبانگاهی تنزل پیدا کرده اند. از بس در تصاویری غرق 
شده ایم که زمانی از دیدنشــان جا می خوردیم و منزجر 
می شدیم حالا دیگر چیزی از حس همدلی باقی نمانده 
و به سوی رخوت و بی حسی پیش می رویم. ولی واقعاً چه 
خواسته ای مطرح است؟ هیچ شورایی نمی شود تشکیل 
داد تا هولناکی ها را جیره بندی کند و قابلیتش را در شوکه 
کردن ما تازه نگه دارد و مسلماً خود این هولناکی ها هم 

فروکش نخواهد کرد.«

 اگر جــزو گروه طبیعــت دوســتان هســتید و یکی از 
علایق تان در زندگی، حوزه محیط زیست است، بد نیست 
ســری به گالری »یافته« بزنید تا از دیدن بخش کوچک 
اما زیبایی از طبیعت در یک گالری، حسابی کیفور شوید. 
گالری »یافته« از روز 27مرداد میزبان آثاری از طبیعت 
است که بیژن فرهنگ دره شــوری، پژوهشگر با سابقه 
و فعال محیط زیست طی 60ســال آن را گردآوری کرده 
است، آثاری که با روایت خاطراتی از سفرهایی مشترک 
با نوشته هایی از نصرالله کســرایی همراه شده است. این 
نمایشگاه تا 31شــهریور در این گالری واقع در دروس، 
خیابان یارمحمدی، بن بست طالقانی، پلاک 8برقرار و از 

ساعت 16تا 20میزبان مخاطبان هنر است.

سوزان سانتاگ

بوک مارک

نظر به درد ديگران

حکايتی از يک رفاقت 40 ساله

 واحدهای مسکونی اپل

بعضی از شرکت ها از سود حاصل 
از فعالیت های خــود برای رفاه 
جامعه هزینه می کنند. این نکته به ویژه برای تأمین نیازهای 
خانواده های نیازمند، اتفاق بســیار مهم و خوبی اســت. 
شــرکت » اپل« طی یک برنامه ریزی چهار ســاله، پروژه 
ساخت خانه های مقرون به صرفه در ســن خوزه در ایالت 
کالیفرنیای ایالات متحده را اجرا و به اتمام رسانده و درحال 

تحویل است.
به گفته تیم کوک، مدیرعامل شرکت اپل، برای این منازل 
تاکنون 1.5میلیارد دلار هزینه شده و با این هزینه هزاران 
واحد مسکونی ساخته شده است. با توجه به افزایش قیمت 
زمین و مســکن، این پروژه ها می توانند نیاز به مســکن 
بســیاری از افراد نیازمند را تأمین کنند. شرکت اپل این 
پروژه را با کمک ســازمان های غیرانتفاعی ساخت مسکن 
 Housing Trust Silicon Valley مقرون به صرفه مانند

ساخته است.
علاوه براین طرح، شــرکت اپل توانســت یــک مجموعه 
آپارتمان 94واحدی به نام »ویلاها« را نیز برای سالمندان 
فاقد خانه بسازد. علاوه براین شــرکت اپل یک ساختمان 
82واحدی نیز درسن خوزه و یک مجموعه 30واحدی در 

پیتسبورک ساخته است.
یکی دیگر از مناطقی که شرکت اپل به همراه شرکت هوم 
برای آن به طور خاص سرمایه گذاری کرده، منطقه خلیج 
است. قرار اســت در این منطقه چند هزار واحد مسکونی 
بسیار مقرون به صرفه ساخته شود. علاوه براینکه قرار است 

به 24هزار فرد- خانوار نیازمند، کمک مالی اهدا شود.
اپل، آموزگاران را نیز فراموش نکرده است، به طوری که با 
معاوضه 5هکتار از زمین های کوپرتینو- مکان دفتر مرکزی 
اپل- با زمین های نزدیک به مدارس، مســکن ارزان قیمت 
برای آموزگارانی که در همان مــدارس تدریس می کنند، 
خواهد ساخت. به گفته کریستنا راســپه، معاون املاک و 
تسهیلات جهانی اپل، این شرکت به دنبال ساخت پروژه ها 
و طرح هایی است که بتواند دغدغه مسکن را از روی دوش 
شهروندان سن خوزه و دیگر شهرهای اطراف بردارد. برای 
این طرح ها، فعلا 2.5میلیارد دلار درنظر گرفته شده است.

جهان نما

انجامش بده

آخر مصور

مهتاب خسروشاهی

شهر ارواح مجلل 

انتشــار تصاویری از یک دهکده بســیار لوکس و خالی، 
حسابی این سکونتگاه مجلل و رازآلود را سرزبا ن ها انداخته 
اســت. این مجتمع، در واقع اقامتگاهــی مخصوص در 
حاشیه شهر صنعتی شنیانگ در چین است. یک شرکت 
عمرانــی، در دوران اوج فعالیت  مســتغلات، این طرح 
جاه طلبانه را ارائه و کار احداث 250اقامتگاه لوکس را با 
سبک و الگوی اروپایی شروع کرد اما از سال 2018، بدون 
هیچ توضیحی، عملیات عمرانی متوقف   و این مجتمع، به 
شهر ارواح تبدیل شده است. اخیرا انتشار تصاویر آن، در 
دنیا سر و صدا کرده و این دهکده، مورد توجه قرار گرفته 
است. هیچ خبری از توقف عملیات عمرانی منتشر نشده 
است اما مردم محلی می گویند فساد مالی گسترده باعث 

توقف پروژه شده است.

نجات توسط نوه شجاع

دوره های آموزشی تابســتانی، معمولا از سوی نوجوان ها 
وقت تلف کردن به حســاب می آیند اما یــک نوجوان، به 
واسطه چیزهایی که در این دوره ها یاد گرفته،  پدربزرگش 
را نجات داده و به قهرمان محلی تبدیل شده است. جیسون 
آسین به همراه خانواده در یک زمین گلف در آتلانتیا بود 
که ناگهــان پدربزرگش، نقش زمین شــد. او خیلی زود 
خود را به او رساند و متوجه شد پیرمرد دچار حمله قلبی 
شده. جیسون خیلی سریع و خونســرد، چیزهایی را که 
درباره عملیات احیا در دوره تابستانی یاد گرفته بود روی 
پدربزرگش اجرا کرد و عملا جان او را نجات داد. رسانه ها 
خیلی زود به این ماجرا و نجات پدربزرگ توســط نوه اش 
علاقه نشان دادند و حالا جیسون  و کار شجاعانه اش مورد 

ستایش عمومی قرار گرفته است.

پاداش 400هزار دلاری تعهد 
ماجرای تعهد یک کارگر رستوران زنجیره ای به کارش 
در آمریکا، صدها هزار دلار کمک برای این مرد به همراه 
داشته است. ماجرا این اســت که کوین فورد که آشپز 
یک فســت فود زنجیره ای اســت، چند هفته پیش در 
یک ویدئو درباره کارش صحبــت کرده و گفته بود که 
در 28سال گذشته،  حتی یک روز را هم غیبت نکرده. 
این میزان تعهد او، خیلی سریع مورد توجه قرار گرفت 
و کمپینی برای کمک به او راه افتاد. خیلی زود، مردم 
عادی و برخی ستاره های سینما،  به نشانه قدرشناسی 
از تعهد کاری اش ، کمک به او را شروع کردند و بیش از 
400هزار دلار برای این پدربزرگ 60ساله جمع آوری 
شد. او از مردم تشــکر کرده و گفته انتظار این واکنش 

را نداشته است. 

گرینویچ

بــی تعـــارف و 
تکلف   مـثل همین 
متــن کوتاهی که 
 ، مـی بیـنیــــد
ما منـتـظريـــم 
تــا نوشــته هايتان درباره مسائل 
روزمــره، مشــکلات و دغدغه 
هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر 
اهل طنز و کاريکاتــور و طراحی 
هم هستید جايتان اينجا محفوظ 
است. متن يا طرح تان که آماده شد 
يک تماس  با شــماره 23023636 
 بگیريد تا برای رســاندنش به ما ، 

راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

خوش خبر

آیین نامه بدون کلاس
برای عده ای، به ویژه آنهایی که شاغل یا دانشجو هستند 
و وقت شان پر است، سختی گرفتن گواهینامه، شرکت 
در کلاس های آیین نامه اســت. حــالا خبر خوب برای 
آنهایی که سرشان شلوغ اســت و وقت ندارند این است 
که براســاس اعلام معاون اجرایی پلیس راهور فراجا، 
متقاضیــان آموزش رانندگــی، الزامی به شــرکت در 
کلاس های آموزش آیین نامه در آموزشــگاه ها ندارند. 
این مســئول گفته الزام حضور متقاضی برای آموزش 
آیین نامه از سوی آموزشــگاه ها غیرقانونی است و برابر 
آیین نامه آموزشــگاه های رانندگی که در سال1397 
تصویب و به آنها ابلاغ شــد، قرار بر این شدکه آموزش 
حضوری آیین نامه راهنمایی و رانندگی اختیاری باشد.

آزادی 20 زندانی در یزد
چه خبری بهتر از اینکه 20محکوم جرائم مالی غیرعمد با 
اجرای »پویش هر هیئت، آزادی یک زندانی« طی مراسمی 
از زندان های استان یزد آزاد شدند. رئیس کل دادگستری 
استان یزد گفته  پویش »هر هیئت، آزادی یک زندانی« به 
همت و مشارکت هیئت های عزاداری در یزد راه اندازی و 
موجب آزادی چند تن از محکومان مالی جرائم غیرعمد 
شــد. رقم بدهی این زندانیان 586 میلیارد ریال بود که با 
قبولی دادخواست اعسار، اخذ گذشــت رضایتمندانه از 
شــکات و آورده محکومان مبلغ 570 میلیارد ریال تامین 
شــد. مابقی این مبلغ از منابع ســتاد مردمی دیه شامل 
کمک های خیرین و نیکوکاران   و تسهیلات بانکی به مبلغ 

16 میلیارد ریال به حساب سپرده دادگستری واریز شد.

صداشو کم کن
تهران، شیراز، اصفهان و تبريز 
ندارد، در همه کلانشهرها هر 
روز گوش ما صداهای ناهنجاری را تحمل می کند که 
بیشتر ريشــه در صدای بوق موتورسیکلت ها، اگزوز 
ماشــین ها، بوق خودروها، آژير ماشین های اورژانس 
و آتش نشانی و بلندگوی وانت بارها دارد. در بسیاری 
از موارد نیز شاهد هســتیم که مردم تحمل يک ثانیه 
ايستادن پشت چراغ قرمز يا پیاده و سوار کردن مسافر 
يا هر رفتاری که سبب اندکی معطلی آنها شود را هم 
ندارند، جالب اســت همان هايی که از اين صداهای 
آزاردهنده شاکی می شوند، خودشــان هم در جای 
ديگری، عامل آزار دهنــده و ايجاد صداهای ناهنجار 
هستند. برای همین هم پلیس راهور برای هرگونه تولید 
صدای نامتعارف يا ناهنجار مثل بوق های شیپوری، لوله 
اگزوز، سامانه صوتی يا بلندگوی نصب شده در وسايل 
نقلیه جريمه تعیین کرده که در مرتبه اول شامل 100هزار 
تومان، در مرتبه دوم 200هزار تومان و برای بار ســوم 

300هزار تومان جريمه نقدی است.

  
براســاس جديدترين پژوهش های مرکز مطالعات و 
برنامه ريزی شهری، تهران به دلیل تعداد بالای تردد 
وسايل نقلیه در صدر جدول شهرهای دارای آلودگی 
صوتی کشور قرار دارد. براساس مطالعات انجام شده 
توسط شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران مشخص 
شد در خیابان ها و اتوبان های شهر تهران نزديک به 
47.8 درصد خودروهای سواری صدايی بالاتر از 81 
دسیبل ايجاد می کند؛ درحالی که استاندارد آلودگی 
صوتی برای خودروهای ســواری 74دسیبل است. 
دومین منبع صدا بعد از خودروهای ســواری در حال 
حاضر موتورسیکلت هاهستند؛ اگزوز اين وسايل نقلیه 
پرسروصدا بدون استفاده از سايلنسر صدايی بیش از 
90 دسیبل ايجاد می کند. در مناطق مرکزی شهر تهران 
تعداد موتورسیکلت ها به مراتب بیشتر است و با توجه 
به تردد بیش از 3میلیون خودرو در شهر تهران، اين 
شهر از لحاظ آلودگی صوتی در صدر جدول شهرهای 

دارای آلودگی صوتی کشور قرار دارد.

   
به غیراز اينکه پلیس خودروها و موتورسیکلت هايی که 
آلودگی صوتی ايجاد می کنند را جريمه می کند، چنانچه 
شما در محل سکونت تان با مواردی از آلودگی صوتی 
مواجه شديد، برای مثال آلودگی صوتی موتورسیکلت 
همســايه، دزدگیر خودروی پارك شده در کوچه يا 
آلودگی صوتی يک کارگاه يا کارخانه يا تاسیســات 
مربوط به يک شخص حقیقی يا حقوقی خاص، امکان 
پیگیری و شکايت وجود دارد؛ بنابراين اگر منبع يک 
صوت مشخص باشد، سامانه 1540 به موضوع رسیدگی 
خواهد کرد. اين شماره درخصوص آلودگی های نقطه ای 
است و در تمام کشور فعال است و به اداره کل استان ها 
متصل می شود و دستورات و شکايات مردم را پیگیری 

می کند.

مسابقات قهرمانی پاراگلايدر کشور در مرند   عکس ها: مهران نظرزاده اول آخر

فاطمه عباسی

زندگی پدیا

جهنم تابســتانی، اروپا را فراگرفته و مردم 
را چنان عاصی کرده که بــرای نجات از این 
وضعیت، به طعم خوش و خنک بستنی پناه 
برده اند. همزمان با موج هــای متوالی گرما، 
تولید و مصرف بســتنی هم در این قاره اوج 
گرفته و خوردن این طعم خنک بهشــتی، 
به راهکاری برای نجــات از گرمای جهنمی 

تبدیل شده است.
اتحادیه اروپا یکــی از تولیدکنندگان عمده 
بستنی در دنیاست و سال گذشته، کشورهای 
 عضو آن 3.2میلیــارد لیتر بســتنی تولید 
کرده اند که ارزش کلی آن، حدود 6میلیارد 
یورو بوده است. این میزان، نسبت به سال قبل 
از آن، رشدی 5درصدی داشته است و انتظار 

 می رود امســال، این رشــد حتی بیشتر هم 
شده باشــد. با این حال، صادرات بستنی به 
خارج از اتحادیه، حدود 2درصد کاهش یافته 
است که همین نشان دهنده اوج گیری مصرف 
برای مقابله با گرماســت. البته به جز مسئله 
گرما، عوامل دیگــری هم در افزایش مصرف 
بستنی در اروپا اثرگذار بوده اند؛ ازجمله رشد 
سریع شهرنشینی و تقویت صنایع لبنیاتی 
در اروپا. اما این ها زیر ســایه سنگین رابطه 
مستقیم گرما و بستنی قرار دارد. کافی است 
کسی در یکی از شهرهای داغ و شلوغ اروپایی 
قدم بزند تا به چشم ببیند مردم چطور با ولع 

بستنی می خورند تا از گرما نجات پیدا کنند.
بزرگ تریــن تولیدکننده بســتنی در اروپا، 

آلمان است که سال گذشــته 620میلیون 
لیتر بستنی تولید کرده است؛ این رقم حدود 
یک پنجم کل تولید در اروپاســت. فرانسه و 
ایتالیا در جنوب قاره، بعد از آلمان قرار دارند 
و به ترتیب 591 و 571میلیون لیتر بستنی 
در ســال 2022تولید کرده  اند. هرچند آمار 
2023 اعلام نشده، اما پیش بینی می شود که 
همچنان این 3 کشور بزرگ ترین تولیدکننده 

بستنی در اروپا باشند.
در این میان، ارزان ترین بستنی را آلمان تولید 
می کند؛ به قیمت 1.5یورو بــرای هر لیتر و 
گران ترین بستنی هم متعلق به اتریش است؛ 
کشوری که سال گذشته فقط 2میلیون لیتر 
بستنی تولید کرده بود؛ قیمت هر لیتر بستنی 

تولیدی در اتریش، 7یورو است.
اما این همه بستنی را چه کسانی می خورند؟ 
بیشــتر از هر ملتی در اروپا، بلژیکی ها اهل 

بستنی هستند. سرانه مصرف در این کشور، 
بیش از 16کیلوگرم در سال است که بالاترین 
رقــم در کل قاره اســت. در رده های بعدی، 
پرتغالی ها با سرانه نزدیک به 15 و لهستانی ها 
با سرانه نزدیک به 14لیتر در سال قرار دارند. 
برخلاف تصور عامه، کشــورهای شــمالی 
سردسیر مثل سوئد، دانمارک، نروژ و فنلاند 
هم از مشتریان ثابت بستنی هستند و مصرف 

بالایی دارند.
این البته فقط اروپایی ها نیســتند که عشق 
بستنی هستند و در آن سوی اقیانوس، آمریکا 
یکی از بزرگ ترین بازارهای بســتنی دنیا را 
دارد. گردش مالی صنعت بستنی در آمریکا، 
نزدیک بــه 14میلیارد دلار اســت و حدود 
30هزار نفر در این صنعت شاغل هستند. این 
کشور سال گذشته، 7.2میلیارد لیتر بستنی 

تولید کرده است.

نجات از جهنم با بستنی 

بازنده زمین مجازی 
  اثر: آنجل بولیگان / مکزيک



هپاتیت C چیست؟ 
هپاتیت Cیک بیماری عفونی و مسری کبدی است که از 

طریق خون آلوده منتقل می شود و درصورت عدم درمان 
می تواند مشکلات جدی برای سلامتی فرد ازجمله نارسایی 

کبد یا سرطان کبد به وجود بیاورد. نکته مهم آنکه بسیاری 
از افراد مبتلا به هپاتیت C علائمی ندارند و تا زمانی که به 
کبد آسیب جدی وارد نشــود، علائم آن بروز نمی کند؛ به 
همین دلیل بیماران زمانی متوجه بیماری خود می شــوند 
که بیماری پیشرفت کرده باشد. درواقع هپاتیت C بیشتر 
از طریق سوزن های مشترک یا لوازم دارویی آلوده منتقل 

می شــود، اما می تواند از طریق تماس جنسی، استفاده از 
وسایل شخصی مانند تیغ یا مســواک، همچنین از مادر 

به نوزاد در طول زایمان هم منتقل شــود. ازجمله علائم 
این بیماری دردهای عضلانی، تب، احســاس خستگی، 

کم  اشتهایی، معده درد و احساس کسالت است و به همین 
دلیل گاهی با بیماری های دیگر ازجمله آنفلوآنزا اشتباه 

گرفته می شــود؛ بنابراین تنها راه تشخیص 
هپاتیت C آزمایش است.

163 نفر 
 سوءمصرف

 همزمان چند دسته 
مواد و دارو

۷۸6 نفر 
داروهای
مخدر

40 نفر 
مواد محرک

مریم سرخوش گزارش
روزنامهنگار

نقل قول

کاروان بهداشت و درمان اربعین 
با چه تجهیزاتی بدرقه شد؟ 

آیین بدرقه کاروان بهداشت و درمان اربعین 
حســینی با حضور بهرام عین اللهی، وزیر 
بهداشــت، جعفر میعادفر رئیس سازمان 
اورژانس کشــور و جمعی از مســئولین، 
دیروز در بوستان ولایت برگزار و هزار نیرو 
و ۴۰۰ آمبولانس و بالگرد برای پوشــش 
اربعین حسینی راهی مرزهاي غربی کشور 
شدند. امسال همچنین برای نخستین بار 
امکان اعمال جراحی پزشــکان ایرانی در 
بیمارســتان های عراقی فراهم شده تا اگر 

نیاز شد، جراحی های ضروری انجام شود.

قطره ای برای جلوگیری از 
ضعیف شدن چشم؟!

درصفحاتمجازیتبلیغاتیوجوددارندمبنیبر
آنکهبااستفادهازیکقطرهمیتوانازپیرچشمی،
آستیگماتچشمیاضعیفیآنجلوگیریکرد.در
اینتبلیغاتادعامیشود۱۵دقیقهپسازاستفاده
ازچنینقطرههایی،بیناییشماکاملخواهدشد.
دکترمنصورعظمتی،جراحومتخصصدرمورد
استفادهازچنینقطرههاییوتبلیغاتمختلفی
درصفحاتمجازیهشــدارمیدهدومیگوید:
اینمواردوایننوعمحصولاتمعمولاًفقطجنبه
بازاریوبیزینسیدارند.اینگونهقطرههاازقبلهم
وجودداشتهاندوچیزجدیدینیستند.ضمنآن
کهممکناستاستفادهازاینگونهقطرهها،عوارض
زیادیبرایبیماربهدنبالداشتهباشند؛بنابراین

استفادهازآنهااصلاًکاردرستینیست.
اینمتخصصدرادامهمیگوید:توجهداشــته
باشــیماگربیمارهنگاممطالعهاظهارناراحتی
میکندومشکلدارد،بهتریندرمانایناست
کهیابایدعینکبزندیاتحتعملجراحیداخل
چشمقراربگیرد.اســتفادهازاینگونهقطرهها
ومحصولاتدیگریکهتحتایــنعناویندر
بازارموجودهســتند،اصلًاتوصیهنمیشودو
هیچقطرهچشمینبایدبدونتجویزمتخصص

استفادهشود.
دکترمنصورعظمتیهمچنیندربارهمشکلات
بیناییچشــممیگوید:عیوبانکسارییعنی
ضعفبیناییبه4شــکلخودرانشانمیدهد؛
نزدیکبینییعنیمشکلیکهفرددرآننزدیک
رابهترمیبیندامادوررابدمیبیند.درمشــکل
دوربینی،شــخصدوررابدمیبیندونزدیکرا
خیلیبدترمیبیند.مشکلبعدیدرضعفبینایی
هممشکلآستیگماتاست.دراینمشکلفرد
آستیگمات،خطوطیراکهبایدبهصورتاشعه
بهچشمبتابدتابتواندتصویرواضحیدرشبکیه
داشتهباشد،بهخوبیتشخیصنمیدهد.یعنی
اینخطوطبرایشخصیکهچنینمشکلیدارد،
بهصورتموازیودریکجهتنیستند.مشکل
بعدیدرضعفبیناییهمپیرچشــمیاســت؛
یعنیافرادیکهبالای4۰ســالهستندوبرای
مطالعهنیازبهعینکدارند.بهگفتهاینمتخصص
چشم،ممکناستضعفچشمبرایکسیکهدر
طفولیتنیازبهعینکپیدامیکندبهگونههای
مختلفخودرانشــاندهد؛یعنــیامکاندارد
شمارهچشمدربعضیافرادآرامآراموبهتدریج
کمشــودوبرعکسدرعدهایدیگرنیزشماره
چشماضافهشــود.درواقعاینموضوعبستگی
داردبهاینکهضعیفیچشمازچهنوعیباشد.به
اینترتیب،بعضیهافکرمیکننداگرعینکنزنند

شمارهچشمشانبالاترمیرود.

یکتا فراهانیباکارشناس
روزنامهنگار

در وزارت بهداشت 
 نگاه پیشگیرانه
حاکم نشده 

حسین فرشیدی، معاون 
بهداشت وزارت بهداشت: 
اگر نگاه هــا در موضوع 
پیشگیری باشد، پیشرفت 
به مراتب بهتری در حوزه 
ســلامت خواهیم داشت 
و از تحمیل بســیاری از 
هزینه هــای دارویــی و 
درمانی جلوگیری می شود. 
اما با وجود این باز هم بیشتر 
نگاه ها به حــوزه درمان و 
تجهیزات پزشکی وابسته 

به آن است.

 تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری 
خوب اجرا نشده

محمد میرزابیگی، رئیس 
ســازمان نظام پرستاری : 
قانــون تعرفه گــذاری 
پرســتاری   خدمــات 
به درستی اجرایی نشده 
و همچنان پرداختی ها در 
بیمارســتان های دولتی 
علی الحســاب اســت. 
بنا بــود با اجــرای قانون 
تعرفه گذاری ضمن اینکه 
 درآمد پرستاران را افزایش
 مــی دهیــم، عدالت در 
دسترســی بــه خدمات 
سلامت و تعدیل قیمت ها را 

نیز برای مردم ایجاد کنیم.

   یکشــنبه    29 مرداد 1402       3 صفر   1445         ســال ســی ویکم            شـــماره  8861

پیوندی  بیمــاران  برای 
)سیکلوسپورین( و سرطانی 
)سیتارابین( در کشور به 
میزان مناسبی تأمین شده 
است. پرمصرف ترین دوز 
داروی سیکلوســپورین 
)۲۵میلی گرم( در ســال 
گذشــته ۷ میلیون و ۲۰۰ 
هزار عدد تأمین شده بود 
و امسال در ۵ ماه ابتدایی 
۶ میلیون و ۴۰۰ هزار عدد 
از این دارو تأمین و توزیع 
شده است. همچنین داروی 
امسال  ســیتارابین هم 
۵ برابر سال گذشته وارد 

کشور شده است.

۲
دارو

ظرفیت پذیرش دانشجویان 
دستیاری پزشکی در سال 
افزایش  پیش رو  تحصیلی 
خواهــد یافت. پــدرام 
پاک آیین، سخنگوی وزارت 
بهداشــت با اعلام این خبر 
گفته در مرحله نخســت 
آزمون دستیاری در مقایسه 
با پارســال ۳۰۰ نفر بیشتر 
پذیرفته و در مرحله بعدی 
نیز هزار دانشجو بومی گزینی 
خواهند شــد که ضریب 
ماندگاری متخصص و پزشک 

در محل را افزایش می دهد.

30
درصد

رشــته  دانشــجوی 
پرســتاری عمومی امسال 
در دانشــگاه های کشور 
پذیرفته می شــوند که این 
رقم در مقایســه با ۸ هزار 
و ۹۰۰ دانشــجوی پذیرفته 
شده در سال گذشته حدود 
۱۵ درصد افزایش دارد. در 
مقطع دکتری پرستاری هم 
امسال ۱۲۰ دانشجو پذیرفته 
خواهند شد که در مقایسه با 
۸۶ دانشجوی پذیرفته شده 
در ۱۴۰۱ حــدود ۳۰ درصد 

افزایش خواهد داشت.

10
هزار 

داروهای مخدر امسال بیشتر جان گرفتند

کل تلفات سوءمصرف مواد 
در بهار امسال:  مریم اخگری، رئیس مرکز کنترل کیفی آزمایشگاه های سازمان پزشکی قانونی 

کشور با تأکید بر اینكه داروهای مخدر تنها باید با نسخه پزشک در اختیار 
مصرف کنندگان قرار بگیرد، به 8نکته مهم اشاره کرده است:

داروهای مخدر که با 
مجوز وزارت بهداشت 
در داروخانه ها عرضه 
می شود به دلیل ایجاد 
عوارض جبران ناپذیر 
حتما باید با نسخه 
پزشک عرضه شود. 

داروخانه ها باید از ارائه 
داروهای مخدر بدون نسخه 
پزشک به افراد به خصوص 

قشر جوان خودداری کنند چرا 
که مصرف خودسرانه موجب 
ایجاد وابستگی، اعتیاد و گاهی 

مرگ می شود.

تجویز خودسرانه داروهای 
مخدر در گروه های سنی 
مختلف به ویژه گروه های 

مسن خطرناک است زیرا این 
افراد به دلیل شرایط سنی 

خود ،مصرف کننده داروهای 
متعدد هستند.

مصرف همزمان 
داروهای مخدر با سایر 
داروهایی که بر سیستم 
اعصاب حرکتی تأثیرگذار 

است می تواند باعث 
مسمومیت های منجر به 

فوت در افراد شود.

برخی افراد سودجو از داروهای 
غیرمجاز برای ترک اعتیاد، چاقی 
و لاغری و... استفاده و آنها را در 

عطاری ها در قالب داروی گیاهی 
عرضه می کنند که این امر موجب 
ایجاد عوارض شدید، مسمومیت 

و حتی مرگ می شود. 

مردم باید از خرید اشکال 
مختلف دارو مثل قرص، کپسول 

و شربت های دست ساز از 
عطاری ها خودداری کنند زیرا آنها 

اجازه فروش دارو ندارند بلکه 
صرفا مجاز به فروش پودر یا خود 
گیاه برای برخی امراض هستند.

برخی داروهای گیاهی طبیعی 
حاوی ماده مؤثره هستند که 
می تواند با داروهای شیمیایی 

در حال مصرف تداخل 
فارموکولوژیک واضح ایجاد کنند و 
منجر به بروز عوارض جبران پذیر 

و حتی جبران ناپذیر شود.

7نکته مهم درباره داروهای مخدر 

طبق آمارهای موجود در ۳ماهه نخست امسل هزار و ۴۳۰ نفر براثر سوءمصرف مواد در کشور جان خود را از دست دادند که از این تعداد ۷۸۶ نفر بر 
اثر داروهای مخدر جان باخته اند. آمار تلفات ناشی از مصرف داروهای مخدر هم در بهار امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۷ درصد افزایش 

داشته که عمده این موارد به دلیل ناآگاهی از عوارض و تبعات و مصرف خودسرانه آنها اتفاق می افتد.

215 نفر 
 مصرف همزمان 

مواد مخدر و محرک یا 
داروی مخدر 

برای نخستین بار در کشور تمامی خدمات درمانی 
برای بیماران مبتلا به هپاتیت C تحت پوشش کامل 
بیمه قرار گرفت و رایگان شد. سعید کریمی، معاون 
درمان وزارت بهداشــت دیروز با اعلام این مطلب، 
البتــه از هدف گذاری این وزارتخانــه برای حذف 
هپاتیت C از کشور هم خبر داده و گفته: »برنامه ریزی 
کرده ایم که امسال در مسیر حذف این بیماری حرکت 
کنیم و بر این اساس بیماران تا حد زیادی شناسایی 
و در سامانه ها ثبت شده اند.« این در حالی است که 
اکنون تست های تشخیص ســریع بیماران هم در 
دسترس اســت و در کمتر از ۲۰دقیقه ابتلا را اعلام 
می کند تا در فرایند ارجاع، تحت پوشش مراقبت های 
پزشکی قرار بگیرند. سال گذشته ۳۷۰۰ بیمار مبتلا 
به هپاتیت C در کشور شناسایی شدند، اما به تأکید 
متخصصان این آمار تمامی افراد مبتلا نیست و شیوع 
این بیماری در ایران کمتر از نیم درصد جمعیت کشور 

تخمین زده می شود.

درمان ۶۰۰بیمار تاکنون 
متخصصانحوزهسلامتمعتقدهستندکههپاتیتویروسی
مسئلهبهداشتیجهانیاستوهیچکشورفقیروغنیازآن
دراماننیســت،امابارعایتنکاتسادهمیتوانازابتلابه
اینبیماریپیشگیریکرد.ایننکتهرامعاوندرمانوزارت
بهداشتهمتأییدواعلاممیکند:»تاکنونحدود۶۰۰نفر
ازمبتلایانبههپاتیتCتحتپوششبیمهبهشکلرایگان
درمانشدهاند.«کریمیالبتهامیدواراستکهمانندعمل
کاشتحلزونکهسالگذشــتهصفانتظاردرمانآنبه
صفررسید،دربارههپاتیتCهمباپوششبیمهایوسایر
اقداماتجهادیکادربهداشــتودرمان،حذفکاملاین
بیماریدرکشوررقمبخورد.اودراینبارهتوضیحمیدهد:
»طیسالهایاخیرهپاتیتCدرمانقطعیپیداکردهو
اکنونباتوجهبهفراهمبــودنکانالصندوقبیماریهای
خاصوصعبالعلاج،بیمارانمبتلابــههپاتیتCهماز

مزایایاینصندوقبهرهمندخواهندشد.«

بیماران مبتلا نشان دار می شوند 
بیمارانمبتلابههپاتیتCازطریقصندوقبیماریهای
خاصوصعبالعلاج،تحتپوشــشبیمه،خدماترایگان
درمانیخودرادریافتخواهندکــرد؛همانصندوقیکه
پاییز۱4۰۱بهمنظورجبرانبخشــیازهزینههایدرمان
برخیبیمارانوکاهشپرداختازجیــبآنهاراهاندازی
شدوبیماریهاییازجملههموفیلی،اماس،دیالیزصفاقی
وخونــی،بیماریهایموکوپلــیســاکاریدوز،بیماری
بالپروانهای،اسامایتیپیکودووسهو...راتحتپوشش
خودقرارداد.حالابیمارانمبتــلابههپاتیتCهمبهاین
فهرستاضافهشدهاند.محمدمهدیناصحی،رئیسبیمه
سلامتدربارهروندتحتپوششقرارگرفتناینبیماران
درصندوقبیماریهایخاصبههمشهریمیگوید:»این
بیماراننشاندارخواهندشدوپزشکداخلیومتخصص
گوارش،بیماریآنهاراتأییدمیکند.پــسازاینمرحله
تمامیبیمارانمیتوانندمدارکخودرابهبیمهســلامت
دانشگاههاعرضهکنندوخدماتتشخیصیودرمانیآنها
رایگانارائهخواهدشد.«بهگفتهناصحیپیشازاینبیماران
مبتلاپوششناقصبیمهداشتند،امااکنونبهصورتکامل
اینخدماترایگانرادریافتخواهندکرد.اوهمچنیندر
پاسخبهاینسؤالکهبیمارانتأییدشدهتاچهزمانیتحت
،Cپوششبیمهقرارخواهندداشــت،میگوید:»هپاتیت
بیماریدرمانپذیراســتوباچنــددوزداروبهبودپیدا
میکند.مشکلیهمدرتامیناینداروهاوجودندارد؛چون

اینداروهادرکشورهمدرحالتولیداست.«

حذف بیماری به ۲شرط 
»هپاتیت Cیکیازبیماریهایعفونیشــایعاســتکه
بهسرعتازشخصآلودهبهشــخصدیگرمنتقلمیشود
البتهراهانتقالاینبیماریمشخص)اســتفادهازسوزنو
تیغمشترک،رابطهجنسیبافردمبتلا،استفادهازمسواک

مشــترکیاخونآلوده(استومســائلدیگرازارتباطات
اجتماعیمثلدســتدادنوروبوســیمنجربــهانتقال
نمیشود.«ایننکتهراایرجخسرونیا،رئیسجامعهپزشکان
داخلیایرانبههمشهریمیگویدودرتوضیحبیشتردرباره

وضعیتفعلیبیمــارانمبتلابههپاتیتCدرکشــور
میگوید:»برایاینبیماریتاچندسالپیشهیچ
دارویخاصیوجودنداشــت؛بنابراینکسانیکه
مبتلامیشــدند،داروهاییرامصرفمیکردند،اما
مؤثرنبود.طیچندســالاخیرداروهاییپیداشده
کهدردرماناینبیماریمؤثرهستندوازپیشرفت

بیماریجلوگیریمیکننــد.«بهگفتهاینمتخصص
داخلی،فوقتخصصگــوارشوکبداگربیمارانبه

دلیلگرانبودنیادردسترسنبودندارو
معالجهنشوند،بیماریاولیهدرآنها
تبدیلبهسیروزکبدیوسرطان
کبدمیشودکهمیتواندمنجربه
مرگشود.اومعتقداسترایگان

شدندرمانهپاتیتCدرکشوراتفاقخوبیاست،اماآنرا
مشروطمیداند:»اولاینکهایندستورالعملوزارتبهداشت
بایدبرایتمامیبیماراناجراییشودوتنهایکدستورروی
کاغذوبدوناجرانباشد.درمانهپاتیتCمیتواندانتقال
آنراهمکاهشدهد؛یعنیاگرفردبیمارنداشــته
باشــیم،قطعاانتقالیهموجودنخواهدداشتو

دومشناساییوغربالگریاینبیماران.«

درمان هپاتیتC اجباری شود 
Cآماردقیقــیازبیمارانمبتلابــههپاتیت«
دردستنیستوبسیاریازکســانیکهبهاین
بیماریمبتلامیشــوندازآنخبرندارند؛مگر
اینکهبهصــورتتصادفیآزمایشیا
دچارعوارضشوند.«امابهگفته
رئیسجامعهپزشکانداخلی
ایرانتخمینزدهمیشــود
کهحدود3۰۰تــا4۰۰هزار

نفردرکشورمبتلابهاینبیماریباشندبرایناساسمردها
بیشــتردرمعرضابتلابهاینبیماریهستند:»مواردابتلا
بههپاتیتCدرمناطقیکهرعایتاصولبهداشتیوجود
ندارد،شیوعبیشــتریداردوافرادمعتادبیشتردرمعرض
ابتلابهاینبیماریقراردارند.سالهایگذشتهدرزندانها
هماینبیماریشیوعبیشتریداشــت؛چونافرادمعتاد
سرنگمشترکاستفادهمیکردندکهالبتهاینآماراکنون
کاهشپیداکردهاست.ازســویدیگردولتومردمهمدر
یکبازهزمانیســرنگیکبارمصرفدرمیانافرادمعتاد
توزیعمیکردند،امااینمســئلهادامهدارنبودواســتفاده
مجددمیتواندمنجربهانتقالوگســترشبیماریشود.«
بهتأکیدخسرونیا،اینبیمارانباتوجهبهگرانیونداشتن
دسترسیبهداروها،طیسالهایگذشتهبامشکلاتزیادی
مواجهبودند،اماحالابارایگانشــدندرمان،اتفاقخوبی
رخدادهاســت:»درماناینبیماریگراناستوآمپولآن
همبهراحتیپیدانمیشــود.بااجرایایــنطرحامیدوارم
داروبهراحتیدردســترسهمــهافرادقــراربگیرد.نکته
مهماینجاســتکهافرادمبتلابههپاتیتCعمدتامعتادو
کارتنخوابهستندوخانهوزندگیمناسبیندارند.آنهااصلا
برایدرمانمراجعهنمیکنندوبااستفادهازسرنگمشترک
روزبهروزتعدادشانبیشترمیشود؛بههمیندلیلبایدهمان
اتفاقیرخبدهدکهدربارهبیماریســلدرگذشتهرخداد.
درمانسلبهزوربرایمردمانجامشد،دربارههپاتیتCهم
افرادمبتلابایدآزمایشوشناساییشوندودرماناجباری
برایشاندرنظرگرفتهشودتاشاهدحذفبیماریباشیم.«

ضرورت اقدامات پیشگیرانه
سیدمویدعلویان،رئیسانجمنمطالعاتکبدیایرانهم
چندیپیشهمزمانباروزجهانــیهپاتیت)۶مرداد(به
همشهریآنلاینگفتهبود:»بیماریهپاتیتباواکسنقابل
پیشگیریاســتوافرادزیادیدرایرانعلیهاینبیماری
Bواکسینهشــدهاند.اماباتوجهبهاهمیتابتلابههپاتیت
وCبایدتاحدامکان،اقداماتپیشــگیرانهدرموردابتلابه
اینبیماریوهمچنینامــکاندرمانوکنترلبیماریدر
کشوروجودداشتهباشد.برایکنترلهپاتیتBدرمانهای
موثریوجودداردکهدرکشورماهمدردسترساست..در
ارتباطباهپاتیت Cهمبایدگفتطی۱۸سالاخیرمیزان
ابتلابههپاتیتبهویژهدربیمــارانمبتلابههموفیلی۵۰
درصد،تالاسمی3۰درصدوافراددیالیزی۲۰درصدبوده
کهدرحالحاضربهکمترازیکدرصدرســیدهاست.این
موضوعنشاندهندهبرنامههایموفقدرتشخیصودرمان
بیمارانخاصاست.«بهتاکیدعلویانافرادمعتادیاکسانی
کهسابقهتزریقغیرایمندارندیازندانرفتهاندبیشتردر
معرضابتلابهاینبیماریهستند،بنابراینبایدحتماًبرای
تشخیصبیماری،غربالگریشــوند:»دولتهابایددراین
بارهبرایحمایتبیشترازبیمارانوافرادیکهنمیتوانند
برایدرمانوتشخیصبیماریهزینهکننداقداموبهاین

افرادکمککنند.«

تجهیزات اعزامی 

 3۷3
آمبولانس

 5۷
اتوبوس 

آمبولانس

 10
بیمارستان 

صحرایی 

 1۷0
نیروی پزشکی 

1000
 نیروی داوطلب 

۵۵ درصدزائریناربعینحسینیازمرز
مهرانعبورمیکننــدبنابرایندرمرزمهران

امکاناتبیشتریمتمرکزخواهدبود.

۸۰ درصدزائراناز۲مرزشلمچهومهرانعازم
کربلامیشوندوبرایناساسیکمرکزبیمارستانی

دیگرهمدرپایانهمهرانتأسیسشدهاست.

۳مرکز عقبهبیمارستانیدرایلام،آبادان
وخرمشــهردرآمادهباشکاملقراردارندتا

خدماتکاملیبهزائراناربعینارائهدهند.

۹0 درصد
 مبتلایان به هپاتیت 
در جهان از وضعیت 

خود خبر ندارند 

3۷00
 بیمار مبتلا به هپاتیت 

C سال گذشته در 
کشور شناسایی 

شدند

20 دقیقه
ز مان تشخیص 

ابتلاست که به وسیله 
تست های تشخیص 
سریع انجام می شود

400 هزار
نفر در کشور تخمین 

زده می شود که مبتلا به 
هپاتیت  cباشند 

600 بیمار
C  مبتلا به هپاتیت
تاکنون به صورت 

 رایگان درمان
 شده اند 

6 علامت
دردهای عضلانی، تب، احساس 
خستگی، کم  اشتهایی، معده درد 

و احساس کسالت جزو علائم 
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جنــوب غــرب ایــران جایــی درســت 
بین مــرز اســتان خوزســتان و اســتان 
چهارمحال وبختیاری، شهرســتان دز پارت 
قرار دارد؛ شــهری که پیش تر به نام دهدز 
معروف بــوده و هنوز هم مــردم آن دیار به 
همین نام می نامندش. دزپارت، از شهرهای 
کوچک استان خوزســتان به شمار می آید 
که آب و هوایــی کوهســتانی دارد. از بین 
روستای های بزرگ و کوچک آن، روستای 
»ســادات حســینی« در نزدیکی دریاچه 
کارون 3 قــرار گرفته اســت. جایی که در 
آن گل زری و همســرش عزیزگلی زندگی 
می کنند. برای رفتن به روســتای ســادات 
حسینی باید مسیر پرپیچ و خمی را طی کرد. 
»سیدعلی حسینی« دهیار روســتا راه بلد 
ماســت و راهنمایی مان می کند. می گوید:  
»روستا حدود 9هزار نفر جمعیت دارد. هزار 
خانواری می شوند. اینجا بخش جدید کارون 
اســت. فاصله اش با شــهر ایذه 57کیلومتر 
است. تا یکی دو سال پیش مردم برای رفتن 
به روستا باید ســوار لنج می شدند. پلی که 
الان وجود دارد تازه ساخته شده است. بعد از 

ایجاد پل بود که روستا را گازکشی کردند.«

کارگاهکارآفرینیزریگلی
روستای سادات حســینی طبیعت زیبایی 
دارد. گویی خدا قطعه ای از بهشــت را روی 
زمین قرار داده اســت؛ دشــتی سرسبز با 
رودخانه ای که از میانــش می گذرد. اینجا 
می تواند مکان مناســبی برای گردشگری 
باشد، اما افســوس که اغلب خبر نداریم در 
ایران چنیــن جایی هم وجــود دارد. بعد از 
کلی پیــاده روی از کوچــه پس کوچه های 
خاکی، خانــه گل زری زراعتــی از دور پیدا 
می شــود؛ خانه ای با نمای سنگی- خشتی. 
با صدای دهیار روســتا، گل زری در آستانه 
در ظاهر می شود. به لهجه بختیاری صحبت 
می کند. با اینکه ما را نمی شناســد اما آداب 
مهمان نوازی را به بهترین نحو انجام می دهد. 

داخل می شویم. خانه گل زری، حیاط بزرگی 
ندارد. گوشــه آن درخت تاکی به داربست 
لم داده و خوشه های انگورش از بالا آویزان 
شده اند. زیر ســایه درخت تاک، زیراندازی 
پهن شده برای بانوانی که همراه با گل زری نخ 
می ریسند. 6نفری می شوند. تقریبا هم سن و 
سال خود گل زری به نظر می رسند. گل زری 
خوشحال از اینکه کسی برای شنیدن درددل 
بانوان روستا آمده، سر حرف را باز می کند:  
»مردم این روستا از راه کشاورزی و دامداری 
امرار معاش می کنند. خیلی از ما مالک زمین 
نیستیم. مردان مان باید روی زمین دیگران 
کار کنند.  عزیزگلی برای دیگران کارگری 
می کند. درآمد زیــادی نداریم. برای همین 
بساط قالی بافی راه انداختم تا هم خودم پولی 
داشته باشم هم نانی به سفره دیگران بیاید.«

هیچکمکیبهمانمیشود
دهیار روســتا به کمــک گل زری می آید تا 
ناگفته های او را برای ما بازگو کند. حسینی 
از امکانات روســتا می گوید:  »این روســتا 
امکاناتی ندارد. زنان نمی توانند به راحتی به 
شــهر رفت وآمد کنند. خیلی شان نیاز دارند 
کسب درآمدی داشته باشند. اما نه کارگاهی 
در اینجا وجود دارد و نه تســهیلاتی. همین 
خانم گل زری با یکی دیگر از خانم ها در  ماه 
یک قالی می بافند. ســاعت ها پای دار قالی 
می نشینند. از جسم خود مایه می گذارند. اما 
ماحصلش چه می شود؟ دلال از راه می رسد و 
با کمترین قیمت قالی یا دیگر محصولات آنها 
را می خرد.« زری گلــی گفته های او را تأیید 
می کند. دلخور است. از کم توجهی مسئولان 
گله دارد و بعد از هر چند جمله ای که صحبت 
می کند، می گوید:  »دولت هیچ کمکی به ما 
نمی کند.« حق هم دارد ناراحت باشــد. او از 
چیدن پشم تا شستن و ریسندگی را خودش 
انجام می دهد. حتی کار رنگرزی نخ هم با خود 
اوست. در این کار عزیزگلی کمکش می کند. 
این بانوی بختیاری ادامه می دهد:  »بعد از این 
همه تلاش دســت آخر ماهی 4- 3میلیون 
دستمان را می گیرد. کم است اما خب بالاخره 

می توان به زخم زندگی زد.«

بیتوجهیبههنرزنانعشایر
اما آنچه بیشتر از همه این بانوی کارآفرین را 
آزار می دهد، بی توجهی به هنر زنان عشایر 
است. سرمایه ای که اگر جدی گرفته نشود 
در آینــده ای نه چندان دور برای همیشــه 
از بین خواهد رفت. گل زری از مســئولان 
فرهنگی و به قول خودش دولت انتظار دارد 
به زنان عشایر و روستایی امکانات داده شود تا 
بتوانند در زمینه تولید صنایع دستی فعالیت 
کنند. او می گوید:  »من زوفا و رندی بافی را 
از مادربزرگم یاد گرفتم. بــه جز من تعداد 
کمی در روســتا این هنر را بلدند. اغلبشان 
ســالمندند. دختران جوان ما چیزی از این 
هنر نمی دانند اما دوســت دارند یاد بگیرند. 
خیلی دلم می خواهد به زنان و دختران جوان 
صنایع دستی یاد بدهم اما مکانی برای این 
کار ندارم. خانه ام کوچک اســت و نمی شود 
در آن کارگاهی دایر کــرد. « گل زری برای 
گرفتن کارگاه بــه جاهای مختلفی مراجعه 
کرده است اما در ازای خواسته اش فقط به او 
گفته اند:  »به شما وام می دهیم.« اما مبلغ وام 
آنقدر ناچیز است که نمی توان حتی وسیله 

خرید چه برسد به راه اندازی کارگاه.

بافتفرشبدوننقشه
دهیار روســتا بــه داخل یکــی از اتاق ها 
دعوتمان می کند. فرشی زیبا، با زمینه ای 
به رنگ انار، نقش و نــگارش با فرش های 
دیگر فرق می کند. تاروپود آن براســاس 
نقشــه ای بافته شــده که از ذهن گل زری 
تراوش کرده اســت. حســینی می گوید:  
»خانم زراعتی عادت ندارد از روی نقشــه 
فرش یا قالی ببافــد. نقش هایی که درنظر 
می گیرد براســاس طبیعت زاگرس است. 
گل و بوتــه و حیوانات بومــی و... این یک 
خلاقیت است که در کمتر کسی می توان 
پیدا کرد.« کار گل زری تحســین برانگیز 
است و همین خوشحالش می کند. با شوق 
تعریف می کند:  »رنگ هایی که اســتفاده 
می کنم طبیعی اســت. ماندگاری اش زیاد 
است. از پوست گردو و انار تا روناس؛ همه 
را خودم درســت می کنم. البته عزیزگلی 
تا قبل از ورشکســتی اش نخ رنگ می کرد. 
دیگ های رنگرزی را در حیاط می گذاشت. 
از روستاهای دور و نزدیک برای رنگ نخ به 
اینجا می آمدند. اما از وقتی که زنان فرش 
نبافتند او هم ورشکســت شد و دیگ ها را 
جمع کرد.« چندین بار از گل زری دعوت 
شده تا محصولات خود را در نمایشگاه هایی 
که در شیراز، تهران، اراک و اصفهان برگزار 
شــده به نمایش بگذارد. نکته جالب اینکه 
اغلب تماشاگرها از هنر دست او لذت برده 
و سلیقه اش را تحسین کرده اند. اما گل زری 
دلخور است و می گوید:  »اینکه مسئولان از 
صنایع دستی تعریف و تمجید کنند کافی 
نیســت و باید زمینه توســعه آن را فراهم 
کنند. هیچ نهادی به زنان عشــایر کمک 

نمی کند.« 
 

دولتادارهامورراازماگرفتهاست
بعد از صحبت با »گل زری زراعتی« به سراغ 
»محمدصالح شــیخ علیپور« رئیس میراث 
فرهنگی دزپارت رفته و آنچه از زنان عشایر 
روستای سادات حسینی شــنیده بودیم را 
برای او بازگو کردیم. شــیخ علیپور خود از 
نادیده گرفتن هنر زنان عشــایر دل خوشی 
ندارد و می گوید:  »هر کدام از بانوان که به ما 
مراجعه کردند را در فهرست هنرمندان ثبت 
کرده ام. تنها قدمی کــه می توانم برای آنها 
بردارم پیگیری وام برای آنهاســت. تاکنون 
53نفر را بــه اداره کار معرفی کــرده ام اما 
فقط با اعطای وام 6نفر از آنها موافقت شده 
است؛ وام 4درصدی. « رئیس سازمان میراث 
فرهنگی دهدز  ادامه می دهد:  »دولت اداره 
امور را از دست ما گرفته است. برای حمایت 
از هنرمندان باید به اداره کار مراجعه کنیم. 
آنجا هم همــکاری لازم را انجام نمی دهند. 
متأســفانه آنطور که انتظار ماست سازمان 
میراث فرهنگی جدی گرفته نمی شــود.»با 
برنامه ریزی خوب و سرمایه گذاری می توانیم 
در راستای زنده نگه داشتن فرهنگ ملی مان 
اقدام کرد. صنایع دســتی ایرانــی در کمتر 
کشوری دیده می شود. خود این وسایل اگر 
درست و در مکان های مناسب عرضه شود 
عامل خوبی برای جذب گردشگر به محدوده 
دزپارت است؛ منطقه ای زیبا که شاید کمتر 

کسی با نام آن آشنا باشد.«

زنانی برای زنده ماندن هنر ملی عشایر 
زری گلی زراعتی، کارآفرین خوزستانی از مشکلات بانوان عشایر می گوید 

گزارش

خبر

اربعین خبر

بانوان؛ پیشگام توسعه کشور
انســیه خزعلی، معاون رئیس جمهور در امــور زنان و خانواده: بانــوان با مقاومت در جنــگ اقتصادی موجب 
بالندگی، ایستادگی، عزت و شرف ایران اسلامی و توسعه حرکت زاینده خودکفایی هستند؛ لذا خود را مکلف 

به پشتیبانی از توانمندی زنانی که در توسعه و تحول کشور پیشگام، پیشرو و هدایتگر هستند، می دانیم.  

برگزاری نمایشگاه نوشت افزار ایرانی-اسلامی
حامد علامتــی، مدیرعامل کانون پــرورش فکری کــودکان و نوجوانان: هماهنگی هــا و رایزنی ها بــرای برگزاری 
نمایشگاه نوشت افزار ایرانی- اسلامی در حال انجام است. برنامه ریزی کردیم تا دهه سوم شهریور نمایشگاه 
نوشت افزار ایرانی- اسلامی)ایران نوشت( را با همکاری مجمع فعالان نوشت افزار ایرانی اسلامی برگزار کنیم. 

اربعین با کودک

 صندلی چرخ دار یا کالسکه؟
صندلی چرخ دار به دلیل داشتن چرخ های بزرگ و قوی نسبت 
به کالسکه در زمین های غیرهموار و غیرآسفالت راحت تر 
عبور می کند و می تواند دو یا چند کودک را همزمان در خود 
جای دهد. برخی از خانواده ها با تعداد کــودکان بالا، یا از 2 
کالسکه اســتفاده می کنند و یا از یک کالسکه و یک صندلی 

چرخ دار در کنار هم. 

 مراقب سلامتی تان باشید
   برای کاهش صفرا حتما شربت سکنجبین همراه داشته 

باشید.
   حتما یک ظرف روغن کرچک بردارید. چون برای  درمان 

گرفتگی گردن و عضلات مناسب است.

کودکان را سرگرم کنید!
   مهم است که وسایل بازی و سرگرمی بچه ها، کوچک و سبک 

باشد و اگر هم به منزل برنگشت اهمیتی نداشته باشد.
   بــرای ســرگرمی بچه هــا لوازمی مثــل دفتر نقاشــی و 
مداد رنگی یا اســباب بازی هایی مثل خمیر بازی و حباب ساز  

می توانند در این سفر به کار بیایند.
   قبل از ســفر برخی محتواهای تصویری مناسب کودکان 
را در گوشی ذخیره کنید. این محتواها برای سرگرم کردن 

بچه ها در مواقع ضروری به کار می آیند.

 وقتی امکان شست و شوی
 کودک نباشد

برای مواقعی که آب کم اســت اگر فرزندتان به دســتمال 
مرطوب حساس نیست از آن استفاده کنید.

آغازثبتناموفروشارزاربعین
به گفته جلال صفری، دبیر شورای هماهنگی  ثبت نام و فروش ارز 
اربعین از امروز 28 مرداد از طریق بانک های ملی، سپه، صادرات، 

تجارت و پست بانک استان کرمانشاه آغاز شده است. 

تبلیغپوشیدنعبابرایزنانزائراربعین
 آفت جدید حجاب اســتایل ها در شبکه های مجازی برای بانوان 
زائر پیشنهادی اســت که برای کمرنگ کردن و حمله به فرهنگ 
پوشش چادر این بار در ایام اربعین خودنمایی می کند. آنها از زائران 

می خواهند در پیاده روی اربعین چادر نپوشند.

اعزامکاروانرهسپارانعصرظهوربهاربعین
معــاون ســلامت اجتماعــی ســازمان بهزیســتی کشــور 
گفت:3۰۰شهردار کوچه  فعال، زیر 5۰ســال در قالب »کاروان 
رهســپاران عصر ظهور« به کربلا اعزام می شوند. به گفته مهری 
سادات موسوی این افراد از محلات کمتر برخوردار و آسیب خیز 
در طرح تحول و توانمندسازی2۰2۰محله کشور برگزیده شده اند.

مشکلاتثبتنامدرسامانهسماح
مهران فرشید، مدیرکل فناوری اطلاعات سازمان حج و زیارت در 
این باره گفته است: »باید شماره موبایل افرادی که ثبت نام می کنند 
با کد ملی شان همخوانی داشته باشــد؛ در غیر این صورت، خطا 
نمایش داده می شــود که مربوط به عدم تطابــق این اطلاعات با 

یکدیگر است.«

روزتقبیحخشونتعلیهزناندراسلام
برگزاری پانزدهمین نشست ســالانه روز اسلامی 

مبارزه با خشونت علیه زنان در بغداد

هر سال روز 25نوامبر که مصادف با سالروز ترور »پاتریا مرسدس 
میرابال، ماریا آرژانتینا مینِرْوا میرابال و آنتونیا ماریا ترِِسا میرابال« 
3خواهر اهل دومینیکن توســط حکومت تروخیو است، در همه 
کشورها گرامی داشته می شود تا سطح آگاهی مردم دنیا برای مقابله 
با خشونت علیه زنان ارتقا پیدا کند، اما از آنجا که براساس آموزه های 
دین اسلام از هزار و 4۰۰سال پیش، خشونت و تسلط بر زنان تقبیح 
و بر آزادی و برابری زن و مرد تأکید شده، مرحوم سیدعبدالعزیز 
حکیم، رئیس مجلس اعلای اســلامی و رهبر فراکسیون ائتلاف 
یکپارچه عراق در سال1387 طی سخنانی که در نخستین همایش 
ملی انجمن های اجتماعی نجف برگزار شد، خواستار نامگذاری روز 
اول ماه صفر به عنوان روز اسلامی مبارزه با خشونت علیه زنان شد. 
دلیل انتخاب اول صفر از سوی مرحوم عبدالعزیز متقارن شدن این 
روز با ورود اهل بیت امام حسین)ع( به شام بود. این پیشنهاد او که از 
سوی جوامع اسلامی مورد استقبال قرار گرفت، بهانه ای شد تا هر 
سال به این مناسبت نشستی برگزار شود و خشونت و وحشی گری 
که در حق زنان و کودکان اهل بیت)ع( روا داشته اند، مورد توجه قرار 
گیرد.امسال در روز پنجشنبه 19مرداد پانزدهمین دوره این نشست 

در بغداد برگزار شد.

اسلام،دینبرابریارزشزنومرد
در ابتدای این مراسم سیدعمار الحکیم، رهبر جریان حکمت ملی 
عراق تأکید کرد که دین اسلام به وضوح بر تحقق برابری در ارزش 

انسانی و ایمانی زن در کنار مرد تأکید کرده است. 
رهبر جریان حکمــت ملی عراق از مجلس نماینــدگان عراق و 
پارلمان های عربی و اسلامی خواســت که با همکاری نیروها و 
نخبگان و شخصیت های دینی و آکادمیک و اجتماعی در جهان 
اسلام برای تصویب قوانین ضامن حقوق خانواده و زن و کودک و 

سالخوردگان و دیگران تلاش کنند.

زنان،قربانیخشونتهایجهانی
عبداللطیف رشید، رئیس جمهور عراق از دیگر سخنرانان نشست 
بود و گفت: » خشونت در سایه جنگ ها افزایش می یابد و ما شاهد 
وضعیت های غیرانسانی و خشونت بار هســتیم که قربانیان آن 
زنان و کودکان هســتند.«  وی ادامه داد: » این خشونت به هیچ 
وجه توجیه پذیر نیست و قانون مسئول جلوگیری از خشونت و 
آگاهی بخشی به جامعه است. رشید افزود: » هیچ کس بر زن برتری 
ندارد و موفقیت و حفظ جامعه در گروی حفظ کرامت زن است.«

کارزار16روزه
محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق سخنران دیگر نشست 
بود. او با بیان اینکه دولت ما از آغاز فعالیت خود طرح های متعددی 
برای مبارزه با خشونت علیه زنان اجرا کرده، توضیح داد: »از جمله 
این طرح ها کارزار 16روزه »نه به خشونت علیه زنان« بود که در آن 
به انواع خشونت علیه زنان و نادیده گرفتن حقوقشان توجه شد. 
در این طرح ها جلوگیری از تقویت توان و کارآمدی زنان بدون به 
حاشیه راندن ارزش های جامعه و تضعیف اصول اجتماعی مورد 
تأکید قرار گرفت. این طرح ها با رعایت همه کنوانســیون های 
بین المللی واصول ارزشی عراق اجرا شد.« وی تأکید کرد: »حمایت 
از زنان از مهم ترین اولویت های برنامه دولت بود که دستورالعمل ها 
و بخشنامه هایی تبدیل شد و نتیجه آن راهبرد ملی زنان بود که به 
تصویب هیأت دولت عراق رسید و به ابعاد گوناگون مشارکت زنان 
در بخش های سیاسی و اقتصادی و اجتماعی می پردازد و همچنین 
در این راستا قانون زنان آزادشده ایزدی به همه زنانی که قربانی 

خشونت تروریسم بود تعمیم داده شد.«

توجهبهترکفعلمدیراندرلایحه
حجاب

مینابیابانی،مســئولبســیججامعهزنانکشــور: 
بحث هایی در رســانه ها و فضــای مجازی دربــاره لایحه 
عفاف و حجاب مطــرح شــده و نقدهایی بــه لایحه وارد 
اســت که باید این نقدها به عنوان اصلاحیــه لایحه اعمال 
شــود تا بتوانیم ادعا کنیم که یک قانون منســجم، کارآمد 
 و همه جانبــه بــرای حجاب و عفاف تدوین شــده اســت.

موضوع ترک فعل مدیران در این لایحه توجه نشــده است. 
همچنین آمران به معروف و ناهیان از منکر به عنوان 2 فریضه 
مهم در دین مبین اســلام در این لایحه به نحو شایســته 
مورد توجه قرار نگرفته اســت و بیم آن می رفت که اصل و 
 اســاس این فریضه های مهم به محاق رود و کمرنگ شود.

موضوعاتی مانند چارچوب های پوشش که مدنظر در لایحه 
است، به حجاب عرفی و حداقلی اشــاره دارد که در جلسه 
با نمایندگان مجلس شورای اســلامی این  موارد بررسی و 
اصلاحاتی انجام شــد که شاهد شــرایط بهتری در تدوین 

لایحه باشیم.

ترویجسبکزندگیایرانی-اسلامیدر
مدارس

رابعهامامیرضوی،مشاوروزیرآموزشوپرورشدرامور
زنان:برای تحقق 3 شــعار معلم تمدن ساز، مدرسه اثربخش 
و ایران قوی، نیازمند حکمرانی تمدنی هستیم. از اقتضائات 
حکمرانی تمدنی، کارآمدی، مردمی سازی  حکمرانی و جذب 
سرمایه اجتماعی است و برای آموزش و پرورش تحولی باید کار 
علمی کرد و با الگوبرداری به استانداردها و نظام معیار دست 
یافت. آموزش و پرورش تحولی نیازمند تغییر و بازمهندسی 
است. لازمه این تغییر، سناریونویسی با رویکرد آینده پژوهی 
است. رویکرد امور زنان در این خصوص نگاه به عملکرد دشمن 
در ترویج سبک زندگی غربی است؛ روند تدریجی سبک زندگی 
غربی، مدسازی بی حجابی، شبهه افکنی حجاب، شبکه سازی 

بی حجابی، عادی سازی بی حجابی و هویت زدایی است.

وقتی صحبت از زنان موفق و کارآفرین می شود، 
در ذهن خیلی از ما بانویی متصور می شــود که با 

زحمت زیاد یک کارگاه تولیدی راه اندازی کرده و کسب وکاری 
راه انداخته تا در کنــار درآمدزایی برای خــود، دیگران هم پولی 

به دست بیاورند. اغلب فکر می کنیم اینجور زنان فقط در شهر زندگی 
می کنند و شاید در مخیله مان نگنجد در روســتاهای دورافتاده ایران 

هم چنین کارآفرین هایی پیدا می شود. یک زن عشایر کنج خانه کوچکش 
یک کارگاه قالی بافی، رندبافی و دیگر صنایع دســتی بختیاری راه اندازی 
کرده است. برای »زری گلی زراعتی« کسب درآمد یک هدف است اما 
اولویت او نیست. این بانو همه توان خود را به کار گرفته تا آموخته های 

خود را به نسل جوان یاد دهد و نگذارد هنر خاص عشایر بختیاری به 
بوته فراموشی سپرده شود. این بانوی کارآفرین در مسیری که 

انتخاب کرده با مشکلات زیادی دست و پنجه نرم می کند و 
از کم توجهی مسئولان فرهنگی به بانوان هنرمند 

عشایر گله مند است. با »زری گلی زراعتی« و 
همسرش »عزیزگلی حیدری« گفت وگو 

کرده ایم.

مژگانمهرابیگزارش
روزنامه نگار

گلزریدلخوراســتو
میگوید:»اینکهمسئولان
ازصنایعدستیتعریفو
تمجیدکنندکافینیست
وبایدزمینهتوسعهآنرا
فراهمکنند.هیچنهادی
بهزنانعشایروروستایی

کمکنمیکند

بخشی از این مستند را 
با اسکن این بارکد ببینید.
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»زن و شــوهری که فرزندی نداشتند با حضور در 
یک دفتر مشــاور املاک خانه ای 5میلیاردی را به 
نام سگ شان به اسم چستر کردند.« فیلم کوتاهی 
با این مضمون چند روزی است که در شبکه های 
اجتماعی دست به دست می شود و بازتاب های اغلب 
مختلفی داشته است. تا جایی که معاون دادستان 
تهران عصر دیروز خبر از پلمپ بنگاهی را داد که 

قرارداد فاقد اعتبار منعقد کرده بود.
به گزارش همشهری، این فیلم 70ثانیه ای از اواخر 
هفته گذشته در شبکه های اجتماعی منتشر شد و 
بینندگان زیادی داشــت. فیلم کوتاه با حرف های 
یک مرد که ظاهرا مشــاور املاک اســت شروع 
می شــود. او ماجرا را اینطور توضیح می دهد که 
» امروز سه شــنبه، 24مردادماه، آقای ... زحمت 
کشیدند یک آپارتمان 5میلیاردی به متراژ 72متر 
در پونک از مجموعه ما خریداری کردند و قرارداد 
آن به نام آقای چستر است.« اشاره این مرد به سگی 
است که روی میزش نشسته است. مشاور املاک در 
ادامه برگه ای را به عنوان شناسنامه سگ به دوربین 
نشــان می دهد و می گوید:» این شناسنامه آقای 
چستر است و قرار است او در این آپارتمان زندگی 
کند. لطفا امضا کنید.« در ادامه زن میانسال پنجه 
سگ را در استامپ زده و به نشــانه امضا به پایین 

قرارداد می زند. 

بازتاب خانه آقای چستر
انتشــار این فیلم کوتاه بازتاب گسترده ای داشت. 
عده ای از روی سادگی آن را باور کردند و به سگ 
غبطه خوردند. اما عده ای دیگر به این سادگی ماجرا 

را باور نکردند. آنها معتقد بودند که اصلا نمی شود 
ملکی را به نام یک سگ زد و فیلم منتشر شده پشت 
پرده ای خاص دارد. عده ای دیگر هم به این ماجرا 
در حد یک سرگرمی و شوخی نگاه می کردند. برای 
چند روز این فیلم نقل شــبکه های اجتماعی بود 
و همه کم و بیش دربــاره آن صحبت می کردند تا 
اینکه در ادامه معلوم شد فیلم فقط یک ترفند برای 
مشهورشدن مشاور املاک و جذب مشتریان بیشتر 
بوده است. او با این هدف سناریویی عامه پسند و در 
عین حال جنجالی نوشته و در فیلمی 70ثانیه ای 
توانسته بود ذهن کاربران شبکه های اجتماعی را 

برای چند روز به خود درگیر کند.

نمونه دیگری از فریب 
یکی دیگر از مشــهورترین نمونه هــای فریب که 
بازتاب جهانی داشــت، در هفته های گذشته بین 
دو غول دنیای تکنولوژی یعنــی زاکربرگ مالک 
متا و ایلان ماسک مالک توییتر سابق و ایکس فعلی 
اتفاق افتاد. درگیری لفظی آنها که بعد از راه اندازی 
شبکه اجتماعی تردز توســط زاکربرگ آغاز شده 
بود آنچنان بالاگرفت که آنها یکدیگر را به مبارزه 
رودررو دعوت کردند و حتی کار تا جایی بالا گرفت 
که قرار شد آنها عواید حاصل از این مبارزه را صرف 
امور خیریه کنند. آنها هــر روز برای یکدیگر کری 
می خواندند و کاربران شبکه های اجتماعی اخبار 
مربوط به جنگ لفظی این دو را دنبال می کردند. 
این شرایط برای چند هفته ای ادامه داشت تا اینکه 
سرانجام معلوم شد که این درگیری لفظی در واقع 
یک جنگ زرگری بین زاکربرگ و ایلان  ماســک 
بوده و خبری از درگیری رودررو نیست و همه آن 
چیزی که در هفته های گذشته کاربران شبکه های 
اجتماعی دنبــال می کردنــد در حقیقت جنگ 

رسانه ای و فریب بوده است.

محمد جعفریگزارش
روزنامه نگار

هلاکت قاتل اجیر شده، پس از 
شهادت 2پلیس 

قاتل اجیر شــده پس از قتل مردی در اصفهان وقتی تحت 
تعقیب پلیس قرار گرفت، دســت به جنایتــی هولناک زد. 
این مرد پس از شــلیک گلوله به  سوی مأموران و به شهادت 

رساندن 2مامور پلیس، به ضرب گلوله به هلاکت رسید.
به گزارش همشهری، روز گذشــته مأموران پلیس اصفهان 
در جریان تیراندازی مردی مســلح در خیابان صدوقی قرار 
گرفتند و راهی محل حادثه شــدند. بررســی های اولیه از 
این حکایت داشــت فردی حدودا 51ساله درحالی  که سوار 
بر یک خودروی کوئیک بــوده، در این خیابان به کمین یک 
مرد نشسته و به محض مشاهده وی با سلاح کمری اقدام به 
تیراندازی و قتل او کرده و ســوار بر خودروی خود متواری 

شده است.
افرادی که از نزدیک شــاهد جنایت بودند مشــخصات مرد 
مسلح و خودروی او را در اختیار پلیس قرار دادند و از همان 
زمان طرح مهار به اجرا گذاشته شد. مأموران گشتی پلیس به 
جست وجو در خیابان های منتهی به محل جنایت پرداختند 
و دقایقی پس از حادثه بود که تیم گشت کلانتری 16موفق 
به شناســایی قاتل فراری شــدند. آنها به تعقیــب این مرد 
پرداختند، اما او تلاش کرد هر طوری شده از دست پلیس فرار 
کند. مرد جنایتکار کمی بعد و در محلی خلوت پنهان شد، اما 
وقتی مأموران کلانتری به آنجا رســیدند با سلاح کمری که 
در اختیار داشت شــروع به تیراندازی به  سوی مأموران کرد. 
به  دنبال این تیراندازی 2 نفر از مأموران انتظامی به شــدت 
مجروح شدند که با رســیدن نیروهای کمکی به بیمارستان 
انتقال یافتند و سایر مأموران در جریان درگیری مسلحانه با 
قاتل مسلح موفق شــدند او را هدف گلوله قرار داده و از پای 
درآورنــد. درحالی که 2مامور مجروح در بیمارســتان تحت 
درمان بودند، تحقیقات درباره این حادثه آغاز شد. بررسی ها 
نشان می داد که قاتل مســلح، یک جنایتکار اجیر شده بوده 
اســت. ماجرا از این قرار بود، مردی که با فرد دیگری بر سر 
مسائل مالی و شخصی اختلاف داشــت، مرد مسلح را اجیر 
کرده بود تا وی را به قتل برســاند. مرد مسلح نیز روز حادثه 
ســوار بر خودروی کوئیک خود، راهی خیابانی شده بود که 
 فرد مورد نظر از آنجا می گذشــت. او به محــض دیدن فرد 
مورد نظر با شلیک گلوله وی را به قتل رســانده و پا به فرار 
گذاشــته بود که با گزارش حادثه به پلیس و حضور مأموران 
کلانتری 16اصفهان در محل، این مرد شناســایی شد و در 
نهایت در درگیری با پلیس به هلاکت رسید. همچنین سوابق 
وی نشان می داد که او فردی تبهکار بوده که پیش از این به 

اتهام ارتکاب جرایم مختلف به زندان افتاده بود.

خبر دردناک
در شــرایطی که تحقیقات پلیس درباره ایــن حادثه ادامه 
داشت، از بیمارستان خبر رســید که 2مامور مجروح بر اثر 

شدت جراحات وارده به شهادت رسیدند.
به  گفته ســردار محمدرضا هاشمی فر، جانشــین فرمانده 
انتظامی اصفهان، این مأموران فداکار ســتوان ســوم »امیر 
حسین زاده احمدی« و استوار دوم »محمداحسان شفیعی« 
از مأموران شجاع کلانتری 16شهرستان اصفهان بودند که به 
فیض شهادت نایل شدند. هر دو شهید متأهل بودند که قرار 
است مراسم وداع با آنها عصر امروز و مراسم تشییع پیکر این 

دو شهید صبح فردا در اصفهان برگزار شود.

 سقوط مرگبار آشپز جوان
 از طبقه چهارم

پسری جوان که دریک دورهمی شبانه شرکت بود پس از 
سقوط از تراس طبقه چهارم جانش را از دست داد.

به گزارش همشهری، صبح دیروز به قاضی محمد مهدی 
براعه، بازپرس جنایی تهران خبر رسید که پسری جوان 
به طرز مشــکوکی جانش را از دست داده است. بررسی ها 
نشان می داد که وی از طبقه چهارم ساختمانی در جنوب 
پایتخت به پایین ســقوط کرده و جانش را از دست داده 
است. جوان جان باخته آشپز رستورانی بود که شب حادثه 
به خانه دوستش رفته بود اما به دلایل نامعلوم از تراس به 
پایین سقوط کرده بود. یکی از دوستان وی در تحقیقات 
گفت: جوان جان باختــه از دوســتان و همکارانم بود. ما 
در یک کافه رســتوران کار می کردیم که شب حادثه در 
خانه یکی از همکاران مان دور هم جمع شــدیم. آن شب 
مشــروبات الکلی مصرف کردیم و متوفی که حالش اصلا 
خوب نبود ناگهان به سمت تراس رفت و به پایین پرید. او 
اصلا حالت عادی نداشت و به نظرم بیش از حد مشروبات 
الکلی مصرف کرده بود. رفتارهای عجیبی داشــت و فکر 
می کنم ناخواســته به زندگی اش پایان داد. به دســتور 
بازپرس جنایی، جســد متوفی به پزشکی قانونی منتقل 
شده و تحقیقات بیشتر برای افشــای زوایای پنهان این 

حادثه مرموز ادامه دارد.

کوتاه تر  از گزارش

دادسرا

دستگیری شرور مجازی در کرج 
فردی که با انتشار تصاویری از خود به همراه یک قبضه سلاح قلابی در فضای مجازی قصد قدرت نمایی داشت، 
 دســتگیر شــد.  به گفته ســرهنگ محمد نادربیگی، جانشــین فرمانده انتظامی البرز، این مرد در بازجویی های

 انجام شده اعتراف کرد که با سلاح قلابی تصاویری را برای قدرت نمایی و خودنمایی منتشر کرده است.

سارقان کابل برق در زندان 
سارق سابقه دار که کابل های برق فشار قوی را سرقت می کرد به 17فقره سرقت اعتراف کرد. در پی وقوع چند فقره 
سرقت سیم کابل برق تحقیقات در این باره آغاز شــد و مأموران موفق شدند عامل این سرقت ها را در هشتگرد 

دستگیر کنند. این متهم به 17فقره سرقت با همدستی متهمی دیگر اعتراف کرد.
سرقت

انتظامی

خواهرکشی برای انتقام از والدین

در میان  اخبار حوادثی که 32ســال پیــش در چنین روزی 
منتشر شد، یکی از آنها مربوط به دختری در اصفهان بود که 
به تلافی بی توجهی و بی مهری والدینش خواهر کوچک ترش 

را به قتل رساند. 
روزنامه اطلاعات در 29مرداد ســال1370درباره این حادثه 
نوشت: دختر 11ساله ای در روســتای قلعه قاسم زرین شهر 
اصفهان به دست خواهر 17ســاله اش به قتل رسید و قاتل با 
تلاش دادسرای عمومی وآگاهی زرین شــهر پس از 20روز، 
شناسایی و دستگیر شــد. یک مقام قضایی درباره کشف این 
معما گفت: قاتل)فاطمه( از یک روز قبل، نقشه قتل خواهرش 
را کشــید و روز حادثه او را به باغ برد و به دنبال مشــاجره با 
چاقویی که از قبل تهیه کرده بود، به وی حمله ور شده و با وارد 
کردن ضربات متعدد وی را از پای در آورد و ســپس به خانه 
بازگشت. مقتول )مریم( که به ســختی خود را به بیرون باغ 
رسانده بود و به دلیل خونریزی زیاد در شالیزار کنار باغ افتاده 
بود قبل از رسیدن به بیمارستان جان باخت. این مقام افزود: 
فاطمه در بازجویی ها گفت که از سوی خانواده، فامیل و حتی 
خواهرش؛ مریم، مرتب تحقیر می شــد و کسی به او توجهی 
نداشت. او اظهارکردکه کسی او را به مهمانی نمی برد و حتی 
خانواده اش او را به مدرسه نیز نفرستادند و مجبور بود که در 
خانه قالیبافی کند، درحالی که همه امکانات در اختیار خواهر 
کوچک ترش بود. به گفته مقام قضایی دختر قاتل احتمالا به 
بیماری روانی مبتلا بوده ، درحالی که سال های قبل سالم بوده 
اســت. این مقام قضایی این قتل فجیع در زرین شهر را زنگ 
خطری برای خانواده ها دانست تا از تبعیض بین فرزندانشان 
خودداری کنند و اگر فرزندی دارند که دچار مشــکلی است 
به او توجه بیشتری کنند. فاطمه به کمیسیون روانپزشکان 

اصفهان اعزام شد.

پرستار شرور قاتل 7نوزاد بود

پرستار انگلیسی با قتل 7نوزاد و تلاش برای کشتن 6نوزاد دیگر 
شرورترین قاتل سریالی نوزادان بریتانیا لقب گرفت.

به گزارش همشهری به نقل از سی ان ان، لوسی لتبی  33ساله، 
با تزریق هــوا، خوراندن بیش از حد شــیر، آزار و اذیت بدنی 
و مســموم کردن نوزادان تحــت مراقبت در بیمارســتان با 
انسولین باعث مرگ 7نفر از آنها شــد. این پرونده در دادگاه 
تاج منچستر در شــمال انگلیس رسیدگی می شود. براساس 
گزارش های دادســتانی بریتانیا، این جنایات بین سال های 
2015تا 2016اتفاق افتاد. پیش از ژوئن 2015   هر سال یک 
یا 2 نوزاد تحت مراقبت در بیمارستان محل کار لوسی لتبی 
جان باختند اما تنها در  ماه ژوئن آن سال، آمار قربانیان به 3نفر 
رســید. در ابتدا به دلیل آنکه دلیل مشترکی در مرگ ها نبود 
شکی برانگیخته نشد، چرا که لوسی از روش های متفاوت برای 
کشتن نوزادان استفاده می کرد. با وجود این مرگ غیرمعمول 

نوزادان باعث شد که پلیس به ماجرا مشکوک شود.
لوســی در ژوئن 2016درحالی که هنوز کســی به وی شک 
نکرده بود، پس از مرگ 2قل از نوزادان 3قلو و ســقوط یک 
نوزاد پسر از تخت در بیمارستان از کارش اخراج شد چرا که 
پزشکان بیمارستان او را باعث این حادثه می دانستند اما وی 
از کارفرمایش شکایت کرد و در همان سال اتحادیه سلطنتی 
کالج پرستاری او را از اتهاماتش تبرئه کرد و از پزشکان خواسته 
شد که رسماً به صورت کتبی از لوسی عذرخواهی کنند. او قرار 
بود در مارس 2017به بخش نوزادان بازگردد، اما بیمارستان 
به او اعتماد نکرد و از پلیس خواســت تا تحقیقاتی در مورد 
لوسی آغاز کنند. در این شرایط بررســی ها آغاز و مدتی بعد 
مشخص شد که 2 نوزاد دوقلو با آمپول هوا و تزریق انسولین 
به قتل رسیده اند. در ادامه پرستار شرور بازداشت شد و پلیس 
در جریان بازرســی خانه وی، مجموعه ای از یادداشت های 
دست نویس را پیدا کرد که روی یکی از آنها نوشته شده بود: 
»من شــرورم، من این کار را کردم.« با پیدا شــدن شواهد و 
سرنخ هایی در این پرونده، محاکمه لوسی لتبی از اکتبر 2022 
آغاز شد و طی آن دادســتانی او را به عنوان فردی »فریبکار« 
و فرصت طلب معرفی کرد که با سرزنش و شماتت همکاران 
دیگرش نقش خود در »حملات قاتلانه اش« را پنهان می کرد.

دادســتان ها معتقدند زمانی که لوســی کودکان را به قتل 
می رساند، همکارانش را فریب می داد تا فکر کنند آنها به دلایل 
طبیعی جان باخته اند. قرار اســت پلیس پرونده های 4هزار 
کودکی را که طی دوران کار لوسی لتبی در بیمارستان های 
محل کار او پذیرش شده بودند بررسی کند تا مشخص شود که 

آیا وی در قتل کودکان دیگری هم نقش داشته یا نه.

تقویم حوادث

خارجی

داخلی

روایت طراح قتل های  سریالی 
راننده های مسافرکش 

رسیدگی به پرونده شکارچیان شب در دادسرای جنایی تهران ادامه دارد

چند روز پس از دستگیری شکارچیان 
شــب که به صــورت ســریالی جان 
راننده های مسافرکش را می گرفتند، 
نخستین جلســه تحقیق از آنها صبح 
دیروز در دادســرای جنایی تهران تشــکیل شد و آنها 
جزئیات 6جنایت زنجیره ای را که مرتکب شــده بودند، 
بازگو کردند. در جلسه دیروز، خانواده یکی از راننده ها که 
در پایتخت به قتل رسیده،  برای 2 جنایتکار درخواست 

قصاص کردند.
به گزارش همشــهری، 2 مرد جنایتکار که یکی از آنها 
34ســاله و دیگری 53ساله اســت روز دهم مرداد  ماه 
در شهرستان بهار استان همدان دســتگیر شدند. آنها 
قتل ها را از خرداد  ماه امســال آغــاز کردند و در جریان 
4حادثه جداگانه، راننده خودروهــای پراید، تیبا و پژو   
در اسلامشــهر، سه راه آدران، ملارد و شــهریار را شکار 
کرده و به عنوان مسافر ســوار ماشین هایشان شدند. در 
بین راه با شــلیک گلوله یا ضربات چاقــو آنها را به قتل 
رساندند و بعد اجسادشــان را در بیابان های اطراف رها 
کردند. نقشــه بعدی 2 جنایتکار بی رحم، این بود که با 
ماشین های مسروقه به خیابان های شمال تهران بروند 
و پس از ورود به خانه ای، ســاکنان آن را تهدید به قتل 
کرده و اموالشان را به سرقت ببرند، اما در اجرای مرحله 
دوم نقشه خطرناکشان ناکام ماندند و نتوانستند سرقتی 
انجام دهند. آنها پس از ارتکاب 4قتل،  راهی شهرستان 
قروه کردستان شدند و صاحب یک مزرعه و 2فردی را که 
در آنجا کار می کردند به رگبار بستند و 2نفر از آنها را به 
قتل رساندند اما نفر سوم زنده ماند و او بود که اسرار این 
جنایتکاران زنجیره ای را فاش کرد. چون صاحب مزرعه 

همان فردی که جان سالم به در برده بود، یکی از قاتلان 
ســریالی را که قبلا در مزرعه او کار می کرد، شناخت و 
همین مسئله سرنخی شد برای شناسایی و دستگیری 

مردان جنایتکار تا قتل هایشان پایان یابد.

درخواست قصاص
نخستین جلسه تحقیق و بازپرسی از متهمان، صبح دیروز 
در شعبه سوم دادســرای جنایی تهران توسط بازپرس 
محمدمهدی براعه تشکیل شد. پسر یکی از قربانیان نیز 
در دادسرا حاضر شده و خواستار قصاص متهمان شد. وی 
به همشهری گفت: پدرم آخرین بار پنجم تیر امسال از 
خانه بیرون رفت تا با ماشین پرایدش مسافرکشی کند. 
او 63ساله بود که برای تامین مخارج زندگی با ماشینش 
مسافرکشی می کرد. از ساعتی که خانه را ترک می کرد 
با ما در ارتباط بود و آن روز هم مثل همیشــه با مادرم، 
خواهرم و من تلفنی صحبت کرد. مــن آخرین بار به او 
زنگ زدم تا بپرسم چه ساعتی به خانه برمی گردد که او 
گفت آخرین مسافر را سوار کند و بعد به خانه برمی گردد. 
وی ادامه داد: ما ساکن اسلامشهر هستیم و پدرم معمولا 
از اسلامشهر تا راه آهن تهران مسافرکشی می کرد، اما آن 
شب فکرش را نمی کرد که آخرین مسافرانش، شکارچیان 
شب و قاتلان سریالی هستند که جان پدرم را با بی رحمی 
هرچه تمام تر گرفتند. آنها با ضربات چاقو به جان پدرم 
افتادند و بعد جســدش را در اتوبان یاسینی تهران رها 
کردند. ماشــینش  هم چند روز بعد درحالی که ضبط و 
باندش به سرقت رفته بود حوالی شهرک ولیعصر پیدا شد. 
درخواست ما این است که قاتلان پدرمان هرچه زودتر 

قصاص شوند و به سزای اعمالشان برسند.

نمی توانم اشک بریزم!
حمید 53ساله، طراح نقشه قتل های سریالی است. او 
فرد بسیار باهوش و سخنوری است که روان و سلیس و 
با رعایت قواعد اصول سخنرانی صحبت می کند که اگر 
کسی از اسرار او باخبر نباشد، تصور می کند که وی فردی تحصیل کرده و نخبه 
است. او با خونسردی جزئیات قتل ها را توضیح می دهد و نکته عجیبی که 

مطرح می کند این است که او سال هاست نتوانسته گریه کند و اشکی بریزد.

چرا نمی توانی گریه کنی؟
نمی دانم. خیلی تلاش کردم که اشک بریزم، اما هیچ جوره نمی توانم. بدون 
اغراق بالای 40سال است که گریه نکرده ام. یعنی نتوانستم گریه کنم؛ هرچند 

تلاشم را کرده ام. حتی بعد از قتل ها تلاش کردم گریه کنم، اما نشد.
انگیزه تان از قتل ها چه بود؟

می خواستیم برویم سرقت که نشد. درواقع چیزی دستگیرمان نشد؛ به جز 
قتل 6انسان بیگناه که ما حق زندگی را از آنها گرفتیم.
تا به حال کلمه قاتل سریالی به گوشتان خورده است؟

بله. در روزنامه ها هم خوانده  ام؛  از خفاش شب گرفته تا سعید حنایی و آن 
مردی که در کرج زن ها را می کشت.

و حالا خودت هم تبدیل شده ای به قاتل سریالی؟
نمی خواســتم که اینطور شود؛  ناخواسته تبدیل شــدم به قاتل سریالی. 
درحالی که دلم می خواست خلبان شــوم! حتی در سن جوانی خودم زبان 
انگلیســی می خواندم و فکر می کنم خیلی باهوش هســتم، اما به آنچه 

می خواستم نرسیدم.
مگر انگیزه شما سرقت نبود، چرا جان راننده ها را می گرفتی؟

متهم سرش را زیر می اندازد و سکوت می کند.
اگر دستگیر نمی شدید، قتل های بیشتری انجام می دادید؟

نه. البته نمی دانم! چون به هدفمان نرســیده بودیم شاید دیگر بی خیال 
می شدیم.

پس از ارتکاب قتل ها چه می کردید؟
می رفتیم به خیابانی در شمال تهران. قصدمان این بود که وارد یکی از آن 
خانه ها شویم و افراد آنجا را گروگان بگیریم تا پول و طلا سرقت کنیم، اما این 

فرصت هرگز نصیب مان نشد.
با همدستت علی که جای پسرت است، چطور آشنا شدی؟ 

من در واقع با پدر علی دوست بودم. ما اهل شهرستان بهار همدان هستیم. 
وقتی افتادم زندان، پدرش از من خواست تا هوای پسرهایش را داشته باشم. 
علی و برادرش در جریان یک نزاع منجر به قتل بازداشت شده بودند. برادر 
علی به قصاص محکوم شد و علی به حبس. برادر علی که قصاص شد حال همه 
ما گرفته شد. دلم به حال علی که بی پناه شده بود سوخت و تصمیم گرفتم 
بعد از آزادی یک کار و کاسبی با او راه بیندازم، اما خب، فکرش را نمی کردم به 

اینجا ختم شود. علی را همراه خودم می بردم تا دل و جرأت پیدا کنم.
به چه جرمی در زندان بودی؟

قاچاق مشروبات الکلی و رسیور.
اما در پرونده ات نوشته شده کلاهبرداری؟

من از آشنایانم پول گرفته بودم تا رسیور و مشروبات الکلی به صورت قاچاق 
وارد کنم، اما لو رفتم و آنها چون به پولشان نرسیدند از من شکایت کردند.

از اینکه جان 6 انسان بیگناه را گرفته اید، عذاب وجدان نداری؟
مگر می شود نداشته باشم. من مشکل روحی و روانی دارم؛ حتی بارها نزد 
روانپزشک رفته بودم. چون نمی توانستم گریه کنم و خوب بخوابم. راستش 
بچه که بودم پدرم راننده کامیون بود و من هر ازگاهی همراه او می رفتم. یک 
روز دو نفر که یکی از آنها جوان و دیگری میانســال بود به سمتمان هجوم 
آوردند. مهاجمان که راهزنان جاده ای بودند اسلحه و چاقو داشتند که من هر 
لحظه تصور می کردم شلیک می کنند و جانمان را می گیرند. آن روز راهزنان، 
تمام پول های پدرم را به ســرقت بردند و من هربار که سوار یک خودروی 
مسافرکشی می شدم، شبیه سازی  می کردم. با خودم تصور می کردم من و علی 
شبیه به آن راهزنان جاده ای شده ایم. مدام چهره آنها جلوی چشمانم بود. بعد 
از قتل ها هم چهره آنها جلوی چشمانم ظاهرا می شدند و فکر می کردم آنها 

را به قتل رسانده ام!
مواد مصرف می کنی؟

نه. من معتاد نیستم، اما علی همدستم شیشه می کشد.
متاهلی؟

19سال است ازدواج کرده ام، اما نتوانستم پدر شوم.

گفت و گو

این دو متهم در جریان 
جنایت های سریالی 
خود در استان تهران 

و کردستان 4 راننده و 
2 کشاورز را با انگیزه 
سرقت اموالشان به 

قتل رساندند

صرف نظــر از ابعــاد 
رســانه ای ماجــرای 
آقای چستر، ابعاد حقوقی این ماجرا قابل 
بررسی است. اساســا آیا سگ می تواند 
خانه بخرد و مالک آن باشد؟ پریا اکبری، 
وکیل پایه یک دادگســتری در این باره به 
همشــهری می گوید: »طبق قانون مدنی 
برای انجام یک معامله بایــد فرد اهلیت 
داشته باشد. از ســوی دیگر 3دسته افراد 
شامل صغار، اشخاص غیررشید و مجانین 
نمی توانند معامله ای انجام دهند. همه این 
موارد درخصوص انسان گفته شده است و 
در این مورد این سگ به دلیل اینکه اساسا 
حیوان و غیرانسان است نمی تواند معامله ای 
انجام دهد. نکته دیگر اینکه در یک معامله 
فروشنده شرایطی را اعلام می کند و خریدار 
باید این شرایط را قبول یا رد کند که به آن 
ایجاب و قبول گفته می شود. این معامله به 
ظاهر اتفاق افتاده اما نتیجه معامله چیست؟ 
این اســت که معامله ای که در آن ایجاب و 
قبول اتفاق نیفتاده است باطل است. چون 
سگ اهلیت ندارد، ایجاب و قبول نمی تواند 
انجام دهد به همین دلیل معامله اساسا باطل 
است و وقتی یک بیع باطل باشد همه  چیز به 
وضعیت قبلی خود برمی گردد. یعنی اصلا 

چنین اتفاقی نیفتاده است.«
 این وکیل دادگســتری در ادامه می گوید:

» طرح چنین مســائلی در فضای مجازی 
به جز تجمل گرایی و فخرفروشی و اینکه 
چنین مسائلی در فضای مجازی باب شود، 
دستاورد دیگری ندارد. چنین خبرهایی 
وقتی در فضای مجازی منتشــر می شود 
بازتاب خوبی ندارد. بررســی این مسائل 
نشان می دهد که فضای مجازی چقدر ما را 
به سمت و سوی ابتذال سوق می دهد. ما در 
این ماجرا نیاز به یک کلمه داریم و آن هم 

آگاهی است.«

شرایط انجام معامله
از ســوی دیگر معصومه فرقانی ها، قاضی 
بازنشســته و وکیل دادگســتری درباره 
شــرایطی که یک فرد می توانــد در آن 
معامله ای را انجام دهد می گوید: طبق ماده 
17 قانون مدنــی حیوانات خود جزو اموال 
غیرمنقول محسوب می شــوند بنابراین 
نمی توانند صاحب مال شوند. از سوی دیگر 
در ماده 190 نیز برای صحت معامله شروطی 
آورده شــده. این شروط شــامل اهلیت 
طرفین، رضای آنها، اهلیت موضوع )فرد 
بالغ، رشــید و عاقل باشد(، موضوع معین 
و مشــروعیت معامله است که در ماجرای 
خرید خانه برای ســگ این شروط محقق 
نمی شود و معامله باطل است و انگار اتفاقی 

نیفتاده است.

مکث
سگ می تواند خانه بخرد؟

سندزدن خانه 5میلیاردی به نام یک سگ، واکنش های مختلفی را به همراه داشت

چسترچستر ؛ ؛ نقش اول نقش اول
 یک بازی تبلیغاتی یک بازی تبلیغاتی
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عملیات نجات از آسمان
پایگاه اورژانس هوایی شاهرود به دلیل موقعیت جغرافیایی خود پرترافیک ترین اورژانس هوایی کشور است

 راه اندازی 38گیت گذرنامه
در مرز تمرچین 

مرز تمرچین در استان آذربایجان غربی امسال برای دومین 
بار پذیرای بخشی از زائران اربعین حسینی است؛ این مرز 
فعالیت خود را روز شــنبه )28مرداد( آغاز کرد. تمرچین 
ارومیه، ســال گذشته برای نخســتین بار به عنوان یکی از 
مرزهای تردد زائران به عراق فعالیت خود را شــروع کرد و 
 این روزها با راه اندازی 38گیــت گذرنامه برای تردد روزانه

50هزار نفر بدون معطلی آماده شده است.
به گزارش همشهری، استاندار آذربایجان غربی اعلام کرد؛ 
تدابیر حداکثری برای پذیرایی از زائران اربعین اندیشیده 
شده و امکان اسکان روزانه ۴0هزار زائر در استان پیش بینی و 
فراهم شده است. محمدصادق معتمدیان به مهر گفت: »سال 
گذشته نخستین بار شاهد اعزام زائران اربعین حسینی از مرز 
تمرچین بودیم و امسال پذیرای مردم از شمال غرب کشور و 
کشورهای ترکیه، آذربایجان و زائران منطقه قفقاز خواهیم 
بود. در ورودی های جمهوری اسلامی و در مرزهای مشترک 
با این کشورها، تمهیدات ویژه ای برای حضور زائران تدارک 

دیده شده است.
به گفته اســتاندار آذربایجان غربی، ظرفیت روزانه 50هزار 
پارکینگ خودرو پیش بینی شــده که به صورت رایگان در 
اختیار زائران اربعین در منطقه جلدیان در 28کیلومتری 
مرز تمرچین و  همچنین پارکینگ کارخانه قند در کمتر 
از ۱5کیلومتری این مرز واقع شــده، در اختیار زائران قرار 
می گیرد. معتمدیان با اشــاره به اینکه آمادگی پذیرایی از 
500هزار زائر اربعین حسینی را در استان داریم، تأکید کرد: 
»در حوزه بهداشت و درمان و اورژانس پیش بینی های لازم 

انجام شده است.« 
او با اشاره به اینکه در مرز توقف نخواهیم داشت، عنوان کرد: 
»در مرز تمرچین و حاج عمران با توافق با اقلیم کردستان 
عراق 38گیت ورود و خروج ایجاد شده و حداکثر زمان توقف 
در پیک حضور در گیت ها ۱0دقیقه خواهد بود. البته سال 
گذشته در کمتر از 3 دقیقه این اقدام انجام شد.« استاندار 
آذربایجان غربی یادآور شد: »آب و هوای مناسب از ویژگی 
مرز تمرچین برای عبور زائران اربعین حســینی نسبت به 
مرزهای غرب و جنوب غرب کشور است که بیش از ۱5درجه 
اختلاف دما وجود دارد و با توجه به شرایط گرم پیش رو، از 

مزایای این مسیر محسوب می شود.« 
همچنیــن مدیــرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
آذربایجان غربی اعلام کرد  مأموریت های راهداران آذربایجان 
غربی در راستای آماده سازی برای تردد زوار حسینی در چند 
رویکرد تعریف شــده که روکش محورهای اصلی و فرعی 
منتهی به مرز تمرچین رویکرد اول بود و در روزهای آینده 
تمام پروژه ها به بهره برداری خواهد رســید. پیمان آرامون 
به مهر گفت: »دومین رویکرد راهداری نیز افزایش ضریب 
ایمنی جاده های منتهی به مرز تمرچین بود که از ســال 
گذشته در محور پیرانشهر به پایانه مرزی تمرچین 20نقطه 
حادثه خیز به طور قطعی حذف شده و در راستای افزایش 
آگاهی از سطح جاده نیز خط کشــی محورهای ارتباطی 
استان با محوریت محورهای منتهی به پایانه مرزی تمرچین 

با قدرت هر چه تمام تر ادامه دارد.« 

استقرار 700 دستگاه اتوبوس در مهران 
در کنار آغاز به کار تمرچین در آذربایجان غربی، اخباری از 
مرز مهران برای تکمیل خدمات رسانی به زائران به گوش 
می رسد. به گفته معاون سیاســی- امنیتی استاندار ایلام، 
۷0دستگاه اتوبوس درون شــهری از شنبه در شهر مهران 
مستقر شده و تا چند روز آینده این تعداد به ۷00دستگاه 
اتوبوس خط واحد افزایش می یابد. محمدسبحان حسنی 
گفت: »این اتوبوس های درون شهری با توجه به اینکه هنوز 
تعداد زائران زیاد نیست، در مســیر پل زائر تا میدان بزرگ 
اربعین فعال هستند و برای روزهای آینده که به تعداد زائران 
و مسافران افزوده می شود، در مسیرهای پارکینگ اربعین و 

برکت نیز فعالیت خواهند کرد.«
او درخصوص آخرین آمار ترددها از مــرز مهران هم ادامه 
داد: »طی روز شنبه و در نخستین روز از  ماه صفر، مجموع 
تردد از مرز مهران 20هزار و ۴8نفر بوده اســت و از ساعت 
2۴جمعه تا ساعت ۱3 روز گذشته ۱۱هزار نفر از مرز مهران 
تردد کرده اند.« معاون سیاسی- امنیتی استاندار ایلام در 
مورد تردد اتباع خارجی هم اضافــه کرد:  »برابر توافق های 
بین مسئولان ایرانی با کشــور عراق، اتباع خارجی باید از 
مرز چذابه واقع در استان خوزستان به عراق عزیمت کنند 
و اجازه تردد از مهران را ندارند.«  همچنین فعالیت ناوگان 
حمل ونقل عمومی لرستان با پیش بینی انجام حدود 2هزار 
سفر جابه جایی زائران اربعین در مرز مهران آغاز شد. معاون 
حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای لرستان 
با تأیید این خبر به ایرنا گفت: »یک هزار و 552سفر اربعین 
طی سال گذشــته از طریق ناوگان عمومی استان به مرز 
مهران صــورت گرفت که پیش بینی می شــود این تعداد 
امســال 20درصد افزایش داشته باشــد. همچنین سال 
گذشته ۴۴هزار و 552زائر با استفاده از ناوگان حمل ونقل 
عمومی لرســتان به ویژه ۱۱۹دســتگاه اتوبوس در مسیر 
رفت و برگشــت مبادی داخل کشور به مرز مهران جابه جا 
شده اند.« رضا عبدی با بیان اینکه سفرهای اربعین پارسال 
ناوگان عمومی لرستان بدون هیچ گونه سانحه ای انجام شد 
عنوان کرد:» ۱83دســتگاه اتوبوس ناوگان عمومی استان 
دارای کارت هوشمند است و امسال حدود ۷0درصد معادل 
۱20دستگاه تا پایان ماه صفر در خدمت زائران عتبات عالیات 
هستند.« او تأکید کرد: »پیش فروش بلیت برای آغاز سفرها 
از 2۷مرداد تا 20شــهریور از طریق الکترونیکی با مراجعه 
به سایت آژانس های مســافرتی آغاز شده است؛ همچنین 
 شــرکت های حمل ونقل نیز موظف هســتند نسبت به

پیش فروش حضوری بلیت اقدام کنند.« 

گزارش   روز عدد خبر

مکث

 شناسایی 1۵0 نقطه سیل خیز 
در اردبیل 

۱50نقطه ســیل خیز و حادثه آفرین در اردبیل شناســایی 
شده اســت. مدیر رودخانه ها و سواحل شرکت آب منطقه ای 
اردبیل با اشــاره به این موضوع، اعلام کرد مشــخصات این 
تعداد نقطه سیل خیز به تفکیک به دستگاه های متولی ارسال 
شــده تا اقدامات لازم برای رفع نواقص و کاستی ها توسط هر 
دستگاه صورت پذیرد. به گزارش ایرنا، رضا سلیمی در جلسه 
ساماندهی رودخانه های اردبیل با اشــاره به اقدامات شرکت 
آب منطقه ای اردبیل در راستای فعالیت های پیشگیرانه وقوع 
ســیلاب گفت: »با نگاه ویژه و مثبت مدیران شــرکت بالغ بر 
۷8میلیارد ریال از محل اعتبارات جاری و استانی برای لایروبی 
و بازگشــایی رودخانه ها به ویژه نقاط حســاس و تهیه نقشه 
 خطرپذیری سیل مقابله با سیلاب احتمالی در استان اختصاص
یافته است.«  او نقش اساسی سدهای استان به ویژه سد عمارت 
به عنوان بزرگ ترین سد استان در کنترل بموقع سیلاب های 
نیمسال اول ســال ۱۴02 را یادآور شد و عنوان کرد: »بخشی 
از سیلاب های نیمســال اول که در بخش شــمالی استان به 
وقوع پیوست در سدهای منطقه ذخیره سازی شد و در فصل 
زراعی جاری برای استفاده بهینه کشاورزان منطقه تخصیص 
یافت.« مدیر رودخانه و سواحل شرکت آب منطقه ای اردبیل 
با تأکید بر مستندســازی و جمع آوری داده ها در حوزه بارش 
و سیلاب توســط شــرکت آب منطقه ای اردبیل، ادامه داد: 
»هماهنگی و همراهی دستگاه های مرتبط در بازه زمانی قبل از 
وقوع سیلاب باید بیش از پیش  مد نظر قرار بگیرد تا بهترین و 
مطلوب ترین برنامه ریزی ها و اقدامات اجرایی مؤثر انجام شود.«  
مدیر رودخانه ها و سواحل شرکت آب منطقه ای اردبیل معتقد 
است سیلابی که در سال جاری در اســتان به وقوع پیوست، 
باعث شد تا نگاه مسئولان به بحث مدیریت پیشگیرانه تعدیل 
و اقدامات عاجل در این زمینه با درنظر گرفتن خواسته و مطالبه 
مردم صورت بگیرد. ســلیمی اضافه کرد: »مدیریت بمو قع و 
مناسب و اقدامات پیشــگیرانه برای مواقع بارندگی و سیلاب 
احتمالی پیش رو در فصل پاییز در استان توسط دستگاه های 
مرتبط می تواند، عاملی شود تا از تلفات جانی و بروز مشکلات 

جدی جلوگیری شود.« 
به گفته مدیر رودخانه ها و سواحل شــرکت آب منطقه ای 
اردبیل، در این زمینه اقدام های خوبی ازجمله مطالعه نقشه 
خطرپذیری سیلاب در استان در دستور کار قرار گرفته است.
اردبیل یکی از اســتان های ســیل خیز در کشور محسوب 
می شــود، چنان کــه اواخــر خرداد ســیل بی ســابقه ای 
شهرســتان های شــمالی اردبیل همچون گرمی، انگوت، 
بیله ســوار و اصلاندوز را فرا گرفت که بر اثــر بارش باران در 
شهرســتان اصلاندوز و نواحی بالادســتی هجوم سیل در 
دره رود و روستاهای حریم این رودخانه ازجمله ایدر، اسکیلو، 
صفی خانلو، بودجه و بران خسارت سنگینی به منازل مسکونی، 
زمین های کشاورزی و باغ ها وارد کرد. بارش های شدید و وقوع 
ســیل های مکرر در این ماه منجر به وقوع سیلاب در مناطق 
مختلف استان اردبیل شد و خســارت های سنگینی نیز به 
بخش های کشاورزی، تاسیسات شهری و ابنیه فنی راه های 

این استان وارد کرد. 

سرپرســت ســازمان ســیما، منظــر و 
فضــای ســبز شــهرداری تبریــز گفــت: 
»کمبــود منابــع آب خــام، چالش جدی 
حــوزه فضــای ســبز ایــن شــهر و انجــام 
اقدامــات اساســی و جبرانــی پایــدار در 
این زمینه ضروری اســت.« بــه گزارش 
ایرنا، سیامک آسیایی ادامه داد: »برای 
تامیــن آب خــام مــورد نیاز فضای ســبز 
ایــن شــهر، ۴۰کیلومتــر لوله گــذاری و 
توســعه شــبکه آب خــام فضــای ســبز 
 انجام و آبیاری سنتی به مکانیزه تبدیل

شده است.« 

40
کیلومتر  

مدیــرکل بنیــاد مســکن زنجــان گفت: 
»همزمــان بــا هفتــه دولــت ۲۱پــروژه 
عمرانی بنیاد مســکن اســتان بــا اعتبار 
۹۵میلیــارد ریــال افتتــاح  بیــش از 
می شــود.« بــه گــزارش مهــر، رضــا 
خواجــه ای ادامــه داد: »از ایــن تعــداد 
۱۳پروژه در زمینه اجرای طرح هادی و 8 
پروژه مربوط به بهسازی و مقاوم سازی  
مسکن روستایی است. باید به تقویت 
بنیان های اقتصادی مناطق روســتایی 
به منظــور بهره گیــری از ظرفیت هــای 
بالقــوه فرهنگــی، تاریخــی و اجتماعــی 

نواحی روستایی توجه ویژه داشت.« 

21
پروژه  

فرمانــدار رفســنجان بــا اشــاره به وجود 
بالای ۵۰۰خانوار عشــایر در شهرســتان 
کــه بیــش از ۳۰درصــد گوشــت قرمــز 
را تأمیــن می کننــد، از راه انــدازی اداره 
امور عشایری این شهرســتان و معرفی 
رئیس آن خبــر داد. بــه گزارش ایســنا، 
حســین رضایــی گفــت: »ایــن اداره در 
شهرستان نوپاســت و با توجه به اینکه 
بیــش از ۵۰۰خانــوار در این شهرســتان 
 زندگــی می کننــد توجــه بــه این قشــر از 

ضروریات است.«

500
خانوار

استفاده از ظرفیت سازمان های مردم نهاد
اسدالله عباسی، استاندار گیلان: سازمان های مردم نهاد واسط بین مردم و دولت هستند، از این رو باید از ظرفیت ها 
و توانمندی های آنان در بخش های مختلف اعم از محیط زیســت، پســماند، ســلامت، جمعیت و خانواده استفاده 

کرد. تشکل های مردم نهاد دارای مجوز داوطلبانه و با نگاه انسان دوستانه  در بخش های مختلف فعالیت دارند.

توجه به توسعه حرم امامزاده یحیی ع 
سیدمحمدرضا هاشمی، استاندار سمنان:   تأمین   زیرساخت ها برای ارائه خدمات مطلوب به زائران و ایجاد خاطره 
خوش در ذهن مســافران و رونق گردشــگری مورد توجه ویژه باشد. البته توجه به توســعه حرم حضرت امامزاده 

یحییع ، تعیین تکلیف ۲۵هکتار و ساماندهی اصناف مزاحم، ازجمله اقدام های ارزشمند است.

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار

پایگاه اورژانس هوایی شاهرود بعد از اورژانس هوایی تهران، یكی 
از پرترافیک ترین اورژانس های هوایی كشــور شناخته شده است. 
علت را هم باید در موقعیت جغرافیایی شهرستان شاهرود دانست؛ 
پایگاه اورژانس هوایی شــاهرود به دلیل قرارگیــری در میانه راه 
كریدور ترانزیتی و مسافری تهران-مشهد یكی از پر ترافیک ترین 
اورژانس های كشــور است كه شــعاع خدماتی 230كیلومتری را 
در بر می گیرد و نقش تأثیرگذاری در ارائه خدمات فوریتی پزشكی 
به مردم شرق سمنان و زائران مشهد مقدس دارد. به گفته مسئول 
پایگاه اورژانس هوایی شاهرود، این پایگاه به طور متوسط در  ماه 10 تا 
12ماموریت انجام می دهد. با این حال، نبود محل مناسب فرود بالگرد 
اورژانس هوایی به ویژه در جاده های منتهی به روستاهای سمنان یكی 
از مشكلات این پایگاه است كه »امیر عبداللهی« به آن اشاره می كند. 

موقعیت جغرافیایی خاص شاهرود 
ســابقه پایگاه اورژانس هوایی در کشــور به آغاز جنــگ تحمیلی و 
ســال ۱35۹ برمی گردد؛ بالگردهــا برای انتقــال مجروحان جنگی 
 به بیمارســتان به تجهیزات پزشکی مجهز شــدند و بعد از آن پایگاه
اورژانس هوایی شکل گرفت. حالا در کشور 52پایگاه اورژانس هوایی 
فعال است که پایگاه اورژانس هوایی شاهرود بعد از تهران، رتبه اول بین 
استان های دیگر را از نظر بالابودن تعداد ماموریت دارد و به عبارتی یکی 

از پایگاه های اورژانس هوایی پرترافیک کشور است.
مسئول پایگاه اورژانس هوایی شــاهرود که از بدو تاسیس این پایگاه 
یعنی شهریور ۱385 در این منطقه مشغول فعالیت است، به همشهری 
می گوید: »موقعیت شاهرود از نظر جغرافیایی، موقعیتی خاص است. 
این شهرستان در میانه راه تهران-مشــهد قرار گرفته و از سوی دیگر 
شاهراهی برای شهرهای شــمالی، اصفهان و شیراز است به طوری که 

جاده های اصلی منتهی به شاهرود همیشه پر تردد است.«
امیر عبداللهی تأکید می کند که تردد در جاده های سمنان در روزهای 
تعطیل آخر هفته، تعطیلات نوروز و تابســتان به طــور تصاعدی بالا 
می رود، زیرا تعداد زائران به مشهد مقدس و گردشگران برای رسیدن 
به شهرهای شمالی هم بیشتر می شــود؛ افزایش تردد در جاده ها نیز 
به معنای بالا بودن آمــار تصادفات و تعداد مجروحان اســت.  مهدی 
مقیمی، سرپرســت مرکز مدیریت راه های اداره کل راهداری سمنان 
نیز از ثبت تردد یک میلیون و 800هزار تردد در محورهای مواصلاتی 

استان در تیر امسال خبر می دهد.

امدادرسانی در شرایط اضطراری 
»فعالیت در اورژانس وقتی روی زمین هستی، بسیار با استرس همراه 
است، چه برسد به اینکه در آسمان باشی و پاهایت روی زمین نباشد.« 
این را مسئول پایگاه اورژانس هوایی می گوید و ادامه می دهد: »استرس 
ما وقتی شرایط جوی مساعد نباشــد و بارندگی یا وزش باد هم باشد، 
بسیار بیشتر می شــود. گاهی برای بالگرد نقص فنی پیش می آید که 
خودش با دنیایی از  استرس همراه اســت. اما با همه این شرایط وقتی 
ماموریت انجام می شود و مصدوم از خطر رهایی پیدا می کند، بهترین 
لحظه برای ماســت.«  عبداللهی که خود حدود ۱۷00ساعت پرواز در 
این پایگاه دارد و به نوعی رکورددار بیشــترین ســاعت پرواز اورژانس 
 کشــور اســت، ادامه می دهد: »در طول ۱۷ســالی که از عمر پایگاه

اورژانس هوایی شــاهرود می گذرد، بیش از 2هزار مصدوم را با بالگرد 
اورژانس به بیمارســتان انتقال دادیم و این پایگاه از شهریور ۱385 تا 

امروز بیش از ۱800ماموریت پرواز داشته است.« 
از نیم ساعت بعد از غروب آفتاب تا نیم ساعت قبل از طلوع آن به دلیل 
نبود امکان پرواز در شب، ماموریتی در  پایگاه اورژانس هوایی شاهرود  
انجام نمی شــود. اینکه چه زمانــی بالگرد اورژانس بایــد برای انتقال 
مصدومان فرستاده شود، از سوی کارشناس اورژانسی تعیین می شود 
که بر بالین مصدوم حاضر شده است. مســئول پایگاه اورژانس هوایی 
شاهرود معتقد است حتی در روستاهای صعب العبور ازجمله »کالپوش« 
نخســتین آمبولانس در کمتر از 8دقیقه به محل فرستاده می شود و 

درصورت نیاز بالگرد اورژانس اعزام می شود. 

تجهیز بالگرد به خدمات اورژانسی 
اما ماموریت پایگاه اورژانس هوایی شــاهرود با عمر ۱۷ساله اش فقط به نجات 
جان مصدومان ناشــی از تصادف محدود نمی شود. مســئول پایگاه اورژانس 
هوایی شاهرود می گوید: »شهرستان شاهرود با مساحت 5۱۴۱۹کیلومترمربع 
 ۱26روســتا دارد که برخی از آنها در مناطــق صعب العبور واقع شــده اند و 
امدادرسانی به روستاییان نیز یکی از ماموریت های پر تکرار این پایگاه است.« 

بالگرد اورژانس هوایی در کشور کمک حال اورژانس در مواقع حساس و ضروری 
 است و بالگردها برای خدمات رســانی به بیمار تجهیز شــده اند. بالگردهای

اورژانس هوایی مجهز و استاندارد »مدی کوپتر« نام دارد که به گفته عبداللهی، 
فقط 5»مدی کوپتر« در کشور موجود است.

او ادامه می دهد: »در پایگاه اورژانس هوایی شــاهرود، بالگرد اورژانس، نظامی 
اســت نه مدی کوپتر، اما با وجود تمام محدودیت ها دســت به کار شــدیم و 
تجهیزاتی را روی بالگرد تک موتوره ســوار کردیم تا خود را به استانداردهای 
اورژانس نزدیک کنیم و در حال حاضر بــا طراحی داخلی که انجام دادیم، اگر 
مصدومان نیاز به برانکارد داشته باشند، همزمان 3برانکارد و 2مصدوم نشسته 

در بالگرد جای می گیرند.« 
پایگاه اورژانس هوایی شــاهرود، ۴نیروی اورژانس و یک مسئول پایگاه دارد. 
به گفته مسئول پایگاه، مســئله اصلی در محل فرود بالگرد اورژانس است نه 
کمبود نیرو. عبداللهی می گوید که هر چند اعتبار محدود است، اما با همکاری 
شــورای روســتاها، اداره راه و فرمانداری پیگیر حل این مشــکل برای ارائه 

خدمات رسانی سریع تر اورژانس هوایی شاهرود هستند.
او ادامه می دهد: »براساس استانداردهای اورژانس باید در ازای هر ۱50 کیلومتر 
در مســیرهای اصلی، یک پایگاه اورژانــس هوایی ایجاد شــود و با توجه به 
گستردگی حوزه زیر پوشش اورژانس شاهرود، پراکندگی جمعیت، قرار گرفتن 
در مسیر تهران-مشهد و عبور سالانه 20 میلیون زائر علی بن موسی الرضا)ع(، 
آمار بالای تصادف های جاده ای به ویژه در مناطق پرخطر مانند عباس آباد میامی، 
تعداد روستاهای با فاصله بسیار از یکدیگر، اقلیم متفاوت همچون جنگل و کویر 
و کوهســتان و بسته شــدن راه های ارتباطی به دلیل بارش سنگین برف لازم 
است در همه مناطق 2 شهرستان شاهرود و میامی نیاز به پرواز داشته باشیم.«

در پایگاه اورژانس هوایی 
شاهرود چه می گذرد؟ 

1385
شهریور

آغاز به کار

1800
پرواز

تعداد ماموریت از ابتدا

2000
نفر

امدادرسانی

10 تا 12
پرواز 

ماموریت در ماه

230
کیلومتر 

شعاع امدادرسانی

مسئول پایگاه اورژانس هوایی  شاهرود: 
حتی در روستاهای  صعب العبور ازجمله 
»کالپوش« نخستین آمبولانس در کمتر 
از 8دقیقه به محل فرستاده می شود و 

 درصورت نیاز بالگرد اورژانس
 اعزام می شود

تولد خواهر و برادر در بالگرد اورژانس
اواســط پاییز 1394 بالگرد اورژانس هوایی شاهرود راهی روستای 
»طرود« در 120كیلومتری جنوب شاهرود شد تا به مادر 23ساله ای 
كه ســاعت های پایانی بارداری خود برای تولد نخســتین فرزند را 
می گذراند، كمک كند. هنوز 2كیلومتر به بیمارستان امام حسین)ع( 
شاهرود مانده بود كه نوزاد پسر در بالگرد اورژانس به دنیا آمد. روایت 
این مادر و بالگرد اورژانس هوایی اما اینجا تمام نشد و درست 14 ماه 
بعد، وقتی مادر برای تولد دومین فرزندش در شرایط اضطراری بود، 
بالگرد اورژانس برای یاری او به پرواز درآمد. این بار نیز در اوج آسمان 
وقتی بالگرد در 12كیلومتری شاهرود بود، مادر صدای گریه دخترش 
را شنید و وضع حمل كرد. متخصصان زنان و زایمان بر این باورند كه 
زایمان در ارتفاع به دلیل فشار كم هوا محتمل است، زیرا فشار باعث 
انقباض عضلانی می شود. تولد این برادر و خواهر، یكی از ماندگارترین 

خاطرات اعضای پایگاه اورژانس هوایی شاهرود شده است.

مکث

معاون مركز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی شاهرود كه 
از زمان راه اندازی پایگاه اورژانس هوایی شاهرود  مشغول فعالیت 

در این حوزه است، به همشهری می گوید: »راستش را بخواهید 
خاطره های تلخ هم زیاد است. اما انرژی فوق العاده خاطرات خوب به 
قدری است كه به ادامه راه امیدوار می شویم؛ وقتی لبخند مادری كه 
وضع حمل كرده یا بیماری كه از خطر نجات پیدا كرده را می بینیم.«  

محسن مزجی ادامه می دهد: »یادم هست كه در حادثه برخورد 
قطار مسافربری در ایســتگاه هفت خوان دامغان-سمنان، زمان 
فرود برای بالگرد اورژانس خطر سقوط پیش آمد كه خوشبختانه با 

مهارت خلبان به خیر گذشت.«

عبور از خطر با مهارت خلبان 

 آذربایجان شرقی

زنجان

کرمان

اردبیل



توفان
سارینا! 

 یک مربی زن متولد هلند 
سرمربی فوتبال انگلیس می شود؟ 

سارینا ویگمن؛ این نام در چند روز گذشته بیشتر 
از هر نام دیگری در دنیای فوتبال شــنیده شده 
است. در مورد او، با یک مربی بسیار موفق طرفیم 
که در چند سال گذشته کارهای بزرگی در فوتبال 
زنان انجام داده و حالا صحبت از این اســت که 
جانشین گرت ساوت گیت در تیم ملی انگلیس 
شود؛ خبری که سروصدای زیادی به راه انداخته 
و جامعه فوتبال در انگلیس را چند دســته کرده 
است. چرا درخشــش ویگمن تا این اندازه مورد 
توجه قرار گرفته؟ شاید بیشتر از همه به این خاطر 
است که تعداد مربیان زن بزرگ و موفق در ورزش 
دنیا کم است چه برســد به فوتبال. او در همین 
دوره از جام جهانی فوتبال زنان نیز یک استثنای 
بزرگ است چرا که بسیاری از تیم های ملی زنان 
در دنیا نیز هدایتشان را به مربیان مرد سپرده اند. 
آیا ویگمن می تواند نگاه ها به مربیان زن در دنیای 

ورزش را کاملا تغییر بدهد؟

یکاستثنادرجامجهانی
موفقیت ویگمن یک موفقیت مرسوم در فوتبال 
زنان نیست. در همین آخرین دوره از جام جهانی 
زنان که در اســترالیا برگزار شــد، هیچ کدام از 
تیم های مدعی دیگر در این تورنمنت مربی زن 
نداشــتند. آمریکا که قدرت اول فوتبال زنان در 
دنیا به شــمار می رود، با مربی مرد در تورنمنت 
شرکت کرد و حتی تیم سابق ویگمن یعنی هلند 
نیز به ســراغ یک مربی مرد رفت. اسپانیا نیز با 
هدایت خورخه ویلدا به فینال جام جهانی رسید. 
در کشورهایی مثل آلمان و ایتالیا هم مربی زن، 
جواب نداد. پس موفقیت ویگمن، بدون شک یک 

استثنا بوده است.

موفق،موفقوبازهمموفق
ســارینا ویگمن به عنوان بازیکن، عضو تیم ملی 
هلند بود و ســال ها برای این تیم به میدان رفت. 
هر چند که آن روزها نگاه ها به فوتبال زنان قابل 
مقایسه با امروز نبود. او در تیم ملی هلند به عنوان 
دســتیار و مربی موقت هم کار کرد اما به محض 
نشستن روی نیمکت این تیم به عنوان سرمربی، 
موفقیت های بزرگ او نیز کلیــد خورد. ویگمن 
توانســت با چند نمایش درخشــان، هلند را به 
مدال طلای یورو 2017 برساند. نارنجی ها برای 
این قهرمانی همه بازی هایشــان در این جام را 
بردند. این نخستین قهرمانی زنان هلند در جام 
ملت ها بود. 2سال بعد او هلند را برای نخستین 
بار به فینال جام جهانی رســاند، هر چند که این 
بار این تیم در دیدار نهایی مغلوب آمریکا شــد. 
ویگمن پس از آن، ســرمربیگری انگلیس را بر 
عهده گرفت و سال 2022 این تیم را به قهرمان 
اروپا تبدیل کرد. او حالا با تیم ملی زنان انگلیس، 
به فینال جام جهانی 2023 رســیده اســت. در 
حقیقت این مربی پای ثابت 4فینال آخر یورو و 
جام جهانی بوده است؛ موفقیتی که حیرت انگیز 

به نظر می رسد.

بهدنبالبهترینشخص
علاقه انگلیســی ها به جذب این مربی برای تیم 
مردان، چیزی بیشــتر از یک گمانه زنی رسانه ای 
اســت. اخیرا مارک بولینگام نیز تأیید کرده که 
ممکن است این اتفاق رخ بدهد. البته این تصمیم 
قرار نیســت همین حالا گرفته شــود. انگلیس 
فعلا ســرمربی دارد و ســاوت گیت تا پایان یورو 
2024سرمربی سه شیرها خواهد بود اما پس از آن، 
ممکن است هر اتفاقی بیفتد. بولینگام، این مربی 
را یکی از گزینه های احتمالی برای کار کردن در 
تیم ملی می داند:»همیشه می گویند بهترین مرد 
برای نیمکت تیم ملی اما ما به دنبال بهترین شخص 
هستیم. این مربی عالی ظاهر شده و به اعتقاد من 
می تواند هر کاری در دنیای فوتبال انجام بدهد. 
اگر ویگمن تصمیم بگیرد به جــای فوتبال زنان 
در فوتبال مردان مربیگری کند، بدون شــک او 

جزو گزینه های ما برای تیم ملی نیز خواهد بود«.

آنهاانگشتشمارند
مربیان زن در دنیای ورزش، حضور چندان پررنگ 
و فوق العاده ای نداشته اند. اگر اینطور بود، خیلی 
از کشورها برای تیم های ورزشی زنانشان سراغ 
مربیان مــرد نمی رفتند. همین حــالا اگر برای 
رشته های ورزشی مختلف در ایران به دنبال مربی 
زن خارجی باشیم، خیلی سخت می توانیم مربیان 
درجه یکی برای هدایت تیم های ملی پیدا کنیم. 
با این حال به نظر می رسد در آینده نزدیک، این 

روند با تغییرات زیادی روبه رو خواهد شد.

نگاههایدوگانهبهیکتصمیمبزرگ
گروهی از انگلیسی ها معتقدند که این اتفاق باید 
رخ بدهد و تابوی حضور زنان روی نیمکت های 
فوتبال مردان باید شکســته شود. گروهی دیگر 
که هوادار جدی تر فوتبال هســتند اما با تردید 
به مســئله نگاه می کنند، چرا کــه هیچ تجربه 
موفقی در بین تیم های بزرگ دنیای فوتبال در 
این زمینه وجود ندارد. به جز یک دوره که فابیو 
کاپلو سرمربی تیم ملی انگلیس بود، همیشه این 
مربیان انگلیسی بوده اند که تیم را هدایت کرده اند. 
سپردن هدایت سه شیرها به یک مربی زن متولد 
هلند، یک ریســک جالب توجه بــرای اتحادیه 

فوتبال در این کشور خواهد بود.
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سوژه روز

برنامه بازی

پخش زنده

سه شنبه 31 مرداد 1402
ليگ برتر ايران - هفته 3

مس

شمس آذر
19:00

اودینزه

یوونتوس
22:15

آاس رم

سالرنیتانا
20:00

سری آ  ايتاليا

 روز مانده تا 
بازی های 

آسیایی

می خواهیممی خواهیمهوادارهوادار

حسرتحسرت لحظه آخر لحظه آخر

 دانيال اسماعيلي فر دانيال اسماعيلي فر: امسال قهرماني در ليگ خيلي سخت است: امسال قهرماني در ليگ خيلي سخت است
 و بايد چندبرابر فصل گذشته تلاش کنيم و بايد چندبرابر فصل گذشته تلاش کنيم

 تیم ملی بسکتبال زنان ایران فقط با اختلاف یک امتیاز به اندونزی باخت و حسرت 
صعود به دسته یک آسیا به دل این تیم ماند. ایران که در دیویژن B آسیا حضور دارد، 
عصر دیروز در تایلند، در فینال کاپ آسیا به میدان رفت. این تیم که در دور مقدماتی 

به اندونزی باخته بود، دیروز در فینال هم با این تیم روبه رو شد اما بازی متفاوتی مقابل 
این تیم انجام داد و در 2کوارتر اول جلو افتاد اما در کوارتر سوم عقب ماند و در کوارتر 

پایانی هم هر چه تلاش کرد، نتوانست امتیازات از دست رفته را جبران کند. ایران 55بر 
54هم نتیجه و هم شانس صعود به جمع 8تیم اول آسیا را از دست داد.

ي|
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 پار
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بارسلونا

کادیز
21:00

لاليگا اسپانيا

رئال بتیس

اتلتیکومادرید
23:00

وستهم

چلسی
19:00

استون ویلا

اورتون
16:30

ليگ برتر انگليس

پورتو

فارنسی
20:30

ليگ برتر پرتغال

ایران

هنگ کنگ
19:15

واليبال قهرمانی آسيا - مرحله گروهی
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داستان انتقال بازیکن فرانسوی به مادرید به 
قصه های هزار و یک شب تبدیل شده است

قسمتقسمت هزارم هزارم
یک توافق، یک خروج

دیروز بعدازظهر بســیاری از خبرگزاری ها از توافق 

نهایی رندال کولو موانی، ســتاره فرانســوی تیم اینتراخت 

فرانکفورت با پاری ســن ژرمن خبر دادند. این مهاجم 100میلیون 

یورویی همان کسی است که در ثانیه پایانی جدال فینال جام جهانی 2022  

که دقیقا 8ماه پیش برگزار شــده بود، گل تک به تک را به امیلیانو مارتینس 

کوبید تا این دروازه بان آرژانتینی یک جام جهانی برای لیونل مســی به ارمغان 

بیاورد. کولو موانی گزینه تیم هــای بایرن مونیخ و رئال مادریــد هم بود. توافق 

اعلام شده که مورد تأیید رســانه های نزدیک به باشگاه پاری سن ژرمن هم قرار 

گرفته، نشانه ای است برای خروج امباپه از پاریس و پیوستنش به رئال مادرید. 

حالا با این خرید تیم پاریسی فرانسوی تر می شود و با وجود کولو موانی و 

آسنسیو و دمبله و دیگران جای مثلث مسی- امباپه- نیمار اشغال 

خواهد شــد. پس از اعلام این توافق غیررســمی بنگاه های 

شرط بندی روی انتقال امباپه به مادرید ضریب 

شــرط خود را پاییــن آوردند.

شروع نشده، تمام شد
لیگ های اروپایی با مصدومیت های شدید آغاز شده است

هنوز لیگ های اروپایی آغاز نشــده، کلی بازیکن مصدوم روی دســت 
باشگاه ها مانده است. این آســیب ها ربطی به فشردگی مسابقات فصل 
ندارد. تیم ها تازه از بدنسازی و آماده سازی پیش فصل برگشته اند و اکثرا 
در تورهای آمریکایی یا آســیایی حاضر بوده اند. نه فیفادی و بازی های 
ملی  در کار است و نه هنوز تقویم لیگ ها فشرده شده که هر 3 روز یک 
بازی برگزار شود. البته وضعیت تیم های عربستانی فرق دارد؛ آنها پیش از 
 آغاز فصل در جام باشگاه های عرب حاضر شده اند و نتیجه آن مصدومیت 

یک هفته ای رونالدو بوده.
برخی بازیکنان اروپایــی تقریبا فصل را از دســت داده اند؛ بازیکنانی 
مثل کورتواو و میلیتائو از رئال مادرید که ربــاط صلیبی پاره کرده اند 
یا دی بروینه که به دلیل آســیب دیدگی 4-3ماه از فوتبال دور خواهد 
بود. کورتوا، میلیتائو، مندی، سبایوس و گولر مصدومان آنچلوتی پیش 
از آغاز فصل هستند. در سایر باشــگاه ها نیز تیم ها لیگ را با بازیکنان 
مصدوم آغاز کرده اند. با توجه به فشرده تر شدن مسابقات فوتبال و طمع 
تمام نشدنی فدراسیون ها و کنفدراسیون ها برای افزایش تعداد تیم های 
تورنمنت های مختلف، خطر آسیب دیدگی بازیکنان و کوتاه شدن عمر 
فوتبال شــان افزایش خواهد یافت. همین هفته گذشته اعلام شد که 

رونالد آرائوخو مدافع اروگوئه ای کاتالان هان با مصدومیت همسترینگ 
پای چپ روبه رو شده است. آرائوخو حداقل یک ماه خانه نشین خواهد 
بود و انتظار مــی رود پس از پنجــره بازی های ملی ماه ســپتامبر در 
دسترس ژاوی باشد. در همین بازی پریشب و افتتاحیه بوندس لیگا که 
بایرن مونیخ 4بر صفر میزبان خود وردربرمن را شکست داد، هری کین 
نخستین بازی اش را در لیگ با پیراهن بایرن انجام داد و نخستین گل و 

پاس گلش را ثبت کرد و در ادامه مصدوم شد.
این گل شــماره 355هــری کیــن در دوران حرفــه ای اش بود، در 
586مسابقه ای که در آن شرکت کرده است. او در این مدت 89پاس گل 
هم ثبت کرده. آمار کین نســبت به لواندوفسکی خیلی ضعیف تر است 
چون هم نســبت به مهاجم لهستانی ســابق بایرن مونیخ سن کمتری 
دارد، هم در تیمی پرستاره و بی رقیب در لیگ داخلی به نام بایرن مونیخ 
عضویت نداشت. لواندوفسکی تاکنون در 865بازی رسمی حاضر بوده 
که حاصل آن 621گل و 174پاس گل است. لوا 28جام به دست آورده 
و هری کین صفر جام. مهاجم انگلیســی حتی در سوپرجام آلمان هم 
که نخستین دقایق بازی اش را با پیراهن بایرن تجربه کرد نتوانست به 

نخستین جام عمرش دست یابد.

تراز مالی منفی چلسی

برای بازی دیشــب پاری ســن ژرمن نام کیلیان امباپه به 
فهرست بازیکنان تیم پاری سن ژرمن در هفته دوم لیگ یک 
فرانسه اضافه شد. این بازیکن که حاضر نشده بود قراردادش 
را با باشــگاه تمدید کند، در بازی هفته اول کــه با لوریان 
مساوی تمام شد از فهرست تیم خط خورده و تهدید شده 
بود باید با تیم دوم تمرین کند. فعل و انفعالاتی در این مدت 
رخ داد که او را به لیست تیم برگرداند. پی اس جی کامیونیتی 
که رسانه رسمی باشگاه پاری سن ژرمن نیست، به تازگی ادعا 
کرده که کیلیان در همین تابستان از پاریس جدا می شود 
و به رئال مادرید می رود. نیمار، مسی و سرخیو راموس جدا 
شده اند و تیم در حال پوســت اندازی و بی نیاز به ستارگان 
بزرگ و گران قیمت است. شاید امباپه هم در راستای همین 
سیاست از تیم کنار گذاشته شود. نیمار که 222میلیون یورو 
از بارسلونا خریداری شده بود، با 80میلیون یورو به الهلال 
عربســتان فروخته شــد تا گران ترین فروش تاریخ باشگاه 
فرانسوی لقب بگیرد. گوئدس پرتغالی که با 40میلیون یورو 
به والنسیا فروخته شــده بود، دومین فروش پرسود تاریخ 
این باشــگاه اســت. این دو بازیکن به همراه داوید لوییس 
با 35میلیون یورو به چلســی، رونالدینیو با 32میلیون به 
بارســلونا، لوکاس مورا با 28میلیون به تاتنهام، ماتوییدی 
با 25میلیون به یوونتوس و اوریر بــا 25میلیون به تاتنهام، 
پاستوره با 24.7میلیون به آاس رم، برچیچه با 24میلیون به 
بیلبائو و لوسلسو با 22میلیون به رئال بتیس 10فروش برتر 
پاری ســن ژرمن بوده اند. اگر ادعای پی اس جی کامیونیتی 
درست باشد و انتقال امباپه به رئال مادرید در همین پنجره 

نقل و انتقالاتــی رقم بخورد، او به صدر این لیســت صعود 
خواهد کرد. پاریســی- قطری ها انتظار دارند از فروش این 

بازیکن 200میلیون یورو به دست آورند.
پی اس جی کامیونیتی در واکنش بــه بازتاب ها اعلام کرده 
که از کسی یا باشگاه دستور نمی گیرد: »ما از کسی دستور 
نمی گیریم. از قوانین باشــگاه پیروی نمی کنیم و به خاطر 
همین است که باشگاه از ما عصبانی است. وظیفه ما روشن 
کردن هواداران است. کســی حق ندارد با هواداران پاریس 
بازی کند. از امــروز ورق برمی گردد. اتفاقــی که اخیرا رخ 
داده، سیاسی است. بحث ما مراقبت از تصویر باشگاه است. 
اطلاعاتی که منتشــر کرده ایم از منابع خودمان بوده. خبر 
داریم که امباپه در ماه آگوست با رئال مادرید خواهد بود. تمام 
اسناد را بررســی کرده ایم و تعجب می کنیم که چرا باشگاه 
رئال مادرید در این موضوع سکوت کرده است. آنها 2بار قبلا 
از امباپه ضربه خورده اند. ما اسناد رسمی امضای این قرارداد 
را دیده ایم. باشگاه ما از درز اخبار عصبانی است و برای همین 

می خواهد او را تا روز آخر نقل و انتقالات معطل نگه دارد.«
پی اس جی کامیونیتی مدعی شده که تا قبل از نامه امباپه، 
رئال مادرید واقعا در فکر جذب هری کیــن بود ولی بعد از 
آن کلا برنامه عوض شــد. این رسانه گفته که آمدن عثمان 
دمبله هم هیچ ربطی به رابطه خوب این بازیکن با امباپه و 
درخواست ســتاره پاریس ندارد و او صرفا به خاطر مسائل 
خانوادگی پاریس را برای ادامه حرفه اش انتخاب کرده است.

در لایو پریشــب پی اس جی کامیونیتی گفته شــد: »امیر 
 قطر و پرز برای انتقال 200میلیون یورویی امباپه در تاریخ 

5ژوییه )14تیر( به توافق رســیدند اما وقتی ما استراتژی 
مذاکرات را فاش کردیم، باعث شد باشگاه با ما قطع همکاری 

کند.«
اکیپ هم مدعی شــده اســت بعد از بازی بــا لوریان ناصر 
الخلیفی و امباپه با هم دیداری نداشتند. 11روز قبل رئیس 
پاری ســن ژرمن به این بازیکــن گفته بــود: » خواهی دید 
چه کارت خواهیــم کرد. تو بازی نخواهی کرد و ما تســلیم 
نمی شویم.« امباپه هم با خونسردی جواب داده بود: »چه چیز 
را قرار است ببینم؟ می دانم که تو به نخستین رئیسی تبدیل 
می شوی که مرا نیمکت نشــین می کند.« 4روز بعد از این 
بگومگو، دوطرف با هم آشتی کردند و اعلام شد ممکن است 
امباپه قراردادش را تمدید کند اما بندی در آن بگنجاند که به 
موجب آن تابستان آینده در ازای مبلغی راهی رئال مادرید 
شود. رئال به این دلیل می خواست تا تابستان صبر کند چون 
آن موقع رایگان این بازیکن را به دست می آورد. در مادرید 
اعتقاد بر این است که بهتر است امباپه به این تیم نیاید. آنها 
می گویند تغییر لحن امباپه تنها پس از 4روز به خوبی نشان 
می دهد که این بازیکن، شــخصیتی چند قطبی و غیرقابل 
تحمل دارد. حتی اگر امباپه سال آینده هم به رئال مادرید 
بیاید، انتقال او کوچک ترین لطفی برای هواداران باشــگاه 
نخواهد داشت چرا که اگر این بازیکن یک یا 2سال پیش به 
رئال می رفت، به عنوان یک اســطوره از او استقبال می شد 
ولی حالا نقش بازیکن پول پرســتی را دارد که ســال های 
زیادی از فوتبالش را به خاطــر دریافت پول قطری ها حرام 

کرده است.

 مسابقات قهرمانی آسیا از امروز برای والیبال ایران آغاز می شود. 
ایران که در ارومیه میزبان این رقابت هاست در مرحله گروهی کار 
ســختی ندارد؛ امروز با هنگ کنگ بازی دارد و فردا با عراق. با این 
حال برای هر تیمی مهم اســت که جام را با چه نتیجه ای شروع 
کند. ایــران و هنگ کنگ به خاطر جایگاهی که حریف در آســیا 
دارد، تقابل زیادی با هم نداشته اند. ایران در حال حاضر تیم دهم 
جدول است و هنگ کنگ تیم هفتادم. از 5دیداری که 2تیم مقابل 
هم برگزار کرده اند، همه بازی ها 3سته به پایان رسیده و با پیروزی 
ایران؛ هنگ کنگ تا به امروز حتی یک ست برده هم مقابل ایران 

نداشته است. ایران فردا هم با عراق بازی می کند و با تیم هایی که در 
ارومیه حاضر هستند به نظر نمی رسد ایران تا فینال بازی دشواری 
داشته باشــد. از روز اول ایران و ژاپن، قهرمان و نایب قهرمان دوره 
قبل به عنوان مدعیان اصلی قهرمانی این دوره هم معرفی شده اند. 
هرچند ژاپنی ها با چهره هایي که در لیگ ملت ها از خودشان نشان 
دادند و عنوان سومی مسابقه ها، حالا مدعی اصلی هستند. البته آنها 
حق دارند خودشان را حداقل یک رده بالاتر از ایران بدانند. ایران بعد 
از نتایج ضعیف در لیگ ملت ها و 10شکست در این رقابت ها، برای 
قهرمانی آسیا هم خیلی دست پر به میدان نرفته است. ژاپن نه تنها 

با همه بازیکنانش به ارومیه آمده اســت بلکه غیراز آنالیزوری که 
روی نیمکت می نشیند، 3آنالیزور و 2فیزیوتراپ دیگر هم این تیم 
را همراهی می کنند. در کادر فنی تیم ایران بهروز عطایی به عنوان 
سرمربی یک دستیار دارد و آنالیزور و بقیه دستیاران او از تیم جدا 
شده اند. ایران اگر برای رسیدن به فینال هم مشکلی نداشته باشد 
اما برای روبه رو شدن با ژاپن مجهز حتما کار سختی دارد. برتری 
ویژه ایران نسبت به ژاپن تماشاگران ارومیه ای است. ارومی ها حتی 
برای بازی امروز که بازی یک طرفه است و نتیجه از قبل مشخص، 

همه بلیت ها را خریده اند و قرار است سالن غدیر را پر کنند.

تیم ملی والیبال امروز در ارومیه و مقابل 
هنگ کنگ بازی می کند نوبت ایران شد

پردرآمدترین باشگاه 
 نقل وانتقالات همچنان

در حال زیان دادن است

کار انتقال 
قرضی یوســیپ استانیشیچ 

از بایرن مونیــخ بــه بایرلورکــوزن 

تمام شــده اســت. این مدافع 23ساله 

کروات به زودی بــا تیم ژابی آلونســو 

قرارداد امضا می کنــد و این فصل را 

تحت هدایت او سپری خواهد
کرد.

امباپهامباپه-- رئال رئال

 آتزوری
و شجاعتِ تغییر

در ایتالیا، روبرتو مانچینی از تیم ملي این کشور 

جدا و لوچیانو اســپالتی به عنوان ســرمربی جدید 

برگزیده شده است.  اسپالتی بعد از فصل رویایی منجر به 

قهرمانی در سری آ با ناپولی، حالا در یک موقعیت جدید 

و کاملا متفاوت قرار خواهــد گرفت. او یکی از مربیان 

شاخص دنیای فوتبال به شــمار می رود و بدون 

تردید، ســبک هجومی اش را نیز در تیم 

ملی ایتالیا پیاده خواهد کرد.

با خرید رومئو لاویا از ساوتهمپتون، تراز مالی این پنجره نقل و انتقالاتی 
چلسی بدتر شد و به منفی 133.7میلیون پوند رسید.

خریدها: 352.7میلیون پوند؛ مویزس کایسدو 115، رومئو لاویا 58، 
کریستوفر نکونکو 53، اکسل دیساسی 38.7، نیکولاس جکسون 32، 

لسلی اوگوچوکو 23، رابرت سانچس 20، آنجلو گابریل 13
فروش ها: 219میلیون پوند؛ کای هاورتس 65، میسون ماونت 55، 
متیو کواچیچ 25، کالیدو کولیبالی 20، کریســتین پولیســیک 17، 
ادوارد مندی 16، روبن لوفتوس-چیک 14، اتان آمپادو 7، پیر امریک 

اوبامیانگ، انگولو کانته، آسپیلیکوئتا و تیمو باکایوکو رایگان.
    تاد بولی، مالک آمریکایی چلسی از تابستان گذشته که مالکیت این 
باشــگاه را در دســت گرفته خرج یک میلیارد و 80میلیون دلاری را در 
3پنجره نقل و انتقالاتی ثبت کرده است. چلسی در این مدت دوبرابر بیشتر 
از هر تیم دیگر در پریمیرلیگ خرید داشته است؛ چلسی 945.6میلیون 
پوند، منچستریونایتد 406.6میلیون پوند، آرسنال 338.5میلیون پوند، 

تاتنهام 336.8میلیون پوند و نیوکاسل 297.3میلیون پوند.
    با اینکه افــرادی نظیــر مورینیــو از گواردیولا برای بــالا بردن 
قیمت بازیکنــان مخصوصا مدافعان انتقاد کرده اند، به نظر می رســد 
منچسترسیتی نسبت به چلسی و دیگران عملکرد معقول تری در نقل 
و انتقالات دارد. ســرمربی این تیم، پپ گواردیولا در مورد خریدهای 
چلسی گفته: »اگر هزینه هایی را که چلسی در 2پنجره نقل و انتقالات 
کرده من خرج کرده بودم، اینجا نمی نشستم و شــما رسانه ها من را 
می کشتید. این قطعی بود که ما به شکلی غیرقابل تصور تحت بررسی 
و تحقیق قرار می گرفتیم. از زمانی که من به منچستر آمده ام فقط به 
هزینه های خالص یا حتی امســال و موقعیتی که در آن هستیم نگاه 
کنید، ما آنچه را که معتقدیم منصفانه است پرداخت می کنیم. ما هری 
مگوایر را می خواســتیم، او را جذب نکردیم چون نمی خواستیم پول 
بدهیم، مارک کوکوریا را می خواستیم، پولی ندادیم، الکسیس سانچز را 
می خواستیم ولی پولی ندادیم. ما هزینه ای را که عادلانه است پرداخت 

می کنیم، در غیراین صورت آکادمی را داریم.«
    پپ گواردیولا در مورد نقل و انتقالات عربستان هم اظهارنظر کرده 
است: »همه از عربستان شاکی هستند اما وقتی تیم های این لیگ در 
می زنند همه باشــگاه ها در را باز می کنند، فرش قرمز پهن می کنند و 
می گویند چه می خواهی دوســت من، اینجا همه  چیز فروشی است و 
خیلی خوشحالیم. همه خواهان شکایت از عربستان هستند اما همه 

این تیم ها می خواهند بازیکنان خود را به تیم های عربستانی بفروشند.«
    به زودی خیال هواداران بارسلونا تا 5ســال دیگر بابت درون دروازه 

خودی آسوده خواهد شد. مارک آندره تراشتگن دروازه بان آلمانی 
بارسلونا، قراردادش را تا سال 2028 با بلوگرانا تمدید خواهد کرد.

    نیکولــو زانیولو با قــراردادی قرضی و بند خریــد اختیاری 
27میلیون یورویی، از گالاتاسرای به استون ویلا پیوست.

    لیورپول پس از توافق با رایان گرانبرخ، آماده شروع مذاکرات 
با بایرن مونیخ است و پیشنهاد 35میلیون یورویی آماده کرده است. 
همچنین لیورپول شرایط جذب ماریو لمینا هافبک ولورهمپتون را 

نیز بررسی می کند.
    واتارو انــدو، کاپیتان تیم ملی ژاپن با قراردادی 4ســاله به ارزش 

15میلیون پوند از اشتوتگارت به لیورپول منتقل شد.
    ســرخیو ریکو، بازیکــن، دروازه بان پاری ســن ژرمن که هنگام 
سوارکاری دچار سانحه شده بود، پس از 82روز به همراه همسرش آلبا 

سیلوا بیمارستان سویا را ترک کرد.
    دومنیکو براردی برای انتقال خود از ساســولو خواستار 

حل ســریع این موضوع است. درخواســت ساسولو برای 
وینگر ایتالیایی 30-28میلیون و پیشــنهاد یوونتوس 
23- 22میلیون یورو اســت. مدیر ساسولو این انتقال 
را منتفی می داند و می گوید: »بــراردی به یوونتوس 
فروخته نخواهد شد. مهلت پنجشنبه بود اما جونتولی 
هرگز پیشنهاد رسمی ارسال نکرد. ما می خواستیم 
این انتقال رخ دهد اما یووه ناگهان ناپدید شد. براردی 

دیگر برای فروش نیست.«
    بارسلونا آخرین پیشنهاد خود را برای کانسلو ارائه 
کرد؛ قرضی با بند خرید اختیاری حدود 30میلیون یورو. 
بارســلونا می خواهد به این پرونده پایان دهد و امیدوار 
است در این هفته با منچسترسیتی به توافق نهایی برسد.

    ژائو فلیکس به بارســلونا نزدیک تر اســت. معامله 
به صورت قرضی با بند خرید خواهد بود.

    اینتر با بنژامن پاوار به توافق شخصی رسیده است و پیشنهادش را به 
30میلیون یورو رسانده که شامل پاداش ها هم می شود. بایرن هنوز این 
پیشنهاد را رد نکرده اما می خواهد پول بیشتری از این انتقال به دست 

بیاورد. پاوار دیروز از مدیران بایرن خواسته با خروجش موافقت کنند.
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نكته بازی

وحید قلیچ را هم بگیر!
شایعه حضور مهدی عبدی در تراکتور از این جهت جالب است که 
به نظر می رسد اشــتهای مدیران این باشــگاه برای جذب بازیکنان 
پیشین پرسپولیس تمامی ندارد. بارها فهرست پر و پیمان بازیکنانی را 
که قبلا در پرسپولیس حضور داشتند و این فصل جذب تراکتور شدند، 
مرور کرده ایم؛ از شــجاع خلیل زاده که صید بزرگ و پرسروصدای 
تراکتور در این تابســتان بود تا امثال سیامک نعمتی، سعید آقایی، 
محمد نادری و مهدی شیری. حالا ممکن است نام مهدی عبدی هم 
به این سیاهه افزوده شود؛ مهاجمی که در پرسپولیس دوران افول خود 
را پشت سر می گذارد و گویا چاره ای جز جدایی از جمع سرخپوشان 
پیش رو ندارد. با توجه به رویکرد مدیران تراکتور، توصیه می کنیم آنها 
به جذب وحید قلیچ هم فکر کنند؛ مخصوصا که حسین پورحمیدی 

درون دروازه شروع خوبی نداشته است!

این یکی هم به خاطر پول نبوده
علیرضا بیرانوند همچنان عقیده دارد فسخ قراردادش با پرسپولیس 
و مذاکره با اســتقلال، به خاطر پول نبوده و او بــا قراردادی حتی 
پایین تر از فصل قبل در جمع سرخپوشــان ماندگار شــده است. 
نمی دانیم دوستان روی بهره هوشــی ما چه حسابی کرده اند که 
چنین حرف هایی می زننــد و انتظار دارند آنها را بــاور کنیم. در 
هر صورت اما ما ناامیدشــان نمی کنیــم و می پذیریم که بیرانوند 
به خاطر پول جنجال ابتدای فصــل را راه نینداخت، همانطور که 
شــایعه پرداخت 200میلیون تومان به او به خاطر حضور در یک 
برنامه نوروزی شبکه نمایش خانگی دروغ بوده است، همانطور که 
الان هم بیرو به خاطر پول وارد صنعت مدلینگ نشده و فقط دنبال 
عشق و علاقه شخصی اش اســت! آقا شما حرفه ای هستی و عیبی 
ندارد دنبال پول باشی؛ دیگر این داستان سرایی ها چه معنی دارد؟

عجله، آفت است
بدون شــک یکی از اتفاقات مهم هفته دوم لیگ برتر، درخشش 
غیرمنتظره محمدجواد حســین نژاد بود؛ بازیکن جوانی که در اثر 
مصدومیت محمد کریمی فرصت حضور در ترکیب سپاهان را پیدا 
کرد و با تکنیک بالا و تسلط چشــمگیرش بر توپ، همه چشم ها 
را خیره کرد. روشن اســت که این بازیکن 19ساله می تواند آینده 
درخشانی داشته باشــد اما نگرانی بزرگ در مورد او این است که 
قضاوت های شتاب زده، هافبک بااستعداد را از مسیر درست منحرف 
کند. حقیقت آن است که ما پتانسیل زیادی برای افراط و زیاده روی 
داریم و شــاید این موضوع روی تحلیل ها از عملکرد حسین نژاد 
هم ســایه بیندازد. مثلا هنوز هیچی نشــده عده ای از او به عنوان 
محرم نویدکیای دوم ســپاهان یاد می کنند که خب واقعا تحلیل 
عجولانه ای است و پیامدی غیراز افزایش توقعات از این جوان ندارد.

استقلال در این هفته ها به قدری ماجرا داشت که حال و احوال کاپیتان اول این 
تیم به کلی فراموش شود. حسین حسینی فصل گذشته را به بدترین شکل ممکن 
به پایان رساند. او به طور کلی عملکرد ضعیفی در دربی ها دارد و از قضا سرنوشت 
2جام فصل گذشــته هم در عبور از دربی ها مشخص شد. گلر آبی ها نه در دربی 
برگشت لیگ توانست جلوی شکست خوردن تیمش را بگیرد و نه در دربی فینال 
جام حذفی. در این دومی، گل دریافتی او از امید عالیشاه در وقت های اضافی، فشار 
انتقادات را روی این دروازه بان دوچندان کرد؛ گلری که شاید می توانست روی آن 
توپ عملکرد بهتری داشته باشد و بازی را به ضربات پنالتی بکشاند اما چنین اتفاقی 
رخ نداد. در فضایی چنین پر از خشم، حسینی استوری خداحافظی از استقلال 
گذاشت و به نظر می رسید کارش در این تیم به پایان رسیده باشد اما نهایتا ناتوانی 

باشگاه در جذب گلر مدعی و سرشناس، منجر به حفظ این سنگربان شد.

با این اوصاف، شروع فصل جدید برای حســینی جنبه »حیثیتی« پیدا کرده 
بود و البته که او فعلا توانسته این دوران کلیدی را با موفقیت پشت سر بگذارد. 
حســینی در بازی با نفت آبادان یک کلین شیت نسبتا آســان داشت، در برابر 
ملوان اما برای گل نخوردن حسابی درخشید و ازجمله ضربه پنالتی تیم حریف 
در دقایق ابتدایی را مهار کرد. چه بســا اگر آن توپ در آن شرایط به گل تبدیل 
می شد، استقلال در مخمصه بدی می افتاد اما درخشش حسینی ورق را برگرداند. 
جالب اینجاست که حسینی بعد از بیش از 2سال موفق به مهار پنالتی می شد. 
او آخرین بار در مرحله یک چهارم نهایــی جام حذفی 2فصل پیش و در بازی با 
پرسپولیس توانسته بود پنالتی مهدی عبدی را بگیرد اما با مهار این هفته، نفسی 
به راحتی کشید و خودش را در موقعیت بهتری نگه داشت. حسینی منتظر هفته 

پنجم و درخشش برابر پرسپولیس است؛ جایی شاید برای جبران مافات.

 کاپیتان کاپیتان
 نفس کشید نفس کشید

در مورد حسین حسینی که بعد از 2سال 
پنالتی گرفت و دوباره تحسین شد

معرفی تیم منتخب هفته دوم که تیم »هوادار« سید، طالب و رفقا
شگفتی سازی کرده و بیشترین نماینده را در آن دارد

تیم سپاهان که هفته اول 4بازیکن در تیم منتخب هفته داشت 
در هفته دوم نیز 2بازیکن خــود را در تیم منتخب هفته دید تا 
بعد از 2هفته از این حیث موفق ترین تیم لیگ برتر باشد. البته 
شگفتی ســاز هفته دوم، تیم هوادار بود که 3بازیکنش در تیم 
منتخب هفته قرار گرفتند و از این لحاظ موفق ترین تیم هفته 
لقب گرفت. امین قاسمی نژاد با یک گل و یک پاس گل بهترین 
بازیکن هوادار بود و با نمره 8.24سومین بازیکن برتر این هفته 
هم شد. قاسمی نژاد 2ضربه به سمت دروازه داشت که هر دو در 
چارچوب بودند و یکی از آنها تبدیل به گل شد. او 2پاس کلیدی 
هم داد که یکی از آنها را بابک مــرادی تبدیل به گل کرد. بابک 
مرادی با همیــن گل و 68دقیقه ای که در میــدان بود به نمره 
7.69رســید و یکی دیگر از نفرات منتخب هوادار در تیم هفته 
بود. بابک مرادی نخستین گل بازی را در قزوین زد تا بعدا هوادار 
با گلی که قاسمی نژاد به ثمر رساند 2گله شود و در نهایت 2بر یک 
میزبانش شمس آذر را شکست دهد. سومین بازیکن هوادار در 
تیم منتخب هفته نیز قائم اسلامی خواه بود که 81دقیقه در زمین 
بود، پاس گل دوم تیمــش را داد و به جز این، یک پاس کلیدی 
دیگر هم داشت و هم تیمی هایش را در موقعیت گلزنی قرار داد. 

به این ترتیب نیمی از 6پست تیم منتخب در خط میانی و خط 
حمله به بازیکنان هوادار رسید.

   گل و پاس گل از اراک
آلومینیوم اراک کــه در هفته اول به پرســپولیس باخت و هیچ 
بازیکنی در تیم منتخب نداشت، در هفته دوم بعد از برتری یک 
بر صفر مقابل استقلال خوزستان 2بازیکن خود را در تیم منتخب 
هفته دید. مهران موسوی، مدافع میانی اراکی ها بعد از مدت ها در 
لیگ برتر گل زد و تک گل آلومینیوم در این بازی به نام او ثبت شد. 
او با نمره 8.37 بهترین بازیکن زمین و دومین بازیکن برتر هفته 
دوم بود. مهران با 14عملکرد دفاعی، یک پاس کلیدی و 2ضربه به 
دروازه که یکی از آنها تبدیل به گل شد این عنوان را به دست آورد. 
دومین بازیکن منتخب از تیم آلومینیوم هم یونس اکبرپور بود که 
در پست دفاع چپ بازی کرد و پاس گل تیمش را هم داد. یونس از 

متریکا نمره 7.57 را دریافت کرد.

   شهریار قدیم و پدیده جدید
سپاهان این هفته 2بازیکن در تیم منتخب داشت که یکی از آنها 

همان چهره تکراری و همیشگی بود. شهریار مغانلو که در هفته 
اول به همراه 3سپاهانی دیگر در تیم منتخب قرار گرفته بود این 
هفته نیز به جمع منتخب های هفته رسید تا تنها بازیکن منتخب 
هر دو هفته باشد. مغانلو این هفته مقابل ذوب آهن یک گل زد 
و یک پنالتی گرفت تا در نهایت به نمره 8.13 برســد و بهترین 
بازیکن زمین شود. او در هفته اول هم دقیقا به همین نمره 8.13 
رسید اما عنوان بهترین بازیکن زمین را به رضا شکاری باخت. 
اما دومین سپاهانی منتخب در هفته دوم یک چهره کاملا جدید 
بود که در این هفته برای نخستین بار در ترکیب زردپوشان قرار 
گرفت و نمایش درخشــانی داشــت. محمدجواد حسین نژاد، 
بازیکن 19ساله ای که از آکادمی ســپاهان آمده و سابقه بازی 
در تیم ملی جوانان را هم دارد، مقابل ذوب آهن 6پاس کلیدی 
داد و کامــلا مورایس را روســفید کرد. او در نخســتین بازی 
لیگ برتری اش به نمره 7.78 رسید تا یکی از 11بازیکن منتخب 

هفته باشد.

   گلر استقلال، مدافع پرسپولیس
و امــا 4بازیکن باقیمانــده تیم منتخب کــه از 4تیم مختلف 

آمده اند. سیدحســین حســینی در بــازی با ملوان ســتاره 
استقلالی ها بود و با مهار پنالتی دقایق ابتدایی توانست آبی  ها 
را در بازی نگه دارد. او برای اینکه دروازه بان تیم منتخب هفته 
باشــد از متریکا نمره 8.11 را گرفت، نمره ای که حتی در روز 
گلزنی اش هم نگرفته بود. در پســت مدافع راســت، بهترین 
بازیکن این هفته حســن جعفری بود که گل تســاوی مس 
رفســنجان را به زیبایی وارد دروازه نســاجی کرد. جعفری با 
نمره 7.61 برترین بازیکن میدان شده بود. از تیم پرسپولیس 
که در تبریز تراکتور را شکســت داد مرتضی پورعلی گنجی به 
تیم منتخب رسید. مدافع پرسپولیس از هافبک ها و مهاجمان 
تیمش بیشتر ضربه به دروازه داشت و بعد از 4بار تهدید دروازه 
حریف بالاخره در گلزنی ناکام مانــد. او با نمره 7.90 بهترین 
بازیکن میدان و تنها بازیکن پرسپولیس شد که در تیم منتخب 
هفته قرار می گیــرد. آخرین بازیکن تیــم منتخب نیز طالب 
ریکانی بود که بالاترین امتیاز هفته را گرفت و روز گذشته در 
این صفحات به طور مفصل از او گفته شد. ریکانی با نمره 8.68 
بهترین بازیکن بازی نفت آبادان و فولاد و البته برترین بازیکن 

هفته دوم لیگ برتر بود.
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افقی:
1- پیروان- علم النفس

 2- صــدای پاره شــدن کاغــذ- 
 پشــت ســرهم بودن کاری- 
مــوســیـقـی دان عـصـــر 

خسـروپرویز
3- درختــی بــا گل هــای 
 خوشــه ای خوشــبو- لازم- 

اثـر چـربی
4- کامیــاب- میوه پاییزی- 

پارچه ابریشمی
5- وزارت راه در دوره قاجار- 
فیلمی به کارگردانی کارول 
رید با بــازی اورســن ولز- 

عـصـیان
6- فرکانــس- خبرگــزاری 

دانشجویان- خار
7- مقاوم تریــن ماهیچــه 
بدن- آژیر خطر- نشانه جمع 

فارسی
8- دلگرم- به پیشواز رفتن

9- کاکل اسب- سالی که در 
آنیم- بیابان گرد

10- ظرف لباسشویی- اهانت- 
از ملات های قدیمی ایران

11- سنجش- دوره تجدید 
حیات اروپا- گناه و معصیت

12- جانشــینان- نــام امام 
زمان)عج(- از نوشت افزار

13- خراش نامحســوس- 
تفریق- کهن ترین دانشــگاه 

جهان در مصر
14- ماگنت- تباشیر فرنگی- 

خرس
15- شــش مومیایی کشف 
شده در معدن نمک چهرآباد 
زنجان به این نام مشهورند- 

فیلم کوتاه تبلیغی
  

عمودی:
1- دندانــه ســوهان- اتاق 

پزشک- دورنگ- ناپخته
2- تخته هــای ضخیــم زیر 
ریل- شهری در استان اردبیل
3- نوعــی کباب- کشــتی 

جنگی- چوب خوشبو
4- چاردیواری مسقف- نقطه 

شروع- مدفن امام هادی)ع(
5- بداخلاق- پایــداری در 
انجام کاری- نوعی شیرینی 

شکلاتی
6- پنجمین ماه ســریانی- 
زخمــی و مجــروح- کلمه 

هشدار
 7- کــشــور آفــریـقایــی 
در همسایگــی تانــــزانیا- 

هدایت کننده
8- شبکه گسترده جهانی- 
قاره پهنــاور- آفت درختی- 

بی کم و کاست
9- باکتری تب مالت- جهل

10- ســوره هفتادوهشــتم 

قرآن- درخور- آبی تیره
11- هم آره هم نــه- از فرقه های 

بنیادگرای مسیحی- مقابل
12- تئاتــر- کاغــذ ضخیــم- 

تزیین شده
13- غذای رقیق- پوتین- عبث

14- رمانی نوشــته بزرگ علوی- 
به جا آوردن

15- وســیله حمل بار که به پشت 
خودرو بسته می شود- برادر سگ 

زرد- لقب اشرافی اروپایی- کافی

ژاریتممیتپیکا
ونشیوعونتیامه
یقتتمیقوزربو
یلینوشروراسخر
هاوپمتیتنسسا

بابانیراگتسر
لایرسانامهروخ
تسجخرسبیلصوخد
هلانتکوشدعاسم

ابابیلعژاسنر
پمنالتکیمکوم
ایبولیکوارکشت
داشاحوانمراف
اقنعفیثکشیاهر
شیورربربیتمیق 15
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

631285974
874963152
259741386
795826413
168394527
342517698
523679841
486152739
917438265

متوسط

  2 1   8 3  
   3    2  
 7   6    4
   4    6 8
  8    9   
5 3    2    
2    9   8  
 5    7    
 4 9   1 6   215637894

367849152
489125673
946258317
731496285
528371469
854712936
172963548
693584721

ساده

متوسط

962145837
184379526
375268194
791453268
428716953
536982741
217694385
653827419
849531672

سخت

  1 2    7  
8  4  6     
 5     3   
7         
 6  3  4  2  
        8
  3     4  
    5  7  9
 1    8 2   

ساده

2     3    4
3   8  9   2
 8 9    6 7  
 4   5 2  1  
7   4  6   5
 2   7   6  9
 5 4    9 3  
1  7  9  3   8
6        1

بهروز رسایلی|  شاید به جرأت بتوان گفت آشکارترین نکته 
فنی در مورد پرسپولیس، فقدان مهاجم زهردار در خط حمله 
این تیم است. چه بسا اغراق نباشد اگر مجموعه فعلی سرخ ها 
را بی مهاجم ترین تیم تاریخ باشگاه بدانیم؛ آنجا که برای یحیی 
گل محمدی فقط شهاب زاهدی مانده بود و مهدی عبدی. اولی 
که تازه برخــی می گویند مهاجم نوک تخصصی هم نیســت، 
ابتدای فصل به جمع سرخپوشان اضافه شده و زمان می برد تا 
آماده شود، دومی اما داستان عجیبی داشت. مهدی عبدی شاید 
یکی از اسرارآمیزترین بازیکنان فوتبال ایران باشد؛ کسی که قبلا 
توانایی های فنی اش را نشان داده اما این اواخر به شکل عجیبی 
روز به روز بدتر شد و  حتی در همین تیم بدون فوروارد هم نوبت 

بازی به او نرسید و آخر سر هم از این تیم جدا شد.

   قطع امید یحیی
مهدی عبدی پدیــده پرســپولیس در لیگ نوزدهــم بود و 
نخســتین بار گابریل کالدرون آرژانتینی به او اعتماد کرد. به 
ثمر رساندن یک گل مهم در دربی تهران، نام این بازیکن را سر 
زبان ها انداخت و پس از آن روند رو به رشد عبدی تا گلزنی در 
نیمه نهایی و فینال لیگ قهرمانان آسیا ادامه یافت. در چنین 
شــرایطی به نظر می رســد او یکی از مهم ترین استعدادهای 
فوتبال ایران است و برخی حتی این بازیکن را با مهدی طارمی 
مقایســه می کردند. با این حال در دوران سرمربیگری یحیی 
گل محمدی، شرایط عبدی مدام بدتر و بدتر شد؛ به قدری که او 
از فصل گذشته به این طرف عملا نقش یک مهره مازاد را پیدا 
کرده. در چنین شــرایطی طبیعتا روند گلزنی های عبدی هم 
بدتر شده اســت. او که در لیگ بیستم 9گل برای پرسپولیس 
زده بود، در لیگ بیســت ویکم 7گل زد و در لیگ بیست ودوم 

تنها موفق شد یک گل به ثمر برســاند. در لیگ بیست وسوم 
هم عبدی هنوز بازی نکرده و گلی نزده از این تیم جدا شد! با 
این تفاسیر و با وجود درخشش نصفه ونیمه مهاجم مازنی در 
مسابقات دوستانه پیش فصل، یحیی گل محمدی به طور کامل 

از او قطع امید کرده بود.

   عجیب؛ مثل حضور در تراکتور
در فضایی که ترسیم کردیم، حالا مهدی عبدی  از پرسپولیس 
جدا شد و  صحبت از این است که قرضی به تراکتور برود. البته 
گفته می شود او مشــتری دیگری به نام نساجی هم دارد. اگر 
انتخاب او تراکتور باشد، این اتفاق از چند جهت عجیب است. 
نخست اینکه پرســپولیس با این انتقال، عملا در حال کمک 
کردن به یکی از رقبای مستقیم خود در کورس قهرمانی است 
و ترتیبی داده که خط حمله فقیر تراکتور ســر و سامان پیدا 
کند. نکته دیگر اینکه گفته می شود ازجمله دلایل پاکو خمز 
برای رد کردن محمد عبــاس زاده، دوندگی پایین این بازیکن 
و عدم مشارکت او در پرس کردن بوده است. خب آیا واقعا فکر 

می کنید عبدی از این نظر خیلی بهتر از عباس زاده است؟

   تکلیف پرسپولیس چه می شود؟
با از دست دادن عبدی ، معادله پرسپولیس در خط حمله یک 
مجهول دیگر پیدا کرد. تا جایی که ما می دانیم، سرخ ها نهایتا 
دنبال جذب یک مهاجم خارجی بودنــد؛ اصلا گیریم که این 
فوروارد آمد و خوب هم بود، آیا همین یک نفر کافی است؟ آیا 
بهتر نبود عبدی حفظ می شد و کادرفنی به او برای احیا شدن 
کمک می کرد؟ خط حمله بی بضاعت پرسپولیس، قشنگ این 
پتانسیل را دارد که تک تک جام ها را از چنگ این تیم در بیاورد.

امیرحسین اعظمی|  پرسپولیس 
که فصل گذشته را با 2تساوی آغاز 
کرد، این بار از 2بازی ابتدایی 6امتیاز 
گرفت تا نشان دهد که در این فصل هم 
یکی از مدعیان جدی قهرمانی است. سرخ پوشان پایتخت 
بعد از شکســت دادن آلومینیوم در تهران، یــک برد مهم را 
در برابر تراکتور در تبریز به دســت آوردند کــه البته گرفتن 
3امتیاز این بازی، تحت تأثیر اعتراض بازیکنان پرسپولیس 
به مشــکلات مالی قرار گرفت. حالا آنها خودشان را آماده 
بازی سوم با ذوب آهن می کنند، به این امید که بحران مالی 
باشگاه هم هر چه زودتر برطرف شود. دانیال اسماعیلی فر 
مدافع راست پرســپولیس درخصوص وضعیت فعلی این 
تیم و مسائل مختلف دیگر به ســؤالات همشهری پاسخ 

می دهد.

   با 2بازی و کســب 6امتیاز، این بهترین 
شروع ممکن بود. درست است؟

ما تمرینات را کمی دیر شــروع کردیم و در فصل بدنسازی 
هم فشار زیادی را تحمل کردیم. خوشبختانه نسبت به سال 
گذشته اکثر بازیکنان حفظ شــدند و چند بازیکن جدید هم 
براساس نیاز تیم و صلاحدید کادر فنی گرفتیم. لیگ را هم خوب 
شروع کردیم و از 2بازی 6امتیاز گرفتیم. این برای ما خوب است و 
نتیجه گرفتن در هفته های ابتدایی، اهمیت خاص خودش را دارد 

ولی تازه در شروع راه هستیم و باید این روند را ادامه دهیم.

   بازی با تراکتور چطور بود؟
تراکتور یک تیم تاکتیکی است که بازیکنان باکیفیت و یک مربی 
خوب و باتجربه دارد. از طرفی حضــور هواداران هم جذابیت این 
بازی را بیشــتر کرده بود و می دانستیم در زمین تیم حریف بازی 
آسانی نداریم. هر وقت به تبریز می روم حس شیرینی دارم چون 
خاطرات خوبی از بازی در تبریز دارم. خدا را شکر که یک نتیجه 
خیلی خوب گرفتیم و گرفتن 3امتیاز ایــن بازی خیلی برایمان 
اهمیت داشت. این درست است که در تبریز به برد رسیدیم ولی 
شما مطمئن باشید تراکتور در بازی های بعدی نتایج خوبی خواهد 

گرفت چون تیم خوبی است.

   در دقایقی از بازی هم چهره یک تیم تدافعی را 
داشتید و همین موضوع باعث شد تا برخی از پرسپولیس 

انتقاد کنند. در این خصوص چه نظری داری؟
یک تیم نمی تواند فقط حمله کند. فراموش نکنید که تیم پارسال 
با بهترین خط دفاع قهرمان شد نه بهترین خط حمله. ما کارهای 
تدافعی را از همان جلو با شــهاب زاهدی و وحید امیری، تا خط 
عقب به بهترین شکل انجام می دهیم و هدف مان این است که گل 
نخوریم. از طرفی برای گل زدن هم از یکدیگر حمایت می کنیم و 
اتحاد تیمی رمز موفقیت ماست. ما می خواهیم این روند خوب را که 
از فصل گذشته و بعد از بازی با سپاهان شروع کردیم همچنان ادامه 
بدهیم و امیدواریم باشگاه هم به اتحاد و همدلی بازیکنان کمک 
کند. می دانیم مدیران باشگاه در تلاش برای حل مشکلات مالی 
هستند ولی باید به آینده هم فکر کرد. ما چند هفته دیگر باید در 

لیگ قهرمانان با تیم های میلیون دلاری بازی کنیم و قطعا کارمان 
سخت تر خواهد شد.

   فکر می کنی باشگاه به این زودی مشکلات را 
حل کند؟

امیدوارم که حل شــود. همــه می دانند چه مشــکلاتی داریم و 
بزرگترهای تیم در موردش صحبت کردنــد ولی ما با تمام وجود 
تمرین و بازی می کنیم. وقتی در زمین مســابقه هستیم توجهی 
به مشــکلات نداریم چون هدف مان خوشــحال کردن هواداران 
پرســپولیس و دفاع از نام و اعتبار باشگاه است. ما به هیچ وجه کم 
نمی گذاریم و امیدواریم باشگاه هم کمک کند. من به عنوان یک 
بازیکن باید روی مفاد قراردادم حساب کنم، در ضمن آپشن هایی 
که در قراردادم گنجانده شده، همگی ســخت هستند و اینطور 
نیست که آپشن رضایت داشته باشم. آپشن من قهرمانی در لیگ 
برتر، قهرمانی در جام حذفی، پاس گل دادن، گل زدن و حضور در 
75درصد بازی ها است، آیا رسیدن به این آپشن ها راحت است؟ 
من در پســتی فیکس بازی کردم که کاپیتان باسابقه تیم حضور 

داشته و قطعا کارم ساده نبوده است.

   امسال دوباره بازی کردن در غیاب هواداران را 
تجربه می کنید. حتما برایتان سخت است؟

خیلی از بازیکنان فقط به خاطر هواداران به پرسپولیس و استقلال 
می آیند. هواداران انگیزه ای چندبرابر به ما می دهند و نبودشان در 
ورزشــگاه اصلا حس خوبی به ما نمی دهد. اگر حمایت آنها نبود 
فصل قبل قهرمان نمی شدیم. ما نیاز به حضور آنها داریم و امیدوارم 

مشکلات ورزشگاه آزادی برطرف شود.

   پرسپولیس امسال قهرمان می شود؟
هدفی جز این نداریم. پرســپولیس تیم بزرگی است و همه از ما 
توقع قهرمانی دارند. کار سخت است و باید چندبرابر فصل گذشته 

تلاش کنیم.
 

   بازی با ذوب آهن را چطور می بینی؟
همه بازی ها سخت است، هر بازی شرایط خاص خودش را دارد و 
هدف ما هم چیزی جز برد نیست. ما در تهران بازی می کنیم و باید 

3امتیاز این بازی را هم بگیریم.

   با هزینه هایــی که تیم های عربســتانی در 
فوتبال شان انجام داده اند، آیا تیم های ایرانی می توانند به 

قهرمانی در آسیا امیدوار باشند؟
ما باید در این زمینه منطقی صحبت کنیم و خودمان را گول نزنیم. 
ما لوکادیا را که بازیکنی یک میلیون دلاری بود آوردیم و این همه 
سر و صدا ایجاد شد ولی عربستانی ها بازیکن 200میلیون دلاری 
آورده اند. آنها کاپیتان رئال مادرید و ستاره پاریس را آورده اند، آنها 
دارنده 5توپ طلای دنیا و خیلی از بازیکنان نامدار را جذب کرده اند 
ولی ما اینجا نمی توانیم آپشن های قرارداد را بدهیم. تیم های ایرانی 
هشت شان گروی نهُ است و نمی دانیم اصلا ما را به لیگ قهرمانان 
راه می دهند یا نــه. صحبت از قهرمانی تیم های ایرانی در آســیا 

خنده دار است.

میخواهیممیخواهیمهــوادارهــوادار
دانیال اسماعیلی فر: امسال قهرمانی در لیگ خیلی سخت 
است و باید چندبرابر فصل گذشته تلاش کنیم

معمایعبدی
در مورد مهاجم پرسپولیس که جایی در این تیم 

نداشت وجدا شد 

بگذار
عرقتخشکشود!

ماجرای حسین زاده و انتقاداتش از بازیکنان تراکتور

شاید یکی از عجیب ترین داستان های هفته دوم لیگ برتر، مربوط به میکس زون 
جنجالی امیرحسین حسین زاده می شد؛ هافبک پیشین استقلال و شارلروا که 
مدت زمان بسیار کوتاهی است به تراکتور پیوسته اما به نظر می رسد خودش را 
صاحب حق می داند تا عملکرد برخی همبازیانش را زیر سؤال ببرد. حسین زاده 
بعد از شکست تراکتور در برابر پرسپولیس در بخش جنجالی حرف هایش گفته: 
»برای خیلی ها انگار برد و باخت مهم نیست و فقط بازی می کنند و می روند. یک 

عده انگار تمرکز ندارند و زحمات بقیه را هم هدر می دهند. اتفاقاتی می افتد که 
نباید رخ بدهد. امکاناتی که اینجا وجود دارد در برخی از تیم های اروپایی هم 

نیست. آدم دلش می سوزد که برخی در زمین برای شان برد و باخت مهم 
نیست و آخرش هم خوشحال و خندان می روند. ما می گوییم قهرمان 

می شویم اما قهرمانی به این راحتی نیست و با این شرایط نمی شود 
برای قهرمانی جنگید. باید بیشتر از اینها برای این تیم تلاش کرد.«  
بعد از حرف های حسین زاده خیلی ها مشغول گمانه زنی شدند که 

منظور او چیست و کدام بازیکن را متهم به کم کاری می کند؛ حتی 
هوشنگ نصیرزاده، مدیرعامل باشگاه تبریزی هم به میدان آمد و گفت اشاره 
هافبک جوان سرخپوشان به یکی از بازیکنان خارجی تیم است. سؤال اساسی 
اما خیلی فراتر از این حرف هاست؛ اینکه اصولا یک بازیکن چرا باید به خودش 
اجاره بدهد در حوزه ای که به او مربوط نیست دخالت کند و هم تیمی  هایش را 
زیر سؤال ببرد؟ آن هم تازه با این عجله، جلوی چشم خبرنگاران و در شرایطی 
که خودش فقط چند روز است به این تیم اضافه شده؟ لااقل بگذار عرقت خشک 

شود آقای حسین زاده عزیز!



عاشقانه ای در دل قاجار
بعد از »عاشورا«، فصل اول سریال »رحیل« روی آنتن رفت

جمعه شب نخستین قســمت مینی 

سریال »عاشورا« به کارگردانی هادی 
حجازی فر در حالی روی آنتن شــبکه 
یک رفت که دیگر شــبکه های اصلی 
تلویزیون با وجود تولید ســریال های 

ایرانی که در دســت دارنــد؛ پخش 
ســریال های کــره ای را در جــدول 

برنامه های خود دارند.
در شبکه ســه هم از شــب گذشته 

)28مردادماه( پخش ســریال تاریخی 
»رحیــل« آغاز شــد، ســیمافیلم 
کــه تصمیم گیرنــده زمــان پخش 
سریال هاســت؛ ترجیــح داد به جای 

»محرمانــه« به کارگردانــی محمود 
معظمی، سریال »رحیل« را پخش کند. 
»محرمانه« بعــد از پایان ماه صفر روی 

آنتن شبکه سه می رود.  

هنوز مشــخص نشــده که 
سینمای 

ایران
»تفریق« مانی حقیقی چطور 
لو رفته و نسخه غیرمجازش 
چطور نشت کرده که خبر رسید نسخه قاچاق 
»بی رؤیا« ساخته آریان وزیردفتری هم منتشر 
شــده اســت. به گزارش همشــهری، دیروز 
کانال هایی در تلگرام نســخه قاچاق نخستین 
 360p، ســاخته وزیردفتری را با کیفیت های
480p، 720p و 1080HQ منتشر کرده بودند 
و فیلمی که در چهلمین جشــنواره فیلم فجر 
مورد توجه قرار گرفتــه بود، بدون اینکه راهی 
پرده شود، در دسترس قرار گرفت. نکته جالب 
درباره قاچاق فیلم های ایرانی در ماه های اخیر 
این اســت کــه عمومــا فیلم هایــی که به 
جشنواره های خارجی رفته اند، قاچاق شده اند و 
مثلا فیلم های تجاری مثل »فسیل« یا »شهر 
هرت«؛ هر دو ساخته کریم امینی، نگرانی ای از 
بابت قاچاق ندارند. »فسیل« از 25اسفند 1401 
روی پرده است و بعد از تقریبا 5 ماه و چند روز 
بدون نگرانــی از قاچاق شــدن و لطمه دیدن 
فروش اش به نمایش خود ادامه می دهد و اگر 
همچنان روی پــرده بماند، شــاید به رکورد 
دست نیافتنی 250میلیارد تومان فروش هم 
برســد. ولی فیلم هایی که به جشــنواره های 
خارجی رفته اند، مخصوصا اگر از اکران ناامید 

باشند یا مشکلات غیرســینمایی اکرانشان را 
دچار مشکل کرده باشد، به راحتی قربانی قاچاق 
می شوند. طبیعتا هیچ نهادی مسئولیت قاچاق 
این فیلم ها را گردن نمی گیرد، ولی آیا بالاخره 
سازمان سینمایی و وزارت ارشاد نباید به طور 
جدی این مسئله را بررســی و علت آن را پیدا 
کند؟ مسئولان ارشــاد موظفند فارغ از اینکه 

فیلمی را می پســندند یا نه، برای حفاظت از 
سرمایه صاحبان آثار اقدام کنند و جلوی این 
وضع را بگیرند. ایسنا گزارش داده، »بی رؤیا« 
ازجملــه فیلم هایی بود که روح الله ســهرابی، 
مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم، 
آن را در کنار چند فیلم دیگر »حساسیت برانگیز 
و یا متوقف مانده« عنوان کرده بود ولی با این 

حال پروانه نمایش آن صادر شــد تا فیلم سال 
گذشته راهی جشنواره ونیز شود.

سعید سعدی، تهیه کننده فیلم »بی رؤیا«، در 
واکنش به اتفاق رخ داده برای فیلمش به ایسنا 
گفت: »این فیلم مشــکلی برای اکران عمومی 
نداشت و از 2 ماه قبل  قرارداد اکران آنلاین آن 
با پلتفرم فیلیمو بسته شده و نمی دانم چرا این 
قرارداد معطل مانده اســت؟!« او با بیان اینکه 
اطلاعی ندارد که فیلم چطور قاچاق شده است، 
تأکید داشت که پیگیری هایی را انجام می دهد 
و در عین حال اضافه کــرد که »بی رؤیا« اکران 
عمومــی خارجی و داخلی نداشــته و فقط در 
چند جشنواره خارجی نمایش داده شده است. 
سعدی از مخاطبان خواست که نسخه قانونی 
فیلم را به زودی در پلتفرم های داخلی ببینند 
تا حقوق مادی و معنوی دست اندرکاران فیلم 

رعایت شود.
اغلب مخاطبان سینماگریز ســینمای ایران 
که گویا جز »فسیل« و »شــهر هرت« کمتر 
فیلم های دیگر را می پسندند و ترجیح می دهند 

در میان هزینه های رو به تزاید معاش فیلمی را 
مجانی ببینند، بعید اســت که به این خواست 
تهیه کننده فیلم جواب مثبت دهند و تا نمایش 
آنلاین و قانونــی فیلم صبر به خــرج دهند؛ 
خصوصا اینکه تقریبا چند ساعت بعد از اکران 
آنلاین هر فیلمی نســخه قاچاق آن در فضای 
مجازی منتشــر می شــود و تغییری در وضع 

»بی رؤیا« به وجود نخواهد آمد.
در »بی رؤیا«، رؤیا در آســتانه مهاجرت با زن 
جوانی برخــورد می کند که به نظر می رســد 
حافظه اش را از دست داده و از این موضوع رنج 
می برد. رؤیا او را می پذیرد و اندکی بعد زندگی  
خودش شــروع به فروپاشــی می کند. وقتی 
بالاخره متوجه می شود که زن برای جایگزینی 
او آمده اســت، دیگر برای بازگشت خیلی دیر 

شده است. 
طناز طباطبایی برای این فیلم از جشنواره چهلم 
فجر برنده سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش 
اول زن شد و شــادی کرم رودی نامزد بهترین 
بازیگر نقش مکمــل زن و خود فیلم هم نامزد 

دریافت جایزه بهترین فیلم اول بود.
شاید با حل مشکل فیلم هایی که از نظر ارشاد 
حساســیت برانگیزند، روند قاچاق فیلم ها هم 
متوقــف شــود و انتقادها به  خود ارشــاد هم 

فروکش کند.

رؤیای اکران »بی رؤیا« بر باد رفت
سعید سعیدی تهیه کننده فیلم: مخاطبان صبر کنند و نسخه قانونی را ببینند

ایستگاه خبر

چارلی کافمن علیه 
هالیوود

نویسنده »درخشش ابدی یک ذهن 
بی آلایش« از اعتصاب کنندگان حمایت کرد

چارلی کافمن، روسای استودیوهای هالیوودی 
را به خاطر پرداخت های چنــدش آور به نقد 
کشــید و گفت: درآمد مدیران اســتیورها از 
دســتمزدی که به دیگران نمی دهندتأمین 
می شــود. چارلی کافمــن، فیلمنامه نویس 
برنــده اســکار، به تازگی در جشــنواره فیلم 
سارایوو 202۳ تجلیل شد و با برگزاری مستر 
کلاسی، روســای اســتودیوهای هالیوود را 
مورد انتقاد قرار داد و گفت: آنها حاضرند هنر 
فیلمسازی را به خاطر سود قربانی کنند. کافمن 
همچنیــن در گفت وگویی بــه ورایتی گفت: 
این منزجر کننده است، زیرا آنها کاری انجام 
نمی دهند. در واقع چــرا انجام می دهند؛ آنها 
آسیب می زنند، این همان کاری است که آنها 
انجام می دهند. آنها به هنر آسیب می رسانند 
و با این کار به بشریت صدمه می زنند و وقتی 
نتیجه نهایی و صرفه جویی در پول برای آنها 
هدف اصلی اســت، دیگر چیزی به اسم هنر 
باقی نمی ماند. نویســنده برنده جایزه اسکار 
برای »درخشش ابدی یک ذهن بی آلایش« 
که ۳ نامزدی دیگر اسکار هم در کارنامه دارد، 
با دریافت جایزه یک عمر دســتاورد هنری از 
مهمانان امسال جشنواره ســارایوو است. در 
طول هفته او با یک تی شــرت خاکستری که 
روی آن نوشته شده بود »انجمن نویسندگان 
در اعتصاب« در خیابان های پایتخت بوسنی 

دیده شد.

تفاوت بین حقیقت و مهملات
کافمن در مسترکلاســی که در این جشنواره 
برگزار کرد، تأکید کرد کــه تفاوت بین هنر و 
هزینه مرسوم هالیوود، تفاوت بین حقیقت و 
مهملات است. این سینماگر گفت: استودیوها 
به کار خود ادامه خواهنــد داد و به تولید زباله 
ادامه می دهند، زیرا زباله در این مرحله ثروت 
زیادی برایشــان خلق می کنــد. کافمن در 
گفت وگو  با ورایتی افزود: ســران استودیوها 
با حضور خود هیــچ نوع کار زیبایــی را آغاز 
نمی کنند. آنها به نوعــی برعکس آن را انجام 
می دهند و من فکر می کنم این نشان دهنده 
این است که هالیوود چه تولید می کند؛ چون 
هر چه یک فیلم گران تر باشد، ارزش کمتری 

برای فرهنگ دارد. 

مدیرعامل دیزنی صادقانه رفتار نمی کند
وی که نویســنده فیلمنامه »جــان مالکویچ 
بودن« است، درباره اظهارات اخیر باب ایگر، 
مدیرعامل دیزنــی که گفت نویســندگان و 
بازیگران در خواسته های خود »واقع بینانه« 
عمل نمی کنند، گفت: من نمی دانم آیا حقوقی 
که او می گیرد واقع بینانه اســت یا خیر. فکر 
می کنم گفتــن چنین چیــزی، از جایگاهی 
که او در آن قرار دارد، بدبینانه اســت و شاید 
غیرصادقانه. وی در مورد اینکه آیا روســای 
اســتودیوها آنقدر دور از ماجرا هســتند که 
نمی توانند آنچه را در مذاکرات صنفی مطرح 
می شــود، درک کنند، گفت: فکر می کنم آن 
را درک می کنند. فکــر می کنم آنها می دانند 
که پولشــان از اینجا می آید که دیگران پول 
نمی گیرند. روز پنجشنبه، انجمن نویسندگان 
آمریکا بار دیگر بــا نمایندگان اســتودیوها 
به دنبال راه حلــی برای اعتصــاب 10۹روزه 
نویسندگان بود. انتظار می رود مدیران عامل  
اســتودیوهای بزرگ - ازجمله تد ساراندوس 
از نتفلیکس و دیوید زاســلاو از برادران وارنر 
دیســکاوری - با دونا لنگلی از یونیورســال و 
ان بی سی یونیورســال تماس مشترکی برای 
بحث در مــورد حرکت بعــدی در مذاکرات 

داشته باشند.
 انتظار می رود دانا والدن و آلن برگمن از دیزنی 
نیز در این جلســه حضور داشــته باشند. به 
گزارش مهر، کافمن بــه ورایتی گفت امیدوار 
اســت آخرین دور مذاکرات به بن بست پایان 
دهد. وی افزود: فکــر نمی کنم آنهــا از نظر 
تاریخی سازمان هایی با حســن نیت باشند، 
اما امیدوارم آنها نگرشــی متفــاوت با آنچه 
من پیش بینی می کنم، داشــته باشــند. وی 
همچنین از پیشــنهاد ارائه شــده در گزارش 
انجمن نویسندگان که روز پنجشنبه منتشر 
شــد، حمایت کرد و خواســت تا از ادغام در 
بازار استریم جلوگیری کنند. او اصرار داشت 
که به خلاقانــی که تحت کنترل نیســتند و 
تعداد انگشت شماری از غول های استودیویی 

خدمات داده شود.

سینمای 
جهان 

بهرام افشاری 
کارگردان شد

بهرام افشاری در نخستین 
تجربه کارگردانی فیلم کوتاه 
خود، »خانه خاکستری« 
را ساخت. به گزارش ایرنا، 
فیلمبــرداری فیلم کوتاه 
به  خاکســتری«  »خانه 
تهیه کنندگی سیدابراهیم 
عامریان به تازگی به پایان 
رســیده اســت. »خانه 
خاکستری« به نویسندگی 
و کارگردانــی بهــرام 
افشاری، پس از گذراندن 
مراحل فنی، برای حضور 
بین المللی آماده می شود. 
کامبیــز دیربــاز، هومن 
خاطره  حاجی عبداللهی، 
اســدی، مهدی صباغی، 
نیکی مظفری، کریم امینی، 
مونا فائزپور، علی صالحی، 
حیدر طلوعی نیا و حسین 
براتی بازیگران این فیلم 

کوتاه هستند.

خسروشاهی در بستر 
بیماری

خسرو خسروشاهی، دوبلور 
و گوینده نقش ها و فیلم های 
مهم ســینمای جهان در 
بستری شده  بیمارستان 
است. شهراد بانکی، مدیر 
روابط عمومــی انجمــن 
»گویندگان و سرپرستان 
گفتار فیلم« از بستری شدن 
خسروشاهی،  خســرو 
دوبلــور سرشــناس در 
بیمارســتان خبر داد و به 
خبرنگارمهر بیــان کرد: 
خسروخسروشاهی حدود 
4روز پیش در بیمارستان 
آتیه تهران بستری شد و 
اکنــون در بخش عمومی 
اســت. وی درباره دلیل 
بستری شدن خسروشاهی 
بیان کرد: هنوز پزشکان 
به طور قطعی از بیماری آقای 
خسروشاهی نگفته اند اما 
امیدواریم زودتر بهبود یابد. 

رئیسعلی دلواری به 
روایت میرکریمی

رضا میرکریمــی پروانه 
ســاخت فیلم سینمایی 
»رئیســعلی« را گرفت و 
پیش بینی می شــود که 
این فیلم که درباره سردار 
تنگستان رئیسعلی دلواری 
است، پیش تولیدش پاییز 
آغاز شــود. رئیســعلی 
بــا همراهــی دیگــر 
مشروطه خواهان، بوشهر 
را از حاکمیت اســتبداد 
قاجار  شــاه  محمدعلی 
خارج کرد و در سال ۱28۷ 
خورشیدی/ ۱۹۰8 میلادی، 
به درخواســت ملاعلی 
تنگستانی و سیدمرتضی 
مجتهداهرمی که مخالف 
اســتبداد محمدعلی شاه 
بود، بوشهر را تصرف کرد 
و حدود ۹ ماه شــهر را در 

کنترل داشت.

نکوداشت خسرو 
سینایی در موزه سینما

مــوزه ســینمای ایران 
بــا همــکاری انجمــن 
دانش آموختــگان مرکز 
اسلامی آموزش فیلمسازی 
باغ فردوس نکوداشــت 
زنده یاد »خسرو سینایی« را 
برگزار می کنند. نکوداشت 
زنده یاد خسرو سینایی، 
کارگــردان، نویســنده، 
آهنگساز و شــاعر روز 
سه شــنبه ۳۱ مردادماه 
ساعت ۱8 در سالن فردوس 
مــوزه ســینمای ایران 
برگزار می شــود. در این 
دانش آموختگان  مراسم 
مرکز اســلامی آموزش 
فیلمســازی باغ فردوس 
که از دانشجویان زنده یاد 
خسرو سینایی هستند نیز 

حضور خواهند داشت.
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آغاز پخش فصل اول »رحیل«
مســـــعود آب پـــرور 
کارگردانــی ســریال 
»رحیــل« را برعهــده 
دارد. او ایــن روزهــا 
ترجیح می دهد سریال 
را به شــکل کامــل به 
آنتن نرسانده گفت وگو 
نکند. ســریال روایتی 

حادثه ای- عاشــقانه در پایان قاجاریه و ابتدای روی کار آمدن حکومت 
پهلوی دارد، مجموعه ای با قصه ای زنانه که روایتگر فردی به نام »مها« از 

دربار قاجار است که تلاش می کند یک تعزیه عاشورایی روایت کند.
حمیدرضا آذرنگ، اندیشه فولادوند، کاظم هژیرآزاد، ابتسام بغلانی، زنده یاد 
حسام محمودی بازیگران اصلی سریال هستند. این سریال 40قسمت دارد 
که فصل اولش در 20قسمت در ایام صفر و فصل دوم در ایام فاطمیه روی 
آنتن می رود. تیم آب پرور همچنان ســر صحنه برای ادامه تولید سریال 

هستند.

پیشتازی سریال های کره ای
به جز شبکه سه که سریال ایرانی- 
تاریخــی روی آنتــن دارد، چند 
شبکه  پخش ســریال کره ای را در 
جدول خود دارند.شبکه چهار البته 
»خیانت« را روی آنتن برده و شبکه 
پنج از نهم مرداد ســریال کره ای 
»تأخیر در عدالت« سریال کره ای 
را پخش می کند. اما قرار است در 
شبکه سه هم یک ســریال جدید 
کره ای »توفان عدالت« روی آنتن 
برود. شبکه دو سیما هم باز هم در 
اصلی ترین ساعت پخش سریال، 
سریال تکراری روی آنتن دارد. این 
شبکه تکرار فصل اول آقای قاضی 
را پخش می کنــد و فصل دوم این 

سریال کلید خورده است.

سنجرخان لطیفی در راه 
از میان انبوه تولیدات ســیما فیلم به نظر می رســد ســریال تاریخی 
»ســنجرخان« زودتر از مابقی ســریال ها به آنتن پخش برســد. این 
مجموعه زندگی ســنجرخان و مجاهدت های او در مقابله با استعمار را 
 به تصویر می کشد. »ســنجرخان« به کارگردانی محمد حسین لطیفی
در 25 قسمت تولید شده که به نظر می رسد از دیگر سریال های در حال 
تولید، زودتر پخش شود.باید دید سیمافیلم به عنوان تصمیم گیرنده کدام 

شبکه را برای پخش انتخاب می کند.

طلاق، نیمه کاره
از دیگــر ســریال هایی کــه زمان 
تولیــدش طولانی شــده،»طلاق« 
ابوالقاسم طالبی است، سریالی که 
گفته می شود در نیمه راه است و هنوز 
نتوانسته تولیدش را به پایان برساند، 
سریالی که برخلاف اسمش، درباره 

پرونده های کلان اقتصادی است .

 مینی سریال از حادثه شاهچراغ
سیمافیلم مینی ســریالی از قصه 
شــاهچراغ)ع( در دســت تولید 
دارد که به گفته مدیر سیمافیلم، 
پیش تولیــد آن شــروع شــده و 
 نسخه ســینمایی این سریال هم

ساخته می شود.

تولید ۳سریال تاریخی دیگر
این روزها شهرک غزالی میزبان چند سریال است. علاوه بر گروه سازنده 
»رحیل«، 2ســریال »مهیار عیار« و »تلما« همچنان در این شــهرک 
تصویربرداری می شوند. همچنین »تنها گریه کن« از دیگر سریال هایی 
است که قرار است برای شبکه۳ ساخته شــود، تصویربرداری اش انجام 
می شود و »طوبی« هم ســریال تاریخی دیگری است که تصویربرداری 

می شود.

فهیمه پناه آذرتلویزیون
روزنامه نگار
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باید از تو و راه تو تا ابد گفت
مادرشهیدانخالقیپورازشیرینیوحلاوتدینداریمیگوید

الناز عباسیانگفتوگو
روزنامهنگار

دریچه رمانایرانی

داستانایرانی

قصه های پنجشنبه 
کتــاب»قصههایپنجشــنبه«که
دربرگیرندهداســتانهاییکوتاهاز
نویسندگانمختلفاست،بهتازگی

منتشرشدهاست.داستانهایاینمجموعهکهدرقطعجیبی
منتشرشده،توســطلیلابابااحمدی،زهراپارسا،مریمسادات
حجازی،مریمرستمی،الهامشــریفی،منیژهشعاعی،فاطمه
عزیزی،فهیمهفروغی،فاطمهمرتضوینیــا،فاطمهملایریو
علیناظمزادهنوشتهشدهاست.درداستان»قسمتیازخاطرات
معلم«نوشتهلیلابابااحمدیمیخوانیم:بهگوشهدیوارسبزرنگ
تکیهمیدهموبهاینفکرمیکنمکهچهداستانیرابرایآقای
مصطفیتعریفکرده!هنوزعادتکندنچونهتباهاته؟چقدر
تغییرکردی!تنهاشباهتتبهسمیهاونروزهاقدبلندوچشمهای
مشکیته.برمسراصلمطلب.ببینفقطگفتمیهخیریگردنبند
روبهمندادهبودتاباپولشچندتابچهروعملکنم.ایندست
منامانتموند،چونتویاوضاعجنگکهکســیگردنبندبه
اونگرونیوقدمترونمیخره...انتشــاراتنیستاناینکتاب

108صفحهایرابهبهای65هزارتومانمنتشرکردهاست.

غنیمت
کتــاب»غنیمت«نوشــتهصادق
کرمیاراســت.داســتاناینکتاب
روایتگرماجراواتفاقاتحملهآمریکا

بهعراقاست،ازطرفیاینکتابنسبتاینجنگراباجنگ
عراقعلیهایرانروایتمیکند.بهعبارتدیگر،کتابغنیمت
بازگوکنندهرابطهبینیکپدروپسراست؛پدریکهچندسال
ازعمرخودرادرمیدانهایجنگگذراندهودرمقابلپسری
کهباتحلیلخودازوضعیتکنونیجهان،مدافعحملهآمریکا
بهعراقاســت.کتابغنیمتســومیناثرصادقکرمیارپس
از2کتاب»نامیرا«و»دشــتهایسوزان«است.ویدرکتاب
حاضربرخلافدیگرکتابهایخودازموضوعاتتاریخیفاصله
گرفتهواینبارســراغموضوعاتمعاصررفتهاست.اینکتاب
همچنینموفقشدهبهبخشنهاییجایزهجلالآلاحمدراه
یابد.انتشاراتنیستانچاپسوماینکتاب140صفحهایرابه

بهای95هزارتومانمنتشرکردهاست.

عاشورا اساس اسلام را نجات داد
مرضیه محمدزاده، پژوهشگر و مولف آثار عاشورایی: عاشورا باید محور وحدت مسلمانان باشد و باید بدانیم 
امام حسین)ع( فراتر از اختلافات مذهبی است و عاشورا اساس اسلام را نجات داد نه صرفاً شیعه را. عاشورا 

نزاع دین بود با حکومتی به نام دین؛ نزاع عدل بود با ظلم؛ نزاع بر سر اصل دین بود.

پوشش، بخشی از سبک زندگی است
طهورا نوروزی، مدیرعامل بنیاد ملی عفاف و حجاب: پوشش بخشی از سبک زندگی است. متأسفانه برای تغییر 
افکار و الگودهی، نگاه ما، نگاه صفر و صدی بوده است؛ بنابراین ممکن است افرادی به لحاظ ظاهر و پوشش 

با ما متفاوت باشند، اما افکاری نزدیک به زن انقلابی داشته باشند.

 فراخوان هفتمین جایزه
ابوالحسن نجفی

هفتمیندورهجایزهابوالحســننجفی،زبانشناسومترجم
برجستهوفقیدایرانیتوسطمرکزفرهنگیشهرکتاببرگزار

میشود.
بهگزارشهمشهری،هفتمینجایزهابوالحسننجفیبادبیری
علیاصغرمحمدخانیبرایتشــویقمترجمانواعتلایزبان
فارسیدربهمنسالجاریبهبهترینترجمهرمانومجموعه
داستانکوتاهیکهدرسال1401منتشرشدهاند،اهدامیشود.
مهستیبحرینی،ضیاءموحد،حسینمعصومیهمدانی،عبدالله
کوثری،موسیاســوار،امیدطبیبزادهوآبتینگلکاراعضای

هیأتداورانهفتمیندورهاینجایزههستند.
مترجمانوناشرانعلاقهمندبهشرکتدراینجایزهمیتوانند
2نسخهازکتابخودراتاپایانمرداد1402بهدبیرخانهجایزه
ارســالکنند.آبتینگلکارباترجمهرمان»آشیانهاشراف«اثر
ایوانتورگنیف،محمدهمتیباترجمهرمان»مارشرادتسکی«
اثریوزفروت،زینبیونسیباترجمهرمان»زلیخاچشمهایش
رابازمیکند«اثرگوزلیاخینا،محمدرضاترکتتاریباترجمه
»استادپترزبورگ«نوشــتهجی.امکوئتسی،احمدپرهیزیبا
ترجمهرمان»ههحه«نوشتهلورانبینه،فرزانهدوستیباترجمه
رمان»بیداری«نوشتهکیتشوپنونرگسقندیلزادهباترجمه
رمان»دروازهخورشید«نوشتهالیاسخوری،برگزیدگان6دوره

گذشتهاینجایزهبودهاند.
ابوالحسننجفی)۷تیر1۳08–2بهمن1۳94(،زبانشناس
ومترجمزبردستایرانیوعضوپیوســتهفرهنگستانزبانو
ادبفارســیبود.عمدهفعالیتهایادبیوعلمیاودرحوزه
ترجمهمتونادبی،ویرایش،زبانشناســیووزنشعرفارسی
است.فرهنگفارسیعامیانه،»غلطننویسیم«وترجمهفارسی

»خانوادهتیبو«ازمشهورترینکارهاینجفیاست.

»باید خوند، باید از تــو و راه تو تا ابد خوند/ 
باید گفت، باید از قیامِت آقا تا ابد گفت، باید 
رفت، باید دنبالِ پرچمت تــا ابد رفت/ باید 

موند، باید پای ایــن روضه ها تا ابد موند…« 
گوشم با این نوای نوحه حاج مهدی رسولی، 
غریبه نبود، اما نمی دانم چه شد وقتی با تلفن 
همراهم شماره مادر شــهیدان خالقی پور را 
گرفتم و این آهنگ پخش شــد، دلم لرزید. 
عجیب این نوحه و کلامش به دلم نشســت: 
»چه کعبه رفته ها که حاجی هم نمیشن و چه 

کربلا نرفته ها که کربلایین… یه عده دست و 
پا زدن که کربلا نرن! یه عده دست و پا دادن 
تو راه کربلا…« با خودم گفتم این مادر چقدر 
عجیب و دوست داشتنی است که با پیشواز 
تلفن همراهش هم اثــری را که باید بگذارد، 
می گذارد، همان چیزی که یک عمر دنبالش 
بوده و با جان و دل برایش وقت می گذارد: جهاد 

تبیین! بله درست شنیده اید  این مادر 3 شهید، 
مثل هزاران هزار مادری که عزیزکرده هایشان 
را برای دین و وطن فدا کردند، سال هاست که 
مسیر تبیین و اشــاعه دین را باز کرده و این 
روزها در مجالس حسینی بیش از پیش برای 
مردم به ویژه دختران جوان، از شــیرینی و 

حلاوت دینداری می گوید.

  محرم امسال، دشمنان را روسیاه کرد
هفتهپیشبودکهخبررسیدرئیسجمهوریوچندنفر
ازمســئولانبهدیدارمادرشــهیدانخالقیپوررفتند.
برایماییکهســالهاشــاگردوبهقولیپامنبریاین
مادرهستیماتفاقجدیدینبود.سالهاستکهدراین
خانهبروبیاییاســت،چهازروزهاییکهخودش۳پسر
درسخوانونمونهاشراراهیجبههکردوبعدهمصبورانه
درفراقشانسوختودمنزد،چهآن۳0واندیسالیکه
مثلپروانهدورهمسرمجروحخود،حاجمحمودچرخید
وپرستاریاشراکرد.همیشهدراینخانهبهرویمردم
ومسئولانبازاستتاحاجیهخانمفروغمنهیبرایشان
بازبانشیرینولهجهدلنشینآذریازپاسداریازدین
بگوید.مادربااشارهبهبرپاییمراسمپرشورماهمحرمدر
ســالجاریمیگوید:»دیدیدکهدشمنروسیاهشدو
تمامبرنامههاییکهبرایماهمحــرمودورکردنمردم
ازهیئتهاودستههایعزاداریچیدهبود،همگینقش
برآبشد.سالبهسالمراسممذهبیازعزاداریهاگرفته
تاجشنهایعیدغدیرونیمهشعبان،همگیپرشورتر
برگزارشدهوبهدوســتداراناینمکتبومذهباضافه
میشــود.حضرتامام)ره(خیلیخوبفرمودهاندکه
اینمحرموصفراستکهاسلامرازندهنگهداشتهاست.
منمعتقدمهرچهبهظهورامــامزمان)عج(نزدیکتر
میشویم،اینمراسمباشکوهتربرگزارمیشود.روزگار
شماخوشخواهدشــد.زمانمابودکهروزگارمانبد
گذشت،روزهایدرگیریباساواکقبلازانقلاب،جنگ
تحمیلیوپرپرشــدنجواناناینوطن،آوارگیصدها
هزارنفر،رحلتامامو…همگــیرنجهاییبودکهبر
مردمماگذشتهوحالاروزهایخوبوپرآرامشیداریم.«

  دنبال جذب باشیم تا دفع
وقتیازمادرمیپرسیمکهدرشرایطکنونیبااینهمههجمههای
دشمن،چطورفرزندانمانراحسینیبزرگکنیم؟لبخندیمیزند
ومیگوید:»نگراننباشید،خودامامحسین)ع(عشقشرادردل
بچههایاینسرزمینمیاندازد.اگردقتکردهباشیددرصدافرادی
کهدینداروشیفتهائمههســتنددربرابرمخالفان،خیلیبیشتر
هستند،امانبایداینتعدادکمراهمازخودبرانیم.گاهیوقتیدر
خیاباندختربیحجابیرامیبینمبهخودمودیگرانمیگویمکه
اینرفتاراو،تقصیرمننوعیاســت.چونهروقتاینافرادرادر
جامعهدیدمازآنهافاصلهگرفتمومثلادردلمآنهاراسرزنشکردم،
اماهنوزدیرنشدهوبایدباطمأنینهومحبتجلوبرویموبهدنبال
جذبباشیمتادفع.انشاءاللهخدادستیاریبههمهمابدهدتا

بتوانیمباعلاقهبچههایمانرادراینمسیرثابتقدمکنیم.«

  کوچ مردان خانه
شهید داوود خالقی پور ۲۲ اسفند 
ســال ۶۲ در عملیــات خیبر و 
شهیدان رسول و علیرضا نیز در 
ســال ۶۷ در عملیات مرصاد به 
درجه رفیع شهادت نایل آمدند. 
همچنین حاج محمود خالقی پور، 
پدر شــهیدان خالقی پور که از 
رزمندگان دفاع  مقــدس بود و 
ســابقه رزم در لبنان علیه رژیم 
صهیونیســتی را داشت، تیر ماه 
سال ۹۵ در 8۹ســالگی به دلیل 
شــدت جراحات به پســران و 

همرزمان شهیدش پیوست.

  مسیر کربلا به برکت خون شهدا باز شده است
اوکهراهیکربلاســتدرصحبتهایشگریزیهمبهراهپیماییعظیم
اربعینمیزندومیگوید:»بعداز1400سالبدونمشکلمردمراهیکربلا
میشوندواین،ثمرهانقلابوخونشهداست.درطولتاریخهیچگاهکربلا
اینگونهاربعیننداشــت.برایهروجببهوجبوبرایهرعمودبهعمود
مسیرپیادهرویمنتهیبهکربلاصدهاشهیددادیم.الحمدللههرفردیاز
زنجوانگرفتهتاکودکوسالمندهمهوهمهبدونهیچتهدیدوآسیبی
راهیاینمسیرشدند.شهدااینمســیررابازکردند.قدرشهدارابدانید.
البتهبچههایمنکهقطرهناقابلبودند؛منظورمفرزندانخودمنیست،

بلکهمنظورمتمامشهداییاستکهچهقبلاز
پیروزیانقلابوچهشهدایمدافعحرم
وامنیت،خودشانکربلاراندیدند،اما

راهکربلارابازکردند.«

  پرچم های برافراشته فرهنگ شهادت
سیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری در دیدار با خانواده 
شهیدان خالقی پور که با حضور سیدامیرحسین قاضی زاده 

هاشمی، رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران برگزار شد، خانواده 
و به ویژه مادران و پدران شــهدا را پرچم های برافراشته فرهنگ 

ایثار، شهادت و چشم و چراغ هر شهر و دیاری توصیف کرد.
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طرح: همشهری/  بهرام غروی

نصیحت های هوش مصنوعی برای زندگی واقعی 
هوش مصنوعی به زودی با تلاش غول های فناوری در قامت یک مربی، مشاور و دوست برای انسان ظاهر خواهد شد

ضرورت شکل گیری وزارتخانه 
هوش مصنوعی

محمدمهدی زاهدی، عضو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی به تازگی بر راه اندازی وزارتخانه ای ویژه 

با عنوان »وزارتخانه هوش مصنوعی« تأکید کرد.
زاهدی که در دوره ای ســکان هدایت وزارت علوم را در دست 
داشته، به نظر می رســد که به درســتی از اهمیت این فناوری 

تحول آفرین مطلع است.

به گزارش همشــهری، این ســخنان در حالی گفته می شود که 
عربستان و امارات اکنون در حال سرمایه گذاری های گسترده و 
کلان در این حوزه هستند. بنابراین درصورتی که از همین امروز 
نقش هوش مصنوعی جدی گرفته نشود، توانایی رقابت با آنها را در 

منطقه نخواهیم داشت.
اکنون که برنامه هفتم توسعه در مجلس در حال بررسی است، 
ضرورت توجه به این فناوری به شــدت احساس می شود و امید 
می رود که نمایندگان مردم به طور ویژه بــه آن بپردازند.اگرچه 
ممکن اســت که برخی تحلیلگران، حوزه امنیت را بسیار مهم 
بدانند، اما باید توجه داشته باشند که هوش مصنوعی تقریبا در 
همه حوزه ها ازجمله امنیت کاربرد دارد. به عبارت دیگر، به کارگیری 
هوش مصنوعی در حوزه امنیت، اگر بیشــتر از حوزه های دیگر 
نباشد، کمتر نیست.بسیاری از کارشناسان در ایران هم خواستار 
بررسی و تحقیقات بیشتر در این زمینه شده اند و معتقدند این 
حوزه یکی از لبه های دانش در آینده اســت کــه در فناوری نیز 
ظهور و بروز خواهد یافت و اگر امروز به فکر برنامه ریزی و تشکیل 
زیرساخت های آن نباشیم، فردا دیر است.زاهدی قبل تر هم به این 
موضوع اشاره کرده و گفته بود: »ما از سال ۲۰۳۰ به بعد در دنیا 
شاهد تحولات عظیم پلتفرم ها هستیم و با دنیای عجیب دیجیتال 
مواجه خواهیم بود و بحث اقتصاد دیجیتال از سال ۲۰۳۰ به بعد 
به شدت رشد خواهد کرد. حتی در مسائل دفاعی، کشورها به دنبال 
توپ و تانک نخواهند بود و دنیا دنیای دیگری خواهد شد و جنگ 
سایبری جای توپ و تانک را خواهد گرفت و به طور کلی دنیا، دنیای 

دیجیتال خواهد شد«. 

اقتصاد دیجیتالهوش مصنوعی

عدد خبر

پــس از آنکــه یکــی از تولیدکننده هــا 
نخســتین گوشــی بــا 24گیگابایــت رم را 
معرفــی کرد، حــالا نوبــت تولیدکننده های 
بعـــــــــــــــــــــــــدی اســت کــه وارد رقابــت 
 شــوند. بــه تازگــی یــک گوشــی بــه نــام

 Ace 2Pro تولید شــده که 24گیگابایت 
رم LPDDR5x را ارائه می دهد. 

24
گیگابایت  

مرکــز رشــد و نــوآوری بابلســر بــا حضــور 
معــاون علمــی و فنــاوری رئیس جمهــور 
افتتاح شــد که در این مرکز ۱۸شــرکت و 
هســته فناور مســتقر شــدند که  شــامل 
۳شــرکت دانــش بنیــان، 2هســته فناور 
و ۱۳شــرکت واحــد فنــاور می شــوند. 
تجهیزات حــوزه کشــاورزی و طراحی نرم 
افزارها ازجمله دستاوردها و محصولات 

ارائه شده در این مرکز هستند.

18
شرکت

حذف قابلیت مسدودکردن کاربران از ایکس
ایلان ماسک، مالک پلتفرم ایکس)توییتر سابق(: استفاده از قابلیت ایکس هیچ توجیه منطقی ندارد و به زودی 
این ویژگی از روی این پلتفرم حذف خواهد شد. البته همچنان می توانید در بخش پیام های خصوصی از این ویژگی 

استفاده کنید. استفاده از ویژگی بلاک منطقی نیست و درعوض می توان از قابلیت Mute بهره گرفت.

WiFi تصویرسازی با استفاده از داده های
محمدهادی کفایتی، مجری طرح ســنجش بدون ســیم به کمک داده های تخمین کانال بــه روش یادگیری ماشــین: در این 
تحقیق تصویری سازی از محیط با کیفیت قابل مقایسه با دوربین و با استفاده از این اطلاعات برای نخستین بار در پژوهش ها، 
صورت گرفته است. هدف پایش محیط و سنجش اطلاعات آن با استفاده از اطلاعات موجود شبکه بی سیم WiFi بوده است.

 ایده تغییر مالکیت پلتفرم ها  
نظر شخصی است

عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات با تأکید بر 
اینکه دولت حامی کسب وکارهای بومی است، گفت: »قرار نیست 
هر مطلبی که در یک روزنامه منتشر شــد، به عنوان اصل بگیرید 
و پیگیری کنید. یک نفر نظر شــخصی خود را بیان کرده اســت. 
به هیچ وجه اظهارنظر افراد موضع دولت نیســت. اگر چیزی نظر 
دولت باشــد، در مصوباتش یا لوایحی که به مجلس ارائه می کند، 

بیان می شود.«
به گزارش همشهری، زارع پور با این حال تأکید کرد که کسب وکارها 
هم باید پایبند به قوانین باشند تا دلیلی برای برخورد با آنها به وجود 
نیاید.  وزیر ارتباطات تغییر مدیریت یا مالکیت پلتفرم های داخلی 
را حرف رسانه ها دانست و گفت: »خیلی جدی نگیرید«. او مالکان و 
نخبه هایی را که در پلتفرم های داخلی فعالیت می کنند، سرمایه های 
کشور دانست و گفت: »آنها ما را از حضور سکوهای خارجی که در 

کشورهای دیگر فعالیت می کنند، بی نیاز کرده اند. «

اگر روزی گوگل به عنوان یک دوست 
قدیمی توانست در تصمیم گیری های 
چالش برانگیز با توصیه هایش به شما 
کمک کند، اصلا تعجب نکنید. رقابت 
گوگل با مایکروسافت برای رسیدن 
به سطحی از فناوری هوش مصنوعی 
که بتواند به طور حداکثری در زندگی 
بشــر نفوذ کند، به جاهای باریکی 
کشیده شده است. این غول فناوری، 
در حال برنامه ریزی برای راه اندازی 
ابزار هوش مصنوعی جدیدی است 
که توصیه های مهمی ارائه می کند 
و می تواند به عنــوان مربی زندگی 
شخصی همراه با بسیاری دیگر از 
روبات های چــت هوش مصنوعی 
برای انجام کارهایی مانند نوشتن و 

تدریس خصوصی عمل  کند.

ارائه مشورت های شخصی، آموزشی و مالی 
این پروژه نشــان  دهنده تلاش های شبانه روزی 
گوگل برای پیشبرد خود به عنوان پرچمدار هوش 
مصنوعی اســت. Scale AI، پیمانــکاری که با 
گوگل دیپ ماینــد کار می کند، تیم هایی با بیش 
از 1۰۰متخصص با مدرک دکتری در رشته های 
مختلف و حتی کارمندانی که پاســخ های ابزار را 

ارزیابی می کننــد، جمع آوری کرد تا 
توانایی این دستیار جدید را برای 

پاسخ دادن به سؤالات صمیمانه 
در مــورد چالش های زندگی 
مردم ارزیابی کنند. مثلا کاربر 
می توانــد روزی از چت  بات 
یک سؤال شخصی 

چالــش برانگیز در 
مورد اینکه چگونه 

به دوست صمیمی تان بگویید نمی توانید به مراسم 
عروسی او بروید بپرسد. این ابزار همچنین دارای 
ابزاری با  ویژگی ایجاد ایده اســت که براســاس 
موقعیت های مختلف پیشــنهادها یا توصیه هایی 
را برای کاربران ارائه می دهد. عملکرد آموزشــی 
آن می تواند مهارت هــای جدید را آموزش دهد یا 
مهارت های موجود را بهبود بخشــد، مانند اینکه 
چگونه به عنــوان یک دونده پیشــرفت 
کنید. همچنین قابلیت برنامه ریزی 
می تواند بودجه مالی برای کاربران 
و همچنین برنامه های غذایی و 

تمرینی ایجاد کند.

ایمنی؛ اولویت اول
کارشناسان ایمنی هوش مصنوعی 
گوگل پیــش از این گفته 
بودند اگر کاربران 
بیش از حد به 
این فناوری 

وابسته شوند، ممکن اســت آن را دارای احساسات 
فرض کنند و کار درســت از همیــن نقطه خراب 
 Bard می شود. چند ماه پیش که گوگل ربات چت
را راه اندازی کرد، گفت که این ربات از ارائه مشاوره 
پزشــکی، مالی یا حقوقی منع شده است و به جای 
آن منابع ســلامت روان را با کاربرانی که می گویند 
در حال تجربه ناراحتی روانی هســتند به اشتراک 
می گذارد. ســخنگوی دیپ مایند گــوگل گفت: 
ما مدت هاســت با شــرکای مختلفی برای ارزیابی 
تحقیقات و محصولات خود در سراســر گوگل کار 
کرده ایم که گامی حیاتــی در ایجاد فناوری ایمن و 

مفید است؛ ما همیشه در حال ارزیابی هستیم.

کمک به روابط انسانی
دکتر کریستین گاتمن، دانشمند هوش مصنوعی 
معتقد است این پیشرفت یک پیشرفت طبیعی از 
نحوه اجرای هوش مصنوعی در زندگی روزمره ما 
است. در واقع، استفاده از هوش مصنوعی در حال 
حاضر با موفقیت در موقعیت های حساس و جایی 
که انســان ها ترجیح می دهند از آن 
مشاوره بخواهند، استفاده می شود. 
او گفت: البته مهم است که رویکردی 
مســئولانه برای ایجاد ایــن روابط 
بین انسان  ها و سیستم های هوش 
مصنوعی اتخاذ کنیــم تا مطمئن 
شــویم توصیه هایی که به یک فرد 
داده می شود سالم و ایمن و مطابق با 
توصیه های یک فرد حرفه ای است. 
اوایل ســال جاری، گوگل با بازوی 
هوش مصنوعی خــود به نام دیپ 
مایند ادغام شد تا ابزار گوگل دیپ 
مایند را ایجاد کند. برای این کار 
نیز ۲ گــروه تحقیقاتی در زمینه 
هوش مصنوعی را گرد هم آورد: 
تیم تحقیقاتی گــوگل Brain و 

دیپ مایند.

 هوش مصنوعی
 وظیفه شناس

اوایل 2023بود که شرکت OpenAI با پشتیبانی شرکت 
 ChatGPTمایکروسافت یک ربات چت هوش مصنوعی به نام

توسعه داد. پس از آن بود که سایر غول های دنیای فناوری ازجمله 
گوگل پا به میدان رقابت گذاشتند تا از این قافله عقب نمانند. ربات چت 
بارد حاصل این رقابت بود. اما تازگی ها گوگل پا را فراتر گذاشته است و 
دست به ساخت یک ابزار توسعه یافته با هوش مصنوعی مولد به عنوان 

Deep�مربی شخصی زده است. بازوی هوش مصنوعی گوگل به نام 
Mind، اعلام کرده است این پروژه از هوش مصنوعی مولد برای 

انجام حداقل 21نوع مختلف از وظایف شخصی و حرفه ای، 
ازجمله توصیه های زندگی، ایده ها، دستورالعمل های 

برنامه ریزی و نکات آموزشــی استفاده 
خواهد کرد.

زهرا خلجیفناوری
روزنامه نگار
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حفاظت از محیط زیست در دنیای امروز بدون مذاکره، آن 
هم با چاشنی همدلی به جایی نخواهد رسید. سیاستمداران 
امروز دیگر نمی توانند نســبت به تأثیر تصمیمات شــان 
بر محیط زیست همســایه بی تفاوت باشــند؛ چراکه هر 
تصمیم اشتباهی می تواند منطقه ای را در دوردست خالی از 
حیات کند. چند سالی است که ایران در زمینه دیپلماسی 
محیط زیست، ابتکار عمل را بر عهده گرفته و برای کاهش 
اثرات اقلیمی کشورهای همســایه را به مذاکره فراخوانده 
اســت. طی دو روز اخیر مذاکــرات دیپلماتیک برای حل 
مشکلات محیط زیستی ایران شدت گرفت و سفرای ایران 
در روســیه  و کویت به دیدار وزرای این کشورها رفتند تا 
ضرورت گشودن رودخانه ولگا  به روی خزر و مقابله با گرد 
و غبار حاصل از کشورهای عربی را به آنها متذکر  و  بر لزوم  

همکاری جدی تأکید کنند.

تحرکدیپلماتیکبراینجاتمحیطزیست
مذاکرات ایران  با کشورهای همسایه برای حل بحران های محیط زیستی شتاب گرفت 

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

 مخالفت محیط زیست 
با صید ترال در خلیج فارس

مدیرکل دفتر حفاظت از زیست بوم ها و سواحل دریایی سازمان 
حفاظت محیط زیست گفت: رئیس ســازمان محیط زیست در 
نامه ای به دفتر رئیس جمهور مخالفت این سازمان با اجرای صید 
ترال را در خلیج فارس اعلام کرد و برای انجام آن در دریای عمان 

نیز شروطی را مشخص کرد.
محمد طالبــی متین به ایرنــا گفت: موضع ســازمان حفاظت 
محیط زیست برای صید ترال مشخص است. دوم آذرماه  ۱۴۰۰ 
رئیس سازمان متبوع در نامه ای به دفتر رئیس جمهور به صراحت 
اعلام کرد که ســازمان حفاظت محیط زیســت با صید ترال در 
خلیج فارس مخالف است و فقط در راستای جلوگیری از آسیب به 
معیشت جوامع محلی و مشروط به اعلام نتیجه برآورد ذخایر آبزیان 
توسط سازمان شیلات قبل از صدور مجوز صید، در بخش هایی 
آن هم به روش سنتی و با شناورهای سنتی متناسب با وضعیت 
ذخایر، با انجام آن موافق است، هرچند که این اقدام نیز تبعاتی به 
همراه دارد اما به علت معیشت مردم محلی ناگزیر به این امر است.

گفتنی است، روزنامه  همشهری در گزارشی که چند روز قبل منتشر 
کرد، صید ترال صنعتی را »زنگ خطر« برای زیست بوم های آبی 
کشور به ویژه در خلیج فارس خوانده بود و با اشاره به برداشته شدن 
ممنوعیت 2ساله این شیوه صید که به کف روبی دریاها و از بین رفتن 
زیست بوم های آبی کشور و کاهش جمعیت و اندازه آبزیان منجر 
می شود، خواستار ممنوعیت کامل این شیوه از صید و همچنین 
مخالفت سازمان حفاظت محیط زیست با درخواست آغاز صید ترال 
صنعتی شده بود. اکنون محمد طالبی متین، مدیرکل زیست بوم های 
دریایی سازمان حفاظت محیط زیست به ایرنا اعلام کرده است که 
»صید ترال مورد نظر به روش سنتی، در یک بازه زمانی ۳۰ تا ۴۵روزه 
که از اواسط تابستان آغاز و تا اواسط پاییز ادامه دارد انجام می شود، 
البته این زمان بستگی به موقعیت استان مورد نظر هم دارد. در این 
شرایط با اجرای ترال در ۳ استان بوشهر، خوزستان و هرمزگان با 
شرایط پیش تر گفته شده موافق و در مورد صید ترال با شناورهای 
صنعتی در خلیج فارس کاملا مخالف هستیم.« وی گفت: ۳ روش 
صید ترال کف، میانی و سطحی وجود دارد که ترال کف بدترین نوع 
است، چون به طور کامل بستر را شخم می زند و زیستمندان کف 
دریا را از بین می برد. صید ضمنی آن زیاد اســت و گونه های دیگر 
علاوه بر گونه های کف زی اعم از ماکــول و غیرماکول )خوراکی و 
غیرخوراکی( نیز صید می شوند. طالبی متین درباره نقش سازمان 
حفاظت محیط زیست در این فرایند گفت: از نظر سازمان حفاظت 
محیط زیست، صید ترال یک روش صید مخرب است و از این رو با 

اجرای آن مخالف است.

پیگیری گزارش عدد خبر

خبر

صنایع دستی ایران 9هزار میلیارد تومان 
گردش مالی دارد

مدیرکل دفتر حمایت از تولید صنایع دســتی در نشســت 
با تشــکل های صنایع دستی کشــور اعلام کرد: ایران جزو ۳ 
کشــور برتر جهان در حوزه صنایع دستی اســت و هم  اکنون 
نــام ۵2۰هنرمند صنایع دســتی در ســامانه وزارت میراث 
فرهنگی ثبت شــده اســت که تخمین زده می شود بیش از 
یک میلیون نفر در حوزه صنایع دستی مشغول به  کار هستند. 
به گفته این مسئول، صنایع دستی ایران سالانه ۹هزار میلیارد 
تومان گردش مالــی دارد و 2۴۰میلیــون دلار نیز صادرات 
صنایع دستی در کشور انجام می شــود که بسیار مهم است. 
احمدحسین عسکرپور تصریح کرد: این ظرفیت ها نشان دهنده 
این است که صنایع دستی نیازمند حمایت و نیازمند این موضوع 
است که بانک ها و بیمه ها از هنرهای سنتی ایران حمایت کنند. 
او یادآور شد: ۱2۷۰تعاونی به نام صنایع دستی ثبت شده اما 

۷۰تشکل بالای۱۰۰نفر در کشور در حال فعالیت هستند.

تهــران، خراســان رضــوی، لرســتان و 
اصفهان بیشترین تردد خودرویی سمنان 
را به خــود اختصــاص دادنــد و بــه گفتــه 
احســان منصورکیایی، مدیرکل راهداری 
این استان، خودروهای تهران با ۲۳درصد 
بیشــترین تــردد و پــس از آن شــهروندان 
خراســان رضوی بــا ۱۹.۵درصد، لرســتان 
۳.۴درصــد و اصفهــان بــا ۳.۳درصــد 

بیشترین تردد را ثبت کرده اند.
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استان   

بازار700ســاله نائین به رغــم مرمت این 
بازار تعطیل هستند و عزت الله ضرغامی، 
وزیــر میراث  فرهنگــی پــس از بازدیــد از 
بازار تاریخــی مرمت شــده نائین گفت: 
امیدواریــم بــا برنامه ریــزی  لازم ضمــن 
احیای هنرهای ســنتی، برخی مشــاغل 
جدید متناسب با بافت تاریخی بازار در 

این محور ایجاد شود.

300
فروشگاه  

خانهپدریجلالآلاحمدبلاتکلیفاست
رحیم خاکی، مدیــرکل میراث فرهنگی البرز: تعیین تکلیــف خانه پدری جــال آل احمد در روســتای »اورازان« 
شهرستان طالقان هنوز مبهم است. طبق شواهد موثق زادگاه جال در کنار امامزاده نصرالدین)ع( تهران بود. در 
مورد خانه پدری جال هم هنوز به نتیجه قابل استنادی نرسیده ایم و بررسی ها برای تعیین تکلیف بنا ادامه دارد.

ممنوعیتپروازهایچارتر،مسافرانراراهیترکیهمیکند
بهروز صفری، عضو هیأت مدیره انجمن صنفی کارفرمایی دفاتر ســفر هوایی استان تهران: ممنوعیت چارتر 
پروازها، ۲ مسیر گردشگری قشم و کیش را با چالش جدی مواجه کرده است. با اجرای این تصمیم، پروازهای 

داخلی کم و گران شده و مسافر به آنتالیا و استانبول هدایت می شود.
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اشیای ناشناخته
 در اطراف زمین

هجوم 
 فضایی ها 
به سیاره زمین
نگاهی به تاریخ مشاهدات بشرینگاهی به تاریخ مشاهدات بشری

به نظر می رسد در جهان هستی تنها نیستیم

با اسکن کردن کد می توانید به 
تماشای یک فیلم کوتاه درخصوص 

یوفو ها   بنشینید

آیا واقعا یوفوها در آسمان دیده شده اند؟
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چند روز پيش، تصویر یک بشقاب پرنده پيکانی شکل روی دوربينی 
ثبت شده است که چرخش را در هوا نشان می دهد که این موضوع 
مقامات را وادار کرده است تا تجزیه و تحليل کامل تصاویر را ارائه 
بدهند. عکس این شیء پرنده ناشناس در نزدیکی ال اسکوریال، 
چوبوت، آرژانتين، در حال معلق شــدن بر فراز دشت های پاتاگونيا 
در هر دو موقعيت افقی و عمودی گرفته شــده اســت. »کالاوریتا 

متئوس«، روزنامه نگار محلی، این تصاویر را در شبکه های اجتماعی 
به اشتراک گذاشت؛ همراه با این شــرح: »بهترین عکس های یک 
بشقاب پرنده در چوبوت«. با وجود تصاویر چشمگير، گمانه زنی هایی 
در مــورد صحت این رویــت وجــود دارد. برخی از مــردم محلی در 
این باره ابراز تعجب کرده اند. در این ميان یک نفر با طنز گفت: »آنها 

در ميان ما هستند.« 

ثبت بشقاب پرنده در آرژانتین

به نظر می رسد در جهان هستی تنها نیستیم

اشیای ناشناخته
 در اطراف زمین

آیا موجودات فضایی وجود خارجی دارند یا ساخته ذهن بشر هستند؟ برخی عوامل و شواهد 
می گویند که در این دنیای پهناور، ما تنها نیستیم و برخی دیگر هم این نظریه را رد می کنند.

داستانیوفوها
درآسمان

یک شــیء پرنده ناشــناس )UFO( یا پدیده 
هوایی ناشناس )یا غیرعادی( )UAP(، هر پدیده 
هوایی درک شده ای اســت که نمی توان آن را 

بلافاصله شناسایی کرد یا توضیح داد.
اینگونه کــه در تاریخ آمده، مشــاهده یکی از 
این اشیا، نخستین بار توســط ستاره شناسان 
چینی در 240ســال پیش از میلاد مسیح)ع( 
صورت گرفته اســت. اما برخــلاف این مورد، 
احتمالاً در اوایل سال 467پیش از میلاد، یوفو 
به عنوان یک »نور مهمان« عجیب و ناشناخته 
در آسمان ثبت شده اســت. البته به عنوان یک 
دنباله دار درخشــان که هر 76 سال یک بار از 
درون منظومه شمســی عبــور می کند، اغلب 
به عنوان یک رویــداد منحصر به فــرد و ویژه 
در اسناد تاریخی باستانی شــناخته می شود 
که نویســندگان آن از تکرار ایــن پدیده غافل 
بوده انــد. بنابراین، می تــوان چنین گفت که 
بخش های زیادی از این مشــاهدات باستانی، 
احتمالا به دنباله دارها و حتی شهاب ســنگ ها 

مربوط می شود.
امروزه امــا روند کار به این صورت اســت که 
وقتی صحبت از مشــاهده یک یوفو می شود، 
کارشناسان امر به دنبال بررسی آن می روند؛ 
البته در بسیاری موارد نیاز به دقت زیاد نیست 
و خیلی راحت می شــود، مشاهدات را بی ربط 
با بشــقاب پرنده ها و بیگانگان دانســت. اکثر 
این یوفوها به عنوان اشــیای شــناخته شده 
یــا پدیده های جوی شناســایی می شــوند، 
درحالی که تعداد کمی از آنها بدون توضیح باقی 
می مانند. درحالی که رؤیت های غیرمعمول در 
طول تاریخ در آسمان گزارش شده است، اما 
باید گفت که بشــقاب پرنده ها پس از جنگ 
جهانی دوم از نظر فرهنگی برجسته و در عصر 
فضا تشدید شــدند. مطالعات و تحقیقات در 
مورد گزارش های مربوط به یوفو که توســط 
دولت ها و همچنین ســازمان ها و افراد انجام 
شــده، طی ســال ها بدون تأییــد ادعاهای 
خارق العاده ای پیش رفته است. آیا به راستی 
ساکنان ســیاره های دیگر به زمین می آیند و 
کارهایی را انجام می دهند؟ این پرسش بسیار 
سختی است که تاکنون کسی نتوانسته همه را 
متقاعد به مثبت یا منفی بودن پاسخش بکند. 
دانشــمندان و ســازمان های بدبین معمولا، 
توضیحاتی غیرعادی برای بشقاب پرنده ها ارائه 
کرده اند؛ یعنی اینکه آنها توســط پدیده های 
طبیعی، فناوری انســانی، توهمات و حقه ها 
ایجاد می شــوند. گروه های کوچک، اما پر سر 
و صدا از یوفولوژیســت ها طرفدار فرضیه های 
غیرمتعارف یا شــبه علمی هســتند و اغلب 
ادعا می کنند که یوفوها شــواهدی از هوش 
فرازمینی، مخلوقات پیشــرفته تکنولوژیکی 
یا تماس بین بعُدی هســتند، اما حتی پس از 
دهه ها ترویج چنین ایده هایی توســط آنها و 
همچنین در رسانه های عمومی، شواهد بیشتر 
همچنان مورد نیاز اســت. باورهای پیرامون 
بشــقاب پرنده ها الهام بخــش ایده ها و عقاید 
جدیدی بوده است؛ حتی زمانی که دانشمندان 
علوم اجتماعی علاقه و داستان سرایی مداوم 
پیرامون یوفوهــا را به عنوان نمونه ای مدرن از 
فرهنگ مردم و اساطیر قابل درک با توضیحات 

روانی اجتماعی شناسایی کرده اند.

آمارهای جدید
گزارش های ردیابی دفتر یوفوها 
در طول سال گذشــته میلادی 
نزدیک به 400مــورد دیگر را به 
فهرست خود اضافه کرده است که 
این به دلیل مشاهده های جدید یا 
مشاهده های قدیمی تر کشف شده 
در پرونده های موجود بوده و تعداد 
کل مشــاهده های بشقاب پرنده 
را به بیش از 500رســانده است. 
اوایل ســال میلادی جاری، دفتر 
مدیر اطلاعات ملی آمریکا نسخه 
طبقه بندی نشده گزارش سالانه 
خود در مورد بشــقاب پرنده ها 
یا آنچه دولــت آن را پدیده های 
هوایی ناشناس )UAP( می نامد، 
منتشــر کرد. این ارزیابی نشان 
داد که UAPهای ردیابی شــده 
از ســال2004تاکنون در مجموع 
510مــورد بوده انــد. این میزان 
نســبت به 144مورد مشــاهده 
شــده در گزارش اولیه در سال 

2021افزایش قابل توجهی دارد .

برخورد علمی از نوع سوم
بشــقاب پرنده ها و آدم فضایی ها از دید عمــوم مردم امری 
پذیرفته شده اما بعید تلقی می شــود. بسیاری از مردم دوست 
دارند تصاویر مربوط به اشیای فضایی را تنها در فیلم ها و سریال ها 
به تماشا بنشینند و حتی با آنها شوخی هم بکنند! ولی اهالی علم و 
دانشمندان با ثبت شواهد و اسناد گوناگون، این موضوع را به یک 
علم تبدیل کرده اند؛ علمی که آن را یوفولوژی می نامیم. یوفولوژی 
تحقیق درباره اشیای پرنده ناشــناس )UFO( توسط افرادی 
است که معتقدند امکان دارد، این موضوع منشأ خارق العاده ای 
داشته باشد. یعنی منبع اصلی این اشــیای ناشناخته بیشتر 
بازدیدکنندگان بیگانه فرازمینی باشند. درحالی که نمونه هایی 
از تحقیقات علمی دولتــی، خصوصی و حاشــیه ای در مورد 
بشقاب پرنده ها وجود دارد، یوفولوژی عموماً توسط شکاکان و 
مربیان علم به عنوان یک مثال متعارف از شبه علم درنظر گرفته 
می شود. یوفولوژی یک نئولوژیسم اســت که از بشقاب پرنده 
)اصطلاحی که ظاهراً توســط ادوارد جی. روپلت ابداع شــد( 
 logy با پسوند UFO برگرفته و از ضمیمه کردن نام اختصاری
گرفته شده است. استفاده های اولیه یوفولوژی شامل مقاله ای در 
سال 1957و ارائه ای در سال 1958برای سازمان تحقیقاتی مرکز 
سیاره ای است. این روزها سازمان های دولتی و غیردولتی فراوانی 
درحال تحقیق روی داده های دریافتی درخصوص یوفوها هستند.

منطقه 51
منطقهArea 51( 51( یا گروم لیِک )Groom Lake( یک منطقه 
نظامی فوق سری در 1۳0 کیلومتری شمال غربی لاس وگاس ایالت 

نوادا در ایالات متحده است. 
حرف ها و شــایعات فراوانی درخصوص ایــن ناحیه وجود دارد و 
بسیاری بر این باور هســتند که آنجا آدم فضایی دستگیرشده 
وجود دارد! البته به صورت رسمی گفته می شود که هدف از ایجاد 
چنین پایگاهی آزمایش سامانه های نوین پروازی و جنگ افزار های 
فوق سری است. منطقه 51 در میانه چند پایگاه نظامی دیگر قرار 
دارد. دولت آمریکا اطلاعات رسمی بسیار ناچیزی را در مورد این 
پایگاه منتشر کرده  است. نخستین فرضیه ها درخصوص این پایگاه 
از  1989به بعد آغاز شــد؛ زمانی که یک فیزیک دان به نام »باب 
لازار« در مصاحبه با یک شبکه تلویزیونی گفت که در این منطقه 
کار کرده  است. او گفته بود در طرح پیاده کردن یک بشقاب  پرنده 
حضور داشته و اســناد دولتی درباره حضور موجودات فرازمینی 
روی زمین را خوانده  است! البته لازار هیچ سند و مدرکی برای این 
ادعاها ارائه نکرد و کسی هم مدرک دانشگاهی او در رشته فیزیک 

را ندیده  است. 

26 پهپاد
163 جسم بالون مانند
171 بدون توضیح و نامشخص
6 بههم ریختگی هوایی

برخی از آنهایی که بدون توضیح و نامشخص عنوان شده اند، »ویژگی ها یا عملکرد غیرمعمول پرواز را نشان می دهند و 
نیاز به تجزیه و تحلیل بیشتری دارند.«

در گزارش اخیر،۳66مشاهده جدید)مشاهدات بیشتر 
نسبت به سال 2004 ( وجود داشته است. یک دفتر در وزارت 
دفاع آمریکا مشخص کرده است که حدود نیمی از این 
 مشاهده های بیشتر »ویژگی های غیرقابل توجه«
را نشان می دهند که یعنی توجیه  شده اند

مشاهده جدید
در پرونده یوفوها
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مدت هاست که موضوع یوفوها در کنگره آمریکا مورد بحث قرار می گيرد و 
تقریبا هر از گاهی اطلاعاتی هم به بيرون درز پيدا می کند. کنگره می گوید، 
قصد دارد بين بشقاب پرنده هایی با منشأ انسانی تمایز قائل شود و آنهایی 
که اشيای غيرمنتسب موقتی نيستند، یا آنهایی که پس از تجزیه و تحليل 
به عنوان ساخته  دســت بشر شناخته می شــوند، به دفاتر مربوطه منتقل 
  شــوند و نباید تحت قانون یوفوها درنظر گرفته شوند. ادعای استاندارد 

این است که اگر بشقاب پرنده ای وجود داشته باشد، احتمالاً وسيله نقليه 
پيشرفته ساخت بشر است، اما اکنون به نظر می رسد که کنگره می خواهد 
بين اشيایی که »ساخته انسان« هستند و چيزهایی که نيستند تمایز قائل 
شــود. چندی پيش، ســناتور مارکو روبيو، نایب رئيس کميته منتخب سنا 
که بر اطلاعاتی که این گزارش را منتشر کرده نظارت می کند، گفته است، 

دوست دارد یوفوها بيگانگان باشند نه سلاح های خارجی! 

نتیجه گیری جالب در کنگره آمریکا

نتایج منتشرشــده یک تحقیق در مجله 
آســترونومیکال، به این پرســش پاسخ 
می دهد که چرا ما تاکنون بیگانگان فضایی 
را شناسایی نکرده ایم؟ تا جایی که می دانیم، 
انســان ها هرگز از اعماق فضا با بیگانگان 
تماسی نداشته اند، اما آمارها می گوید که 
ما نباید در کیهان تنها باشیم. ما ناامیدانه 
سعی کرده ایم بفهمیم که چرا کسی با ما 
تماس نگرفته و بهانه هــای ممکن را یکی 
پس از دیگری مورد بررسی قرار می دهیم. 
محققی از آزمایشــگاه بیوفیزیک آماری 
در ســوئیس )EPFL(، اکنــون توضیح 
دیگری برای ســکوت رادیویی ارائه کرده 
که از اســفنج دریایی الهام گرفته شــده 
است! کلودیو گریمالدی، بیوفیزیک دان، 
می گوید: »ما فقط 60سال است که به دنبال 
حیات فرازمینی هســتیم. زمین می تواند 
به ســادگی در یک حباب باشــد که اتفاقا 
فاقد امواج رادیویی منتشــر شده از حیات 
فرازمینی است. فضای زیادی برای اسکن 
وجــود دارد و به احتمال زیــاد پیام های 
بیگانه کافی در مســیر ما وجــود ندارد.« 
این ایده براساس یک مدل آماری است که 
پیش تر برای مطالعه مواد متخلخل مانند 
اسفنج ها استفاده می شد. در این مطالعه، 
به جای منافذ درون یک ماده، سیگنال های 
فرازمینی جایگزین شد. بررسی ردپایی از 
ارتباطات در کیهان نیاز به زمان، تلاش و 
هزینه دارد و همچنین بحث هایی در مورد 
اینکه آیا جست وجو برای هوش فرازمینی 
)SETI( ارزش این کار را دارد یا خیر. مدل 
تحقیق با این فرض شــروع می شــود که 
دست کم یک سیگنال الکترومغناطیسی 
با منشأ فناوری در کهکشان راه شیری در 
هر زمان معین وجود دارد و زمین حداقل 
برای 6دهه، اگر نه بیشــتر، در یک حباب 
آرام )یا منافذ اسفنجی( قرار داشته است. 
اگر اینطور باشد، از نظر آماری کمتر از یک 
تا ۵انتشــار الکترومغناطیسی در هر قرن 
در هر نقطه از کهکشــان ما وجــود دارد. 
در خوش بینانه ترین ســناریو، گریمالدی 
می گوید حداقل 60ســال طول می کشد 
تا ما به یک پیام بیگانــه برخورد کنیم. در 
بدبینانه ترین حالت، باید برای چنین پیامی 
2هزار ســال صبر کنیم. با این حال نباید 
فراموش کرد کــه در هــر دو حالت، باید 
یک تلســکوپ رادیویی در جهت درست 
داشته باشیم. گریمالدی می گوید ممکن 
است از این لحاظ بدشــانس بوده ایم که 
تلسکوپ های رادیویی مان در زمان درست 
در جهت درست برای دریافت سیگنال های 
الکترومغناطیســی از تمدن هــای دیگر 
نبوده اند. این فرضیــه در مقابل اینکه فکر 
کنیم دائما توسط ســیگنال هایی از همه 
طرف بمباران می شویم، اما به دلایلی قادر 
به شناسایی آنها نیستیم، متعادل تر است. 
گریمالدی پیشــنهاد می کنــد: »به جای 
استفاده از تلسکوپ ها به طور خاص برای 
جســت وجوی ارتباطات بیگانه، به دنبال 
سیگنال هایی در داده های جمع آوری شده 
توســط تلســکوپ هایی باشــیم که بر 

ماموریت های دیگر متمرکز شده اند.«

چراتاکنون پیام واضحی 
دریافت نشده است

   رد پای  موجودات فضایی  در دو سیاره دیده شده است

حضور بیگانگان در منظومه شمسی
برخی ادعا کرده اند که رد پای آدم فضایی ها را در سیارات منظومه شمسی کشف کرده اند. آنها برای حرف های خود دلایل و مستنداتی هم ارائه کرده اند که 
در نوع خود جالب است. با این حال واقعا امکان رد یا تایید نظر آنها درحال حاضر وجود ندارد. همه چیز درباره بیگانگان فضایی در حد حرف باقی مانده است 

و حتی مستندات ارائه شده نیز آنقدرها قوی نیست که بتوان روی آن حسابی باز کرد.

آدم فضایی ها در مریخ
چند روز پیش دانشمندان اعلام کردند که 
بقایای عجیب و غریبی را در مریخ کشــف 
کرده اند که مشابه آنچه قبلا در سیاره سرخ 
دیده بودند، نیست. علاوه بر این، تیم محقق 

گفته اســت که آنها نمی توانند با اطمینان کامل بگویند که زباله ها)بقایا( از 
زندگی بیگانگان نیامده اند. این بقایا دارای »برآمدگی های افقی غیرمعمول« 
هستند و روی سنگ هایی در دهانه گیل )Gale( مریخ قرار دارند. دانشمندان 
افزودند که قطعه هایی ازجمله آنچه به نظر می رســد چرخ ها، یک محور و یک 
میدان زباله در دهانه آتشفشانی در محل دیگری از دهانه گیل عکسبرداری شده 
اســت. درحالی که این تیم وجود بیگانگان را رد نکرده است، آنها معتقدند که 
این تشکیلات احتمالاً نتیجه فعالیت لرزه ای در مریخ هستند. پروفسور ریچارد 
آرمسترانگ از دانشگاه اســتون بیرمنگام و نویسنده اصلی مقاله به دیلی میل 
گفت: »این ساختارها در مریخ بسیار غیرمعمول و در تجربه من منحصر به فرد 
هستند. بعید است که این زباله ها، فضایی باشند، اما نمی توان چیزی را رد کرد.« 
این زباله ها برای نخستین بار توسط مریخ نورد »کنجکاوی« ناسا، تصویربرداری 
شد. کنجکاوی بیش از 11سال در حال کاوش در مریخ بوده است، اما این تنها 
مریخ نورد ناسا در سیاره سرخ نیست. مریخ نورد مدرن تر » استقامت« نیز در 
جست وجوی حیات گذشــته در دهانه جزرو و جمع آوری نمونه های خاک و 
سنگ برای مطالعه روی زمین است. ضمن اینکه چینی ها هم یک مریخ نورد 
به نام »ژورانگ« روی سیاره سرخ دارند که اطلاعات کمی درباره فعالیت های 

آن منتشر می شود.

زهره در تسخیر
»جین گریــوز« کــه سرپرســتی تیمی از 
دانشمندان دانشگاه کاردیف در ولز را برعهده 
دارد، مدعی شد که بیگانگان در سیاره زهره 
حضور دارند! او می گوید، وجود فسفین در جو 

سیاره که در عمق بیشتری از آن کشف شــده است، نشان دهنده حضور فضایی ها 
در سیاره همسایه زمین است! گریوز این بیانیه را هنگام سخنرانی در نشست ملی 
نجوم202۳ انجمن نجوم در کاردیف بیان کرد. در سپتامبر 2020، تیم دانشمندان 
او کشف فسفین در ابرهای زهره را گزارش کرده بودند که می تواند نشانگر احتمالی 
حیات باشد. گریوز و همکارانش، با استفاده از تلســکوپ جیمز کلارک ماکسول 
)JCMT( در رصدخانه هاوایی، کاوش های عمیق تری را در اتمســفر سیاره زهره 
انجام دادند. این تیم بر این باور بود که فسفین می تواند از سطح پایین اتمسفر این 
سیاره خارج شود. گریوز گفت که میکروارگانیسم هایی که در محیطی با اکسیژن 
بسیار کم روی زمین زندگی می کنند، فسفین تولید می کنند. او می گوید، فسفین 
از طریق هیچ فرایند دیگری در سیاره ما ایجاد نمی شــود، زیرا در زمین با کمبود 
فراوانی هیدروژن سست روبه رو هستیم. این نظریه نشان می دهد که حضور فسفین 
در جهان های دیگر یک علامت بالقوه زیستی است. به همین دلیل است که کشف 
فسفین در زهره، ۳ سال پیش سر و صدای زیادی به پا کرد. با این حال، فقط وجود 
فسفین در جو زهره لزوماً به این معنی نیســت که این سیاره میزبان حیات است. 
گریوز در این جلسه گفت: »مکتب فکری بزرگی وجود دارد که می توان با فشار دادن 
سنگ های حاوی فسفر به اتمسفر مرتفع و به نوعی فرســایش آنها با آب، اسید و 

چیزهای دیگر و دریافت گاز فسفین، آن را ساخت.«

کنجکاوی
 تاریخ فرود: 16مرداد 1۳91

 منطقه فرود: 
کوه ائولیس در دهانه گیل

 طول: 290سانتی متر
 وزن: 900کیلوگرم

استقامت
 تاریخ فرود: ۳0بهمن 1۳99

 منطقه فرود: اکتاویا باتلر در دهانه جزرو
 طول: 290سانتی متر
 وزن: 1025کیلوگرم

ژورانگ
 تاریخ فرود: 24اردیبهشت 1400

 منطقه فرود: اوتوپیا پلانیتا
 طول: 260سانتی متر

 وزن: 240کیلوگرم
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هجوم 
 فضایی ها 

به جای جای زمین
کیوشی - ژاپن، 1948

یک خلبان یوفویی شبیه به سیگار را مشاهده 
کرد.

دالنگورسک - شوروی، 1986
روستاییان یک توپ قرمز را درحال سقوط مشاهده 
کردند. محل برخورد، شباهتی به چیزی ساخته 
دست بشر نبود.

بویانای میشن 
 پاپئوا گینه نو، 1959
شاهدان مدعی دیدن یک یوفو و 
تکان دادن دست برای سرنشینان 
آن شدند.

کایکورا 
نیوزیلند، 1978

بلگریو 
 استرالیا، 1993

وستال - استرالیا، 1966
صدها نفر شاهد فرود و سپس 

پرواز یک یوفو بودند.

هانگژو - چین، 2010
یک یوفو در نزدیکی 
فرودگاه دیده شد.

هبی - چین، 1942

کان پور - هند، 2015
دانش آموزی از یک 
یوفو عکس گرفت.

گورکپور - هند، 2015

کلکته - هند، 2007

تهران - ایران، 1976

آنتاناناریوو 
ماداگاسکار

1954 

بیتبریج - زیمبابوه، 1974
یک زوج ادعا کردند که توسط فضایی ها ربوده شدند.

فورت بیوفورت 
 آفریقای جنوبی، 1972

دراکنزبرگ 
 آفریقای جنوبی، 1954
یک خانم مدعی شد که با بیگانگان 
ارتباط برقرار کرده است.

رووا - زیمبابوه، 1994
یک پرنده دایره ای شکل با 
اشکالی در کنارش توسط 

62دانش آموز در اطراف 
مدرسه شان دیده شد.

استانبول - ترکیه، 2008

کلید
اشیای پرندهناشناسعمدتابهشکل

نهابهعنوان سوسکبودهاندکهآ
سیگارگونهگزارششدهاند.برخی

ویی ویار توأمبار  مشاهداتنیز
باآدمفضاییهابودهاست.

مشاهده 
یوفوها

ویی ویار مشاهدهیار
باآدمفضاییها

 بسیاری در  دنیا 
دیگر  درحال پذیرش 

حضور و رفت وآمد موجودات
 ناشناخته فضایی روی زمین هستند.

 اگرچه در بسیاری موارد، شواهد 
و مستندات برای اثبات برخی از آنها اندک

 و غیرقابل قبول است، اما موارد متعددی از اشیای
 پرنده ناشناس  طی سال ها وجود داشته که مستندات

 تقریبا محکمی  برای اثبات دارند. در اینفوگرافیکی
 که تهیه شده،  اصلی ترین و مستندترین یوفوهای 

مشاهده شده  در نقاط مختلف دنیا را می توانید ملاحظه فرمایید.
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رووا - زیمبابوه، 1994
یک پرنده دایره ای شکل با 
اشکالی در کنارش توسط 

62دانش آموز در اطراف 
مدرسه شان دیده شد.

گرایفسوالت
 آلمان، 1990

آنس - بلژیک، 1990
شاهدان بسیاری یک 

وسیله پرنده سه گوش 
را با حرکتی بدون صدا، 

مشاهده کردند. 

رندلزهام - بریتانیا، 1980
چراغ های بسیار درخشان در 
حال حرکت در میان درختان 

مشاهده شد و وسیله ای پرنده 
فرود آمد. 

اوورم - فرانسه، 1967

گرانادا - اسپانیا، 1957
خدمه یک هواپیمای نظامی، 

یک یوفوی نورانی را مشاهده 
کردند که از آسمان اسپانیا و 

پرتغال عبور کرد.

نورهای سیلم
نورهای درخشانی در آسمان 

شهر سیلم در ماساچوست 

آمریکا در سال 1952مشاهده 

شد.یکی از اعضای گارد ساحلی 

نها شد. موفق به ثبت تصویر از آ

 4لکه نورانی عجیب در آسمان 
می درخشیدند.

لاپامپا - آرژانتین، 1962
رانندگان کامیون به یک شیء برخورد 
کردند که از شعله های آتش به آسمان 
برخاست و سپس به 2بخش تقسیم شد 
و هر قسمت به یک سمت پرواز کرد.

مشاهده یوفو در آسمان ایران
داستان کامل مربوط به مشاهده یوفوها در ایران را با اسکن کردن کد بالا  

در همشهری آنلاین مطالعه فرمایید.

بائورو - برزیل، 1947
رویارویی نزدیک با 
۳آدم فضایی که از یک 
یوفو پیاده  شده بودند، 
گزارش شد.

سائوپائولو 
 برزیل، 1986

مینا ژرایس
 برزیل، 1957

کولاریس 
 برزیل، 1977

خلیج مکزیک، 1952

شک هاربر 
 کانادا، 1967

یک شیء بزرگ نورانی
 در این منطقه سقوط کرد. 

جزیره پرنس 
ادوارد 
 کانادا، 2014

نیوهمپشیر 
 آمریکا، 1961

ماساچوست
آمریکا، 1967
نورفولک 

 آمریکا، 1952

سوکورو 
 آمریکا، 1964

گریت فالز 
 آمریکا، 1950

فالکون لیک - کانادا، 1967

مانت رینر - آمریکا، 1947
کنت آرنولد، هوانورد و 
سیاستمدار آمریکایی ادعا کرد 
که پرنده هایی ناشناس
 دیده است.

آلاسکا - آمریکا، 1986
دو یوفو یک هواپیمای 

مسافربری ژاپنی را تعقیب 
کردند.

جزیره وشن - آمریکا، 1968

سیسکو گرو - آمریکا، 1964

جزیره سانتا کاتالینا - آمریکا، 1966
فیلمی با کیفیت پایین از یک یوفو گرفته شد.

راز ول - آمریکا، 1947
یکی از مشهورترین تصاویر سقوط یک یوفو گرفته شد.

لابکِ - آمریکا، 1951
گزارشی از نورهای V شکل که به »نورهای لابک« مشهور شد.

نها به »منابع پرنده«  مشهور شدند و  آ
هیچ کس هم  نفهمید که چه بودند!
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رستوران های آینده در متاورس

برخی در نقاط مختلف دنیا ادعا کرده اند که موجودات فضایی را مشاهده کرده اند

آنهایی که بشقاب پرنده دیده اند
تجربه تماشای بشقاب پرنده ها یا موجودات فضایی تاکنون در حد ادعا و حتی اشتباه 
و وهم بوده است. برخی چیزهایی که دیده اند که ثابت شده مربوط به زمینی ها بوده و 

نه فرازمینی ها و برخی دیگر هم فقط طرح ادعا کرده اند.

بیگانگان در سینما
یکی از پرطرفدارترین سبک های سینمایی به 
داستان موجودات فضایی و بیگانگان اختصاص 
دارد. فیلم ها و ســریال های پرتعدادی در این 
خصوص ساخته شده است که به 4مورد از آنها 

اشاره می کنیم.

غارتگر
 Predator

سال ساخت: 1987
کارگردان: جان مک تیرنان

بازیگران: آرنولد شوارتزنگر، 
کارل ویترز، بیل دوک و...

یک گروه ضربت برای نابودی 
گروهی آدمکش به یک جنگل 
می رونــد. آنها با اجســادی 
روبه رو می شوند که به شکل 
فجیعی کشته شده اند. تصور 
این اســت که این کشــتار 
را همان آدمکش هــا انجام 

داده اند، اما یک موجود فضایی انتظارشان را می کشد.

ورود
Arrival

سال ساخت: 2016
کارگردان: دنی ویلنوو

بازیگران: ایمی آدامز، جرمی 
رنر، فارست ویتاکر و...

فرود 12ســفینه فضایی در 
نقاط مختلف جهــان، جوی 
پر از وحشت، ترس و ابهام را 
به وجود می آورد. ارتش آمریکا 
با توجه به سابقه لوئیس که یک 
زبان شــناس ماهر است از او 

می خواهد تا با فضایی ها ارتباط برقرار کند.

یک مکان ساکت
A Quiet Place

سال ساخت: 2018
کارگردان: جان کرازینسکی

بازیگــران: امیلی بلانــت، جان 
کرازینســکی، میلیســنت 

سیموندز و...
داســتان فیلم در آینده رخ 
می دهد و دورانی را به تصویر 
می کشــد کــه هیولاهایی 
ناشــناخته زمیــن را بــه 
تســخیر خود درآورده اند و 
کوچک ترین صدایی می تواند 

آنان را به سوی انسان ها کشانده و سبب نابودی شان شود. 
در این میان خانواده ای کاملًا در سکوت مطلق قرار دارند و 

تمام موارد را رعایت می کنند، اما...

حمله به بلوک
Attack the Block 

سال ساخت: 2011
کارگردان: جو کرنیش

بازیگران: جان بویگا، جودی 
ویتاکر، الکس اسمیل و...

داستان فیلم درباره گروهی از 
جوانان کلاه دار در شهر لندن 
است که مجبور به محافظت 
از ساکنان ســاختمان خود 
می شوند و در این راه با گروهی 
از بیگانگان خطرناک شبیه به 

حیوانات در بلوک خود مبارزه می کنند.

IMDb
7.8/10

IMDb
7.9/10

IMDb
6.7/10

IMDb
7.5/10

آسمان صورتی
اواخر تیرماه ســال گذشته ساکنان شــهر میلدورای 
استرالیا پس از اینکه آسمان عصر با درخشش عجیب 
صورتی پر شد، به کلی گیج و مبهوت شدند. عکس های 
منتشر شده در شبکه های اجتماعی نشان می دهد که 
چگونه آســمان تاریک و ابری با دایره صورتی، روشن 
شده است. همچنین به نظر می رسد که یک مخروط از 

نور وجود دارد که از زمین به سمت بالا هدایت می شود 
که نشــان می دهد نور صورتی یک منبع زمینی دارد. 
ساکنان می گفتند که درخشش صورتی از مزرعه ای در 
آن نزدیکی بود. کارشناسان نیز گفتند این نور، متعلق 
به چراغ های رشــد اســت که انواع مختلف آن توسط 

کشاورزان ممکن است مورد استفاده قرار بگیرد.

باور کنید بشقاب پرنده بود!
مردم در نقاط مختلف دنیا اصرار دارند که شــاهد پرواز 
بشقاب پرنده ها بوده اند! اواســط مهرماه سال گذشته، 
فردی در اطراف کانزاس در ایالت میزوری تصویری را در 
شبکه اجتماعی ردیت به اشتراک گذاشت که شباهت 
بسیار زیادی به یک ســفینه فضایی داشت. این ویدئو 
توسط دوربین یک دربازکن تصویری گرفته شده است. 
این مرد می گوید، چیزی که دیده به هیچ عنوان یک پهپاد 

نبوده است. همچنین نوع فیلم گرفته شده برخی ها را قانع کرده که ساختگی نیست. با 
این حال تأیید مشاهده یک شیء پرنده ناشناس برعهده متخصصان امر است که البته 

آنها هم چیزی را تأیید نکردند. کد را اسکن کرده و ویدئو را مشاهده کنید.

باور ندارم
یک راننده در دس موینس در ایالت آیوا مدعی شده که یک بشقاب پرنده دیده است. این شخص هنگام رانندگی در یک جاده، این شیء را در حال 
پرواز دیده و موفق شده که از آن فیلم بگیرد. مرکز ملی گزارش یوفو در ایالت واشنگتن در حال بررسی فیلم مذکور است. در عین حال، مدیر این 

مرکز می گوید: »من دلیلی ندارم که باور کنم این یک سفینه بیگانه است.« ویدئوی گرفته شده توسط این راننده را با اسکن کد مشاهده فرمایید.

ادعای یک خلبان
چندی پیش یک خلبان هواپیمای مســافربری ادعا 
کرد که ناوگانی از یوفوها را بر فــراز اقیانوس آرام 
دیده است. این ویدئو در ارتفاعی در حدود ۳9هزار 
پا از سطح زمین فیلمبرداری و منتشر شد. پرنده های 
مشکوک بیگانه به شکل نورهای چرخان عجیب در 
حال حرکت در آسمان به نظر می رسند. گزارش های 
مربوط به اشــیای پرنده ناشــناس )UFO( اغلب 

اکوسیستم رسانه های اجتماعی را آشفته کرده و در این میان، این خلبان خطوط 
هوایی نیز از اشیایی نورانی فیلم گرفته و ادعا می کند که بشقاب پرنده است. کد 

را اسکن کنید تا ویدئوی مربوط را ببینید. 

خوش شانس هستیم
در همان ایامی که اطراف شــهر کانــزاس یک ویدئو 
منتسب به یوفو گرفته شد، یک خانواده هم در انگلیس 
ادعا کردند که یک یوفو را در حال پرواز در هوا دیده  و از 
تماشای چنین صحنه ای حیرت زده شده اند. سام گیبون 
۳9ساله حین پیاده روی با خانواده خود در طول یک سفر 
کمپینگ در نزدیکی رویستون، هرتفوردشایر، به مدت 
5دقیقه از این شی ء پرنده فیلم گرفت. گیبون بعدا این 

کلیپ را در تیک تاک آپلود کرد و صدای او به هنگام ضبط این فیلم شنیده می شود 
که می گوید: »نمی دانم به چه چیزی نگاه می کنید، اما آنها بشقاب پرنده هستند«. او 
می گوید: »فکر نمی کنم متوجه باشید که چقدر خوش شانس هستید که شاهد آن 
بوده اید.« البته ادعا شده که این منطقه محل مشاهده بشقاب پرنده ها بوده و موارد 
دیگر در سال های 2001 و 2007 ثبت شده است. با این حال این مورد نیز هیچ گونه 

تأییدی را به همراه نداشت. کد را اسکن کرده و ویدئو را مشاهده کنید.

موجود وهم انگیز
شــهر مورهد ایالت کنتاکی به طور ناگهانی به کانونی 
برای تعدادی از شایعات ماوراء الطبیعه تبدیل شد. مردم 
محلی از ویدئویی که موجودی ناشناس را در حال قدم 
زدن در خیابان ها نشان می داد، حسابی غافلگیر شدند. 
این فیلم دوربین امنیتی توسط مجله پارانورمالیتی در 
رسانه های اجتماعی با عنوان »این ویدئوی موجود رنگ 
پریده ای است که در یک دوربین امنیتی در نزدیکی 

مورهد کنتاکی گرفتار شده«، منتشر شد. هیچ بعید نیست که این موجود مرموز با 
ترفندهای ویدئویی ساخته شده باشد و عده ای برای مشهورشدن اقدام به پخش 
آن در شبکه های اجتماعی کرده اند؛ چراکه در این مورد نیز هیچ تأییدیه ای وجود 
نداشت و البته بسیاری از کاربران هم درنظرات خود، آن را مسخره کرده بودند! با 

اسکن کد، ویدئوی این موجود را مشاهده کنید. 
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ثبت با ابزار موجود

همه یوفوهای   مشاهده شده در تاریخ
سمپوزیومی برای 

شناخت بهتر فضایی ها
یکــی از قدیمی تریــن و بزرگ تریــن 
سازمان های  تحقیقاتی یوفوهای غیرنظامی 
زمین، سمپوزیوم خود را به کنتاکی می آورد. 
شبکه یوفو متقابل )MUFON( سمپوزیوم 
بین المللی202۳خــود را در کاوینگتون از 
24تا 27اوت )دوم تا پنجم شهریور( برگزار 
می کند. این سازمان در سال1969تاسیس 
شده و تلاش های بســیاری برای شناخت 
یوفوها انجام داده اســت. موضوع امســال 
سمپوزیوم »دوســت یا دشمن 2.0« است. 
ســازمان دهندگان گفته اند که هدف از این 
کنفرانس نزدیک شدن گامی دیگر به کشف 
اسرار پیرامون اشیای پرنده ناشناس است. 
MUFON می گوید که شــرکت کنندگان 
برای پاسخ به این پرسش های اساسی تلاش 

خواهند کرد:
- آنها چه کسانی هستند؟
- چرا آنها اینجا هستند؟

- آنها چه می خواهند؟
آنها در تمام تاریخ ثبت شــده، با ما بوده اند، 
اما ما نمی شناسیم شــان. آنها در نبردهای 
باســتانی مداخله کرده اند و کشــتی های 
جنگی مدرن ما را زیرنظر داشــته و دارند. 
فناوری آنها می تواند بمب های هســته ای 
ما را خاموش کند و از سریع ترین جت های 
ما پیشــی بگیرد. اما طبق گزارش ها، آنها 
کشته اند و کشته هم شده اند و همچنین ما 
را ربوده اند تا آزادمان کنند. آیا آنها مسافران 
زمان هســتند و از همه مهم تــر، به دنبال 
چه چیزی هســتند و چــه می خواهند؟ 
این ســمپوزیوم شامل ســخنرانی دیوید 
پائولیدس، محقق بشقاب پرنده، دکتر آوی 
لوب، ستاره شناس هاروارد و باربارا سبحانی، 
مدیر کمک هزینه فضایی ناساســت. این 
رویداد همچنین شامل آموزش تحقیقات 
میدانــی، بازدیــد از مــوزه ملــی نیروی 
هوایی در پایگاه رایت-پترســون در کنار 
جلسات و کارگاه های آموزشی خواهد بود. 
ماموریت MUFON، بررســی مشــاهده 
یوفوها و جمــع آوری داده ها در پایگاه داده 
ســازمان برای استفاده توســط محققان 
در سراســر جهان، ترویج تحقیق در مورد 
بشــقاب پرنده ها برای کشف ماهیت واقعی 
این پدیده، با چشــم انداز به پیشرفت های 
علمی و بهبود زندگی در سیاره ما و آموزش 
عمومی در مورد پدیده بشقاب پرنده و تأثیر 
بالقوه آن بر جامعه است. این کنفرانس پس 
از 2 پیشــرفت مهم در تحقیقات UFO در 
آمریکا برگزار می شود. ماه گذشته، یک گروه 
دو حزبی از سناتورها اصلاحیه ای را در قانون 
مجوز دفاع ملی ارائه کردند که براساس آن 
انتشار سوابق مربوط به بشقاب پرنده ها که 
به عنوان »پدیده های ناهنجار ناشــناس« 
)UAP( نیز شناخته می شوند، الزامی است. 
این اصلاحیه به طور خــاص اداره بایگانی و 
سوابق ملی را ملزم به ایجاد مجموعه سوابق 
UAP می کند. سوابق موجود در مجموعه 
برای دسترســی عموم در دسترس خواهد 
بود، مگر اینکه یک هیأت بازبینی مستقل 
دلیل خاصی در مورد اینکه چرا اسناد خاص 

باید طبقه بندی شوند ارائه دهد.

جمع آوری اطلاعات از بشقاب پرنده ها به ســال ها قبل بازمی گردد و در هر دوره ای عده ای با امکانات موجود 
در آن زمان، اقدام به ثبت اسناد، عکس ها و همچنین اطلاعات مربوط به یوفو کرده اند. طرح های زیر در سال 

1967کشیده شده اند که در نوع خود بسیار جالب هستند. 

تیپ آدامسکی
طول:10متر

تیپ نعلبکی قدیمی

نعلبکی ترینیداد
زیل1958 بر

یک شیء با دم آتشین
1948 

یوفوی زحلی شکل
دیده شده بر فراز آفریقا

طول:70متر
ثبت عکس روی کالیفرنیا 

سال1957 در

ثبت عکس در سال های
 1950و1954

تیپ نعلبکی بزرگ
طول:50متر

سفینه مادر
متر طول:300تا3هزار

سیلندری شکل
طولهایمختلف در

موشکی شکل
ایتالیا ثبتشدهدر

تیپی
1947 دیدهشدهدر

طول:7متر

تیپ جدید
زیل بر ثبتعکسدر

تیپ بیضی
 1952-طول:25متر

دیده شده در آمریکا و ایتالیا

تیپ عمومی 
گنبدیشکل

ثبتعکسدر
کالیفرنیاواورگون

سیگار با اگزوز جت
1952 

کروی شکل
تا20متر طول:20سانتیمتر

گنبدی شکل متوسط ثبت عکس در نیومکزیکو
1963 

سفینه مادر سیگار  شکل
مخروطی شکل

نعلبکی شکل
1965 

ثبت عکس در کالیفرنیا
سیگار  شکل  1965

بالدار
1952 

زاویه ای شکل آمریکا
1961 

عکس گرفته شده
کره در

دیسکی شکل
1950 

سیلندری شکل
بالدار
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گروه ضمائم همشهري ناشر نشریات: گروه ضمائم همشهري ناشر نشریات: 
دوچرخه، بچه ها، خانواده، پایداری، اقتصاد، تندرستی، دوچرخه، بچه ها، خانواده، پایداری، اقتصاد، تندرستی، 

خردنامه،  داستان، دانستنيها، سرزمين من، ماه، خردنامه،  داستان، دانستنيها، سرزمين من، ماه، 
معماری، معماری، 2424، شهرنگار،  سرنخ و محله ، شهرنگار،  سرنخ و محله 

 نشاني: نشاني: تهران، خيابان ولي عصر تهران، خيابان ولي عصرعجعج،  نرسيده به پارک وي، ،  نرسيده به پارک وي، 
کوچه  شهيد قریشی،  شمارهکوچه  شهيد قریشی،  شماره1414، روزنامه   همشهري، روزنامه   همشهري

صندوقپستي: 193955446
تلفن:23023502    

نمابر: 2300000

چاپ:همشهری
اشتراک:   موسسه نشرگستر امروز نوین

پذیرشآگهي:84321000

واحدفنی:
مدیر فنی : حامدیزدانی،مدیر هنري: مهدیسلامی

طراح گرافیک و صفحه آرایی:  امیدروشنگروسعیدغفوری
 ویرایش عکس:کامبیزنویدی، صفحه خوانی و حروفچینی: همکاران
واحدفنیتحریریه و با تشکر ویژه از دیگر همکاران موسسه همشهری

صاحب امتیاز:صاحب امتیاز: مؤسسه   همشهري مؤسسه   همشهري
مدیرمسئول:مدیرمسئول: محسن مهدیان محسن مهدیان

سردبیر: سردبیر: دانیال معماردانیال معمار
معاون ضمائم:معاون ضمائم:  حامد فوقانی  حامد فوقانی

دبیر ویژه نامه:دبیر ویژه نامه:  ساسان شادمان منفردساسان شادمان منفرد
دبیر اجرایی:  دبیر اجرایی:  مجتبی یارزمان مجتبی یارزمان 

ضمیمه  هفتگي روزنامه   همشهريضمیمه  هفتگي روزنامه   همشهري

Hyundai IONIQ 6
53 کیلووات ساعت

باتری

384  کیلومتر
برد

149  اسب بخار
قدرتموتور

350  نیوتن متر
گشتاور

185  کیلومتر بر ساعت
سرعت حداکثر

7/4  ثانیه
تا100کیلومتر صفر

1985   کیلوگرم
ن وز

41,600  یورو
قیمت

هیوندای آیونیک هیوندای آیونیک 66

Volkswagen ID.4

62 کیلووات ساعت
باتری

335  کیلومتر
برد

201  اسب بخار
قدرتموتور

312  نیوتن متر
گشتاور

160  کیلومتر بر ساعت
سرعت حداکثر

6/3  ثانیه
تا100کیلومتر صفر

2124   کیلوگرم
ن وز

38,995  یورو
قیمت

فولکسفولکس واگن آی  واگن آی دی- دی- 44

Kia Niro EV
64 کیلووات ساعت

باتری

405  کیلومتر
برد

201  اسب بخار
قدرتموتور

255  نیوتن متر
گشتاور

167  کیلومتر بر ساعت
سرعت حداکثر

7/8  ثانیه
تا100کیلومتر صفر

1787   کیلوگرم
ن وز

39,950  یورو
قیمت

کیا نیروکیا نیرو

Mazda MX- 30

30 کیلووات ساعت
باتری

160  کیلومتر
برد

143  اسب بخار
قدرتموتور

271  نیوتن متر
گشتاور

145  کیلومتر بر ساعت
سرعت حداکثر

8/9  ثانیه
تا100کیلومتر صفر

1666   کیلوگرم
ن وز

35,485  یورو
قیمت

مزدا ام ایکس - مزدا ام ایکس - 3030    

Chevrolet Bolt EV
65کیلووات ساعت

باتری

415  کیلومتر
برد

200  اسب بخار
قدرتموتور

361  نیوتن متر
گشتاور

145  کیلومتر بر ساعت
سرعت حداکثر

7.2ثانیه
تا100کیلومتر صفر

1628   کیلوگرم
ن وز

26,500   دلار
قیمت

شورلت بولتشورلت بولت

Tesla Model 3
50 کیلووات ساعت

باتری

435  کیلومتر
برد

283  اسب بخار
قدرتموتور

660  نیوتن متر
گشتاور

224  کیلومتر بر ساعت
سرعت حداکثر

5/5  ثانیه
تا100کیلومتر صفر

1645   کیلوگرم
ن وز

40,240  یورو
قیمت

تسلا مدل تسلا مدل 33

Mini Cooper SE Hardtop
32 کیلووات ساعت

باتری

183  کیلومتر
برد

181  اسب بخار
قدرتموتور

270  نیوتن متر
گشتاور

149  کیلومتر بر ساعت
سرعت حداکثر

7/3  ثانیه
تا100کیلومتر صفر

1440   کیلوگرم
ن وز

30,900  یورو
قیمت

مینی کوپر اس ای هاردتاپمینی کوپر اس ای هاردتاپ
Nissan Leaf

40 کیلووات ساعت
باتری

239  کیلومتر
برد

147  اسب بخار
قدرتموتور

320  نیوتن متر
گشتاور

157  کیلومتر بر ساعت
سرعت حداکثر

6/9  ثانیه
تا100کیلومتر صفر

1640   کیلوگرم
ن وز

28,040  یورو
قیمت

نیسان لیفنیسان لیف

برترین 
برقی های 
ارزان دنیا

برای اینکه خودروهای برقی بتوانند در جوامع مختلف توسعه داشته 
باشند، نیاز است تا انواع ارزان قیمت آنها در اختیار مردم قرار بگیرد. 

در اینجا، برترین برقی های ارزان را معرفی کرده ایم.
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